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ΣΥΝΟ∆ΟΣ Γ'

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΖ'

∆ευτέρα 3 Μαΐου 1999

Αθήνα, σήµερα στις 3 Μαΐου 1999, ηµέρα ∆ευτέρα και ώρα 19.29'
συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου η
Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του
Προέδρου αυτής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφορές
προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από το Γραµµατέα της Βουλής κ.
∆ηµήτριο Κουτσόγιωργα, Βουλευτή Αχαϊας, τα ακόλουθα:
"Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
1) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Γενικό Νοσοκοµείο Ηρακλείου ζητεί την
επάρκεια σε προσωπικό και εξοπλισµό.
2) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Νοσοκοµείο της Χριστιανικής 'Ενωσης
Αγρινίου ζητεί οικονοµική ενίσχυση της λειτουργίας του.
3) Οι Βουλευτές κύριοι ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΣ και ΙΩΑΝΝΗΣ
ΑΡΑΠΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Επιµελητήριο
∆ωδεκανήσου ζητεί τη συµµετοχή εκπροσώπου της ∆ωδεκανήσου
στο Εθνικό Συµβούλιο Τουρισµού.
4) Ο Βουλευτής ∆ωδεκανήσου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Λειψών ∆ωδεκανήσου
ζητεί χρηµατοδότηση για το "ΒΕΓΑΣ Υ∆ΑΤΟΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΕΣ και
ΘΑΛΑΣΣΙΕΣ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΙΣ ΑΕ".
5) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ µε αναφορά
του ζητεί την οικονοµική στήριξη για την επαναλειτουργία του
τυπογραφείου της τοπικής εφηµερίδας της Λέσβου "Τα Αιολικά
Νέα".
6) Ο Βουλευτής Καβάλας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Παραθεριστικός Οικοδοµικός
Συνεταιρισµός ∆ηµοσίων Πολιτικών Υπαλλήλων Νοµού Καβάλας
ζητεί την παραχώρηση έκτασης για ανέγερση κατοικίας.
7) Ο Βουλευτής Θεσ/νίκης κ. ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια 'Ενωση Μουσικών
Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης "ΠΕΜ-ΟΤΑ" ζητεί νοµοθετική
ρύθµιση του εργασιακού καθεστώτος των µελών της.
8) Η Βουλευτής Αθηνών κ. ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ - ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ µε

αναφορά της ζητεί την επιστροφή του καθηγητή (ΠΕ4) στο ΠΜΓΠ.
9) Ο Βουλευτής Αττικής κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Κερατέας Ανατολικής Αττικής
υποβάλλει πρόταση για την κατασκευή εθνικής οδού Σταυρού -
Λαυρίου.
10) Ο Βουλευτής Φθιώτιδας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΛΑΜΠΑΝΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ιερά Μητρόπολις Φθιώτιδος
Ιερός Μητροπολιτικός Ναός Ευαγγελισµού της Θεοτόκου Λαµίας
ζητεί χρηµατοδότηση για επισκευές στο Ναό.
11) Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Νέας Κούταλης Λέσβου
ζητεί το διπλασιασµό των ΚΑΠ και ΣΑΤΑ για τους 3 Νοµούς της
Περιφέρειας Βορείου Αιγαίου.
12) Ο Βουλευτής Πειραιά κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΡΑΠΗΣ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία ο ∆ήµος Νέας Κούταλης Λέσβου ζητεί το διπλασιασµό
των ΚΑΠ και ΣΑΤΑ για τους 3 Νοµούς της Περιφέρειας Βορείου
Αιγαίου.
13) Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Χοιροτρόφων Βορείου
Ελλάδος ζητεί διορθωτικές ρυθµίσεις των χρεών των χοιροτρόφων
Β.Ελλάδος προς την ΑΤΕ.
14) Ο Βουλευτής Θεσ/νίκης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Χοιροτρόφων Βορείου Ελλάδος
ζητεί διορθωτικές ρυθµίσεις των χρεών των χοιροτρόφων
Β.Ελλάδος προς την ΑΤΕ.
15) Ο Βουλευτής Θεσ/νίκης κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Εργαζοµένων ΕΛΒΟ Θεσ/νίκης
ζητεί να µην αποκρατικοποιηθεί η ΕΛΒΟ.
16) Ο Πρόεδρος του ∆ΗΚΚΙ και Βουλευτής Αθηνών κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ
ΤΣΟΒΟΛΑΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Αγροτικός
Συνεταιρισµός Ζαγοράς και οι Αγροτικοί Σύλλογοι Ζαγοράς,
Μακρυράχης και Πουρίου Μαγνησίας ζητούν την αποζηµίωση των
µηλοκαλλιεργητών της περιοχής τους που οι καλλιέργειές τους
καταστράφηκαν από κακοκαιρίες.
17) Ο Πρόεδρος του ∆ΗΚΚΙ και Βουλευτής Αθηνών κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ
ΤΣΟΒΟΛΑΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Ζαγοράς
Μαγνησίας ζητεί την κατασκευή αντιπληµµυρικών έργων στην
περιοχή του.
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18) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Ιτάµου Καρδίτσας ζητεί τη
χρηµατοδότηση της κατασκευής του οδικού άξονα Καρδίτσας -
Αγρινίου.
19) Ο Βουλευτής Πειραιώς κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΡΑΠΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Οµηρούπολης Χίου ζητεί το
διπλασιασµό των ΚΑΠ και ΣΑΤΑ για τους 3 Νοµούς της
Περιφέρειας Βορείου Αιγαίου.
20) Ο Βουλευτής Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Συνταξιούχων του Ταµείου
Επικουρικής Ασφάλισης Μισθωτών ζητεί να εφαρµοσθεί η νοµικά
κατοχυρωµένη ΑΤΑ.
21) Ο ∆' Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής Λάρισας κ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία τέως
Γενικοί ∆/ντές, Πολιτικοί Συν/χοι, Επωνοµασθέντων µη Κεντρικών
Υπηρεσιών ζητούν την επίλυση συνταξιοδοτικού τους
προβλήµατος.
22) Ο Βουλευτής Πειραιώς κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΡΑΠΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία τέως Γενικοί ∆/ντές, Πολιτικοί Συν/χοι,
Επωνοµασθέντων µη Κεντρικών Υπηρεσιών ζητούν την επίλυση
συνταξιοδοτικού τους προβλήµατος.
23) Ο Βουλευτής Κέρκυρας κ. ΕΥΤΥΧΙΟΣ ΚΟΝΤΟΜΑΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Ξενοδόχων Κέρκυρας δεδοµένης
της χρήσης του διεθνούς αεροδροµίου της Κέρκυρας από τα
αεροπλάνα του ΝΑΤΟ, της συνεχούς διαµαρτυρίας των
ειρηνιστικών οργανώσεων του νησιού καθώς και της ονοµασίας του
εναερίου χώρου του Βορείου Ιονίου "Εµπόλεµη Ζώνη" ζητεί ο
Οργανισµός Εργατικής Εστίας να αυξήσει την αποστολή των
προγραµµατισθέντων λεωφορείων προς Κέρκυρα από το
εκδροµικό πρόγραµµα του Νοµού Αττικής για την ενίσχυση του
τουρισµού στην Κέρκυρα.
24) Ο Βουλευτής Τρικάλων κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Κτηνοτροφικός Σύλλογος Νοµού Τρικάλων
"Η ΣΤΑΝΗ" ζητεί µέτρα στήριξης του κλάδου της κτηνοτροφίας στο
Νοµό Τρικάλων.
25) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Μετσόβου Νοµού Ιωαννίνων ζητεί
τη διάθεση ενός ακόµη ασθενοφόρου στο Κέντρο Υγείας Μετσόβου.
26) Ο ∆' Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής Λάρισας κ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ κατέθεσε αναφορές µε τις οποίες το
Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Φαρσάλων ζητεί τη δηµιουργία
υπηρεσίας ΟΑΕ∆ στα Φάρσαλα.
27) Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Γ.Βιλαντζάκης, κάτοικος
Πειραιά, υποβάλλει προτάσεις σχετικά µε τη χορήγηση δανείου για
την αγορά πρώτης κατοικίας.
28) Η Βουλευτής Αθηνών κ. ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ - ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Εθνική Οµοσπονδία
Παραπληγικών και Κινητικά Αναπήρων διαµαρτύρεται για την
καθυστέρηση πληρωµής και καταβολής βοηθηµάτων σε µέλη της
από το ταµείο του ΤΑΠ/ΟΤΕ.
29) Η Βουλευτής Αθηνών κ. ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ - ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Πνευµατικό Κέντρο Τσακάλωφ
προτείνει ως µέτρο για την καταπολέµιση της ανεργίας την
εκπαίδευση του ανθρώπινου δυναµικού στους τοµείς της 'Οπερας.
30) Ο Βουλευτής Πειραιώς κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΡΑΠΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Μανταµάδου Λέσβου ζητεί να
καλυφθούν οι δύο κενές θέσεις ιατρών στα ιατρεία Μανταµάδου και

Κάπης Λέσβου.
31) Ο Βουλευτής Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Βενζινοπωλών Νοµού Αττικής
ζητεί να απελευθερωθεί η πρόσβαση των πρατηριούχων στα
διυλιστήρια.
32) Ο Βουλευτής Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Αστυνοµικών
Υπαλλήλων ζητεί τη στελέχωση της Αστυνοµικής ∆/νσης Βοιωτίας
µε πρόσθετο προσωπικό.
33) Ο Βουλευτής Πειραιώς κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΡΑΠΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Συνταξιούχων ΤΣΑ Αθηνών -
Περιχώρων "Ο ΑΓΙΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ" ζητεί την επανασύνδεση
των κατώτερων συντάξεων όλων των ταµείων µε τα 20 ηµεροµίσθια
του ανειδίκευτου εργάτη.
34) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κυρία Μαρία Χαλκιά του
∆ηµητρίου αναπληρώτρια εκπαιδευτικός ζητεί νέες νοµοθετικές για
τους αναπληρωτές.
35) Ο Βουλευτής 'Αρτας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΟΝΤΑΞΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία παντοπώληδες του Νοµού Λακωνίας
υποβάλλουν προτάσεις για τη λειτουργία των καταστηµάτων.
36) Ο Βουλευτής Λευκάδας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΛΑΣΣΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι γονείς των µαθητών του
∆ηµοτικού Σχολείου Εξάνθειας Λευκάδας ζητούν να συνεχίσει η
λειτουργία του Σχολείου.
37) Ο Βουλευτής Φθιώτιδας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΛΑΜΠΑΝΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ∆ήµοι του Νοµού Φθιώτιδας
ζητούν τη θέσπιση θέσης αντιδηµάρχου.
38) Ο Βουλευτής Αττικής κ. ΗΛΙΑΣ ΠΑΠΑΗΛΙΑΣ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Αττικής ζητεί να
αποµακρυνθούν τα πλοία, που δεν ταξιδεύουν από τον κόλπο της
Ελευσίνας.
39) Ο Βουλευτής Θεσ/νίκης κ. ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κυρία ∆.Μακρή ζητεί την
πρόσληψή της στο ∆ηµόσιο Τοµέα, ως τέκνο πολύτεκνης
οικογένειας.
40) Ο Βουλευτής Θεσ/νίκης κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το ∆ηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης ζητεί
την ίδρυση δύο νέων τµηµάτων στην Ορεστιάδα 'Εβρου.
Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
1. Στην µε αριθµό 3728/11-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
115/3-12/98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµικών η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της υπ' αριθµ. 3728/11.11.98 ερώτησης που
κατέθεσε ο Βουλευτής κ. Βύρων Πολύδωρας, αναφορικά µε το
φόρο από ιδιοκατοίκηση και το φόρο Μεγάλης Ακίνητης Περιουσίας,
σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Α. 1) Βασικός στόχος της φορολογικής "πολιτικής" του Υπουργείου
Οικονοµικών µέσα στα πλαίσια της ασκούµενης από την
Κυβέρνηση δηµοσιονοµικής πολιτικής είναι η εξάλειψη των
ευνοϊκών ρυθµίσεων για ορισµένες κατηγορίες φορολογουµένων
και η διασφάλιση της φορολογικής δικαιοσύνης.
2) Με το ν. 2579/1998 "φορολογικές διαρρυθµίσεις και άλλες
διατάξεις" άλλαξε ο τρόπος υπολογισµού του τεκµαρτού
εισοδήµατος από ιδιοκατοίκηση ώστε αυτός να γίνει απλούστερος.
3)  Σύµφωνα  µε  το  παραπάνω  νόµο  για  τον  προσδιορισµό  του
τεκµαρτού  εισοδήµατος  από  ιδιοκατοίκηση  λαµβάνεται
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υπόψη εκτός των άλλων παραγόντων και η τιµή ζώνης για τις
περιοχές που ισχύει το αντικειµενικό σύστηµα προσδιορισµού της
αξίας ακινήτων ή της τιµής εκκίνησης για τις λοιπές περιοχές, οι
οποίες ισχύουν κατά την 1η Ιανουαρίου κάθε έτους, όπως αυτές
ορίζονται από τις διατάξεις των άρθρων 41 και 41α του ν.
1249/1982.
4) Συνεπώς, κάθε αύξηση της τιµής ζώνης επηρεάζει την
αντικειµενική αξία των ακινήτων και συνεπώς το τεκµαρτό εισόδηµα
από ιδιοκατοίκηση.
5) Η αναπροσαρµογή των αντικειµενικών αξιών που ορίζεται µε
διάταξη νόµου (παρ. 18 άρθρο 14 του ν. 1882/90) επηρέαζε το
τεκµαρτό εισόδηµα από ιδιοκατοίκηση, όπως αυτό υπολογιζόταν και
µε τις προϊσχύουσες διατάξεις δηλαδή πριν το ν. 2579/1998.
6) 'Οσον αφορά την επίπτωση της αύξησης των αντικειµενικών
αξιών στη διαµόρφωση του ελάχιστου κόστους οικοδοµής, σας
πληροφορούµε ότι αυτή είναι ελάχιστη έως και µηδαµινή δεδοµένου
ότι η τιµή ζώνης η οποία άµεσα επηρεάζεται από την
αναπροσαρµογή των αντικειµενικών αξιών λαµβάνεται υπόψη µόνο
στη διαµόρφωση ενός συντελεστή, του συντελεστή πολυτέλειας
(ΣΠ) ο οποίος υπολογίζεται µόνο στις κατοικίες, γραφεία,
καταστήµατα (εξαιρουµένων όλων των λοιπών οικοδοµών), και
εφόσον συντρέχουν ορισµένες προϋποθέσεις, όπως θέση και
επιφάνεια ακινήτου.
7) Ανεξάρτητα από τα παραπάνω το Υπουργείο Οικονοµικών
εξετάζει µε την προσοχή που επιβάλλεται τα προβλήµατα που
παρουσιάζονται, καθώς και τις προτάσεις όλων των φορέων και
προβαίνει στις σχετικές βελτιώσεις του νόµου όπου ενδεχοµένως
υπάρχει ανάγκη µέσα στα πλαίσια των δυνατοτήτων του κρατικού
προϋπολογισµού.
Β. "Η φορολόγηση της µεγάλης ακίνητης περιουσίας που
επιβλήθηκε µε το ν. 2459/1997 για πρώτη φορά - παρά τα όποια
προβλήµατα που ήταν εύλογο να παρουσιασθούν- βασίσθηκε σε
επιστηµονικές µεθόδους προσδιορισµού της φορολογητέας ύλης, τα
µέχρι τώρα στοχεία της αποδοχής της κρίνονται αρκετά
ικανοποιητικά και εκτιµάται ότι το ποσό που θα εισπραχθεί θα
υπερβεί το ποσό που έχει προϋπολογισθεί.
'Οσον αφορά το κόστος στο οποίο αναφέρεσθε, σε καµιά
περίπτωση δε µπορεί να συγκριθεί µε το ουσιαστικό όφελος από
την απόδοση του φόρου, το οποίο δεν έχει µόνο εισπρακτικό
χαρακτήρα αλλά σκοπεί στη δικαιότερη κατανοµή του φορολογικού
βάρους, στην άµβλυνση της ανισοκατανοµής του πλούτου και εν
τέλει στην ορθολογικότερη χρησιµοποίηση των οικονοµικών πόρων
της χώρας.
Ως εκ τούτου, δεν είναι στις προθέσεις του Υπουργείου η
κατάργηση του ΦΜΑΠ, δεδοµένου ότι ποτέ µέχρι σήµερα δεν είχε
καταστεί εφικτή η φορολόγηση της µεγάλης ακίνητης περιουσίας
όσες φορές αυτό επιχειρήθηκε, κάτι που όπως προαναφέρθηκε
συνέβη για πρώτη φορά".

Ο Υφυπουργός
Γ. ∆ΡΥΣ"

2. Στην µε αριθµό 3768/12-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
24410/4-12-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης µε αριθµό 3768/12-11-1998 που
κατέθεσε στη Βουλή ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Τσιαρτσιώνης, σας
πληροφορούµε τα εξής:
Με τις διατάξεις του άρθρου 103 παρ. 4 του Συντάγµατος, ο
συνταγµατικός νοµοθέτης εγγυάται τη µονιµότητα των δηµοσίων
υπαλλήλων, δηλαδή, των µε σχέση δηµοσίου δικαίου υπαλλήλων
του Κράτους. Η µονιµότητα αυτή επεκτείνεται κατά ρητή πρόβλεψη
της παρ. 6 του ίδιου άρθρου και στους υπαλλήλους της Βουλής,
των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και των νοµικών
προσώπων δηµοσίου δικαίου. Η συνταγµατική αυτή προστασία
διαρκεί εφόσον υπάρχουν οι οικείες οργανικές θέσεις. 'Εχει δε κριθεί
από το ΣτΕ (Π.Ε. 536/1998) ότι σε περίπτωση που ένα νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου µετατρέπεται σε νοµικό πρόσωπο

ιδιωτικού δικαίου που συνεχίζει να εξυπηρετεί τους ίδιους κατά
βάση σκοπούς, στα πλαίσια όµως των κανόνων της ιδιωτικής
οικονοµίας, οι καλυπτόµενοι έως τη µετατροπή από τη
συνταγµατική προστασία της µονιµότητας υπάλληλοι του ν.π.δ.δ.
έχουν κατ' αρχήν το δικαίωµα από την προστασία αυτή να
καταλάβουν αντίστοιχες από πλευράς καθηκόντων και τυπικών
προσόντων θέσεις που απαιτούνται για την κάλυψη των
πραγµατικών αναγκών του νέου οργανωτικού σχήµατος των
ν.π.ι.δ., εφεξής όµως οι υπάλληλοι αυτοί συνδέονται προς το νοµικό
πρόσωπο µε σχέση ιδιωτικού δικαίου. Με αυτή του τη θέση του
Συµβουλίου της Επικρατείας αναγνωρίζει το δικαίωµα διασφάλισης
των θέσεων εργασίας στους εργαζοµένους σε ν.π.δ.δ. που
µετατρέπεται σε Α.Ε. και δεν ανοίγει το δρόµο για απολύσεις, όπως
αναφέρεται στη σχετική ερώτηση.
'Αλλωστε, οι µέχρι σήµερα νοµοθετικές ρυθµίσεις πείθουν για το
ακριβώς αντίθετο. 'Οτι δηλαδή, λαµβάνεται πάντα πρόνοια για το
υπηρετούν προσωπικό. Αναφέρουµε, ενδεικτικά, την περίπτωση
του ΕΛΚΕΠΑ (ν. 2628/1998) για το προσωπικό του οποίου υπήρξε
πρόβλεψη µετάταξής του σε δηµόσιες υπηρεσίες και ν.π.δ.δ.,
καθώς επίσης και την περίπτωση του ΕΟΤ.
Στο ν. 2636/1998 προβλέφθηκε, κατ' αρχήν, η µεταφορά του
προσωπικού των καταργούµενων υπηρεσιών στην ιδρυθείσα µε το
νόµο αυτό Εταιρεία και περαιτέρω σε περίπτωση διαπίστωσης
ανάγκης µείωσης του προσωπικού η µετάταξή του στο ∆ηµόσιο,
Περιφέρειες και Ο.Τ.Α.
Από τα ανωτέρω συνάγεται ότι ο νοµοθέτης, σε κάθε περίπτωση
αναδιάρθρωσης υπηρεσιών, λαµβάνει πρόνοια για το υπηρετούν
προσωπικό, είτε πρόκειται για προσωπικό ν.π.δ.δ., είτει πρόκειται
για προσωπικό ν.π.ι.δ. Ούτε συνεπώς µετά την ανωτέρω
γνωµοδότηση του Σ.τ.Ε. δηµιουργείται οποιοσδήποτε κίνδυνος
απόλυσης υπαλλήλων και θα αντιµετωπισθούν τα όποια τυχόν
προβλήµατα υπάρξουν.

Ο Υφυπουργός
ΣΤ. ΜΠΕΝΟΣ"

3. Στην µε αριθµό 3700/11-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
2713/4-12-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Μεταφορών και
Επικοινωνιών η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης µε αριθµό 3700/11.11.98 που
κατέθεσε στη Βουλή ο Βουλευτής κ. Στ. ∆ήµας, σχετικά µε τη
ραδιοτηλεοπτική κάλυψη της νήσου Λέσβου, σας πληροφορούµε τα
παρακάτω:
1. Για τη ραδιοφωνική και την τηλεοπτική κάλυψη της εν λόγω
περιοχής από την ΕΡΑ και ΕΡΤ αντίστοιχα, σε σχέση µε το µέγεθος
των χρησιµοποιούµενων ποµπών, αρµόδιος να σας απαντήσει είναι
ο συνερωτώµενος Υπουργός Τύπου και Μ.Μ.Ε. Πάντως, σε ότι
αφορά την τηλεοπτική κάλυψη, σας ενηµερώνουµε ότι
χρησιµοποιούνται δίαυλοι που έχουν εκχωρηθεί στην Ελλάδα µε τη
∆ιεθνή Συµφωνία της Στοκχόλµης για την τηλεόραση του 1961.
Εποµένως, εφόσον διαπιστωθεί παρεµβολή σε κάποιον από
αυτούς τους διαύλους, πρέπει να υπάρξει επικοινωνία µε το Κράτος
από το οποίο προέρχεται η παρεµβολή ή µέσω της ∆ιεθνούς
Ενώσεως Επικοινωνιών, προκειµένου να γίνει διευθέτηση του
προβλήµατος.
2. Επίσης για τα θέµατα ραδιοφωνικής και τηλεοπτικής κάλυψης
από νοµίµως λειτουργούντες ιδιωτικούς σταθµούς, αρµόδιος να
απαντήσει είναι ο παραπάνω συνερωτώµενος Υπουργός. Πάντως,
όσον αφορά την τηλεοπτική κάλυψη των υπό αδειοδότηση, µε τη
διαδικασία που προβλέπεται στο ν. 2328/95, ιδιωτικών τηλεοπτικών
σταθµών, έχουν δηµοσιευθεί οι , µε αριθµούς 15587/Ε/26.8.97
(ΦΕΚ 785/Β/1.9.97) και ΑΠ: 60472/4.5.98 (ΦΕΚ 473/Β/19.5.98),
κοινές υπουργικές αποφάσεις των Υπουργών Μεταφορών και
Επικοινωνιών και Τύπου και Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης, στις
οποίες ορίσθηκε η θέση Προφήτης Ηλίας Λέσβου ως θέση κύριου
κέντρου εκποµπής για την κάλυψη της Λέσβου.
Επισηµαίνεται ότι σύµφωνα µε το ν. 2328/95, οι ιδιωτικοί
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τηλεοπτικοί σταθµοί που θα αδειοδοτηθούν έχουν υποχρέωση να
καλύψουν το 100% της περιοχής για την οποία αδειοδοτήθηκαν. Η
διαδικασία της αδειοδότησης τη στιγµή αυτή βρίσκεται στη φάση της
επεξεργασίας των τεχνικών φακέλων των υποψηφίων ιδιωτικών
τηλεοπτικών σταθµών. Επίσης, για τη ραδιοφωνική κάλυψη από
ιδιωτικούς σταθµούς, έχει συσταθεί οµάδα εργασίας η οποία
σχεδιάζει το Χάρτη συχνοτήτων για την ιδιωτική ραδιοφωνία σε όλη
την Ελλάδα.

Ο Υφυπουργός
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΑΛΑΓΙΑΝΝΗΣ"

4. Στην µε αριθµό 3723/11-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
2706/4-12-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Μεταφορών και
Επικοινωνιών η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης µε αριθµό 3723/11-11-98 που
κατέθεσε στη Βουλή ο Βουλευτής κ. Β. Πολύδωρας, σχετικά µε την
εγκληµατικότητα στη χρήση του διαδικτύου INTERNET, σας
πληροφορούµε τα παρακάτω:
1. Τα προβλήµατα που σχετίζονται µε τη λειτουργία του Internet
είναι γενικά δύσκολο να αντιµετωπισθούν µόνο σε εθνικό επίπεδο,
λόγω της παγκοσµιότητας του Internet και του τρόπου λειτουργίας
του. 'Ετσι διεθνώς, τόσο στο πλαίσιο του ΟΟΣΑ όσο και της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, έχει ξεκινήσει µια διαδικασία διεθνούς
συνεννόησης για την ανάληψη συγκεκριµένων δράσεων για την
ασφαλή χρήση του ∆ιαδικτύου.
Στη χώρα µας η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών (ΕΕΤ) στα
πλαίσια των αρµοδιοτήτων της για την εποπτεία της
τηλεπικοινωνιακής αγοράς οργάνωσε οµάδα εργασίας και
πραγµατοποιεί συχνές συναντήσεις µε συµµετοχή εκπροσώπων
από τις σηµαντικότερες εταιρείες παροχής υπηρεσιών Internet στην
Ελλάδα (ISPs) µε στόχο την κατάθεση συγκεκριµένων προτάσεων
για την αντιµετώπιση του θέµατος του παράνοµου και επιβλαβούς
περιεχοµένου του Internet. Μεταξύ των άλλων εκπροσώπων
συµµετείχε και η θυγατρική εταιρεία του ΟΤΕ, ΟΤΕnet, η οποία έχει
δηµοσιεύσει Κανονισµό Εκµετάλλευσης, όπου προβλέπεται η
διαγραφή του πελάτη εκείνου που προβαίνει αποδεδειγµένα σε
κακή χρήση του δικτύου.
Η ΕΕΤ έχει ακόµα εκπονήσει µελέτη σχετικά µε το πρόβληµα της
διακίνησης παράνοµου περιεχοµένου µέσω Internet. Τα βασικά
συµπεράσµατα της µελέτης αυτής φαίνονται στο συνηµµένο
Παράρτηµα.
2. Τα αρµόδια όργανα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης έχουν προχωρήσει
σε συστάσεις µε τις οποίες αναγνωρίζεται το πρόβληµα και
αναφέρεται ότι πρέπει να υπάρχει στο Internet σεβασµός των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων και της ελευθερίας του λόγου, αλλά και
προστασία των µειονοτήτων (π.χ. παιδιά). Ακόµη, στις συστάσεις
αναγνωρίζεται ότι το Internet δεν µπορεί να αστυνοµευτεί και
προτείνεται ως προσφορότερη λύση διεθνώς για την προώθηση της
ασφαλούς χρήσης του Internet, η δηµιουργία των καλούµενων
Οργάνων Αυτορύθµισης, στα οποία συµµετέχουν εθελοντικά οι
παροχείς υπηρεσιών Internet, καθώς και διάφοροι άλλοι κρατικοί
και κοινωνικοί φορείς (Κανονιστικές Αρχές, Αστυνοµία, Ενώσεις
Γονέων κλπ.). Για την αποτελεσµατική λειτουργία τους, τα 'Οργανα
Αυτορρύθµισης θα πρέπει να συνεργάζονται µεταξύ τους σε διεθνές
επίπεδο.
Επίσης η Ευρωπαϊκή 'Ενωση έχει προετοιµάσει πολυετές "Σχέδιο
∆ράσης για την προώθηση της ασφαλούς χρήσης του Internet" και
σύντοµα πρόκειται να εκδοθεί απόφαση του Συµβουλίου για την
εφαρµογή αυτού του Σχεδίου ∆ράσης.

Ο Υφυπουργός
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΑΛΑΓΙΑΝΝΗΣ"

Σηµ: Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της
∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
5. Στην µε αριθµό 3600/9-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
20117/3-12-98 έγγραφο από την Υπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη

απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης µε αριθµό 3600/9-11-98 που
κατέθεσαν στη Βουλή των Ελλήνων οι Βουλευτές κύριοι
Παναγιώτου Σταύρος και Μπόσκου Μαρία, και όσον αφορά θέµατα
του Υπουργείου Ανάπτυξης, σας πληροφορούµε τα εξής:
Οι δύο ερευνητικές γεωτρήσεις SΟUTH ΡRΙΝΟS-1 και ΡΕRAΜΟS
RΕΕF-1 που έγιναν το καλοκαίρι του 1998 ήταν στείρες. H συνέχιση
της έρευνας θα εξεταστεί µετά την αξιολόγηση των πρόσφατων
αρνητικών ερευνητικών αποτελεσµάτων.
H Εταιρεία "ΕΛΛHΝΙΚΑ ΠΕTΡΕΛΑΙΑ Α.Ε" συµµετέχοντας στα
∆εύτερα Tµήµατα των περιοχών εκµετάλλευσης ΠΡΙΝΟΥ µε
ποσοστό 35% και στις περιοχές έρευνας µε ποσοστό 25%, θα
συνεχίσουν τις προσπάθειες µε τους άλλους µετόχους της
παραχώρησης του ν.98/75 για την προώθηση των ερευνητικών
δραστηριοτήτων, οι οποίες πιθανόν να οδηγήσουν στην ανακάλυψη
νέων κοιτασµάτων και σε παράταση της παραγωγής των
υπαρχόντων κοιτασµάτων.
Σχετικά µε τις αξιώσεις της Ε.Π.Β.Α. προς του εργαζόµενους της,
σηµειώνουµε ότι οι εγκαταστάσεις παραγωγής ανήκουν στην
Κοινοπραξία Πρίνου, όπου δεν µετέχει η Εταιρεία "ΕΛΛHΝΙΚΑ
ΠΕTΡΕΛΑΙΑ Α.Ε" και το αντίστοιχο προσωπικό έχει σύµβαση
εργασίας µε την εντολοδόχο εταιρεία Ε.Π.Β.Α. (N.A.P.C.). Το
Ελληνικό ∆ηµόσιο µετέχει στα ∆εύτερα Tµήµατα της περιοχής
εκµετάλλευσης µε βάση την α' τροποποιητική σύµβαση του ν.98/75
(ν.1769/88), δηλαδή µόνο στην εκµετάλλευση του κοιτάσµατος του
Βορ. Πρίνου, µε ποσοστό 35% και όχι του ΠΡΙΝΟΥ.
Ο Ανάδοχος, ήδη, από το πρόγραµµα εργασιών και τον
προϋπολογισµό του οικονοµικού έτους 1998 είχε αναφέρει ότι τα
οικονοµικά αποτελέσµατα της εκµετάλλευσης καθίστανται οριακά.
Είχε, επίσης αναφερθεί ότι σε περίπτωση που δεν επιτευχθούν
οικονοµίες στις λειτουργικές δαπάνες, πιθανόν να οδηγηθούν σε
προσωρινή αναστολή των εργασιών αναµένοντας τα αποτελέσµατα
των επικείµενων ερευνητικών εργασιών.
Ειδικότερα, στον προϋπολογισµό και το πρόγραµµα εργασιών του
1999 είχε προβλεφθεί ότι αν τα αποτελέσµατα των ερευνητικών
εργασιών είναι αρνητικά, θα προβεί σε εγκατάλειψη του
κοιτάσµατος ΠΡΙΝΟΣ και ακολούθως σε µερική η ολική
αποµάκρυνση των εγκαταστάσεων.
Ο Προϋπολογισµός είχε συνταχθεί πριν το πέρας του πρόσφατου
ερευνητικού προγράµµατος. Εναλλακτικά είχε προβλεφθεί ότι και σε
περίπτωση ανακάλυψης κοιτάσµατος οι εργασίες παραγωγής θα
διακόπτοντο, έτσι ώστε στο χρονικό διάστηµα κατασκευής των νέων
εγκαταστάσεων να επιτευχθεί η αναδιοργάνωση της Ε.Π.Β.Α., µε
ταυτόχρονη συµπίεση των λειτουργικών δαπανών. Στόχος είναι οι
λειτουργικές δαπάνες να συµβαδίσουν µε τα από την αρχή του
1998 µειωµένα έσοδα, τα οποία οφείλονται στις πολύ χαµηλές
διεθνείς τιµές πώλησης αργού, αλλά και στη φυσική εξάντληση των
κοιτασµάτων.

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

6. Στην µε αριθµό 3876/17-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
20686/4-12-98 έγγραφο από την Υπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της 3876/17.11.98 ερωτήσεως που κατέθεσε στη
Βουλή των Ελλήνων ο Βουλευτής κ. Μ. Μπεντενιώτης αναφορικά
µε λατοµικές ζώνες και λειτουργία λατοµείων αδρανών υλικών στη
περιοχή Τροιζηνίας, σας πληροφορούµε ότι:
Σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία η αρµοδιότητα για τον
προσδιορισµό χώρων λειτουργίας λατοµικών µονάδων στην
ευρύτερη  περιοχή  της  Αθήνας,  στην  οποία  υπάγεται  και  η
επαρχία  Tροιζηνίας,  ανήκει  στους  Υπουργούς  ΠΕΧΩ∆Ε  και
Ανάπτυξης  πλην  όµως  η  χρονική  προθεσµία  για  τον
προσδιορισµό  τέτοιων  χώρων  έχει  εκπνεύσει  και  για  τον  λόγο
αυτό το Υπουργείο Ανάπτυξης ήδη προωθεί νοµοθετική ρύθµιση
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παράτασης της εν λόγω προθεσµίας.
Στόχος του Υπουργείου Ανάπτυξης είναι ο καθορισµός λατοµικών
περιοχών σε όλες τις επαρχίες της χώρας, υπό την προϋπόθεση
βεβαίως ότι υπάρχουν χώροι οι οποίοι να πληρούν τις
προϋποθέσεις που απαιτεί η ισχύουσα νοµοθεσία.

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

7. Στην µε αριθµό 3785/13-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
20392/3-12-98 έγγραφο από την Υπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3785/13-11-98 που κατέθεσε στη
Βουλή των Ελλήνων ο Βουλευτής κ. Σαλαγκούδης Γ., σας
πληροφορούµε τα εξής:
H εισαγωγή του Φυσικού Αερίου από την Ιταλία και το
Tουρκεµενιστάν η οποία ευρίσκεται στο στάδιο των µελετών
προβλέπεται να γίνει, από µεν την Ιταλία το έτος 2002, από δε το
Tουρκεµενιστάν πριν από το 2008.
Επισηµαίνεται επίσης ότι οι αγωγοί αυτοί θα είναι αµφίδροµοι,
δηλαδή θα µπορούν να εξάγουν Φυσικό Αέριο, θα συνδεθούν µε τα
διευρωπαϊκά δίκτυα Φ.Α. έτσι ώστε η χώρα µας να καταστεί
σταυροδρόµι για την τροφοδότηση της Ευρώπης µε Φυσικό Αέριο.
H ύπαρξη όµως εναλλακτικών προµηθευτών αερίου συµβάλει εκτός
από την ασφάλεια τροφοδοσίας και στον ανταγωνισµό µεταξύ τους
µε συνέπεια να υπάρχουν καλύτερες τιµές προµήθειας αερίου που
αντανακλούν στη βιωσιµότητα του έργου.
'Οσον αφορά το µη κατασκευασθέν ακόµα τµήµα δικτύου αγωγού,
µήκους περίπου 122km, που θα καταστήσει τη µεταφορά του Φ.Α.
προς τη Χώρα µας µέσω της Βουλγαρίας ανεξάρτητη και όχι όπως
γίνεται σήµερα µέσω του Βουλγαρικού Συστήµατος, σας
γνωρίζουµε ότι έχουµε επανειληµµένα διαµαρτυρηθεί προς την
προµηθεύτριά µας GΑZΕΧΡΟRT, στη σφαίρα ευθύνης της οποίας
ανήκει η κατασκευή του τµήµατος αυτού, δεδοµένου ότι το
συµβατικό σηµείο παράδοσης του Φ.Α. ευρίσκεται στο Ελληνικό
έδαφος.
Επίσης όπως µας έχουν πληροφορήσει, η µελέτη έχει ολοκληρωθεί
αλλά καθυστερεί η κατασκευή του έργου διότι έχει ανακύψει θέµα
χρηµατοδότησης.
'Hδη η Βουλγαρική Κυβέρνηση έχει ζητήσει τη χρηµατοδότηση του
έργου από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση και το Υπουργείο Ανάπτυξης
συνέδραµε τη Βουλγαρική πλευρά. 'Οµως δεν γνωρίζουµε ακόµα
πότε θα ξεκινήσει η κατασκευή του.
Από την εταιρεία GΑZΕΧΡΟRT έχουν παραγγελθεί ετήσιες
ποσότητες που καλύπτουν τις συµβολαιοποιηµένες ποσότητες
αερίου και τις απαιτήσεις τροφοδοσίας των ήδη ενταχθέντων στο
σύστηµα καταναλωτών. Οι ηµερήσιες παραγγελίες προς την
GΑZΕΧΡΟRT γίνονται αφού διαπιστωθούν οι ανάγκες των
καταναλωτών σε ηµερήσια βάση.
Tο ελληνικό σύστηµα φυσικού αερίου παρουσιάζει την ιδιαιτερότητα
ότι βρίσκεται στο άκρο του συστήµατος αγωγών µεταφοράς αερίου,
το οποίο ξεκινά από τη Ρωσία και διέρχεται από την Ουκρανία,
Μολδαβία, Ρουµανία και Βουλγαρία. H παροχή αερίου στα
ελληνοβουλγαρικά σύνορα εξαρτάται από τον τρόπο λειτουργίας
του ανωτέρω συστήµατος αγωγών και διαχείρισης των διερχοµένων
ποσοτήτων αερίου και είναι άµεσου ελέγχου της ∆ΕΠΑ.
H ασφάλεια παροχής αερίου στο ελληνικό σύστηµα θα αυξηθεί µε
τις παραλαβές αερίου από την Αλγερία, που αναµένεται να
ξεκινήσουν το Σεπτέµβριο 1999. H ∆ΕΠΑ συγχρόνως ερευνά τη
δυνατότητα ανάπτυξης υπόγειων αποθηκών αερίου στην Ελλάδα.
Απ' όλα τ' αναφερθέντα προκύπτει ότι η ∆ΕΠΑ έχει όχι µόνο προβεί
σ' όλες τις απαραίτητες ενέργειες για την εξασφάλιση των πελατών
της, αλλά σχεδιάζει την ανάπτυξης του συστήµατος Φ.Α. στην
Ελλάδα µε τέτοιο τρόπο ώστε να εξασφαλίζεται η τροφοδοσία της
χώρας µε Φ.Α. στο διηνεκές.

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

8. Στην µε αριθµό 3743/12-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
40548/4-12-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Eσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3743/12-11-98 που κατατέθηκε στη
Βουλή των Ελλήνων από το Βουλευτή κ. Γ. Καρασµάνη, αναφορικά
µε αίτηµα βελτίωσης του δρόµου Εξαπλατάνου - Νότιας -Περίκλειας
- Αρχαγγέλου", Ν. Πέλλας, σας πληροφορούµε ότι η Ν.Α. Πέλλας θα
εξετάσει τη δυνατότητα ένταξης του εν λόγω έργου στο πρόγραµµα
ΣΑΝΑ/2 1999.

Ο Υφυπουργός
Γ. ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ"

9. Στην µε αριθµό 3783/12-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
40539/3-12-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Eσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Aπαντώντας στην ερώτηση 3783/12-11-98 που κατέθεσε η
Βουλευτής κ. 'Ελσα Παπαδηµητρίου, σας γνωρίζουµε, ότι, ύστερα
από σχετική διαπίστωση, η απόφαση συγκρότησης του εκλογικού
συνεργείου, στη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Αργολίδας εκδόθηκε
σύµφωνα µε απόφαση του Υπουργείου για τη συγκρότηση ειδικών
εκλογικών συνεργείων, µε αποζηµίωση, για τις έκτακτες ανάγκες
προπαρασκευής και διενέργειας των εκλογών ανάδειξης των Αρχών
της Αυτοδιοίκησης πρώτου και δευτέρου βαθµού της 11ης
Οκτωβρίου 1998.
'Οσον αφορά τη συµµετοχή άλλων υπαλλήλων της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης Αργολίδας στο εκλογικό συνεργείο και συγκεκριµένα
στα Τµήµατα Εκλογών και Γραµµατείας, αυτό έγινε µε παράλληλη
ανάθεση καθηκόντων ύστερα από απόφαση της εν λόγω
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης που εκδόθηκαν το Φεβρουάριο και
Μάρτιο του 1998.

Ο Υφυπουργός
Γ. ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ"

10. Στην µε αριθµό 3854/16-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
3080/26-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3854/16-11-98 που κατέθεσε ο κ. Αντ.
Φούσας στη Βουλή των Ελλήνων σχετικά µε την πώληση της
Αλβανικής νησίδος Σάσων, σας γνωρίζονται τα εξής:
Η νησίδα Σάσων (Σαζάνη για τους Αλβανούς) έκτασης πέντε τετρ.
χλµ. περίπου, βρίσκεται στην είσοδο του κόλπου του Αυλώνα,
ακριβέστερα στο δεξιό µέρος του πορθµού του Οτράντο, και στο
ύψος σχεδόν του Ιταλικού λιµένα του Μπρίντιζι.
Στις 10 Νοεµβρίου 1998 κατά τη διάρκεια της επισήµου επισκέψεως
του Αλβανού Πρωθυπουργού Π. Μάικο στην Ιταλία, υπεγράφη
πρωτόκολλο συµφωνίας οικονοµικής βοήθειας 217 δισ. λιρετών (57
δισ. δρχ) µεταξύ αυτού και του Ιταλού οµολόγου του. Η οικονοµική
αυτή βοήθεια θα περιλαµβάνει δηµιουργία θέσεων εργασίας, στον
Αυλώνα, ενίσχυση θεσµών, αναπτυξιακή και αµυντική βοήθεια,
καθώς και την παραχώρηση 2 µετασχηµατιστών στην Αλβανική
ηλεκτρική εταιρεία.
Σε αντάλλαγµα αυτής της βοήθειας, η Αλβανία παρεχώρησε το
δικαίωµα χρήσης της βάσης της νήσου Σάσων από τις Ιταλικές
δυνάµεις, στα πλαίσια αντιµετώπισης της λαθροµετανάστευσης.
Θα πρέπει να επισηµανθεί ότι στη νήσο Σάσων υπήρχαν ήδη Ιταλοί
παρατηρητές. Με τη συµφωνία αυτή, θα εγκατασταθούν 300 άνδρες
της ακτοφυλακής και καραµπινιέροι µε 3 ταχέα περιπολικά στα
οποία θα επιβαίνουν και Αλβανοί Αξιωµατικοί. Τον επιχειρησιακό
έλεγχο όµως θα έχουν οι Ιταλοί. Τέλος, σας ενηµερώνουµε ότι
πληροφορίες για το κείµενο της συµφωνίας που υπέγραψαν οι δύο
Πρωθυπουργοί Ιταλίας και Αλβανίας δεν υπάρχουν.

Ο Υπουργός
ΑΠ. ΑΘ. ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ"
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11. Στην µε αριθµό 3861/16-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
3059/1-12-98 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3861/16-11-98 που κατέθεσε η
Βουλευτής κ. Π. Φουντουκίδου, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Σύµφωνα µε την υπουργική απόφαση του 1994 καθιερώθηκε το
σύστηµα των µορίων, σύµφωνα µε το οποίο η ικανοποίηση ή µη
του αιτήµατος του στρατευµένου, εξετάζεται µε βάση τις αριθµητικές
ανάγκες κατά ειδικότητα, σε συνδυασµό µε το σύνολο των µορίων
που συγκεντρώνει από τα κοινωνικά, κριτήρια τα οποία
µοριοποιήθηκαν ανάλογα µε την κοινωνική τους βαρύτητα. Η ίδια
Υπουργική απόφαση θέτει το εξάµηνο ως ελάχιστο χρόνο
παραµονής στις Μονάδες τοποθετήσεως προκειµένου να
θεµελιωθεί δικαίωµα µεταθέσεως, ενώ πουθενά δεν καθορίζεται ότι
θα µετατίθενται στους τόπους επιλογής τους, όταν µάλιστα δεν
διαθέτουν τα αντίστοιχα µόρια.
'Οσον αφορά στον στρτη (ΠΖ) ∆ούµτση ∆ηµήτριο Σ.Α 133/1174/99,
µετετέθη από το 640 Τ.Π. (Σουφλί) στο 650 ΕΤΠ (Πέπλο) κυρίως -
λόγω των αυξηµένων αναγκών επάνδρωσης των Μονάδων του
'Εβρου, οι οποίες καλύπτονται µε βάση το σύστηµα που
καταργήθηκε από την 98 Ε'ΕΣΣΟ. Θα πρέπει επίσης να
διευκρινιστεί, ότι σύµφωνα µε την υπεύθυνη δήλωση του κατά την
κατάταξη, δεν διέθετε κανένα από τα απαιτούµενα κοινωνικά
κριτήρια, µε αποτέλεσµα να λάβει µόνο τα µόρια που αντιστοιχούν
στη Μονάδα του.
Τέλος θα πρέπει να σηµειωθεί, ότι η Πολιτική Ηγεσία του
Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας, καταγράφοντας τις αδυναµίες του
προαφερθέντος συστήµατος, το οποίο δεν εξασφάλισε τη µετάθεση
των οπλιτών σε µονάδες του Εσωτερικού, καθώς πολλοί απ'
αυτούς µετατίθεντο ή απολύονταν από τη µεθόριο, καθιέρωσε νέο
πλαίσιο αρχών και κανόνων για την πραγµατοποίηση των
τοποθετήσεων - µεταθέσεων .
Το νέο αυτό σύστηµα, βασίζεται στην ενιαία, δίκαιη και αντικειµενική
αντιµετώπιση όλων των στρατευµένων. Κύριοι στόχοι του, είναι ο
αποκλεισµός απόλυσης των οπλιτών από τις µονάδες µεθορίου, η
υπηρέτηση του συνόλου σχεδόν των στρατευµένων στην µεθόριο
µε τη διαδικασία της εναλλαγής, καθώς και η µετάθεση στον τόπο
διαµονής τους ή όσον το δυνατόν εγγύτερα, πάντοτε µε γνώµονα τα
µόρια που συγκεντρώνει ο στρατευµένος, τα οποία καθορίζονται σε
συνάρτηση τόσο κοινωνικών κριτηρίων, όσο και στη δυσκολία της
µονάδας στην οποία τοποθετήθηκε.

Ο Υπουργός
ΑΠ. ΑΘ. ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ"

12. Στην µε αριθµό 3757/12-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
3052/27-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3757/12-11-98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Αθ. Χειµάρας, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Πρέπει να διευκρινισθεί αρχικά, ότι το νοµοθετικό καθεστώς, το
οποίο ρυθµίζει τη βαθµολογική εξέλιξη του προσωπικού των
Ενόπλων ∆υνάµεων και των Σωµάτων ασφαλείας, δεν είναι ενιαίο,
αλλά αποτλείται από διαφορετικά νοµοθετήµατα, ειδικότερα ο νόµος
2512/97 ρυθµίζει τη βαθµολογική εξέλιξη των Σωµάτων Ασφαλείας
και οι νόµοι 445/74 και 2439/96 τη βαθµολογική εξέλιξη του
προσωπικού των Ε∆.
Ως άµεση συνέπεια του διαχωρισµού του νοµοθετικού πλαισίου, το
οποίο ρύθµιζε τη βαθµολογική εξέλιξη, επήλθε και διαχωρισµός του
νοµοθετικού καθεστώτος της µισθολογικής προαγωγής του
προσωπικού δηµιουργώντας περιπτώσεις µισθολογικής
ανοµοιογένειας µεταξύ των αρµοδίων Υπουργείων.
Η Ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας, καταβάλλει
προσπάθειες ώστε τόσο οι βαθµολογικές, όσο και οι µισθολογικές
σχέσεις του προσωπικού των Ε∆ και των Σωµάτων Ασφαλείας, να
διέπονται από ένα ενιαίο πλαίσιο το οποίο να ικανοποιεί τα
µισθολογικά αιτήµατα των παραπάνω κλάδων.

Ο Υπουργός
ΑΠ. ΑΘ. ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ"

13. Στην µε αριθµό 3875/17-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
3065/2-12-98 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3875/17-11-98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Ι. Τζωάννος, σας γνωρίζεται ότι δεν υπάρχει καµία
συµφωνία µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας, και της
εταιρείας SARESCO.

Ο Υπουργός
ΑΠ. ΑΘ. ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ"

14. Στην µε αριθµό 3702/11-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
40553/3-12-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην 3702/11-11-98 ερώτηση που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Ευτύχης Κοντοµάρης, σας γνωρίζουµε τα εξής:
Στα πλαίσια της Εφαρµογής των ν. 2503/1997 και 2647/1998
"∆ιοίκηση, οργάνωση, στελέχωση της Περιφέρειας, ρύθµιση
θεµάτων για την Τοπική Αυτοδιοίκηση και άλλες διατάξεις",
"Μεταβίβαση αρµοδιοτήτων στις Περιφέρειες και την Αυτοδιοίκηση
και άλλες διατάξεις", αντίστοιχα οι ανάγκες των υπηρεσιών των
Περιφερειών αυξήθηκαν σε σηµαντικό βαθµό.
Το γεγονός αυτό σε συνδυασµό µε την κατεύθυνση του Υπουργείου
µας για στέγαση των υπηρεσιών της Περιφέρειας σε ενιαίο κτίριο,
αν είναι δυνατόν ιδιόκτητο, οδήγησαν στην προσπάθεια ανεύρεσης
κατάλληλων προς τούτο χώρων.
Η Περιφέρεια Ιονίων Νησιών, σύµφωνα µε το αριθµ. 8185/25-11-
1998 έγγραφο του Γενικού Γραµµατέα, στην προσπάθεια της να
στεγάσει όλες τις υπηρεσίες της σ' ενιαίο κτίριο, αφού ήταν αδύνατη
η ανεύρεση κατάλληλου χώρου για ιδιόκτητο κτίριο, προέβη στις
προβλεπόµενες από το νόµο διαδικασίες για τη µίσθωση κτιρίου
συνολικής επιφάνειας 2.800 τ.µ (ωφέλιµος χώρος 1.950 τ.µ.), έναντι
µισθώµατος 4.790.000 δραχµές, επικαλούµενη το γεγονός ότι οι
υπηρεσίες της ήταν διάσπαρτες σε 4 κτίρια, το µίσθωµα δε των
βασικών γραφείων της ανήρχετο στο ποσό των 2.900.000 δραχµές
για χώρο 700 τ.µ.
ΤΟ Υπουργείο επιδεικνύοντας ευαισθησίας στην σπατάλη του
δηµοσίου χρήµατος, µελέτησε το πρόβληµα στέγασης των
υπηρεσιών της Περιφέρειας και προκειµένου να δώσει λύση έχει
καταρτίσει σχετικό πρόγραµµα.
'Ηδη για πέντε Περιφέρρειες της χώρας έχει δοθεί εγγύηση του
∆ηµοσίου για σύναψη ∆ανείου από το Ταµείο Παρακαταθηκών και
∆ανείων για την ανέγερση ∆ιοικητηρίων, και ακολουθούν και άλλες
όπως και η Περιφέρεια Ιονίων Νησιών, µε τη προϋπόθεση
εξεύρεσης κατάλληλων χώρων.

Ο Υφυπουργός
Γ. ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ"

15. Στην µε αριθµό 3620/10.11.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
40551/4.12.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3620/10.11.98 του Βουλευτή κ. Η.
Βεζδρεβάνη αναφορικά µε το οδικό δίκτυο του Ν. Θεσπρωτίας,
σύµφωνα µε τα στοιχεία που µας δόθηκαν από την Περιφ. Ηπείρου,
σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Τα τελευταία χρόνια εκτελέσθηκαν πολλά έργα ασφαλτόστρωσης
επαρχιακών και κοινοτικών δρόµων που είχε σαν αποτέλεσµα ο
νοµός Θεσπρωτίας να παρουσιάζει µια εικόνα αρκετά ικανοποιητική
όσον αφορά την κατάσταση του οδικού δικτυου. Σήµερα ελάχιστοι
οικισµοί υπάρχουν που δεν συνδέονται µε το Εθνικό ή το
Επαρχιακό ∆ίκτυο µε ασφαλτοτάπητα. Σύντοµα όµως και αυτά θα
ασφαλτοστρωθούν καθόσον είναι ενταγµένα στα διάφορα
Νοµαρχιακά Προγράµµατα.

Ο Υφυπουργός
Γ. ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ"

16.  Στην  µε  αριθµό  3195/23.10.98  ερώτηση  δόθηκε  µε  το
υπ'αριθµ.  12921/1.12.98  έγγραφο  από  τον  Υπουργό  Υγείας
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και Πρόνοιας η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην 3195/23/10/98 ερώτηση που κατέθεσε η
Βουλευτής κ. Φάνη Πάλλη-Πετραλιά, σας πληροφορούµε τα εξής:
1. Η λειτουργία των Κινητών Μονάδων Επείγουσας Ιατρικής του
ΕΚΑΒ, είναι στις άµεσες προτεραιότητες του Υπουργείου µε σκοπό
την κάλυψη των µεγάλων αστικών Κέντρων και του Εθνικού οδικού
∆ικτύου, καθώς και τη µείωση του χρόνου επέµβασης στην
αντιµετώπιση εκτάκτων περιστατικών.
2. 'Οσον αφορά, την πρόσληψη του προσωπικού που θα
στελεχώσει τις εν λόγω µονάδες, σηµειώνουµε ότι, µετά την
αριθ.2/97 προκήρυξη του ΑΣΕΠ, (ΦΕΚ. 18/10/4/98 τ. ΑΣΕΠ), µε την
οποία προκηρύχθηκαν πεντακόσιες (500) θέσεις του κλάδου ∆Ε
πληρωµάτων ασθενοφόρων για το ΕΚΑΒ, εκδόθηκαν οι πίνακες
διοριστέων τον Ιανουάριο του 1998 και ήδη έχουν σχεδόν
ολοκληρωθεί οι διορισµοί. Οι εν λόγω προσληφθέντες, έχουν τύχει
της ανάλογης εκπαίδευσης από ΕΚΑΒ, µετά την παρακολούθηση
σχετικού προγράµµατος.
3. Επιπλέον, µε το αριθ.Α9β/17815/98 έγγαφό µας προς το ΑΣΕΠ,
έχουµε ζητήσει µεταξύ των άλλων, την προκήρυξη 108 θέσεων
τακτικού προσωπικού διαφόρων κλάδων και ειδικοτήτων για το
ΕΚΒΑ, από τις οποίες οι 67 θέσεις είναι του κλάδου ∆Ε
Πληρωµάτων ασθενοφόρων και αναµένεται η έκδοση της
προκήρυξης.

Ο Υπουργός
Λ. ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ"

17. Στην µε αριθµό 3619/10.11.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
248/4.12.98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3619/10.11.98 που κατέθεσε στη
Βουλή ο Βουλευτής κ. Η. Βεζδρεβάνης, σχετικά µε τις µελέτες
κατασκευών έργων στο Νοµό Θεσπρωτίας, παρακαλούµε να
πληροφορήσετε τον κ. Βουλευτή σύµφωνα µε τα στοιχεία της
∆/νσης Μελετών 'Εργων Οδοποιίας και της ΕΥ∆Ε/ΜΕ∆Ε, ότι µέχρι
σήµερα δνε υπαρχει εγκεκριµένη µελέτη οδοποιίας που να αφορά
το Νοµό Θεσπρωτίας, η οποία να παρουσιάζει ελλείψεις και µε
βάση αυτή να εκτελείται το σχετικό έργο.

Ο Υπουργός
Κ. ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

18. Στην µε αριθµό 3773/12.11.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
4091/1.12.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Υγείας και Πρόνοιας η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 3773/12.11.1998 που κατέθεσε στη
Βουλή η Βουλευτής κ. Φάνη Πετραλιά και αφορά στο πρόβληµα της
επαιτείας ανηλίκων στα φανάρια πολυσύχναστων δρόµων των
µεγαλουπόλεων σας πληροφορούµε τα ακόλουθα:
Το θλιβερό φαινόµενο της Επαιρείας ανηλίκων στα αφανάρια
αποτελεί ένα κοινωνικό πρόβληµα που τα τελευταία χρόνια
εµφανίζεται και στη χώρα µας µε ιδιαίτερα αυξανόµενη τάση λόγω
της πληθυσµιακής εισροής οικονοµικών µεταναστών, προσφύγων,
παλλινοστούτων κλπ. και αποτελεί γι'αυτό θέµα το οποίο χρήζει
άµεσης αντιµετώπισης.
Στη χώρα µας σύφµωνα µε τα τελευταία στατιστικά στοιχεία της
Ασφάλειας το µεγαλύτερο ποσοστό των παιδιών που επαιτούν
στους δρόµους (78%) είναι αλβανικής υπηκοότητας, ένα 10%
υπολογίζεται ότι είναι 'Ελληνες αθίγγανοι και το υπόλοιπο 12%
παιδιά άλλων εθνικοτήτων.
Το θέµα αυτό έχει απασχολήσει επανειλληµένα το Υπουργείο µας
και λόγω της πολυπλοκότητας του θεωρήθηκε σκόπιµη και
αναγκαία η συνεργασία µε όλους τους συναρµόδιους παράγοντες
που ασχολούνται ευρύτερα µε το παιδί και την οικογένεια για την
εξεύρεση συντονισµένης λύσης.
Μετά από µια σειρά συσκέψεων που πραγµατοποιήθηκαν για το
σκοπό αυτό και στις οποίες συµµετείχαν εκπρόσωποι του
Υπουργείου µας και των συναρµοδίων Υπουργείων (∆ικαιοσύνης

και ∆ηµόσιας Τάξης) συγκροτήθηκε οµάδα εργασίας που µε ευθύνη
του Υπουργείου µας ανέλαβε την εξεύρεση, τη διαµρφωση και τον
εξοπλισµό των κατάλληλων προνοιακών χώρων, οι οποίοι θα
λειτουργήσουν για την υποδοχή και τη βραχεία φιλοξενία αυτών των
παιδιών.
Οι χώροι που επελέγησαν, διαµορφώθηκαν και σήµερα είναι ήδη
έτοιµοι να λειτουργήσουν και να υποδεχθούν τα παιδιά είναι:
α) Η Στέγη Θηλέων ΑΓ. ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ στο Παλαιό Φάληρο.
β) Το Κέντρο του Εθνικού Οργανισµού Πρόνοιας "ΑΓΙΑ ΒΑΡΒΑΡΑ"
στη Λεωφόρο Συγγρού.
Ο χρόνος παραµονής των παιδιών στα παραπάνω κέντρα θα είναι
σύντοµος έως ότου βρεθούν οι γονείς τους ή ενδεχοµένως κάποια
µορφή εναλλακτικής φροντίδας (αναδοχή, παιδοπόλεις, Κέντρα
Παιδικής Μέριµνας) σε περίπτωση ακαταλληλότητας της
οικογένειας.
Το προσωπικό που στελεχώνει τα δύο αυτά Κέντρα (ψυχολόγοι,
κοινωνικοί λειτουργοί, παιδαγωγοί, γιατροί επισκέπτριες υγείας) θα
προσφέρει συµβουλευτική και κάθε άλλης µορφής στήριξη και
βοήθεια στα παιδιά και στις οικογένειές τυς προκειµένου να
ανταποκριθούν σωστά στο γονεϊκό τους ρόλο.
Ανάλογο πρόγραµµα έρευνας-δράσης εφαρµόζεται σήµερα
πιλοτικά από τον Εθνικό Οργανισµό Πρόνοιας στην Αττική και
συγκεκριµένα στις περιοχές Ν. Σµύρνης-Καλλιθέας-Ταύρου αλλά
και στη Λάρισα σε συνεργασία µε τις εκεί τοπικές αρχές (∆ήµο και
Αστυνοµική ∆/νση).
Στόχος του προγράµµατος αυτού είναι η αντιµετώπιση των
προβληµάτων των παιδιών και των οικογενειών τους και η ένταξή
τους στην εκπαιδευτική διαδικασία.
Τέλος µε τον πρόσφατα ψηφισθέντα από τη Βουλή νόµο 2646/98
"Ανάπτυξη του Εθνικού Συστήµατος Κοινωνικής Φροντίδας"
επαναπροσδιορίζεται ο ρόλος των Φορέων Πρόνοιας και
καθιερώνεται η εφαρµογή καινοτόµων προγραµµάτων στους τοµείς,
οικογένεια, παιδί, νεότητα, ευπαθείς πληθυσµιακές οµάδες, και
οµάδες που τελούν σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης.
Για τις ευπαθείς πληθυσµιακές οµάδες καθορίζονται ειδικά
προγράµµατα µε στόχο την κοινωνική ένταξη των τσιγγάνων των
αναγνωρισµένων προσφύγων, των παραβατικών ανηλίκων, καθώς
και των παιδιών που είναι θύµατα οικονοµικής εκµετάλλευσης.
Από πλευράς των Υπηρεσιών του Υπουργείου µας καταβάλλεται
κάθε δυνατή προσπάθεια για τη σωστή πληροφόρηση και την εν
γένει στήριξη και βοήθεια των παιδιών που ανήκουν σε ευάλωτες
κοινωνικά αποκλεισµένες οµάδες και συχνά αποτελούν θέµατα κάθε
µορφής εκµετάλλευσης από τους ίδιους τους γονείς τους ή τρίτους.
Για τα λοιπά θέµατα της ερώτησης αρµόδια να απαντήσουν είναι τα
Υπουργεία ∆ικαιοσύνης και ∆ηµόσιας Τάξης προς τα οποία
κοινοποιείται το παρόν έγγραφο µε αντίγραφο της σχετικής
ερώτησης.

Ο Υφυπουργός
Θ. ΚΟΤΣΩΝΗΣ"

19. Στην µε αριθµό 3673/10.11.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
255/4.12.98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3673/10-11-98 που κατέθεσε στη
Βουλή των Ελλήνων ο Βουλευτής κ. Θ. ∆ηµοσχάκης, για την
δηµιουργία εργαστηρίου ελέγχου της ποιότητας των ∆ηµοσίων
Εργων στην ∆ΤΥ Ν. Εβρου, πρακαλούµε να πληροφορήσετε τον
κύριο Βουλευτή τα εξής: Μέχρι το 1994, έτος καθιερώσεως της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης, το Κεντρικό Εργαστήριο ∆ηµοσίων
Εργων (ΚΕ∆Ε) µαζί µε τα Περιφερειακά Εργαστήρια που
λειτουργούσαν στις έδρες των Περιφερειών και τα Εργαστηριακά
Κλιµάκια που λειτουργούσαν σχεδόν όλες τις ∆ΤΥΝ (µε εξαίρεση τις
πόλεις που ήταν έδρες Περιφέρειας) αποτελούσαν ένα δίκτυο
εργαστηρίων ου λειτουργούσε µε βάση τους ίδιους Κανονισµούς και
τις ίδιες Προδιαγραφές και αποτελούσαν τον Τεχνικό Σύµβουλο των
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Υπηρεσιών Επίβλεψης του Υπουργείου.
Τα εργαστηριακά κλιµάκια ήταν ανά πάσα στιγµή στη διάθεση του
Επιβλέποντα Μηχανικού, για να κάνει τους στοιχειώδεις ελέγχους
ποιότητας των υλικών που χρησιµοποιούνται στο έργο
(κοκκοµετρήσεις, πλαστικότητες, συµπυκνώσεις, δειγµατοληψίες
σκυροδέµατος).
Για πιο σύνθετες δοκιµές ο Επιβλέπων Μηχανικός ζητούσε τη
βοήθεια του Περιφερειακού Εργαστηρίου ή του ΚΕ∆Ε.
Τα Περιφερειακά Εργαστήρια λειτουργούσαν στις έδρες των
Περιφερειακών ∆ιοικήσεων της Χώρας.
Με το ν. 2503/97 τα Περιφερειακά Εργαστήρια υπήχθησαν στην
Περιφέρεια και από ∆/νσεις έγιναν τµήµατα της ∆/νσης ∆ηµοσίων
Εργων.
'Αρα αρµόδιο για το θέµα της ερώτησης είναι το Υπουργείο
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης προς το
οποίο κοινοποιείται η ερώτηση.

Ο Υπουργός
Κ. ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

20. Στην µε αριθµό 3749/12-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
264/7-12-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3749/12-11-98 που κατέθεσε στη
Βουλή ο Βουλευτής κ. Ν. Νικολόπουλος, σχετικά µε τη
χρηµατοδότηση του προγράµµατος ανασυγκρότησης της Αιγιαλείας
και λειτουργία του ΓΑΣ, παρακαλούµε να πληροφορήσετε τον κύριο
Βουλευτή σύµφωνα µε τα στοιχεία της Υπηρεσίας Αποκατάστασης
Σεισµοπλήκτων (ΥΑΣ) ότι έχουν γίνει οι απαραίτητες ενέργειες,
ώστε να καταστεί δυνατή, έγκαιρα, η πρόληψη προσωπικού για τη
στελέχωση του Τοµέα Αποκατάστασης Σεισµοπλήκτων Αιγίου, εις
τρόπον ώστε να µην υπάρχουν προβλήµατα στη λειτουργία του
ΤΑΣ για την αποκατάσταση των σεισµοπλήκτων.
Οσον αφορά τη χρηµατοδότηση του προγράµµατος
ανασυγκρότησης της Αιγιαλείας, το αίτηµα αυτό έχει σταλεί στο
ΥΠΕΘΟ, απ' όπου και αναµένεται η εγγραφή της πίστωσης στη
ΣΑΕ 069, ώστε να εγκριθεί η χρηµατοδότηση για τη συνέχιση της
ανασυγκρότησης της Αιγιαλείας.

Ο Υφυπουργός
ΧΡ. ΒΕΡΕΛΗΣ"

21. Στην µε αριθµό 3154/22-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1717/3-12-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Eθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 3145/22.10.98 του Βουλευτή
κ. Παν. Σκανδαλάκη, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Είναι γεγονός ότι η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση που µπαίνει στο
δεύτερο έτος της, αντιµετωπίζει οπωσδήποτε κάποια προβλήµατα,
αλλά λήφθηκε µέριµνα στη διάρκεια του θέρους να ξεκινήσει µια
σχολική χρονιά χωρίς προβλήµατα. Τα προβλήµατα πράγµατι
έχουν ελαστικοποιηθεί και αυτό δείχνει ο γενικός απολογισµός όλων
των σχολείων που λειτουργούν στην Ελλάδα.
Το Ενιαίο Λύκειο που θεσµοθετήθηκε πέρυσι µε το ν. 2525/97
προχωρεί, ξαναγεννιέται και θα γίνει πράγµατι ένας ουσιαστικός
θεσµός στη δευτεροβάθµια βαθµίδα. Ο νόµος για την Τεχνική
Επαγγελµατική Εκπαίδευση ψηφίστηκε, εφαρµόζεται και από φέτος
θα λειτουργήσουν τα τετρακόσια Τεχνικά Επαγγελµατικά
Εκπαιδευτήρια.
Για πρώτη φορά τα στελέχη εκπαίδευσης έχουν προέλθει από
επιλογή. 'Εχει γίνει µία εξαντλητική ενηµέρωση και έχουν οργανωθεί
ειδικά σεµινάρια και για τα στελέχη της εκπαίδευσης και για τους
εκπαιδευτικούς που αρχίζουν να εφαρµόζουν τα νέα προγράµµατα
και όχι µόνο στο Ενιαίο Λύκειο, αλλά και στο ολοήµερο νηπιαγωγείο
και στο ολοήµερο δηµοτικό και στις τάξεις υποδοχής
παλιννοστούντων.
Καθιερώθηκε από το τρέχον έτος η εβδοµάδα ενηµέρωσης και
προσανατολισµού, η οποία θα εφαρµόζεται στην αρχή κάθε
σχολικού έτους, προκειµένου να ενηµερώνονται από τους
εκπαιδευτικούς οι µαθητές του Λυκείου.

Για πρώτη φορά έγιναν στη χώρα µας εννιά χιλιάδες τετρακόσιοι
ογδόντα δύο (9.482) διορισµοί µονίµων εκπαιδευτικών στην
πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση.
Ως προς την υλικοτεχνική υποδοµή σας πληροφορούµε ότι το
ΥΠΕΠΘ καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια για τη βελτίωσή της
σε όλες τις βαθµίδες της εκπ/σης σε εφαρµογή της εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης που αφορά:
α) στη λειτουργία του ολιγοήµερου νηπιαγωγείου και την επέκταση
λειτουργίας του ολοήµερου δηµοτικού σχολείου για την προσχολική
και πρωτοβάθµια εκπαίδευση
β) στη λειτουργία του ενιαίου λυκείου και των τεχνικών
επαγγελµατικών εκπαιδευτηρίων για την δευτεροβάθµια
εκπαίδευση.
Το ΥΠΕΠΘ στα πλαίσια των οικονοµικών του δυνατοτήτων θα
φροντίσει για τις απαραίτητες επεµβάσεις σε ήδη υπάρχοντα κτίρια,
στην ανέγερση νέων, την επίπλωση και τον εξοπλισµό τους, από τις
πιστώσεις του Π.∆.Ε. όπως καθορίζονται ετησίως από την
δηµοσιονοµική πολιτική της Κυβέρνησης.
Ως προς τη διανοµή βιβλίων σας γνωστοποιούµε ότι η αποστολή
τους σε όλα τα σχολεία της Επαρχίας έχει ολοκληρωθεί.
Εκτελούνται µόνον συµπληρωµατικές παραγγελίες που αφορούν σε
σποραδικές ελλείψεις διαφόρων σχολείων, οι οποίες
γνωστοποιούνται τώρα στον ΟΕ∆Β.
Ως προς τα ειδικότερα θέµατα που αναφέρονται στον Νοµό
Λακωνίας, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
α) Με την υπ' αριθµ. ∆2/10621/28-9-98 υπουργική απόφαση
τοποθετήθηκαν οι νέοι σχολικοί σύµβουλοι ∆.Ε., οι οποίοι θα
καλύψουν τις θέσεις σχολικών συµβούλων ∆/θµιας Εκπ/σης. Στο Ν.
Λακωνίας η θέση σχολικού συµβούλου του κλάδου φιλολόγων
πληρώθηκε ήδη από φιλόλογο, οι δε άλλοι κλάδοι θα καλύπτονται
από σχολικούς συµβούλους αντιστοίχων κλάδων, που εδρεύουν σε
άλλους Νοµούς και στους οποίους έχει ανατεθεί ο Νοµός Λακωνίας.
β) Το Υπουργείο Παιδείας διόρισε στην Πρωτοβάθµια Εκπαίδευση
από την επετηρίδα 3.991 εκπαιδευτικούς ήτοι 3.120 δασκάλους,
470 Νηπιαγωγούς για το σχολικό έτος 1998 - 99 και ακολούθησαν
και 354 διορισµοί ακόµη από τους πίνακες των επιτυχόντων του
διαγωνισµού του ΑΣΕΠ (163 ∆άσκαλοι, 117 Νηπιαγωγοί, 45
Φυσικής Αγωγής και 29 Αγγλικής Γλώσσας).
Στο Νοµό Λακωνίας συγκεκριµένα διόρισε 85 εκπαιδευτικούς ήτοι
68 δασκάλους, 16 νηπιαγωγούς και 1 µουσικό από την επετηρίδα
και στη συνέχεια 13 εκπαιδευτικούς ήτοι 9 δασκάλους και 4
νηπιαγωγούς, από τον πίνακα επιτυχόντων του διαγωνισµού του
ΑΣΕΠ.
Επιπλέον το Υπουργείο διέθεσε µέχρι σήµερα 28 πιστώσεις για
προσλήψεις εκπαιδευτικών στο Νοµό Λακωνίας ήτοι 3 για Αγγλικής
γλώσσας, 1 φυσικής αγωγής, 19 για νηπιαγωγούς, 2 για δασκάλους
ολοήµερων ∆ηµοτικών Σχολείων και 3 για δασκάλους παιδιών
τσιγγάνων.
γ) Το 1998 στο Νοµό Λακωνίας διορίστηκαν 61 εκπαιδευτικοί
∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης και διατέθηκαν 45 πιστώσεις για
προσλήψεις προσωρινών αναπληρωτών.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

22. Στην µε αριθµό 4606/2-12-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
3093/2-12-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Αµυνας η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 4606/2-12-98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Γ. Αλεξόπουλος στη Βουλή των Ελλήνων µε θέµα το
ψήφισµα της Ενωσης Συνταξιούχων Τ. Χωροφυλακής - ΕΛ.ΑΣ.
Αγρινίου, σας γνωρίζονται τα ακόλουθα:
Το  Μετοχικό  Ταµείο  Στρατού  (ΜΤΣ)  προήλθε  από  τη
συγχώνευση  του  Ταµείου  Χηρών  και  Ορφανών  του  Στρατού
(1853),  του  Ταµείου  Αποστράτων  Αξ/κών  (1861)  και  του
Ταµείου  Περίθαλψης  Οικογενειών  Υπαξ/κών  και  Στρατιωτών
(1861),  που  συντελέσθηκε  µε  το  πδ  της  15/01/35  και  όχι  από
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την Ελληνική Χωροφυλακή, η οποία προσεχώρησε στο Μ.Τ.Σ. το
έτος 1909. Σήµερα η ΕΛ.ΑΣ. εκπροσωπείται στο οκταµελές
∆ιοικητικό Συµβούλιο του Ταµείου, µε την παρουσία σ' αυτό
Ανωτάτου Αξ/κού της (Υπτγος ε.α.).
Επίσης, σύµφωνα µε το Παράρτηµα της Εισηγητικής Εκθεσης του
Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών για τον
Προϋπολογισµό του Οικονοµικού 'Ετους 1998, και την απόφαση
του Υπουργικού Συµβουλίου, διαχωρίζονται οι λογαριασµοί
αποστράτων Στρατού και τέως Χωροφυλακής στο Μετοχικό Ταµείο
Στρατού (ΜΤΣ).
Κατά συνέπεια δεν είναι στις προθέσεις του ∆Σ/ΜΤΣ η αποποµπή
της ΕΛ.ΑΣ. από το Ταµείο, αλλά αντίθετα η προσπάθειά του
επικεντρώνεται στην αύξηση των πόρων του, προκειµένου να
επιτύχει τη βελτίωση του χορηγούµενου µερίσµατος.
Θα πρέπει να καταστεί γνωστό ότι το ΜΤΣ, µε τα σηµερινά
δεδοµένα, περάτωσε τις δυνατότητες και εξάντλησε τα όρια
αυξητικής µερισµατοδοτικής πολιτικής. Τα µέτρα που είχαν ληφθεί
µέχρι σήµερα ήταν µεν εξυγιαντικά για το ΜΤΣ, αλλά εξασφάλιζαν
ανώτατο όριο το οποίο όµως εξαντλήθηκε µε τις παρασχεθείσες
αυξήσεις.
Επίσης θα πρέπει να σηµειωθεί ότι η κυριότερη αιτία του χαµηλού
µερίσµατος του ΜΤΣ, προέρχεται από τη γήρανση του Ταµείου και
τη µικρή συνεισφορά της ΕΛ.ΑΣ. σε κοινωνικούς πόρους (ΕΛ.ΑΣ.
5%, Στρατός 92%). Κατά συνέπεια η εξέταση ενίσχυσης του ΜΤΣ µε
πόρους από το Υπουργείο ∆ηµοσίας Τάξεως (Υ∆Τ), είναι
επιβεβληµένη.
Τέλος επισηµαίνεται ότι τα αναφερόµενα περί διοχέτευσης
νοµοθετηµένων πόρων του ΜΤΣ στον Ειδικό Κλάδο Οικονοµικής
Ενίσχυσης Μερισµατούχων Στρατού (ΕΚΟΕΜΣ) δεν
ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα.

Ο Υφυπουργός
∆ΗΜ. ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ"

23. Στην µε αριθµό 4469/30-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1033/4-12-98 έγγραφο από τον Yφυπουργό Πολιτισµού η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 4469/30-11-98 του Βουλευτή κυρίου Π.
Ψωµιάδη, σας πληροφορούµε ότι για το θέµα των χρεών των ΠΑΕ
και ΚΑΕ προς το ∆ηµόσιο κατατέθηκε πρόταση στο αρµόδιο
Υπουργείο Οικονοµικών, για την αντιµετώπιση του προβλήµατος.

Ο Υφυπουργός
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΑΘ. ΦΟΥΡΑΣ"

24. Στην µε αριθµό 3902/17-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
155/3-12-98 έγγραφο από τον Υπουργό Πολιτισµού η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην 3902/17.11.98 ερώτηση των Βουλευτών κυρίων
Ελσας Παπαδηµητρίου και Γ. Παναγιωτόπουλου, σας γνωρίζουµε
τα ακόλουθα:
Η δηµιουργία Μεγάρου Μουσικής στην Καβάλα είναι µια
ενδιαφέρουσα πρόταση που θα µελετηθεί. Η υλοποίησή της δεν
συνδέεται, όµως, µόνον µε τις αρµοδιότητες του Υπουργείου
Πολιτισµού.

Ο Υπουργός
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ"

25. Στην µε αριθµό 4009/18-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
159/3-12-98 έγγραφο από τον Υπουργό Πολιτισµού η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην 4009/18.11.1998 ερώτηση της Βουλευτού κ.
'Ελσας Παπαδηµητρίου, σας γνωρίζουµε τα εξής:
Ο ν. 2121/1993 εφαρµόζεται πέντε χρόνια από τα ελληνικά
δικαστήρια και υπάρχουν αρκετές δικαστικές αποφάσεις που δίνουν
λύση σε δύσκολα νοµικά θέµατα. Το Υπουργείο Πολιτισµού έχει
εγκρίνει τη λειτουργία των οργανισµών συλλογικής διαχείρισης
ακριβώς για να εξασφαλισθεί η προστασία και διαχείριση των

περιουσιακών δικαιωµάτων των δηµιουργών και των δικαιούχων
συγγενικών δικαιωµάτων (ΦΕΚ Β' 939/1997 και 1164/1997). Οι
οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης και κάθε ενδεχόµενη
τροπολογία της νοµοθεσίας σε θέµατα που κρίνεται αναγκαία η
επέµβαση του νοµοθέτη.
Σύντοµα θα κατατεθεί νοµοσχέδιο για την εναρµόνιση της ελληνικής
νοµοθεσίας µε την οδηγία για την νοµική προστασία των βάσεων
δεδοµένων.

Ο Υπουργός
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ"

26. Στην µε αριθµό 4081/19-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
160/3-12-98 έγγραφο από τον Υπουργό Πολιτισµού η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην 4081/19.11.1998 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Γιάννη ∆ραγασάκη, σας γνωρίζουµε τα εξής:
1. Σύµφωνα µε την πρόταση που προωθείται για το Ολυµπιακό
Ιστιοπλοϊκό Κέντρο οι ακτές του Αγίου Κοσµά παραµένουν σε κοινή
χρήση. Η αυτοχρηµατοδότηση η οποία είναι επιβεβληµένη
προκειµένου να µην επιβαρυνθεί ο 'Ελληνας φορολογούµενος από
τα έργα, δεν θα εξασφαλισθεί σε βάρος του κοινόχρηστου
χαρακτήρα των ακτών, ούτε προβλέπονται µη επιθυµητές χρήσεις
όπως Καζίνο κλπ.
2. Για τα Ολυµπιακά έργα προωθείται συνολικό σχέδιο ρυθµίσεων
µε αντίστοιχη προσαρµογή του Ρυθµιστικού Σχεδίου της Αθήνας.
Στόχος των ρυθµίσεων είναι να αποφευχθεί η αποσπασµατική
αντιµετώπιση των ζητηµάτων, να ελαχιστοποιηθούν οι επιπτώσεις,
να µεγιστοποιηθούν οι ωφέλειες για την πρωτεύουσα και
ταυτόχρονα να επισπευσθούν οι διαδικασίες έγκρισης των έργων µε
πλήρη διαφάνεια. Πάντως, για κάθε έργο προβλέπεται ότι θα
συνταχθεί πλήρης µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων
ανεξαρτήτως αν αυτό απαιτείται ή όχι από τις κείµενες διατάξεις.

Ο Υπουργός
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ"

27. Στην µε αριθµό 2503/22-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1026/4-12-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Πολιτισµού η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της 2503/22-9-98 ερώτησης, του Βουλευτή κ. Γ.
Αλεξόπουλου, σας πληροφορούµε ότι η Επιτροπή ∆ιοίκησης του
Ε.Σ. Ναυπάκτου, µε τη βοήθεια της ∆.Τ/Υ. Νοµού
Αιτωλοακαρνανίας, πρέπει να υποβάλει στην Γ.Γ.Α έγγραφο αίτηµα
συνοδευόµενο από προϋπολογισµούς των απαραίτητων εργασιών
αποκατάστασης των ζηµιών και τεχνικές περιγραφές.
Αφού ιεραρχηθούν οι εργασίες, θα εξεταστεί άµεσα η σταδιακή
χρηµατοδότησή τους µέσω της Επιτροπής ∆ιοίκησης, προκειµένου
το Ε.Σ. Ναυπάκτου να λειτουργήσει σύντοµα και µε ασφάλεια.

Ο Υφυπουργός
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΦΟΥΡΑΣ"

28. Στην µε αριθµό 3617/10-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
38102/3-12-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Οικονοµίας η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3617/10-11-98 του Βουλευτή κ. Η.
Βεζδρεβάνη, σας γνωρίζουµε τα εξής:
'Οπως είναι γνωστό, έχουν από έτους ξεκινήσει οι διαδικασίες
κατάρτισης του Σχεδίου Περιφερειακής Ανάπτυξης (ΣΠΑ) 2000-
2006 της χώρας µας. Η ∆ιϋπουργική Οµάδα Σχεδιασµού, που
συστήθηκε µε απόφαση του Πρωθυπουργού, οριστικοποίησε τα
επιµέρους στάδια και τις διαδικασίες για την κατάρτιση του νέου
Σχεδίου Ανάπτυξης. Σύµφωνα µε τη διαδικασία αυτή προβλέπεται
ότι πριν από τη σύνταξη του αναλυτικού σχεδίου Περιφερειακής
Ανάπτυξης καταρτίζεται ένα συνοπτικό Σχέδιο που περιλαµβάνει
κυρίως τις βασικές αναπτυξιακές προτεραιότητες, τους στόχους και
τα µέσα πολιτικής, τα οποία τίθενται υπόψη της Κυβέρνησης προς
έγκριση.
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Στο πλαίσιο της κατάρτισης του συνοπτικού Σχεδίου Ανάπτυξης η
∆ΟΣχ εξέδωσε αναλυτική εγκύκλιο, στην οποία αφ' ενός
περιγράφεται το νέο προγραµµατικό πλαίσιο και αφ' ετέρου
περιλαµβάνονται εκτενή ερωτηµατολόγια µε αποδέκτες όχι µόνο
τους φορείς ευθύνης των τοµεακών και περιφερειακών
προγραµµάτων αλλά και άλλους φορείς, που είχαν τη δυνατότητα
να εκφράσουν τις θέσεις τους στο πλαίσιο του τοµέα της ευθύνης
τους. Στις απαντήσεις στα εν λόγω ερωτηµατολόγια αποτυπώθηκε
µια αξιολόγηση των παρεµβάσεων του τρέχοντος ΚΠΣ, εκτιµήσεις
για τις νέες προκλήσεις που θα αντιµετωπίσουµε κατά την επόµενη
προγραµµατική περίοδο και προτάσεις στόχων και στρατηγικής.
Με βάση τις απαντήσεις αυτές, ακολούθησε µια ευρεία διαδικασία
διαβουλεύσεων στο πλαίσιο της οποίας οργανώθηκαν δώδεκα
συσκέψεις κατά τοµέα κυβερνητικής πολιτικής, επτά περιφερειακές
συσκέψεις καλύπτοντας όλες τις Περιφέρειες της χώρας και
τέσσερις ειδικές θεµατικές που αφορούσαν στο νησιωτικό χώρο,
στον ορεινό χώρο, στο ρόλο των αστικών κέντρων και στην
Κοινωνία της Πληροφορίας.
Τα συµπεράσµατα της διαδικασίας αυτής αποτυπώνονται στο
Συνοπτικό Σχέδιο Ανάπτυξης 2000-2006 το οποίο σήµερα βρίσκεται
σε φάση τελικής έγκρισης από την Κυβέρνηση και στο οποίο
περιλαµβάνονται οι προτεραιότητες και κατευθύνσεις ανάπτυξης
τόσο για την ελληνική οικονοµία στο σύνολό της, όσο και για τους
βασικούς τοµείς δραστηριότητας που επηρεάζουν την οικονοµική
ανάπτυξη και το στόχο της οικονοµικής και κοινωνικής συνοχής.
Με την έγκρισή του το συνοπτικό ΣΠΑ 2000-2006 θα αποτελέσει το
πλαίσιο των οριστικών αναπτυξιακών επιλογών και προτεραιοτήτων
για την κατάρτιση του αναλυτικού ΣΠΑ καθώς και την κατάρτιση των
Επιχειρησιακών Προγραµµάτων του νέου ΚΠΣ. Οι φορείς
προγραµµατισµού θα κληθούν να προβούν αφ'ενός σε περαιτέρω
ανάλυση και τεκµηρίωση των διαπιστώσεων και των κατευθύνσεων
που θα προσδιορίζονται στο εγκεκριµένο σχέδιο και αφ' ετέρου
στην εξειδίκευση των γενικών στόχων σε ειδικούς καθώς και στην
ιεράρχηση των στόχων αυτών. 'Ηδη η ∆ιυπουργική οµάδα
σχεδιασµού έχει πρόσφατα αποστείλει ενηµερωτική εγκύκλιο στους
φορείς προγραµµατισµού σχετικά µε το περιεχόµενο τη διαδικασία
του επόµενου σταδίου της κατάρτισης καθώς και µε τις ενέργειες
στις οποίες οι φορείς πρέπει να προβούν άµεσα για την σχετική
οργανωτική και τεχνική τους προετοιµασία.
Επισηµαίνεται ότι το αναλυτικό Σχέδιο θα λάβει την οριστική του
µορφή στα µέσα του 1999, αφού πραγµατοποιηθούν οι
διαβουλεύσεις µε την ΟΚΕ και τους άλλους κοινωνικούς εταίρους
και οριστικοποιηθούν οι πόροι καθώς και οι νέοι Κανονισµοί των
∆ιαρθρωτικών Ταµείων της ΕΕ, η δε κατάρτιση των Επιχειρησιακών
Προγραµµάτων αναµένεται να ξεκινήσει στις αρχές του 1999, ώστε
έγκαιρα να ολοκληρωθούν και να υποβληθούν προς έγκριση στην
ΕΕ εντός του Β' εξαµήνου του 1999. Στο παρόν στάδιο κατάρτισης,
όπως είναι κατανοητό, δεν µπορεί να γίνει αναφορά σε προβλέψεις
του πακέτου ΣΑΝΤΕΡ σε επίπεδο Νοµού δεδοµένου επίσης ότι οι
τελευταίες θα περιλαµβάνονται ενδεχοµένως στην έκθεση της
Γενικής Γραµµατείας της Περιφέρειας που αναµένεται να υποβληθεί
προσεχώς στα πλαίσια κατάρτισης του Αναλυτικού ΣΠΑ.

Ο Υφυπουργός
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ"

29. Στην µε αριθµό 3738/12-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
38400/3-12-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Οικονοµίας η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της 3738/12-11-98 ερώτησης του Βουλευτή κ. Η.
Βεζδρεβάνη, σας ενηµερώνουµε ότι:
Για το Νοµό Θεσπρωτίας και στο διάστηµα 1994-1998 έχουν
προϋπολογισθεί και έχουν καταβληθεί τα πιο κάτω ποσά ανά
πρόγραµµα:
Α. Προγράµµατα Νοµαρχιακού επιπέδου.
1. Νοµαρχιακό Πρόγραµµα (ΣΑΝΑ/1): Περιλαµβάνει έργα
συγκοινωνιακά, οικιστικά, εγγειοβελτικά, γεωργικά, ύδρευσης -
αποχέτευσης και διάφορα άλλα συνολικού προϋπολογισµού 2,2

δισ., µε απορρόφηση, µέχρι σήµερα 1,6 δισ.
2. Νοµαρχιακό Πρόγραµµα ΠΕΠ (ΣΑΝΑ/2): Περιλαµβάνει 67 έργα
(2 γεωργίας, 1 αλιείας, 1 δασικό, 32 συγκοινωνιακά, 3 τουρισµού, 8
εκπαίδευσης, 20 ύδρευσης - αποχέτευσης) συνολικού
προϋπολογισµού 9,4 δισ. µε απορρόφηση, µέχρι σήµερα 4,3 δισ.
3. Πρόγραµµα INTEREG II: Περιλαµβάνει 3 έργα, συνολικού
προϋπολογισµού 633 εκ. δρχ µε απορρόφηση µέχρι σήµερα 235
εκ. δρχ.
Β. Προγράµµατα Περιφερειακού επιπέδου
1. ΠΕΠ: Περιλαµβάνει έργα οδοποιίας, περιβάλλοντος, υγείας,
Τουρισµού - Πολιτισµού συνολικού προϋπολογισµού 13 δισ., µε
απορρόφηση µέχρι σήµερα 8,45 δισ.
2. ΕΑΠΤΑ: Περιλαµβάνει: 42 έργα βασικών υποδοµών ύψους 2,3
δισ.
11 έργα ποιότητας ζωής, ύψους 0,6 δισ.
7 έργα 0,2 δισ.
Η απορρόφηση µέχρι σήµερα είναι ίση µε 100%.

Ο Υφυπουργός
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ"

30. Στην µε αριθµό 3661/10-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
38105/3-12-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Οικονοµίας η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της 3661/10.11.98 ερώτησης του Βουλευτή Βοιωτίας
κ. Γ. Κατσιµπάρδη που αναφέρεται στο έργο της Ανατολικής
Παράκαµψης της Θήβας σας γνωρίζουµε τα εξής:
1. Η Μελέτη του έργου βρίσκεται στο στάδιο της προέγκρισης
χωροθέτησης της χάραξης και µετά τη συµπλήρωση του φακέλου
από τη ∆/νση ∆ηµοσίων 'Εργων της Περιφέρειας θα προωθηθεί στη
∆/νση Χωροταξίας.
2. Η δηµοπράτηση της κατασκευής του έργου που είναι ενταγµένο
στο ΠΕΠ Στερεάς Ελλάδος στο πλαίσιο του άξονα Θήβα-Λειβαδιά
θα γίνει µετά την ολοκλήρωση της τεχνικής Μελέτης.

Ο Υφυπουργός
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ").

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι, έχω
την τιµή να σας ανακοίνωσω το δελτίο αναφορών και ερωτήσεων
της Τρίτης 4 Μαΐου 1999.
Α. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου ('Αρθρο 130 παρ. 5
Καν.Βουλής)
1. Η µε αριθµό 8814/1.4.99 ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Πέτρου Κατσιλιέρη προς
τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τις
προθέσεις της Κυβέρνησης για την ίδρυση Τριτοβάθµιων
Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων στην Περιφέρεια Πελοποννήσου.
2. Η µε αριθµό 6030/21.1.1999 ερώτηση της Βουλευτού της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. 'Αννας Μπενάκη -Ψαρούδα προς τον Υπουργό
Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη λήψη µέτρων
για την κάλυψη των κενών θέσεων εκπαιδευτικών στη ∆ηµόσια
Εκπαίδευση.
3. Η µε αριθµό 2944/17.3.1999 αναφορά του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Ευστρατίου Κόρακα προς
τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για
την επίλυση των προβληµάτων που αντιµετωπίζει η ακριτική
νησιωτική περιφέρεια Βορείου Αιγαίου.
4. Η µε αριθµό 8144/17.3.1999 ερώτηση της Βουλευτού του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Στυλιανής Αλφιέρη
προς τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε
τη λήψη µέτρων για τη διατήρηση έξι τµηµάτων-βαθµίδων στο 1ο
Ειδικό Σχολείο Πειραιά, τη διεύρυνση των θεσµών της Ειδικής
Αγωγής και Εκπαίδευσης κλπ.
Β. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆ευτέρου Κύκλου ('Αρθρο 130 παρ.5
Καν. Βουλής)
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1. Η µε αριθµό 3575/9.11.1998 ερώτηση της Βουλευτού του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ελένη Ανουσάκη προς τον
Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη λήψη
µέτρων για την αποκατάσταση της ιστορικής και πολιτιστικής αξίας
της οικίας του "ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΥ ΣΒΩΛΟΥ".
2. Η µε αριθµό 6713/514/10.2.1999 ερώτηση και αίτηση κατάθεσης
εγγράφων του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γεωργίου Σούρλα
προς τον Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας, σχετικά µε τη λήψη µέτρων
για την εύρυθµη λειτουργία του "ΩΝΑΣΕΙΟΥ" Καρδιοχειρουργικού
Κέντρου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν
από τα δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµενως ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ" εκατόν δώδεκα

µαθητές και µαθήτριες και πέντε συνοδοί-καθηγητές από το 4ο
Γυµνάσιο Αµπελοκήπων Θεσσαλονίκης.
Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα)
Ο Πρόεδρος του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ.
Νικόλαος Κωνσταντόπουλος ζητεί την άδεια του Σώµατος για
ολιγοήµερη απουσία του στο εξωτερικό.
Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η Βουλή ενέκρινε τη
ζητηθείσα άδεια.



6414 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
εισερχόµεθα στην

ΕΙ∆ΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ∆ΙΑΤΑΞΗ
Συζήτηση προ ηµερησίας διατάξεως σύµφωνα µε το άρθρο 143 του
Κανονισµού της Βουλής µε πρωτοβουλία της Προέδρου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος
κ. Αλέκας Παπαρήγα σε επίπεδο Αρχηγών κοµµάτων, µε θέµα: "Το
νέο δόγµα και η νέα δοµή του ΝΑΤΟ".
Οι Υπουργοί έχουν δικαίωµα να συµµετάσχουν στη συζήτηση κατά
την παράγραφο 4 του άρθρου 143 και τους ορισµούς του άρθρου
97 παρ.1 έως και 3 του Κανονισµού.
Ο κ. Αναστάσιος Πεπονής έχει ζητήσει το λόγο επί του Κανονισµού,
σύµφωνα µε τις διατάξεις της παραγράφου 2 περ.α' και της
παραγράφου 5 του άρθρου 67 του Κανονισµού της Βουλής.
Ποια διάταξη του Κανονισµού έχει παραβιαστεί, κύριε συνάδελφε;
Σύµφωνα µε το άρθρο 67 του Κανονισµού πρέπει να αιτιάσθε το
Προεδρείο για την παραβίαση κάποιας διατάξεως του Κανονισµού.
Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΠΟΝΗΣ: Θα αναφερθώ στο άρθρο 143 το οποίο
διέπει τη σηµερινή συνεδρίαση της Βουλής, κύριε Πρόεδρε.
Πιστεύω ότι η στενή ερµηνεία και η υπεράγαν αυστηρή εφαρµογή
της ακροτελεύτιας διατάξεως αυτού του άρθρου, έχει οδηγήσει
ουσιαστικά σε κατάργηση των Βουλευτών, όταν η Βουλή συζητεί
σοβαρά εθνικά ζητήµατα. Πιστεύω ότι, αντιθέτως, αυτή η διάταξη
πρέπει να ερµηνευθεί ευρύτατα, δηλαδή να υπάρξει ευρεία
ερµηνεία αυτής της διάταξης, διότι, αν δεν υπάρξει ευρεία ερµηνεία,
η εφαρµογή η οποία ακολουθείται αντιστρατεύεται τη ρητή επιταγή
του άρθρου 60 του Συντάγµατος, το οποίο κατοχυρώνει το
απεριόριστο της ελεύθερης γνώµης του Βουλευτή.
Κατά συνέπεια νοµίζω ότι το Σώµα, ερωτώµενο βεβαίως από εσάς
κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να αποφανθεί αν θέλει να µπορούν να
συµµετέχουν οι Βουλευτές σε συζητήσεις της σοβαρότητος του
σηµερινού θέµατος ή αν θέλει να συµφωνήσει σε µία υπεράγαν
στενή και κατά τη γνώµη µου αντιστρατευόµενη το Σύνταγµα
διάταξη του Κανονισµού.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι, επί
του Κανονισµού ο λόγος δίδεται εις τον έναν εκ των δύο αιτούντων
συναδέλφων. Οι Αρχηγοί σύµφωνα µε το άρθρο, του οποίου την
ευρυτάτη εφαρµογή ζητά ο κ. Πεπονής, θα µιλήσετε και θα πείτε τις
απόψεις σας.
Σύµφωνα µε το άρθρο 60 του Συντάγµατος πράγµατι οι Βουλευτές
έχουν απεριόριστο το δικαίωµα της γνώµης και της ψήφου κατά
συνείδηση. Αυτό σηµαίνει ότι δεν µπορούν να τεθούν περιορισµοί
ως προς την ψήφο των Βουλευτών, η οποία πρέπει να δίδεται κατά
συνείδηση και ως προς το δικαίωµα της γνώµης τους.
Το 143 του Κανονισµού ορίζει ότι εντός µιας και µόνο
συνεδριάσεως θα πρέπει να εξαντλείται η συζήτηση επί έξι
τουλάχιστον συγκεκριµένων θεµάτων που για ένα εξ αυτών ορίζεται
περιοριστικώς και υποχρεωτικώς για την Κυβέρνηση ότι θα είναι η
συζήτηση της πορείας της χώρας προς την Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Για
άλλα πέντε θέµατα ειδικώς προσδιορίζεται ότι τα δύο θα ορίζονται
από τα 2/3 ή από τον Πρόεδρο του κόµµατος της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης και τα άλλα τρία θα ορίζονται ανά ένα από τα 2/3
των Βουλευτών ή από τους Προέδρους των άλλων τριών κοµµάτων
της Βουλής.
Η τελευταία παράγραφος του άρθρου 143 -γι'αυτόν ακριβώς το
λόγο- ορίζει ότι µετά πρόταση του Προέδρου, δηλαδή µόνο αν ο
Πρόεδρος προτείνει, µπορεί µε απόφαση της Βουλής να
διευρύνεται ο κύκλος των οµιλητών. Αν, λοιπόν, επρόκειτο ο
Πρόεδρος ανταποκρινόµενος στο κοινό αίσθηµα της συµµετοχής
όλων σε µία συζήτηση, να προτείνει τη δυνατότητα να
συµµετάσχουν στη συζήτηση, που προφανώς, όπως ορίζεται από
τον Κανονισµό περιοριστικώς, αποσκοπεί στο να διατυπώσει η
Κυβέρνηση και τα κόµµατα διά των Προέδρων των τις θέσεις τους
σε αυτά τα πολύ σηµαντικά ζητήµατα, και οι τριακόσιοι ή δυνατόν
συνάδελφοι, τότε όχι µόνο σε µία συνεδρίαση δεν θα τελειώναµε,

αλλά επί πλέον δεν ξέρω και ποιο συµπέρασµα θα έβγαινε ως προς
τη θέση των συγκροτηµένων πολιτικών δυνάµεων σε αυτά τα
µείζονα ζητήµατα.
Πιστεύω ότι τότε θα καταστρατηγούσαµε ακριβώς το σκοπό της
συγκεκριµένης διατάξεως του Συντάγµατος.
Γι'αυτό παρά το γεγονός ότι σε άλλες περιπτώσεις είχα προτείνει
και το Σώµα είχε αποδεχθεί, να συµµετάσχει ένας ακόµη από κάθε
κόµµα, έκρινα ότι για τη συζήτηση αυτή λόγω της σηµασίας της, θα
ήταν καλό να εκφραστούν τα κόµµατα και η Κυβέρνηση διά του
Πρωθυπουργού, τα κόµµατα διά των προέδρων των και βεβαίως
δεν µπορώ να στερήσω το δικαίωµα εκ του Συντάγµατος στους
Υπουργούς να παρέµβουν στη συζήτηση. Υποθέτω ότι αυτό θα το
κάνουν εάν παραστεί λόγος µε πεντάλεπτες παρεµβάσεις οι
αρµόδιοι Υπουργοί Εθνικής Αµύνης και Εξωτερικών.
Κατά συνέπεια, προχωρούµε στη συζήτηση και καλείται ο
Πρωθυπουργός κ. Κωνσταντίνος Σηµίτης να λάβει το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν προβλέπεται εκ του
Κανονισµού σ'αυτό το στάδιο λόγος διά του οποίου θα
καταργήσουµε....
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Μπήκε θέµα Κανονισµού και έχουµε
άποψη, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κοιτάξτε, θα
µπορούσαµε λέγοντας την άποψή µας να µην µπούµε καθόλου στη
συζήτηση απόψε, γιατί ασφαλώς ο καθένας θα ήθελε να πει την
άποψή του στο διαδικαστικό θέµα.
Ορίστε, κύριε Πρόεδρε έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, όπως γνωρίζετε, πριν δυο εβδοµάδες
συνήλθε στην Ουάσιγκτον η Σύνοδος Κορυφής του ΝΑΤΟ. Κύριο
αντικείµενο της Συνόδου Κορυφής ήταν ο επαναπροσδιορισµός του
ρόλου του ΝΑΤΟ µέσα στις νέες παγκόσµιες συνθήκες, σχεδιασµός
ενός νέου πλαισίου δράσης στις αρχές του νέου αιώνα υπό τις νέες
αυτές συνθήκες και συγχρόνως η εκτίµηση των εξελίξεων στο θέµα
του Κοσόβου.
Στη Συνοδο Κορυφής η επιδίωξη της Ελλάδας ήταν διπλή. Πρώτα
θέλαµε να παρουσιάσουµε, εφόσον αντικείµενο της συζήτησης ήταν
το µέλλον του Οργανισµού, τη δική µας θέση, πώς βλέπουµε το
µέλλον αυτού του Οργανισµού. ∆εύτερον, να προβάλουµε τη δική
µας άποψη για το πώς εκτιµούµε την κρίση στο Κοσσυφοπέδιο, να
παρουσιάσουµε τις µέχρι τώρα προσπάθειες επίλυσης του θέµατος,
να αναδείξουµε την ιδιαίτερη θέση της χώρας ως βαλκανικής χώρας
και να καταδείξουµε την άµεση και επιτακτική ανάγκη να επιδιωχθεί
η ειρήνη σε αυτήν την περιοχή.
Πιστεύω ότι πετύχαµε και στα δύο ζητήµατα. Μεταφέραµε τον
έντονο προβληµατισµό µας γύρω απ'όλες τις εξελίξεις στο Κόσοβο,
πείσαµε για τις δικές µας ελληνικές προτεραιότητες, αλλά και
γενικότερα αναδείξαµε ορισµένα θέµατα, τα οποία πιστεύουµε ότι το
ΝΑΤΟ πρέπει να λάβει υπόψη του στο σχεδιασµό της στρατηγικής
του.
Ας έρθω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτα στο θέµα του
Κοσόβου. 'Οπως είπα, αναφερθήκαµε στις επιπτώσεις που έχει η
µέχρι σήµερα εξέλιξη στη Γουγκοσλαβία και τονίσαµε ιδιαίτερα τις
αρνητικές επιπτώσεις, οι οποίες δεν αναδεικνύονταν από τα άλλα
µέλη στη συζήτηση.
Επισηµάναµε ότι οι µέχρι σήµερα πολεµικές επιχειρήσεις δεν
κατάφεραν να αποτρέψουν την πολιτική της εθνικής κάθαρσης,
αλλά αντίθετα, όπως ξέρουµε όλοι, δηµιούργησαν εκατοντάδες
χιλιάδες πρόσφυγες.
Επισηµάναµε  τον  κίνδυνο  της  πολιτικής  αποσταθεροποίησης
των  γειτονικών  χωρών  λόγω  αυτού  του  τεραστίου  αριθµού
προσφύγων,  δείξαµε  ότι  και  τα  Σκόπια  και  η  Αλβανία,  αλλά
και  όλες  οι  χώρες  της  περιοχής  υφίστανται  βαρύτατες
οικονοµικές  συνέπειες,  ότι  η  εξέλιξη  έχει  οδηγήσει  στη
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συσπείρωση του γιουγκοσλάβικου λαού γύρω από το Μιλόσεβιτς,
υπογραµµίσαµε το ανθρωπιστικό δράµα των Σέρβων και
Κοσοβάρων που η απόσταση που υπάρχει ανάµεσα στις άλλες
χώρες του ΝΑΤΟ και στο πεδίο των µαχών, δεν παρεµποδίζει να
δουν µε ζωντάνια. Αυτή η απόσταση δηµιουργεί την αίσθηση ότι ο
πόλεµος είναι ένας πόλεµος που δεν έχει ανθρώπινες επιπτώσεις
σε τεράστια έκταση, εκφράσαµε την αγανάκτηση του ελληνικού
λαού για τα ανθρώπινα θύµατα και τονίσαµε και κάτι άλλο, το οποίο
είναι σηµαντικό ότι ο πόλεµος ανοίγει τραύµατα και πληγές ανάµεσα
στα έθνη, ότι η καταστροφή και οι εξελίξεις οδηγούν σε µίση, µίση
τα οποία καθιστούν αδύνατη µία συνεννόηση. Αν παρατείνεται,
λοιπόν, είναι πολύ δύσκολο µετά να βρεθεί µια λύση.
Το συµπέρασµα ήταν, για µας ότι χρειάζεται µία άµεση έξοδος από
την κρίση. Και όσον αφορά την άµεση έξοδο από την κρίση, είναι
ανάγκη να υπάρξουν διπλωµατικές προσπάθειες, να αναληφθούν
πρωτοβουλίες.
Αντίληψή µας, βέβαια, είναι -και το έχω τονίσει σε αυτήν την
Αίθουσα- ότι οι πρωτοβουλίες αυτές δεν µπορεί να είναι το
αποτέλεσµα των ενεργειών ενός µόνο κράτους, αλλά πρέπει να
είναι µια προσπάθεια η οποία στηρίζεται σε περισσότερα κράτη, να
δηµιουργηθεί µια κοινή άποψη. Χρειάζεται συλλογική προσπάθεια.
Και το αποδεικνύουν τα γεγονότα. 'Ο,τι έγινε µέχρι σήµερα και
δείχνει ότι µπορεί να καταλήξει σε ένα αποτέλεσµα, είναι
αποτέλεσµα περισσοτέρων συζητήσεων.
Θυµίζω ότι ο κ. Παπανδρέου ήταν στη Μόσχα και συζήτησε µε το
Γενικό Γραµµατέα των Ηνωµένων Εθνών, τον κ. Ανάν, συζήτησε µε
τον Υπουργό Εξωτερικών της Ρωσίας, τον κ. Ιβανόφ και επίσης, µε
τον Καναδό Υπουργό Εξωτερικών.
Θέλω να σας αναφέρω ότι σήµερα το απόγευµα είχα µία
τηλεφωνική συνοµιλία µε τον κ. Σρέντερ για τις πρωτοβουλίες, οι
οποίες θα υπάρξουν την εβδοµάδα αυτή η οποία έρχεται, ώστε
ίσως να υπάρξει µια πρόταση, που θα οδηγήσει στην αντιµετώπιση
µιας κρίσης αποτελεσµατικά και την ειρηνική λύση. Ελπίζω!
Βρίσκεται σε εξέλιξη µια προσπάθεια, όπως φάνηκε και στη Μόσχα.
Συµµετέχουµε εµείς σ'αυτές τις διεργασίες και έχουµε την ελπίδα ότι
µπορούν να αποδώσουν οι ενέργειες.
Εµείς στην Ουάσιγκτον υποδείξαµε στους εταίρους µας ότι πρέπει
να εµπλακεί ο Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών, ο ΟΑΣΕ, γιατί έχουν
από τα καταστατικά τους την υποχρέωση να εργασθούν για την
ειρήνη.
Εµείς είµαστε της άποψης ότι µπορεί και πρέπει να υπάρξει µια
ειρηνευτική δύναµη, η οποία όµως δεν χρειάζεται αναγκαστικά να
είναι δύναµη του ΝΑΤΟ.
Τονίσαµε το νοµιµοποιητικό ρόλο που µπορεί να παίξει το
Συµβούλιο Ασφάλειας του Ο.Η.Ε. Επισηµάναµε την ανάγκη
διαµόρφωσης του νοµικού και πολιτικού πλαισίου για να γυρίσουν
οι πρόσφυγες, το οποίο είναι το κύριο ζητούµενο, δηλαδή να
γυρίσουν οι πρόσφυγες σε συνθήκες ειρήνης και ταυτόχρονα να
δροµολογηθεί µια µεταβατική περίοδος για την ειρήνευση της
περιοχής.
Σας θυµίζω ότι η Ευρωπαϊκή 'Ενωση έχει κάνει προτάσεις για να
αναλάβει να καθοδηγήσει αυτήν τη µεταβατική περίοδο, την οποία
εµείς βλέπουµε ότι πρέπει να έχει ένα πολιτικό πλαίσιο, να οδηγεί
σε ένα πολιτικό αποτέλεσµα.
'Οσον αφορά το θέµα της εθνικής κυριαρχίας και του απαραβίαστου
των συνόρων, τονίσαµε την ανάγκη ότι δεν πρέπει να αλλάξουν τα
σύνορα και κάθε µελλοντική λύση για να είναι βιώσιµη πρέπει να
συµφωνηθεί µέσα στο πλαίσιο των σηµερινών συνόρων της
Γιουγκοσλαβίας.
'Οπως θυµάσθε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα παρουσιάσει
και πριν από τη Σύνοδο της Ουάσιγκτον µία πρόταση για την
αντιµετώπιση της όλης κατάστασης, η οποία είχε τρεις πτυχές:
Μια πτυχή ήταν η πολιτική λύση και αναφερόταν στα θέµατα που
έθιξα πολύ σύντοµα τώρα. Η δεύτερη πτυχή ήταν η προσπάθεια
οικονοµικής ανασυγκρότησης των Βαλκανίων µε όλες τις χώρες οι
οποίες βρίσκονται στα Βαλκάνια. Η τρίτη πτυχή ήταν ο συντονισµός
της ανθρωπιστικής βοήθειας, ώστε να έχει αποτελεσµατικότητα.

Αυτήν την πρόταση αναφέραµε και στη Σύνοδο Κορυφής.
Συζητήθηκε αυτή η πρόταση. Θα αναφερθώ και µετά.
Στο τέλος θίξαµε και το θέµα των χερσαίων δυνάµεων. ∆ηλώσαµε
απερίφραστα ότι η προσφυγή στις χερσαίες δυνάµεις θα είναι
µεγάλο λάθος και ότι εµείς είµαστε αντίθετοι µε τη χρησιµοποίηση
χερσαίων δυνάµεων.
Τις απόψεις αυτές τις εξέθεσα όχι µονάχα στην ολοµέλεια της
Συνόδου Κορυφής, αλλά τις εξέθεσα επίσης και στις κατ'ιδίαν
συζητήσεις που είχα µε το Γενικό Γραµµατέα των Ηνωµένων
Εθνών, τον κ. Ανάν και τον Πρόεδρο Κλίντον.
Η γραµµή που επικράτησε στη Σύνοδο Κορυφής ήταν, όπως
ξέρετε, διαφορετική. Η µεγάλη πλειοψηφία των παρισταµένων ήταν
της άποψης ότι πρέπει να προχωρήσουν πιο αποφασιστικά στην
πολιτική της αεροπορικής επέµβασης, για να επιτευχθούν οι
επιδιωκόµενοι στόχοι.
Το αποτέλεσµα όµως αυτών των συζητήσεων οι οποίες έγιναν ήταν
να αναφερθεί και στη σύνοψη των συζητήσεων η οποία έγινε στο
τέλος, τόσο από τον κ. Σολάνα, όσο και από τους περισσότερους
συµµετέχοντες, µε ένταση και σε έκταση αρκετά µεγάλη, η άποψη
την οποία υποστηρίξαµε και εµείς για διπλωµατικές και πολιτικές
πρωτοβουλίες: Η άποψη ότι µία λύση δεν µπορεί να προέλθει από
στρατιωτική επέµβαση, αλλά χρειάζονται πολιτικά µέσα.
Το κείµενο του τελικού ανακοινωθέντος ενσωµάτωσε ορισµένα
σηµεία των θέσεων µας. Αναφέρεται για παράδειγµα ο ρόλος του
Συµβουλίου Ασφαλείας, η δηµιουργική συνεργασία της Ρωσίας, η
ανάγκη της διατήρησης των σηµερινών συνόρων. 'Εγινε ειδική
συζήτηση γι' αυτό το θέµα και έγινε δεκτή η δική µας άποψη και
κυρίως η ανάγκη για την ανασυγκρότηση της όλης περιοχής µετά το
τέλος του πολέµου ήταν η δική µας πρόταση µαζί µε την πρόταση
της Γερµανίας. Και ξεκινά, όπως ξέρετε, στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση
µία συζήτηση γύρω από αυτό το θέµα. Στις 27 Μαϊου θα συνέλθουν
στη Βόννη τα µέλη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης για να συζητήσουν
ακριβώς το σχέδιο ανασυγκρότησης.
Τώρα το ερώτηµα όσον αφορά την Ελλάδα, ποια ήταν η θέση των
άλλων χωρών απέναντι στην Ελλάδα. Πιστεύω ότι ο πολιτικός µας
λόγος και τα επιχειρήµατά µας κατάφεραν να προβληµατίσουν
όσους ήταν εκεί και υπήρχε κατανόηση για τα ειδικά προβλήµατα
που έχει η Ελλάδα ως κράτος, το οποίο βρίσκεται στην περιοχή.
Υπήρξε κατανόηση για την ευαισθησία που δείχνει ο ελληνικός λαός
σε κάθε µορφής παρέµβαση. Υπάρχει αποδοχή του γεγονότος το
οποίο έχουµε τονίσει και εδώ και έξω επανειληµµένα ότι έχουµε µία
διπλή ταυτότητα, είµαστε µέλη των οργανισµών, αλλά ως κράτος
της περιοχής πρέπει να έχουµε και φιλικές σχέσεις µε τους γείτονές
µας.
Αυτά σε σχέση µε τις συζητήσεις για το Κόσοβο και µπορώ να πω
ότι, στο µέτρο των περιστάσεων και του δυνατού, πετύχαµε και να
παρουσιάσουµε την ελληνική θέση και να περιληφθούν ορισµένα
σηµεία των ελληνικών αυτών θέσεων στις ανακοινώσεις, στις
συζητήσεις και στις συνόψεις.
Το δεύτερο ζήτηµα, όπως σας είπα, ήταν ο ρόλος του ΝΑΤΟ.
Υπήρχε µία σειρά θεµάτων τα οποία συζητήθηκαν. ∆εν θα σας
κουράσω αναφέροντας όλα τα θέµατα αυτά. 'Ενα και κύριο θέµα
ήταν η νέα στρατηγική αντίληψη για το ρόλο του ΝΑΤΟ. Μέσα σε
αυτό το πλαίσιο συζητήθηκε και η ευρωπαϊκή ταυτότητα, ασφάλεια
και άµυνα, πώς µπορεί να ενισχυθεί η ευρωπαϊκή ταυτότητα
ασφάλειας και άµυνας. Και συζητήθηκε βεβαίως η διεύρυνση στο
ΝΑΤΟ, ήρθαν εκεί µετά και πολλές άλλες χώρες οι οποίες
επιδιώκουν να ενταχθούν στο ΝΑΤΟ και σήµερα συνεργάζονται µε
το ΝΑΤΟ.
Θα έρθω στο πρώτο και κεντρικό σηµείο, τη συζήτηση για την
αναθεώρηση του ρόλου του ΝΑΤΟ γιατί υπήρχε αυτή η συζήτηση.
Γιατί,  όπως  ξέρουµε  όλοι,  υπήρξαν  µεγάλες  ανακατατάξεις  στην
παγκόσµια  σκηνή.  Παλιά  υπήρχαν  δύο  αντίπαλοι  οι  οποίοι
είχαν  οργανωθεί  σε  δύο  στρατόπεδα.  Ο  ένας  αντίπαλος,
απέναντι  στον  άλλον,  ο  καθένας  προσπαθούσε  να  διατηρήσει
στο  δικό  του  στρατόπεδο  την  ισορροπία  στην  οποία
κυριαρχούσε  αυτός  και  η  ύπαρξη  και  των  δύο  µαζί
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εξασφάλιζε στον παγκόσµιο χώρο µία κατάσταση ισορροπίας και σε
ορισµένο βαθµό ειρήνης και ασφάλειας. Κατέρρευσε αυτός ο
διπολισµός και η κατάρρευση αυτού του διπολισµού ανέδειξε ή
επέτρεψε να αναδειχθούν έντονες περιφερειακές και τοπικές
αντιθέσεις. Αυτές οι περιφερειακές και τοπικές αντιθέσεις είναι
εστίες κρίσης, είναι εστίες κινδύνου. Μπορούν να οδηγήσουν σε
ευρύτερες αντιθέσεις και είναι σωστό να προβληµατιστεί κανείς πώς
µπορεί να αντιµετωπίσει αυτές τις νέες εστίες κρίσης ιδιαίτερα σε
κοινωνίες όπου για λόγους ιστορικούς ο σεβασµός των αρχών της
διεθνούς κοινότητας δεν έχει πρωτεύουσα σηµασία.
Αυτό είναι το ένα κεντρικό θέµα και αιτία της συζήτησης. Το άλλο
είναι η διασπορά των όπλων µαζικής καταστροφής. ∆ιασπείρονται
αυτά τα όπλα, παρά τις υπάρχουσες διεθνείς συµφωνίες. Χώρες
αποκτούν αυτά τα όπλα και το ερώτηµα είναι πώς µπορεί να
αντιµετωπιστεί αυτή η κατάσταση. Και συγχρόνως µ' αυτά τα δυο
θέµατα τίθεται το θέµα των ειρηνευτικών και ανθρωπιστικών
αποστολών, πώς µπορούν να πραγµατοποιηθούν, ποιες είναι οι
προϋποθέσεις για να αναληφθεί µια τέτοια αποστολή.
Εµείς υποστηρίξαµε σε σχέση µε τα θέµατα αυτά τις εξής θέσεις.
Πρώτα πρώτα αναγνωρίζουµε τη σηµασία των οργανισµών
περιφερειακής ασφάλειας, όπως είναι το ΝΑΤΟ. Γι' αυτό άλλωστε
συµµετέχουµε στο ΝΑΤΟ. Θεωρούµε ότι ο οργανισµός συµβάλλει
στην ευρωπαϊκή ασφάλεια και στην περιφερειακή σταθερότητα.
'Οµως, δεν θεωρούµε σωστό -και το διατυπώσαµε εκεί- να
µετατραπεί το ΝΑΤΟ σε µια παγκόσµια οργάνωση ασφάλειας, που
να µην καλύπτει µόνο τον ευρωατλαντικό χώρο, αλλά να καλύπτει
ένα χώρο πολύ ευρύτερο από τον ευρωατλαντικό χώρο, σχεδόν
όλο τον κόσµο. Και βέβαια δεν πιστεύουµε ότι µπορεί το ΝΑΤΟ -και
δεν είναι σωστό- να µετατραπεί σε ένα διεθνή χωροφύλακα. ∆εν
συµφωνούµε επίσης µε την άποψη -και το δηλώσαµε εκεί- ότι
µπορεί να δρα µε δικές του και µόνο αποφάσεις, ανεξάρτητες
εκείνων που έχουν καθιερώσει τα Ηνωµένα 'Εθνη. Αυτό σηµαίνει
για µας ότι δεν µπορεί να επεµβαίνει το ΝΑΤΟ, όταν αυτό µόνο το
επιθυµεί. Γι' αυτό και θέσαµε, όσον αφορά τις νέες αποστολές που
ανέφερα πριν, τις ειρηνευτικές και τις ανθρωπιστικές, το ερώτηµα
στη Σύνοδο, που το έθεσαν και άλλες χώρες, ποια είναι η
νοµιµοποιητική βάση αυτών των αποστολών, πότε µπορεί να
αναληφθεί µια τέτοια αποστολή. Και τονίσαµε απερίφραστα ότι για
να αναληφθεί µια τέτοια αποστολή, βεβαίως πρέπει να έχει την
αποδοχή όλων, αλλά ταυτόχρονα πρέπει να έχει δίκιο το ΝΑΤΟ σ'
αυτήν την ενέργειά του, πρέπει να υπάρχει µια νοµιµοποίηση
υπεράνω κάθε αµφιβολίας. Πότε υπάρχει µια νοµιµοποίηση
υπεράνω κάθε αµφιβολίας; 'Οταν ακολουθηθούν οι κανόνες του
∆ιεθνούς ∆ικαίου, οι κανόνες του Καταταστατικού Χάρτου των
Ηνωµένων Εθνών. Το ∆ιεθνές ∆ίκαιο είναι το προαπαιτούµενο για
την ανάληψη µιας δράσης, για την αξιοπιστία κάθε δράσης. Αν δεν
υπάρξει αυτό το προαπαιτούµενο, ανοίγουµε το δρόµο σε κάθε
αυθαιρεσία, γιατί κάθε τρίτος µπορεί να επικαλεστεί το δικαίωµά
του, την άποψή του και να αναλάβει και αυτός, εκτός πλαισίου
Ηνωµένων Εθνών, δράση. Αυθαίρετες πρωτοβουλίες, κατά τη δική
µας άποψη, δεν µπορούν να υπάρχουν.
'Οσον αφορά, λοιπόν, τη διατήρηση της ειρήνης, η απόφαση ανήκει
στο Συµβούλιο Ασφαλείας σύµφωνα µε το Χάρτη των Ηνωµένων
Εθνών. Το Συµβούλιο Ασφαλείας είναι σε θέση σύµφωνα µε το
καταστατικό του να επιτρέψει τη χρήση βίας για τη διατήρηση ή την
επαναφορά της ειρήνης.
(Θόρυβος στην Αίθουσα - κωδωνοκρουσίες)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ, ησυχία,
κύριοι συνάδελφοι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): ∆εν
καταλαβαίνω γιατί ανησυχείτε.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Να σας πω γιατί ανησυχούµε. Μας
κοροϊδεύετε; Γι' αυτό υπογράψατε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): 'Οταν
έρθει η κ. Παπαρήγα να αναπτύξετε τις απόψεις σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Κόρακα, σας
παρακαλώ µη διακόπτετε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Εγώ

σας αναφέρω τι είπα στη Σύνοδο Κορυφής του ΝΑΤΟ.
Οι δεσµεύσεις, οι οποίες προκύπτουν από τη Χάρτα των Ηνωµένων
Εθνών, είναι εγγυήσεις για την ειρήνη, την ασφάλεια και ελευθερία
των εθνών.
Απ' όσα ακούσατε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κεντρικό σηµείο
της τοποθέτησής µας ήταν η σηµασία του ΟΗΕ και του ∆ιεθνούς
∆ικαίου. Σ' αυτήν τη θέση, όπως την εξέφρασα, συµπαρατάχθησαν
οι περισσότεροι, σχεδόν όλοι. Συµπαρατάχθηκαν στη θέση ότι
χρειάζεται η νοµιµοποίηση από τον ΟΗΕ.
Και στο κείµενο της στρατηγικής στο ΝΑΤΟ υπάρχει σε ορισµένο
σηµείο, σε µια παράγραφο, η οποία θίγει τα θέµατα των
ειρηνευτικών και ανθρωπιστικών αποστολών, η αναφορά στο
σχετικό άρθρο του ΝΑΤΟ το οποίο σχετικό άρθρο παραπέµπει στα
Ηνωµένα 'Εθνη και στο Συµβούλιο Ασφαλείας.
Εγώ προχώρησα ακόµη περισσότερο πέρα από τη θέση αυτήν την
οποία σας ανέπτυξα και τόνισα ότι για να υπάρχει νοµιµοποιητική
βάση δεν πρέπει να υπάρχει µόνο ως προς την ουσία η συµφωνία
µε τις αρχές του Καταστατικού Χάρτη, αλλά πρέπει να υπάρχει
ταυτόχρονα και µια νοµιµοποιητική διαδικασία, δηλαδή µια
συζήτηση στην οποία να συµµετέχουν όλα τα µέλη, να µπορούν να
εκφέρουν την άποψή τους, ώστε η απόφαση να είναι συλλογική.
∆ηλαδή χρειάζεται µια επιπόνη και ολόπλευρη διαδικασία. Αυτά
όσον αφορά το πρώτο θέµα της στρατηγικής.
'Οσον αφορά τώρα το θέµα της διεύρυνσης, το οποίο επίσης
αναφέρεται στο κείµενο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος,
θέλω πάλι να τονίσω ότι πάγια θέση της Ελλάδας είναι ότι η
ανάπτυξη, η ευηµερία, η συνεργασία µεταξύ των λαών προάγεται
από τη µεγαλύτερη δυνατή σύγκλιση των τρίτων χωρών προς την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση και το ΝΑΤΟ. 'Οσες περισσότερες χώρες
µπορούν να συµµετάσχουν σ' αυτές τις διαδικασίες, τόσο
περισσότερο επικρατούν συνθήκες ασφάλειας, ειρήνης και
ανάπτυξης. Γι' αυτό και στη Σύνοδο Κορυφής του 1997 στη
Μαδρίτη, είχαµε εµείς, η Ελλάδα, υποστηρίξει ότι πρέπει να
ενταχθεί η Ρουµανία και η Βουλγαρία στο ΝΑΤΟ. Το επεδίωκαν
άλλωστε οι χώρες αυτές και είχαν ζητήσει από µας να
υποστηρίξουµε την υποψηφιότητά τους. Το αίτηµά τους δεν έγινε
δεκτό. Εµείς επαναδιατυπώσαµε αυτήν τη θέση που είχαµε στηρίξει
τότε για το σύνολο των χωρών των Βαλκανίων και για έναν
επιπλέον λόγο. ∆εν πρέπει να µας διαφεύγει ότι ο στόχος αυτό
όσον αφορά και το ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, αποτελεί
εθνικό στόχο όλων των κυβερνήσεων των φίλων γειτονικών µας
χωρών, πράγµα που διαδηλώνουν µε κάθε αφορµή και ο στόχος
αυτός µπορεί να δράσει ενοποιητικά στις εσωτερικές τους
διαδικασίες και να αποτελέσει ένα στόχο, ο οποίος οδηγεί σε
προσπάθεια για περισσότερη συνεργασία, ανάπτυξη και ειρήνη
στην περιοχή.
Εκτός όµως από τις βαλκανικές χώρες αναφερθήκαµε και στις
χώρες της Μεσογείου και τονίσαµε την ανάγκη ενός µεσογειακού
διαλόγου, ώστε να υπάρχουν συνεργασίες και µε όλες τις
µεσογειακές χώρες.
Τέλος αναφέρθηκα και στο γεγονός ότι µια πολιτική ασφάλειας και
άµυνας δεν µπορεί να περιορίζεται µόνο στα θέµατα εξοπλισµών,
στα στρατιωτικά θέµατα, αλλά υπάρχει οπωσδήποτε και µια πλευρά
πολύ σηµαντική, η οποία καθορίζει τις ενέργειες και τις εκφράσεις
των κρατών. Είναι η πλευρά της ανάπτυξης, είναι η πλευρά των
κοινωνικών και οικονοµικών προβληµάτων. Γι' αυτό σε όλες τις
ενέργειες, οι οποίες µπορούν να ληφθούν από τον Οργανισµό,
πρέπει να συνδυάζονται και άλλες ενέργειες, όπως αυτές που
αναφέρουµε για την επόµενη µέρα των Βαλκανίων, οι οποίες να
θίγουν την οικονοµική και κοινωνική πλευρά, να υπάρχει βοήθεια
για την ανάπτυξη της οικονοµίας και για περισσότερη κοινωνική
συνοχή.
Τέλος,  ένα  θέµα  το  οποίο  υπήρξε  αντικείµενο  ευρύτερης
συζήτησης  ήταν  το  θέµα  των  προσφύγων.  'Οπως  ξέρετε,  η
Ελλάδα  έχει  πρωταγωνιστήσει  στα  θέµατα  των  προσφύγων.
Είµαστε  από  τις  πρώτες  χώρες  οι  οποίες  όχι  µόνο  έδωσαν
βοήθεια  αλλά  και  όσον  αφορά  το  ύψος  της  βοήθειας  και  όσον
αφορά  την  παρουσία  µας  εκεί  στην  περιοχή.  Και  έτυχε  τις
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µέρες που ήµουν εκεί να φθάσει η πρώτη ελληνική αποστολή στο
Κόσοβο µε τρόφιµα και φάρµακα, ελλληνική αποστολή η οποία
οργανώθηκε από την ελληνική Κυβέρνηση µε τη βοήθεια µη
κυβερνητικών οργανώσεων και είχε σκοπό να βοηθήσει και τους
Κοσοβάρους και τους Σέρβους του Κοσόβου. Στέλνουµε, όπως
ξέρετε, σε µεγάλο βαθµό ανθρωπιστική βοήθεια στις γειτονικές
χώρες και έχουµε δηµιουργήσει εκεί συνθήκες -σε ορισµένες
περιοχές και για ορισµένους ανθρώπους- για να βοηθήσουµε τους
πρόσφυγες. ∆ηµιουργούµε µε τη βοήθεια των ελληνικών Ενόπλων
∆υνάµεων, στρατόπεδα για την εγκατάστασή τους.
Τέλος θέλω να αναφέρω ότι και εκεί τονίσαµε το θέµα της ελληνικής
µειονότητας στην Αλβανία και την ανάγκη της προστασίας των
περιουσιών των οµογενών µας, θέµα για το οποίο έχουµε συζητήσει
ήδη -το έχω αναφέρει εδώ στην Αίθουσα- µε την αλβανική ηγεσία.
Κυρίες και κύριοι, ποια είναι τα πολιτικά συµπεράσµατα από αυτό
το τριήµερο, όπως προκύπτουν για µας; 'Ενα πρώτο σηµείο είναι
ότι η ειρήνη, η ασφάλεια και η συνεργασία δεν µπορεί ποια να είναι
ζήτηµα των δεκαεννέα µελών του Οργανισµού του ΝΑΤΟ, που
συνεδριάζουν κεκλεισµένων των θυρών. Αλλά επειδή το ΝΑΤΟ είναι
ένας πολύ µεγάλος οργανισµός και αγγίζει ολόκληρη την
ευρωατλαντική περιοχή, είναι µια πολύ ευρύτερη πραγµατικότητα
αυτά τα θέµατα από τα θέµατα που απασχολούν στενά αυτές τις
χώρες, δηλαδή τα θέµατα αυτά αγγίζουν τη Μεσόγειο και τα
Βαλκάνια. Είναι θέµατα που απασχολούν και χώρες της Κεντρικής
Ασίας και γι' αυτό χρειάζεται µία ευρύτερη συνεργασία και µια
ευρύτερη συνεννόηση. Η ευρύτητα του οργανισµού είναι κάτι το
οποίο ήταν εντυπωσιακό και προέκυψε από τις συζητήσεις.
Το δεύτερο είναι ότι η ειρήνη, όπως είπα και πριν, δεν είναι ζήτηµα
µόνο στρατιωτικών µηχανισµών, εξοπλισµών και αµυντικής
στρατηγικής, αλλά συνδέεται µε τις οικονοµικές και πολιτικές
διαδικασίες, µε την ανθρωπιστική αλληλεγγύη και γι'αυτό οι
δραστηριότητες του οποιουδήποτε οργανισµού ασφάλειας πρέπει
να συνδυάζονται µε τις δραστηριότητες άλλων οργανισµών, όπως
είναι για παράδειγµα η Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Το τρίτο σηµείο είναι η σηµασία που αποδόθηκε στην Ευρωπαϊκή
'Ενωση. 'Οπως ξέρετε είναι σε εξέλιξη η συζήτηση για την
ευρωπαϊκή ταυτότητα άµυνας και ασφάλειας. Παλαιότερα σε µία
Σύνοδο Κορυφής του ΝΑΤΟ, στο Βερολίνο, υπήρξε η απόφαση να
υπάρξει ευρωπαϊκή ταυτότητα άµυνας και ασφάλειας. 'Εκτοτε έχει
προχωρήσει η συζήτηση. Στο Σεν Μαλό η Γαλλία, µε τη Μεγάλη
Βρετανία, εξέφρασαν µια άποψη για το ποια µορφή πρέπει να
πάρει αυτή η ταυτότητα, αλλά οι συζητήσεις αυτές δεν έχουν
καταλήξει µέχρι στιγµής σε συγκεκριµένη µορφή.
Είναι δεδοµένο ότι η Ευρώπη θα έχει τη δική της πολιτική για την
άµυνα και την ασφάλεια, αλλά υπό ποιες διαδικασίες θα
αποφασίζεται αυτή η πολιτική και ποια µορφή θα πάρουν οι
πρωτοβουλίες για την ασφάλεια και την άµυνα από πλευράς
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, δεν έχει ακόµα αποφασισθεί. Είναι ένα θέµα
το οποίο βρίσκεται σε εξέλιξη και γι'αυτό στο κοινό ανακοινωθέν
υπάρχει µία ασάφεια γύρω από αυτό το πρόβληµα, δηλαδή δεν
διαγράφεται λεπτοµερειακά το τι θα γίνει.
Σηµαντικό επίσης είναι ότι επαναεπιβεβαιώθηκε η προσήλωση στην
αρχή της εθνικής κυριαρχίας και στο απαραβίαστο των ισχυόντων
συνόρων.
'Ενα άλλο σηµείο το οποίο προκύπτει από όλες αυτές τις
συζητήσεις είναι ότι η απόφαση του ΝΑΤΟ στη Σύνοδο Κορυφής
της Μαδρίτης, που απέκλειε ορισµένες χώρες, δεν ακύρωσε τις
προσδοκίες των χωρών αυτών. ∆εν έκλεισε οριστικά το θέµα. Το
θέµα άνοιξε πάλι στην Ουάσινγκτον.
'Ολες οι χώρες της περιοχής πιστεύουν ότι µπορούν να
αντιµετωπίσουν καλύτερα τα προβλήµατά τους αν ενταχθούν στον
οργανισµό και αν συνεργαστούν µε την Ευρωπαϊκή 'Ενωση και
γι'αυτό η διάθεση ήταν διαφορετική από εκείνη η οποία υπήρξε το
1997. 'Ηταν µια διάθεση να επανεξεταστεί το θέµα, να βρεθούν οι
διαδικασίες, ώστε να µπορέσουν να ενταχθούν αυτές οι χώρες.
Με την αφορµή αυτή θέλω να τονίσω και πάλι αυτό που είπα πριν
και είναι ιδιαίτερα εύγλωττο και σηµαντικό. Η συνεργασία η οποία

έχει επίκεντρο το ΝΑΤΟ, σήµερα αγκαλιάζει σαράντα τέσσερις
χώρες. ∆ηλαδή είναι είκοσι πέντε επί πλέον χώρες των δεκαεννέα
µελών.
Μέσα στις είκοσι πέντε αυτές χώρες, υπάρχει µία συντριπτική
παρουσία από πρώην δηµοκρατίες της Σοβιετικής 'Ενωσης και του
πρώην Ανατολικού Μπλόκ. Κάθονται στο ίδιο τραπέζι και συζητούν
και αυτό δείχνει την αλλαγή στις παγκόσµιες αντιλήψεις και στους
παγκόσµιους συσχετισµούς.
Ποιος µπορούσε να φαντασθεί πριν το 1989 ότι θα µπορούσαν να
κάθονται στο ίδιο τραπέζι οι χώρες αυτές, όπως είναι για
παράδειγµα η Ουκρανία, η Γεωργία, το Αζερµπαϊτζάν και να
συζητούν µε τις χώρες του ΝΑΤΟ για τα κοινά θέµατα ασφάλειας,
άµυνας και ταυτόχρονα ανάπτυξης;
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού κλείσω αυτό το θέµα, θέλω
να επισηµάνω και το εξής: Επειδή διάβασα και άκουσα ότι στη
Σύνοδο Κορυφής της Ουάσιγκτον συµφωνήθηκε ένα νέο
καταστατικό του Οργανισµού ή συµφωνήθηκαν κάποια νέα κείµενα,
τα οποία ανατρέπουν το καταστατικό του Οργανισµού, θα ήθελα να
πω ότι δεν έγινε κάτι τέτοιο.
∆εν συµφωνήθηκε κανένα καταστατικό στην Ουάσιγκτον και δεν
συµφωνήθηκε κανένα κείµενο, το οποίο να αλλάζει το καταστατικό
το οποίο υπάρχει. Το καταστατικό το οποίο υπάρχει, είναι εκείνο το
οποίο εξακολουθεί να ισχύει και ισχύει έτσι όπως ακριβώς
συµφωνήθηκε και περιέχεται στα βασικά κείµενα. 'Οποια
δικαιώµατα και υποχρεώσεις υπήρχαν πριν, υπάρχουν και σήµερα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα πολύ σύντοµα να
αναφερθώ και στο γεγονός ότι το ΝΑΤΟ είναι µία πραγµατικότητα,
µία καθοριστική δύναµη στις σηµερινές διεθνείς σχέσεις. Κανείς δεν
µπορεί να το αµφισβητήσει αυτό ότι είναι µία πραγµατικότητα. 'Οσο
ποτέ άλλοτε τα θέµατα κάθε χώρας στον ευρωατλαντικό χώρο,
αλλά και της δικής µας χώρας, συζητούνται, αντιµετωπίζονται και
λύνονται σε ορισµένες περιπτώσεις µέσα σ' αυτό το υπερεθνικό
πλαίσιο.
Ως εκ τούτου και η συµµετοχή της Ελλάδας αποτελεί µία
αναγκαιότητα, γιατί έτσι µπορούν να προλαµβάνονται οι κίνδυνοι.
'Ετσι µπορούµε να διαδραµατίζουµε ένα ρόλο στα τεκταινόµενα,
στις εξελίξεις και να έχουµε µία καλύτερη, µία πιο δυνατή θέση στη
διεθνή σκακιέρα.
Θέλω να θυµίσω -και το ξέρουµε όλοι, είναι αυτονόητο- ότι σ' αυτήν
την ίδια σκακιέρα στην οποία παίζουµε, παίζει και η Τουρκία, όπως
έπαιξε και το τριήµερο αυτό στην Ουάσιγκτον και θέλησε να
καθορίσει τις αποφάσεις του ΝΑΤΟ σε ορισµένη κατεύθυνση και
ιδίως όσον αφορά την ευρωπαϊκή ταυτότητα άµυνας και ασφάλειας.
Με τη δική µας παρουσία, επειδή είµαστε εκεί, καταφέραµε να
προσδιορίσουµε, να οριοθετήσουµε την πολιτική του Οργανισµού
σε θέµατα που µας αφορούσαν άµεσα και ιδίως σ' αυτό το θέµα,
που ανέφερα. ∆ιαφορετική θα ήταν η εξέλιξη -και θα ήταν η εξέλιξη
αρνητική για µας- αν δεν ήµασταν παρόντες εκεί και δεν
συµµετείχαµε στις συζητήσεις.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος,
όταν έθεσε την ερώτηση η οποία οδήγησε στη σηµερινή συζήτηση,
αναφέρθηκε µεταξύ άλλων και στο θέµα της νέας δοµής του ΝΑΤΟ.
Η Σύνοδος Κορυφής της Ουάσιγκτον δεν ασχολήθηκε µε αυτό το
θέµα, ούτε συζητήθηκε καν.
Και τούτο γιατί στα πλαίσια των διεξαγοµένων από το 1996
εργασιών και σχετικών πολιτικών αποφάσεων του 1997 και του
1998, το Συµβούλιο του ΝΑΤΟ έλαβε την 1η Μαρτίου 1999, δηλαδή
πριν τη Σύνοδο Κορυφής, την οριστική απόφαση ενεργοποίησης
όλων ανεξαιρέτως των στρατηγείων του ΝΑΤΟ, περιλαµβανοµένου
και εκείνου της Λάρισας.
Θέλω να απαντήσω στο ερώτηµα, µε τη συµµετοχή στη νέα δοµή, τι
στόχους επιτυγχάνουµε. Πιστεύω ότι επιτυγχάνουµε τους στόχους,
που αρχικά είχαµε θέσει.
'Οπως ξέρετε -και θέλω ίσως να αναπτύξω αυτό το θέµα,
αναφερόµενος σε µία προηγούµενη κατάσταση- η χώρα µας
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δεν συµµετείχε µέχρι το 1980 στο στρατιωτικό σκέλος του ΝΑΤΟ.
Από το 1980 είχε συµφωνηθεί η επανένταξή της στο στρατιωτικό
σκέλος του ΝΑΤΟ. Η επανένταξή της όµως δεν είχε ολοκληρωθεί,
διότι από πλευράς της Τουρκίας είχαν προβληθεί διάφορες
ενστάσεις, οι οποίες οδήγησαν µεταξύ άλλων να µην ενεργοποιηθεί
το στρατηγείο της Λάρισας. Αυτή η κατάσταση είχε ως αποτέλεσµα
η Ελλάδα να µη βρίσκεται στην ίδια θέση στην οποία βρισκόταν η
Τουρκία όλο αυτό το διάστηµα και η Τουρκία να εκµεταλλεύεται
αυτήν την κατάσταση, να παρακωλύει τις δικές µας πρωτοβουλίες
και τη δική µας συµµετοχή. Βρισκόµασταν σε µία µειονεκτική θέση.
Αυτή είναι η απλή πραγµατικότητα.
Με την εφαρµογή της νέας δοµής, λοιπόν, του ΝΑΤΟ, αυτό είναι
παρελθόν. Η χώρα µας µετέχει ισότιµα για πρώτη φορά σε όλες τις
δραστηριότητες του Οργανισµού.
Και επειδή κάποιοι λένε ότι αυτό σηµαίνει υποχρεωτικότητα
πολιτικών και στρατιωτικών αποφάσεων ή να το πω απλά µπορούν
να µας "δέσουν" και να µας κάνουν αυτό το οποίο θέλουν µέσα από
νέες διαδικασίες, οι οποίες έχουν συµφωνηθεί, θέλω να πω µε
έµφαση ότι δεν υπάρχει υποχρεωτικότητα, ότι δεν µπορούν να µας
"δέσουν", ότι όσον αφορά το χώρο πάνω στον οποίο θα γίνονται
επιχειρήσεις, εµείς έχουµε τη δυνατότητα παρέµβασης και όσον
αφορά τα άλλα θέµατα, µέσα από τις διαδικασίες οι οποίες
υπάρχουν, έχουµε τη δυνατότητα παρέµβασης και αντίρρησης. Mε
την συµµετοχή αυτή, µπορούµε να αξιοποιήσουµε όλο το πολιτικό
και στρατιωτικό µας βάρος.
Επιπρόσθετα, επειδή η ∆υτικοευρωπαϊκή 'Ενωση -αυτό που έλεγα
πριν, η ευρωπαϊκή ταυτότητα άµυνας και ασφάλειας, η άµυνα της
Ευρώπης, θα στηριχθεί πάνω σ' αυτήν τη νέα δοµή, το γεγονός ότι
συµµετέχουµε εµείς στη νέα δοµή µας δηµιουργεί τις προϋποθέσεις
για να συµµετάσχουµε και στη δοµή -όταν δηµιουργηθεί, όπως
δηµιουργηθεί- της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης ή της ∆υτικοευρωπαϊκής
'Ενωσης ή της ευρωπαϊκής ταυτότητας άµυνας και ασφάλειας.
Εξασφαλίσαµε τη συµµετοχή µας σε αυτές τις ευρωπαϊκές
διαδικασίες άµυνας.
Επίσης θέλω να τονίσω ότι ξεφεύγουµε οριστικά από τη σηµερινή
ισχύουσα διοικητική κατανοµή των στρατηγείων µε την Τουρκία, η
οποία ήταν εις βάρος µας. Πριν η Τουρκία διέθετε διοικήσεις, ενώ
εµείς δεν διαθέταµε. Σήµερα µε τη νέα δοµή η Ελλάδα και η Τουρκία
θα αποκτήσουν από µία ισότιµη ΝΑΤΟϊκή διοίκηση, τρίτου
επιπέδου διοίκηση και δύο διοικήσεις κοινής ΝΑΤΟϊκής
χρηµατοδοτήσεως. Είναι, λοιπόν, ευνόητο ότι µε τη νέα δοµή
µπορούµε να υπερασπιστούµε αποτελεσµατικότερα τα εθνικά µας
συµφέροντα.
Τέλος, θέλω να αναφέρω ότι από τη στιγµή της συµµετοχής
αποδεσµεύθηκαν κι όλες οι πιστώσεις για τη δηµιουργία της
σχετικής υποδοµής στην Ελλάδα.
Το συµπέρασµα είναι ότι µε τον τρόπο αυτό αποκαταστάθηκε η
πολιτική, στρατιωτική ανισορροπία που ήταν πρότινος εις βάρος
µας µέσα στο ΝΑΤΟ και η ισότιµη συµµετοχή µας αποκλείει εφεξής
την απουσία µας για τη µονοπώληση από άλλους ρόλων και
ωφεληµάτων.
Θέλω πάλι να θυµίσω, επειδή µίλησα για την έξοδο από το
στρατιωτικό σκέλος του ΝΑΤΟ, ότι παλιά η διοίηση, των
στρατηγείων που βρίσκονται στην Τουρκία ήταν αµερικάνικη. 'Οταν
αποχωρήσαµε εµείς, λόγω της απουσίας µας, η διοίκηση αυτή
µεταβιβάστηκε ακώλυτα σε Τούρκους και παραµένει τουρκική.
Αυτό δείχνει τις δυνατότητες που έχει κανείς µετέχοντας και τις
δυνατότητες οι οποίες υπάρχουν, όταν δεν µετέχει.
Θέλω, επίσης, να τονίσω -επειδή και εκεί υπάρχουν διάφορα
θέµατα- ότι η συµµαχία δεν µπορεί, ο Οργανισµός δεν µπορεί να
ασκήσει κυριαρχία εξ ονόµατος των µελών του ούτε έχει τέτοια
εξουσιοδότηση. Ο Οργανισµός εγγυάται απλώς το πλαίσιο της
συλλογικής άµυνας, την ασφάλεια όλων των µελών του.
'Οσον αφορά την άµυνα των χωρών-µελών, ρητά αναφέρεται και
στο καταστατικό και στο κείµενο της νέας δοµής ότι τα κράτη, στο
πλαίσιο της συλλογικής άµυνας διατηρούν το δικαίωµα και το

καθήκον να αναλαµβάνουν τα ίδια τις κυρίαρχες ευθύνες τους.
Υπάρχει το πλαίσιο της συλλογικής άµυνας, αλλά κάθε κράτος έχει
το δικαίωµα να αναλάβει την όποια πρωτοβουλία θεωρεί σκόπιµη
για τη δική του άµυνα. ∆εν υπάρχει κανένας περιορισµός. Γι' αυτό
µέχρι τώρα έχουµε πάρει όλες εκείνες τις πρωτοβουλίες, τις οποίες
θεωρούµε σκόπιµες για την άµυνα της χώρας µας, για τον
εξοπλισµό της χώρας µας, για την αντιµετώπιση του οποιουδήποτε
κινδύνου. ∆εν υπάρχει καµία εξουσιοδότηση σε κανέναν, η οποία
δρα περιοριστικά αυτής της δυνατότητας, παρά τα όσα λέγονται ή
τα όσα φηµολογούνται, πιστεύω σκόπιµα.
Πρέπει να ξέρουν όλοι οι Ελληνες πολίτες ότι η Ελλάδα έχει το
δικαίωµα και τη δυνατότητα να παίρνει όλα εκείνα τα µέτρα, τα
οποία θεωρεί απαραίτητα για την άµυνά της.
Κυρίες και κύριοι, ο ελληνικός λαός αισθάνεται οργή, αισθάνεται
ανησυχία για τις πολεµικές επιχειρήσεις στο Κόσοβο, τα θύµατα, τις
καταστροφές, την εκτεταµένη ανθρώπινη δυστυχία, η οποία
απλώνεται σε όλη την περιοχή. Το ξέρουµε.
Η Κυβέρνηση συµµερίζεται τα αισθήµατα αυτά. Το εξέφρασε στις
Συνόδους Κορυφής της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και του ΝΑΤΟ, γι'
αυτό και προχώρησε περισσότερο από οποιαδήποτε άλλη
κυβέρνηση -θέλω να το τονίσω αυτό- σε επαφές, συνεννοήσεις και
πρωτοβουλίες, για τον τερµατισµό των εχθροπραξιών, την
επιστροφή των προσφύγων και την ειρήνευση της περιοχής.
Ορισµένα κόµµατα καλλιεργούν στην ελληνική κοινή γνώµη την
εντύπωση ότι υπάρχουν εύκολες λύσεις στο θέµα του Κοσόβου.
Υπάρχουν λύσεις οι οποίες µπορούν να οδηγήσουν άµεσα, αν τις
έπαιρνε η Ελλάδα, στον τερµατισµό της κρίσης και η Κυβέρνηση
δεν τις ακολουθεί. Παραδείγµατος χάρη, η καταγγελία της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και του ΝΑΤΟ, η αποχώρηση από τους
οργανισµούς αυτούς, ιδίως από το ΝΑΤΟ, µια αδέσµευτη πολιτική.
'Ολα αυτά υποστηρίζονται από την Αντιπολίτευση σε διαφορετικούς
τόνους ή απλώς υπονοούνται µε τις τοποθετήσεις τους. 'Ενα όµως
είναι βέβαιο. 'Ολα αυτά είναι εύκολα λόγια, τα οποία γίνονται για
ψηφοθηρία.
Κινήσεις, όπως τις εισηγούνται τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, θα
δηµιουργούσαν βεβαίως θεαµατικές εντυπώσεις, αλλά για ελάχιστες
ώρες. Στην πραγµατικότητα θα δηµιουργούσαν στη χώρα
µακροπρόθεσµα πολύ σοβαρά προβλήµατα, θα χειροτέρευαν τη
διεθνή θέση της χώρας, θα οδηγούσαν σε πολύ µεγάλους
κινδύνους για όλους µας, θα παρείχαν σε όλους όσους βρίσκονται
σε αντίθεση µε µας ανεπανάληπτες ευκαιρίες για να προωθήσουν
τις δικές τους θέσεις σε βάρος µας.
Η Ελλάδα χρειάζεται σταθερότητα και ασφάλεια στην περιοχή. Αυτό
απαιτεί το εθνικό συµφέρον. Η Ελλάδα χρειάζεται ειρήνη, για να
αφιερώσει ο ελληνικός λαός τις προσπάθειές του στην ανάπτυξη,
στην κοινωνική αλληλεγγύη και την κοινωνική συνοχή. Αυτό απαιτεί
το εθνικό συµφέρον.
Η Ελλάδα θα αναπτυχθεί, αν είναι παρούσα στην Ευρώπη και στα
Βαλκάνια.
Το εθνικό συµφέρον απαιτεί να είναι παρούσα και στην Ευρώπη και
στα Βαλκάνια.
Η θέση της Ελλάδας ενισχύεται µε την αξιοπιστία της. Πρέπει να
είµαστε αξιόπιστοι και η αξιοπιστία αυτή προκύπτει µε έναν απλό -
ίσως δύσκολο τρόπο, αλλά απλό- τρόπο: Αν εκφράζουµε την
άποψή µας, τη γνώµη µας, σε κάθε κατεύθυνση. Αν αναδεικνύουµε
πειστικά, όπου βρισκόµαστε το εθνικό µας συµφέρον. Αν
εργαζόµαστε για την ειρήνη. Και στη Σύνοδο της Ουάσιγκτον και
στη Σύνοδο Κορυφής που έγινε στο Βερολίνο, δείξαµε ποιο είναι το
εθνικό µας συµφέρον, ποια είναι η δική µας θέση και έχουµε δείξει
και έκτοτε ότι εργαζόµαστε για την ειρήνη.
Αυτό το οποίο αποτελεί την προϋπόθεση της αξιοπιστίας µας, το
κάνουµε και γι' αυτό έχουµε αξιοπιστία απέναντι στις άλλες χώρες.
Την  προσπάθεια  για  την  ειρήνη,  την  πραγµατοποιούµε  σήµερα,
µε  την  πολιτική  που  ακολουθούµε,  µε  καλύτερο  τρόπο
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απ' ό,τι θα την πραγµατοποιούσαµε, µε οποιαδήποτε άλλη πολιτική.
Εµείς είµαστε εκείνοι που έχουµε κινηθεί δραστικά, για να
σταµατήσει ο θάνατος, για να σταµατήσει η καταστροφή, για να
σταµατήσει η δυστυχία, ο πόλεµος.
Η αξιοπιστία της χώρας δεν θα προκύψει από µία συστηµατική
πολιτική παρακώλυσης, για να εισπράξουµε εφήµερα
χειροκροτήµατα. Η αξιοπιστία της χώρας, θα προκύψει, αν είµαστε
σταθεροί στη γνώµη µας και στους στόχους µας.
Εµείς όσον αφορά το Κόσοβο -και πρέπει να τονισθεί πάλι σε αυτήν
τη συζήτηση- δεν συµµετέχουµε σε στρατιωτικές επιχειρήσεις, σε
πολεµικές επιχειρήσεις. Αν ήταν αλήθεια αυτό που λένε µερικοί ότι
εµείς ακολουθούµε την οποιαδήποτε πολιτική του ΝΑΤΟ ή των
άλλων εταίρων στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, γιατί δεν συµµετέχουµε σε
στρατιωτικές και πολεµικές επιχειρήσεις; Μας είπαν µήπως αυτοί
ότι δεν είναι σκόπιµο να συµµετάσχουµε ή δεν ήθελαν αυτοί να
συµµετάσχουµε; ∆εν θα τους διευκόλυνε πολύ να συµµετείχαµε;
Λοιπόν, δεν συµµετέχουµε, γιατί δεν θέλουµε να συµµετέχουµε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΝ∆ΡΕΟΥΛΑΚΟΣ:...(∆εν ακούστηκε)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μη διακόπτετε,
παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Βεβαίως ζητήθηκε. Ζητήθηκε απο όλους είναι αυτονόητο ότι όλοι οι
οποίοι συµµετέχουν στον Οργανισµό, συµµετέχουν σε µία
προσπάθεια, η οποία χαρακτηρίζεται κοινή. Αλλά εµείς
διαφοροποιηθήκαµε εκεί και διαφοροποιηθήκαµε στο πιο σηµαντικό
σηµείο, τη δική µας συµµετοχή. Είµαστε η πιο κρίσιµη χώρα, για να
πραγµατοποιηθούν αυτές οι επιχειρήσεις και όµως, δεν δεχθήκαµε.
Και δεν δεχθήκαµε, γιατί είµαστε γείτονες µε τους λαούς της
περιοχής, γιατί θέλουµε φιλικές σχέσεις και οφείλουµε να τις
διατηρήσουµε. Γιατί δεν θεωρούµε ότι η πολιτική παρέµβασης
µπορεί να λύσει το πρόβληµα και το έχουµε πει παντού και σε
όλους τους τόνους, γιατί πιστεύουµε στις πολιτικές και διπλωµατικές
λύσεις. 'Εχουµε εκφράσει την αντίθεσή µας, σε ό,τι οδηγεί σε
θανάτους, καταστροφή ανθρώπινη δυστυχία και στη δυστυχία σε
όλη την περιοχή.
Χαιρετίζουµε το φιλειρηνικό φρόνηµα του ελληνικού λαού.
Χαιρετίζουµε το αντιπολεµικό φρόνηµα του ελληνικού λαού.
Χαιρετίζουµε την ευαισθησία του ελληνικού λαού σε θέµατα
ελληνικής κυριαρχίας και σε θέµατα εθνικής ανεξαρτησίας. Αλλά και
οι άλλοι λαοί µε τους οποίους συνεργαζόµαστε έχουν απόψεις. ∆εν
πρέπει να ξεχνάµε ότι οι πλειοψηφίες των λαών της κοινής γνώµης
στις άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, δεν αντιτίθενται στη
στρατιωτική παρέµβαση. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και αυτήν
την πραγµατικότητα οφείλουµε να λάβουµε υπόψη µας, όταν
χαράζουµε πολιτική σε ένα πλαίσιο συνεργασίας, γιατί υπάρχει
αυτό το πλαίσιο συνεργασίας. Είµαστε τµήµα αυτού του πλαισίου
συνεργασίας.
'Οταν, λοιπόν, κάνουµε πολιτική µέσα σε αυτό το πλαίσιο, πρέπει
να βλέπουµε τι θέλουν οι άλλοι, τι σκέπτονται οι άλλοι.
Να έχουµε κριτήριο το εθνικό µας συµφέρον, να έχουµε κριτήριο τη
δική µας θέση, αλλά να λαµβάνουµε υπόψη και τι θέλουν οι άλλοι.
Πιστεύω ότι η στάση της χώρας και ανταποκρίνεται στις αξίες µας
και στις συλλογικές αντιδράσεις του ελληνικού λαού και στην
ανάγκη αξιοπιστίας απέναντι στους άλλους λαούς, µε τους οποίους
συνεργαζόµαστε.
Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συνεχίσουµε και θα
εντείνουµε τις προσπάθειές µας, ώστε να υπάρχει µία ισοµέρεια
θεσµών και ενεργειών, που θα οδηγήσουν τόσο στην αποδοχή από
τη Γιουγκοσλαβία της απόσυρσης των στρατευµάτων από το
Κόσοβο, της ασφαλούς επιστροφής των προσφύγων στις εστίες
τους και της ανάπτυξης µίας ευρείας διεθνούς δύναµης µε σαφή
νοµιµοποίηση, όσο και στην ταυτόχρονη κατάπαυση των
πολεµικών ενεργειών.
Θα συνεχίσουµε σ' αυτούς τους στόχους, οι οποίοι είναι οι κύριοι
στόχοι, οι οποίοι έχουν τεθεί σήµερα σε συζήτηση. Συζητούνται στη
Ρωσία, στις Ηνωµένες Πολιτείες, σε όλα τα διεθνή βήµατα.
Κλείνοντας θέλω να επαναλάβω τη βασική πολιτική µας θέση, για

να είµαστε σαφείς. Καθοριστική για µας είναι η προώθηση των
αξιών µας, η προώθηση της ελευθερίας, της δηµοκρατίας, της
κοινωνικής αλληλεγγύης, της συνεργασίας των λαών και
προπαντός της ειρήνης. Καθοριστικό για µας είναι το συµφέρον της
χώρας να προωθήσουµε την ισχυρή Ελλάδα. Με αυτό το κριτήριο
παίρνουµε τις αποφάσεις µας. Η Ελλάδα βγήκε από τη σύνοδο του
ΝΑΤΟ πιο ισχυρή, διότι αναγνωρίστηκε ο ιδιαίτερος ρόλος της στην
κρίση του Κοσσυφοπεδίου. Ενισχύθηκε στην αξιοπιστία της. Η
Ελλάδα µέσα στη δίνη, η οποία επικρατεί στα Βαλκάνια, έδειξε ότι
έχει δική της άποψη και δική της φωνή, ότι µπορεί να είναι
παράγοντας ειρήνης, ότι είναι πόλος σταθερότητας, ότι µέσα στην
κρίση έχει δηµιουργική προσφορά. Η Ελλάδα έδειξε και θα δείχνει
ότι έχει δύναµη ψυχής.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος
κ. Αλέκα Παπαρήγα έχει το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, επειδή
ο κύριος Πρωθυπουργός µίλησε περί ψηφοθηρίας των κοµµάτων
της Αντιπολίτευσης, θέλω να τονίσω ότι αυτά που θα καταθέσουµε
εδώ, τα λέµε χρόνια. Βεβαίως έχουν προκύψει καινούρια γεγονότα
και καινούρια ζητήµατα και αναµφισβήτητα θα προσαρµοστούµε και
σε αυτά, αλλά έχω την εντύπωση ότι ψηφοθηρική πριν απ'όλα ήταν
η οµιλία του κυρίου Πρωθυπουργού. ∆ικαίωµα βέβαια του κάθε
κόµµατος να προβάλλει τις θέσεις του και να ζητάει ψήφους.
Αλίµονο. Αλλά τέτοιο µαύρο-άσπρο δεν έχει συµβεί µέχρι τώρα ή
µπορεί εγώ να µην έτυχε -δεν είµαι και πάρα πολλά χρόνια
Βουλευτής- τέτοιο µαύρο-άσπρο στη Βουλή να έχω ακούσει.
Τουλάχιστον, κύριε Πρωθυπουργέ, µε σθένος να υποστηρίξετε αυτά
που κάνετε, µε τα επιχειρήµατα που εσείς έχετε. Αυτό είναι
δικαίωµά σας και υποχρέωσή σας.
Θεωρούµε το αίτηµα το οποίο αν κατάλαβα καλά ανέπτυξε ο κ.
Πεπονής για διεύρυνση της συζήτησης δίκαιο και κατά τη γνώµη
µας εκφράζει ευρύτερα και άλλους Βουλευτές σε αυτήν τη Βουλή.
∆εν ξέρω αν είναι ζήτηµα Κανονισµού ή Προέδρου της Βουλής,
αλλά ο κύριος Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση έπρεπε να
επιδιώξουν τη διεύρυνση της συζήτησης. 'Ηδη έχει κατατεθεί ένα
κείµενο είκοσι έξι Βουλευτών από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας, το Συνασπισµό της Αριστεράς και της Προόδου, το
∆Η.Κ.ΚΙ. και από ένα Βουλευτή του ΠΑ.ΣΟ.Κ. που ζητούσαν
ευρύτερη συζήτηση στη Βουλή. Βεβαίως πρέπει να τοποθετηθούν
και οι Βουλευτές. Τώρα αν τοποθετηθούν στρατευµένοι στα
κόµµατά τους ή όχι, αυτό είναι ένα δικό τους θέµα και ευθύνη του
καθενός και των κοµµάτων τους.
Υπήρξε επίσης κατάθεση, αν δεν κάνω λάθος, ανάλογου αιτήµατος
από επτά Βουλευτές, επίσης του ΠΑ.ΣΟ.Κ., που ζητούσαν
ευρύτερη συζήτηση.
'Οφειλε η Κυβέρνηση να κάνει αυτήν τη συζήτηση, πολύ
περισσότερο όµως όφειλε να διεξαχθεί αυτή η συζήτηση, που
κάνουµε σήµερα, πριν φύγει η ελληνική αντιπροσωπεία για την
Ουάσιγκτον. 'Οχι γιατί πιστεύουµε ότι θα άλλαζε η στάση της
ελληνικής Κυβέρνησης, αλλά γιατί, εν πάση περιπτώσει, υπάρχει
στοιχειώδης υποχρέωση µιας κυβέρνησης, µιας αντιπροσωπείας,
πριν πάει να συζητήσει και να υπογράψει κείµενα, τα οποία θίγουν
θέµατα πολέµου και ειρήνης, θέµατα εθνικής και λαϊκής κυριαρχίας,
αναθεωρούν το ∆ιεθνές ∆ίκαιο, έπρεπε έστω και τυπικά να
συζητηθούν προηγουµένως στην Βουλή.
Νοµίζουµε ότι υπάρχει χρόνος. Απ'όσο ξέρουµε, έχει ζητηθεί
συζήτηση προ ηµερησίας διάταξης για τα θέµατα της
Γιουγκοσλαβίας από το ∆Η.Κ.ΚΙ. Τουλάχιστον η δική µας η πλευρά
εφόσον υπάρχει διάθεση θα αποδεχθούµε την ευρεία συµµετοχή
Βουλευτών  στη  συζήτηση  αυτή.  Από  τη  δική  µας  την  πλευρά
θεωρούµε  ότι  όσοι  περισσότεροι  µιλήσουν  για  τέτοια  θέµατα,
τόσο  καλύτερα.  Και  στο  κάτω-κάτω,  πρέπει  να  παίρνει  και  ο
καθένας  τις  ευθύνες  του  σε  τέτοια  κρίσιµα  ζητήµατα  και
µάλιστα  όταν  ένα  σηµαντικό  τµήµα  της  δικαιοσύνης  τα  έχει
θεωρήσει  σαν  ζητήµατα,  τα  οποία  έρχονται  σε  ευθεία  αντίθεση
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µε το Σύνταγµα που ισχύει σήµερα. 'Εφθασαν µάλιστα οι δικαστικοί
του Συµβουλίου της Επικρατείας να δηλώσουν ότι ούτε και η Βουλή
έχει δικαίωµα να ψηφίσει διαφορετικά απ'αυτά που λέει το
Σύνταγµα. Τουλάχιστον να συζητήσει η Βουλή µε άνεση.
Κύριε Πρωθυπουργέ, εδώ µας είπατε ότι δεν άλλαξε τίποτα το
ουσιαστικό από το καταστατικό του ΝΑΤΟ. 'Εµεινε το ίδιο στα
βασικά του ζητήµατα. Και εµείς ρωτάµε -έχουµε βέβαια την
απάντησή µας, αλλά θέλουµε να µας απαντήσετε εσείς- αφού δεν
άλλαξε το καταστατικό του ΝΑΤΟ, πώς είναι δυνατόν να
νοµιµοποιείται, έστω και µε τη λογική του ΝΑΤΟ, ο πόλεµος στη
Γιουγκοσλαβία και όχι οι επιχειρήσεις στο Κόσοβο, που πολλοί έτσι
εξ απαλών ονύχων βαφτίσατε; Τώρα λένε "η κρίση στο Κόσοβο", "οι
επιχειρήσεις στο Κόσοβο" κλπ. Αλλάξαµε και το όνοµα του
πολέµου.
Πώς νοµιµοποιείται το ΝΑΤΟ; Τι νοιάζει το ΝΑΤΟ στο κάτω κάτω, τι
προβλήµατα υπάρχουν στο εσωτερικό της Γιουγκοσλαβίας; Πώς
νοµιµοποιείται ο πόλεµος που κάνει µε τη µορφή αεροπορικών
επιχειρήσεων, µε τη µορφή συγκαλυµµένων χερσαίων
επιχειρήσεων, µε τη µορφή επεµβάσεων;
Βεβαίως ο πόλεµος στη Γιουγκοσλαβία έγινε πριν αλλάξει το
καταστατικό του ΝΑΤΟ. ∆ιότι το νέο δόγµα έχει τεθεί σε εφαρµογή
πριν. 'Ετσι γίνεται. Πρώτα ένα νέο δόγµα µπαίνει σε εφαρµογή και
µετά γίνεται δίκαιο. ∆εν είναι ο πρώτος πόλεµος στο πλαίσιο του
νέου δόγµατος του ΝΑΤΟ που γίνεται στη Γιουγκοσλαβία. Είναι ο
τρίτος. Ο πρώτος έγινε µε τις πιο σχετικά ήπιες µορφές, µε τη
διάλυση της Γιουγκοσλαβίας µε πρωτοστατούσα δύναµη τότε τη
Γερµανία, ο δεύτερος έγινε στη Βοσνία και ο τρίτος γίνεται στη
Γιουγκοσλαβία. Και όπως λένε ορισµένοι -και εγώ συµφωνώ µε
αυτό- το επόµενο βήµα, ο επόµενος Περσικός, θα είναι η Κασπία.
Το καταστατικό, λοιπόν, άλλαξε. Και εσείς ψηφίσατε το νέο
καταστατικό -όπως θέλετε πείτε το- φαρδιά πλατιά.
Και µε την ευκαιρία ήθελα να σας πω ότι εµάς δεν µας ενδιαφέρει τι
ψιθυρίσατε στο αυτί του Κλίντον ή τι είπατε στα διάφορα γεύµατα
και δεξιώσεις µεταξύ τυριού και αχλαδιού. Εµάς ενδιαφέρει τι
υπογράψατε και τι κάνετε. Και να έχετε το θάρρος να πείτε στον
ελληνικό λαό τι υπογράφετε.
Επίσης, δεν µας ενδιαφέρει τι είπατε στις συνεντεύξεις Τύπου που
δώσατε. ∆ιότι βγαίνει ο κ. Σιράκ και λέει "εµείς υπογράψαµε το
συγκεκριµένο νέο δόγµα, νέο καταστατικό, νέο ρόλο που προβλέπει
π.χ. αυτήν τη σχέση του ΟΗΕ µε το ΝΑΤΟ". Βγήκατε εσείς και
είπατε άλλα. Βγήκε τρίτος ηγέτης χώρας και είπε άλλα στη
συνέντευξη Τύπου µπροστά στα εθνικά µέσα ενηµέρωσης. Υπάρχει
άλλη γαλλική µετάφραση, άλλη αγγλική µετάφραση, άλλη ελληνική
µετάφραση. Και όπως πάντα, κοροϊδεύετε. Κάνετε τις προσαρµογές
σας, διότι έχουµε και ευρωεκλογές. Τι θα πείτε στο λαό της χώρας
σας, τι θα πείτε στα ελληνικά µέσα ενηµέρωσης, τα οποία βεβαίως
το τελευταίο διάστηµα πραγµατικά στην Ελλάδα κάνουν πολύ καλά
τη δουλειά τους και γι'αυτό έχουν δεχθεί την επίθεση, που έχουν
δεχθεί. Οι περισσότεροι δηµοσιογράφοι κάνουν καλά τη δουλειά
τους, τουλάχιστον γι'αυτούς που ξέρουν και διαβάζουν. Και βάζω το
εξής ερώτηµα και ας µε συγχωρέσει πραγµατικά ο σερβικός και
αλβανικός λαός, διότι µπορεί να παρεξηγηθεί αυτή η θέση µας.
Είµαστε οι τελευταίοι και όχι µόνο εµείς, που θέλουµε τον πόλεµο.
Και µάλιστα παλεύουµε για να αποτρέπεται. ∆εν περιοριζόµαστε σε
διαµαρτυρίες και σε εκδηλώσεις αλληλεγγύης, αφού ξεσπάσει και
έχει αυτά τα θύµατα.
Βάζω όµως το εξής ερώτηµα. Εάν στο Ραµπουγιέ ή στο Παρίσι είχε
συµφωνήσει η ηγεσία της Γιουγκοσλαβίας τη διάλυσή της, είχε
συµφωνήσει να µπει ο ΝΑΤΟϊκός στρατός κατοχής στη
Γιουγκοσλαβία -βεβαίως δεν θα είχε γίνει αυτός ο πόλεµος, εάν δεν
είχε αντισταθεί ο γιουγκοσλαβικός λαός, θα υπήρχε µία επαίσχυντη
συµφωνία κάτω από την απειλή του πολέµου- θα είχε πάρει
χαµπάρι ο ελληνικός λαός, αλλά και οι λαοί της Ευρώπης; (∆εν είναι
αυτό που είπατε, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι οι λαοί της Ευρώπης
ήθελαν τον πόλεµο και γι' αυτό έγινε ο πόλεµος), βρήκαµε τώρα το

φταίχτη. Εάν επαναλαµβάνω, δεν υπήρχε αυτή η αντίσταση σ'
αυτήν τη φάση του γιουγκοσλαβικού λαού και της ηγεσίας του, θα
είχε καταλάβει ο κόσµος τι είναι το νέο δόγµα του ΝΑΤΟ;
Τι θα είχε βγάλει ως συµπέρασµα; 'Οτι µε πολιτικά και διπλωµατικά
µέσα και µε ανταλλαγή προβληµατισµών λύνονται όλα τα
προβλήµατα. 'Ετσι θα θέλαµε να λύνονται, αλλά δεν λύνονται έτσι.
Τουλάχιστον -ξαναλέω, ζητάω συγγνώµη από το σερβικό και από
τον αλβανικό λαό- αυτός ο πόλεµος µε αυτά τα τραγικά θύµατα που
έχει έβγαλε στην επιφάνεια τον µεγάλο κίνδυνο που
αντιµετωπίζουν, όχι µόνο τα Βαλκάνια, όχι µόνο η Μέση Ανατολή, η
Αφρική, η Κασπία, ο Καύκασος, αλλά το µεγάλο κίνδυνο που
αντιµετωπίζει η ανθρωπότητα. 'Ηδη το πολιτικό πεδίο και το ηθικό
έχει νικήσει ο γιουγκοσλαβικός λαός και οι Σέρβοι και οι Αλβανοί,
ανεξάρτητα πώς θα καταλήξουν τα πράγµατα. Και εµείς βεβαίως
υπογραµµίζουµε -και γι' αυτό παλεύουµε- να νικήσει ο
γιουγκοσλαβικός λαός και να τσαλακωθεί το ΝΑΤΟ σ' αυτήν την
περιοχή, γιατί αν δεν τσαλακωθεί, δεν θα έλθει βέβαια η συντέλεια
του κόσµου, αλλά θα έχουµε πάρα πολλά προβλήµατα µπροστά
µας. Ο ελληνικός λαός χρωστάει πολλά στο γιουγκοσλαβικό λαό γι'
αυτήν την αντίστασή του. ∆εν µπορούµε να το εξαργυρώσουµε
εύκολα ούτε µε τις µεγαλειώδεις συγκεντρώσεις που κάνουµε ούτε
µ' αυτήν την οµόθυµη αλληλεγγύη του 98% του ελληνικού λαού.
Χρωστάµε πολλά, γιατί µας άνοιξαν µάτια. Μας άνοιξαν τα µάτια,
όσοι τουλάχιστον δεν τα έχουµε ανοιχτά.
Εµάς, λοιπόν, µας ενδιαφέρει τι υπογράψατε. Και υπογράψατε
εσείς, κύριε Πρωθυπουργέ, η ελληνική Κυβέρνηση ερήµην του
ελληνικού λαού -διότι ο ελληνικός λαός ήταν απληροφόρητος- µία
νέα συνθήκη, ένα νέο κανονισµό, ένα νέο δόγµα -δεν µας
ενδιαφέρει πώς λέγεται αυτό το κείµενο- Υπογράψατε την αλλαγή
του ρόλου του ΝΑΤΟ -αυτό που τυπικά έλεγε ότι είχε- την αλλαγή
της δράσης του, υπογράψατε δηλαδή το σύγχρονο δόγµα του
πολέµου, της ανοιχτής, δίχως προσχήµατα, επέµβασης στο
εσωτερικό χωρών. 'Οχι ότι το ΝΑΤΟ δεν έκανε παλαιότερα
επεµβάσεις. Τις έκανε αλλά τις έκανε µέσω Παπαδόπουλου,
Παττακού, Μακαρέζου. Τις έκανε εµµέσως µέσω άλλων
µηχανισµών, µέσω του Σαµψών στην Κύπρο κλπ.
Υπογράψατε ένα κείµενο που κουρελιάζει κάθε έννοια εθνικής
ανεξαρτησίας και κυριαρχίας, όπως τουλάχιστον γίνονταν αντιληπτά
στην επίσηµη πολιτική του 20ού αιώνα. Υπογράψατε ένα κείµενο
που εγκαταλείπει τυπικά την αρχή του απαραβίαστου των
συνόρων, µε αποτέλεσµα να επιδιωχθεί να κυριαρχήσει η τάση
ακρωτηριασµού και διαµελισµού κρατών, ιδιαίτερα χωρών και
κρατών που βρίσκονται σε υποδεέστερη και εξαρτηµένη σχέση στο
διεθνές και περιφερειακό οργανωµένο καπιταλιστικό σύστηµα.
Υπογράψατε ένα κείµενο στο οποίο η Ελλάδα είναι και θα είναι
αδύνατος κρίκος. Και αυτό το ξέρετε. 'Οχι αδύνατος κρίκος από την
πλευρά του λαού, αλλά αδύνατος κρίκος ως συγκεκριµένη χώρα
στο συγκεκριµένο σύστηµα που βρίσκεται. Και αυτό επαναλαµβάνω
το ξέρετε. Το υπογράψατε γνωρίζοντας τους κινδύνους έχει η
Ελλάδα, όσο πειθαρχική να είναι η Κυβέρνηση, όσο καλό παιδί να
είναι η Ελλάδα ως Ελλάδα; Θα έλθει η ώρα που θα πληρώσει η
χώρα βαρύ τίµηµα. Και αν θέλετε το πρώτο χτύπηµα το δέχονται
βεβαίως όσοι ανθίστανται, αλλά το δεύτερο χτύπηµα θα το δεχτούν
και όσοι πειθαρχούν, γιατί η διανοµή της λείας, η διανοµή των
αγορών, το άνοιγµα του δρόµου στην ελεύθερη διακίνηση των
κεφαλαίων, δεν έχει όρια.
Μην ξεχνάτε πώς οι Ηνωµένες Πολιτείες συµπεριφέρθηκαν στο
Σαντάµ Χουσείν πριν λίγα χρόνια και πως τώρα. ∆εν είναι, δα, και η
πρώτη φορά που οι Ηνωµένες Πολιτείες πέταξαν στην άκρη
κυβερνήσεις και καθεστώτα υποτακτικά τους, αυτό το ξέρουµε.
Υπογράψατε, γνωρίζοντας ότι η Ελλάδα είναι ο αδύνατος κρίκος.
Εδώ  µας  είπατε  ότι  λίγο  πολύ  το  ΝΑΤΟ  έπρεπε  να
προχωρήσει  σε  µία  τέτοια  µετεξέλιξη,  (την  αναγνωρίσατε
εµµέσως  και  απολογηθήκατε  αρκετά  γι'  αυτό)  χωρίς  να  λέτε
την  αλήθεια,  γιατί  υπάρχουν  κίνδυνοι  που  προήλθαν  από  τις
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καινούριες χώρες που εµφανίστηκαν στο πεδίο των πρώην
σοσιαλιστικών χωρών.
∆εν θα σταθώ σ' αυτά τα επιχειρήµατα, τα οποία ελέχθησαν και
λέγονται: Για τον ψυχρό πόλεµο, υπεύθυνο θεωρείτε το Σύµφωνο
της Βαρσοβίας. Αυτό το Σύµφωνο ήταν που έφταιγε για τον ψυχρό
πόλεµο και για τον πόλεµο. Τώρα που δεν υπάρχει το Σύµφωνο της
Βαρσοβίας, τώρα που δεν υπάρχει η Σοβιετική 'Ενωση, πάλι φταίει
που δεν υπάρχει. Γιατί στο έδαφός της, λέει, ανέκυψαν καινούρια
προβλήµατα και διαφορές.
Αλλά να σας θυµίσω το εξής. 'Οταν έγινε το ΝΑΤΟ -που έγινε πέντε
χρόνια νωρίτερα από το Σύµφωνο της Βαρσοβίας- η τότε ηγεσία της
Σοβιετικής 'Ενωσης πρότεινε συµµετοχή και της Σοβιετικής 'Ενωσης
στο ΝΑΤΟ, για να µην υπάρχει ο ψυχρός πόλεµος. ∆εν έγινε δεκτή
η Σοβιετική 'Ενωση. Εάν το ΝΑΤΟ είναι οργανισµός ασφαλείας και
αµυντικός οργανισµός, γιατί να µην µπει και η Σοβιετική 'Ενωση;
Αυτή ήταν η πρόταση. ∆εν έγινε δεκτή. Για να µην πω ότι πριν από
τον πόλεµο, όταν γίνονταν συζήτηση για τη δηµιουργία της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και για την κοινωνία των εθνών, η Σοβιετική
'Ενωση ζητούσε να µπει µέσα, που ήταν αν θέλετε, τότε, µοναδική
χώρα, δεν υπήρχε διαµορφωµένο το σοσιαλιστικό σύστηµα ούτε το
κίνηµα των αδεσµεύτων. Και τότε έλεγαν όχι, γιατί ήταν ταξικές και
πολιτικές οι επιλογές αυτών των οργανισµών, γιατί ήταν οργανισµοί
που στρέφονταν όχι µόνο κατά των σοσιαλιστικών χωρών, αλλά
στρέφονταν γενικά κατά των λαών που ήθελαν να διαλέγουν το δικό
τους δρόµο εξέλιξης, που ήθελαν να προστατεύουν την εθνική τους
ανεξαρτησία, που ήθελαν να προστατεύουν την αυτονοµία.
Μην λέµε, λοιπόν, ότι την ευθύνη για τον ψυχρό πόλεµο την είχε το
Σύµφωνο της Βαρσοβίας. Και να σας πω και κάτι άλλο: ως το 1990
το ΚΚΕ στα βασικά του προγραµµατικά ντοκουµέντα, άµεσης
τροχιάς (γιατί ποτέ δεν κρύψαµε ότι παλεύαµε για το σοσιαλισµό)
λέγαµε ότι παλεύουµε για µια Ελλάδα ανεξάρτητη, ουδέτερη, χωρίς
να ενταχθεί σε κανένα από τους δύο συνασπισµούς. Και τότε πάλι
µας λέγατε ότι η Ελλάδα πρέπει να µείνει στο ΝΑΤΟ τότε που στο
κάτω-κάτω είχε διαµορφωθεί ένας καλύτερος συσχετισµός δύναµης
και µπορούσε η Ελλάδα αν θέλετε να παίξει και µε τις αντιθέσεις
των δύο συνασπισµών. Μπορούσε και τότε η Ελλάδα να ανοίξει τις
σχέσεις της -και είχε τότε σχέσεις- µε αδέσµευτες χώρες, µε χώρες
που είχαν φύγει από την κλασική και τυπική αποικιοκρατία,
προσπαθούσαν να οικοδοµήσουν ένα µη καπιταλιστικό δρόµο
ανάπτυξης, όπως έλεγαν. Υπήρχε στάδιο δόξης λαµπρό για
εµπορικές σχέσεις και για άλλου τύπου σχέσεις. Και όµως και τότε,
αν και το ΠΑΣΟΚ ξεκίνησε αλλιώς, στην πορεία λέγατε, "δεν
γίνεται". ∆εν γίνονταν τότε που υπήρχαν συσχετισµοί, δεν γίνονται
τώρα που λέτε δεν υπάρχουν συσχετισµοί, άρα είναι καθαρά
ζήτηµα ταξικής επιλογής. Υπογράψατε φαρδιά, πλατιά γιατί
εκπροσωπείτε συµφέροντα εκείνων των κοινωνικών δυνάµεων, της
πλουτοκρατίας, του µεγάλου κεφαλαίου, που έχει συµφέρον απ'
αυτόν τον οργανισµό. Απ' αυτόν τον επιθετικό οργανισµό, που όταν
δεν µπορεί να ανοίγει δρόµους µε οικονοµικά και πολιτικά µέσα, θα
χρησιµοποιήσει και τα στρατιωτικά. Χώρια που εδώ µας είπατε και
το αναγνωρίσατε ότι αναγνωρίζεται ο σηµαντικός ρόλος της
Ελλάδας στα πλαίσια του ΝΑΤΟ και η διπλή της ταυτότητα.
Πραγµατικά, εµείς ακούσαµε και ανατριχιάσαµε, την κ. Ολµπράιτ και
τον κ. Γεώργιο Παπανδρέου να αναπαράγει αυτά που του είπε η κ.
Ολµπράιτ δηµοσίως, ότι η κ. Ολµπράιτ αναγνωρίζει το ρόλο της
Ελλάδας. Ε, εµείς τέτοια αναγνώριση δεν τη δεχόµαστε και
πιστεύουµε ότι δεν τη δέχεται η µεγάλη πλειοψηφία του ελληνικού
λαού και όχι µόνο εµείς οι κοµµουνιστές.
Αυτά υπογράψατε και να βγείτε να τα πείτε στον ελληνικό λαό. Για
ποιό ∆ιεθνές ∆ίκαιο γίνεται λόγος; Αφού έχει κουρελιαστεί το
∆ιεθνές ∆ίκαιο. Τώρα φτιάχνετε καινούριο ∆ιεθνές ∆ίκαιο.
Βεβαίως στα πλαίσια των χωρών-µελών του ΝΑΤΟ υπάρχει ισχνή
εθνική κυριαρχία και κυριαρχικά δικαιώµατα για τις χώρες-µέλη και
πολύ λιγότερο για την Ελλάδα. Απόδειξη ότι το ΝΑΤΟ δεν έχει
δεχθεί ότι τα σύνορα του Αιγαίου είναι απαραβίαστα. ∆εν έχει βγει,
έστω µε λόγια να πει αυτά είναι τα σύνορα του Αιγαίου, δεν

υπάρχουν γκρίζες ζώνες. Αντίθετα το ΝΑΤΟ θεωρεί νόµιµες τις
όποιες παραβιάσεις κάνει η ηγεσία της Τουρκίας, στα πλαίσια της
κατάργησης όχι µόνο των εθνικών ορίων επιχειρησιακής δράσης,
αλλά και των εθνικών συνόρων.
Με βάση τη νέα δοµή του ΝΑΤΟ αποφασίσθηκε ότι Ελλάδα, Ιταλία
και Τουρκία έχουν ενιαίο επιχειρησιακό χώρο, άρα συγκυριαρχία
υπό αµερικάνικη και ΝΑΤΟϊκή κηδεµονία. ∆εν είναι µία
συγκυριαρχία φιλικών και συµµαχικών µεταξύ τους χωρών που
ρίχνουν τα τείχη, γιατί αποφάσισαν οι λαοί να ρίξουν τα τείχη. ∆εν
ξέρω, µετά από µία πολύ µακριά περίοδο µπορεί να πέσουν και τα
τείχη. Θα πέσουν, όµως, τα τείχη και τα σύνορα όταν τα
καταργήσουν οι λαοί και όχι όταν τα κόβει και τα ράβει το ΝΑΤΟ και
οι ιµπεριαλιστές γενικά.
Και να προσθέσω: Υπάρχουν πολύ σοβαρότερα ζητήµατα που
βγαίνουν µέσα από αυτό το κείµενο που υπογράψατε.
Κατ'αρχήν, δεν υπάρχει συγκεκριµένος αντίπαλος. Tουλάχιστον
προηγούµενα -και δεν λέω να γυρίσουµε προηγούµενα, να πάµε
µπροστά θέλουµε- υπήρχε προσδιορισµένος ένας αντίπαλος που
δεν ήταν βέβαια αντίπαλος όπως τον παρουσίαζαν. 'Ηταν
αντίπαλος του ΝΑΤΟ, το Σύµφωνο της Βαρσοβίας, απλά ήταν ο
σύµµαχος και ο συνασπισµός ειρήνης για τους λαούς. Με αυτήν την
έννοια ήταν αντίπαλος του ΝΑΤΟ. Υπήρχε ένας προσδιορισµένος
αντίπαλος. Η Σοβιετική 'Ενωση και το Σύµφωνο της Βαρσοβίας.
Τώρα δεν υπάρχει προσδιορισµένος αντίπαλος. Παντού, όπου το
ΝΑΤΟ θεωρεί ότι οι λαοί -οι γειτονικοί- δεν µπορούν να ζήσουν
µεταξύ τους, παντού όπου θεωρεί ότι στο εσωτερικό της χώρας
υπάρχουν υπαρκτά ή κατασκευασµένα µειονοτικά προβλήµατα,
παντού όπου θεωρεί ότι υπάρχει αναταραχή, όπου θίγονται
οικονοµικά συµφέροντα, εκεί µπορεί να επέµβει.
∆εν υπάρχει, λοιπόν, εχθρός. Εχθροί είναι οι πάντες. Φυσικά ο
στόχος είναι γνωστός. Από τη µία µεριά ισχυρά κράτη και από την
άλλη κράτη προτεκτοράτα.
∆εύτερον, αλλάζει η στρατιωτική δοµή του ΝΑΤΟ και αυτό είναι ο
µεγάλος κίνδυνος. Ξαναλέω όχι διότι είµαστε υπέρ του
προηγούµενου ΝΑΤΟ. Η στρατιωτική δοµή του ΝΑΤΟ βασίζεται
στις πιο µικρές και πιο ευέλικτες στρατιωτικές δυνάµεις, δηλαδή
στους τοπικούς πολέµους. Ακριβώς. Μιλάνε για µείωση των
στρατών. Κάνουν τοπικές, ευέλικτες στρατιωτικές δυνάµεις,
ακριβώς γιατί βρισκόµαστε σε µία περίοδο όπου θα έχουµε έκρηξη
πολλών τοπικών πολέµων. Ας το σκεφτούµε, µήπως αυτές θα
µετεξελιχθούν στην πορεία και σε έναν τρίτο παγκόσµιο πόλεµο
δεδοµένου ότι ξέρουµε πως πίσω από αυτούς τους µικρούς
τοπικούς πολέµους, που έχουν πολλά θύµατα και φοβερές
καταστροφές, βρίσκεται ο ακήρυχτος πόλεµος ανάµεσα στις
ηγετικές καπιταλιστικές χώρες. Αυτό το ξέρουµε καλά. Αντί να
τσακώνονται µεταξύ τους και να κάνουν έναν πόλεµο µεταξύ τους
µε κίνδυνο να µην επιβιώσει καµία, βάζουν τις περιφερειακές
δυνάµεις. Και αυτό είναι το φοβερό, σε συνδυασµό µε την
κατάργηση του ενιαίου επιχειρησιακού χώρου.
Τι µας λέτε τώρα για το υποστρατηγείο της Λάρισας που το πήγατε
στον Τύρναβο; Γραφείο του ΝΑΤΟ θα είναι και δεν θα µπορεί η
Ελλάδα να το χρησιµοποιήσει ούτε για τα σύνορά της. Το λέµε και
το υπογράφουµε και ευχόµαστε να µην επιβεβαιωθούµε. Αλίµονο
αν επιβεβαιωθούµε. ∆εν θέλουµε να επιβεβαιωθούµε. 'Εχουµε,
όµως, υποχρέωση να πούµε την αλήθεια, όπως την λέγαµε τόσα
χρόνια και συναντούσαµε αρκετά ειρωνικά χαµόγελα.
'Ερχεται το επόµενο πρόβληµα. Ο νέος πυρηνικός εφιάλτης. Αυτά
τα λέει το νέο δόγµα του ΝΑΤΟ. Φυσικά δεν τα γράφουν στο
κείµενο που υπέγραψαν στην Ουάσιγκτον. Στην Ουάσιγκτον
υπέγραψαν ένα πανηγυρικό κείµενο και όλα τα άλλα είναι από
κάτω.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
∆ίνεται προτεραιότητα στην ανάπτυξη πιο εύχρηστων πυρηνικών
όπλων που θα µπορούν να χρησιµοποιηθούν για
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τις ανάγκες της συµµαχίας, δηλαδή του συνδικάτου ή της
αυτοκρατορίας του πολιτικού, οικονοµικού και στρατιωτικού
εγκλήµατος όπως λέµε εµείς. ∆ιατηρούνται ταχτικά πυρηνικά όπλα.
Οι ατοµικές βόµβες περιορισµένης ισχύος όχι για παγκόσµιο
πόλεµο, αλλά για τοπικό. Βλήµατα πυροβόλου µε πυρηνική
γόµωση. Αυτά διατηρούνται και αυξάνονται. Και η αγορά του αιώνα
που αποφάσισε η Κυβέρνηση, δεν ξέρω αν δεν έχει και την
πυρηνική γόµωση, όχι για άµυνα, αλλά για επίθεση.
'Εχει γραφεί ότι πάνω από δεκαεπτά χιλιάδες εξακόσιες εβδοµήντα
τέσσερις ατοµικές ή πυρηνικές τέτοιες βόµβες είναι αποθηκευµένες
όλο το χρόνο, που σε ισχύ ισοδυναµούν µε µισό εκατοµµύριο
περίπου βόµβες της Χιροσίµα. Αµ, γι'αυτό θέλει το ΝΑΤΟ από
είκοσι πέντε κράτη να γίνουν σαράντα πέντε.
Το κείµενο του ΝΑΤΟ αναφέρει ότι οι υπόλοιπες χώρες που θα
µπουν, δεν θα µπουν σαν κανονικά µέλη του ΝΑΤΟ -βέβαια εµείς
είµαστε κατά της διεύρυνσης του ΝΑΤΟ- αλλά θα µπουν σαν χώρες
που θα συµµαχούν και θα ενταχθούν στις στρατιωτικές ενέργειες
του ΝΑΤΟ.
Ακριβώς, το πυρηνικό οπλοστάσιο της Ρωσίας θέλουν, της
Ουκρανίας και των άλλων χωρών. ∆εν θέλουν την ειρήνη. Θέλουν
να συνδεθούν οι χώρες αυτές σε συνεργασία για να βάλουν κάτω
από τον έλεγχό τους οι λίγοι αυτό το µεγάλο πυρηνικό οπλοστάσιο
για τους τοπικούς πολέµους.
Και µου λέτε, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι δεν θα πέσουν αυτά στο
κεφάλι της Ελλάδας; Φαντάζεσθε δηλαδή ότι αυτή η ισχυρή Ελλάδα,
το καλό παιδί, θα γλιτώσει από τέτοιους πολλαπλούς τοπικούς
πολέµους.
Αυτό είναι τελικά το όραµά µας το σύγχρονο; Να ζήσουµε µέσα σε
ένα λιµάνι ασφάλειας, µια Ελλάδα ειρηνική µόνη της και γύρω της
να γίνεται µακελειό προς Βορρά, προς Νότο, Ανατολικά και ∆υτικά;
Χώρια που δεν πρόκειται να γλιτώσουµε.
Εδώ, άρχισαν να πέφτουν οι πύραυλοι στη Βουλγαρία και όπου να
είναι. Και όχι από λάθος. Είναι µηνύµατα τροµοκρατίας αυτά. ∆εν
κάνουν τόσα λάθη οι ΝΑΤΟϊκοί. Καθόλου λάθη δεν είναι. Ξέρουν
πολύ καλά τι κάνουν. Και µέσα από τα λάθη θέλουν να
τροµοκρατήσουν.
Λοιπόν, αυτά τα υπογράψατε, αυτόν τον εφιάλτη! Γιατί να
αναρωτιόµαστε τι σηµαίνει το νέο δόγµα του ΝΑΤΟ για την Ελλάδα,
ενώ το ζούµε; Το ζούµε στο βρώµικο πόλεµο κατά της
Γιουγκοσλαβίας και όχι στην "κρίση του Κόσοβο". "Κρίση του
Κόσοβο" βαφτίστηκε τώρα! Επιχειρήσεις στο Κόσοβο!
Βέβαια, επιχειρήσεις θα υπάρξουν και οικονοµικές. ∆όξα τω Θεώ,
σήµερα µαζέψατε πενήντα επιχειρηµατίες, που µόλις λήξει ο
πόλεµος -να, αυτά είναι τα ανταλλάγµατα που παίρνετε- θα τους
µπάσετε στα Βαλκάνια να ανοικοδοµήσουν και να κάνουν δήθεν
φιλανθρωπίες. Να κτίσουν αυτά που κατέστρεψαν, για να έρθει ο
νέος κύκλος, για να κάνουν τζίρο.
Εδώ ο κύριος Πρωθυπουργός -και δεν το λέει µόνο ο κύριος
Πρωθυπουργός, το λέει ολόκληρη η Κυβέρνηση και δυστυχώς το
λέει και το ΠΑΣΟΚ, το βλέπω στην τηλεόραση της Κυβέρνησης,
που αν µη τι άλλο τα προηγούµενα χρόνια υπερασπιζόντουσαν µε
σθένος την πολιτική τους, τώρα, βγαίνουν να την υπερασπιστούν-
ότι η Ελλάδα δεν συµµετέχει, ότι είναι παράγοντας ειρήνης η
Ελλάδα στην περιοχή. Τέτοιο χοντρό ψέµα δεν έχει ειπωθεί µέσα σε
αυτό το Κοινοβούλιο! Υπάρχουν όρια. Το καταλαβαίνω, να
προσπαθεί κανένας να σουλουπώσει τις θέσεις του.
Αλλά πρώτα-πρώτα από τον περασµένο Ιούνη η Κυβέρνηση έβαλε
την υπογραφή της στον πόλεµο του ΝΑΤΟ. Την έβαλε φαρδιά-
πλατιά! 'Εγιναν εκεί συζητήσεις ακόµη και για τις χερσαίες δυνάµεις.
Και βέβαια ειπώθηκε ότι για τις χερσαίες -πώς θα οργανωθούν-
πρέπει να το ξανασυζητήσουν. Το µόνο σηµείο που αναφέρθηκε για
νέα συζήτηση. Πραγµατικά οι χερσαίες δυνάµεις δεν είναι µια
εύκολη υπόθεση.
Αφήστε που µε την αλλαγή, µε το νέο δόγµα του ΝΑΤΟ το
στρατιωτικό, έχει αλλάξει και ο τύπος του πολέµου. Πόλεµος γίνεται
µε βοµβαρδισµούς από τις γειτονικές χώρες. Και οι χερσαίες θα

είναι το αποτέλειωµα.
Υπογράψατε τον πόλεµο. Και αν ακόµη η Ελλάδα δεν έκανε τίποτε
άλλο πέρα από το να βάλει την υπογραφή της, πάλι θα ήταν
συµµετοχή στον πόλεµο; Ανακηρύξατε την Ελλάδα σε χώρα
"∆ιοικητικής Μέριµνας του Πολέµου". 'Οχι διοικητική µέριµνα για να
στέλνουµε κλινοσκεπάσµατα και φάρµακα στο γειτονικό λαό.
∆ιοικητική µέριµνα του πολέµου. 'Ενας πόλεµος ξεκινάει. Μαζεύουν,
µαζεύουν τις νοσοκόµες, τους µαγείρους, αλλά έχει και αυτούς που
πατάνε το τελικό κουµπί. 'Ολοι, όλες οι χώρες συµµετέχουν στον
πόλεµο. Αυτό, λοιπόν, το υπογράψατε.
∆εύτερον, από τη Θεσσαλονίκη όλα αυτά που περνούν τα τανκς, τα
κοντέϊνερς, τι έχουν µέσα; Λουλούδια τους στέλνετε,
κλινοσκεπάσµατα; Γιατί δεν τα ανοίγετε για να δούµε τι έχουν µέσα;
Τι έχουν; Κονσέρβες τους στέλνετε; Εάν είναι έτσι κύριε
Πρωθυπουργέ να βάλει ο ελληνικός λαός λεωφορεία, να βάλει τα
δικά του µέσα και να τα µεταφέρει.
'Οχι βέβαια για να χρεωθείτε εσείς την ανθρωπιστική βοήθεια. Θα
είναι ανθρωπιστική βοήθεια σε αντίθεση µε τον πόλεµο που έσπειρε
η Κυβέρνηση. Αλλά η Κέρκυρα, η Θεσσαλονίκη, το Λιτόχωρο, η
Αγχίαλος και όλα τα άλλα που έχετε στην εφεδρεία, δε συµµετέχουν
στον πόλεµο; Το λένε επίσηµα οι ΝΑΤΟικοί, ότι ο πόλεµος
συνεχίζεται χάρις στην απόφαση των δεκαεννέα, χάρη στη
συµµετοχή των 19 -έστω και αν ο ένας στέλνει εκατό αεροπλάνα και
ο άλλος στέλνει ένα- Η Ελλάδα και η Ιταλία έγιναν οι πλατφόρµες.
Μπορούσαν να γίνουν οι βοµβαρδισµοί του ΝΑΤΟ, αν δεν υπήρχε
το Αβιάνο; Μπορούσε να προετοιµασθεί η χερσαία επέµβαση και
όλοι αυτοί που περνάνε και ο βαρύς οπλισµός, εάν δεν περνούσε
από την Ελλάδα; Μπορούσε να γίνει ο πόλεµος, δίχως το 'Ακτιο;
Λέτε ότι δεν έχετε στείλει χερσαίες δυνάµεις. 'Εχετε στείλει
στρατιωτικές δυνάµεις. ∆εν εννοώ µόνο το "ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ" που
αυτή τη στιγµή συµµετέχει µε καίρια συµβολή στη δύναµη της
Αδριατικής και είναι κάτω από τον κ. Κλαρκ, αλλά θα µιλήσω για
ελληνικό στρατιωτικό προσωπικό. Βεβαίως, δεν είναι απλοί
φαντάροι, είναι ειδικευµένοι, οι οποίοι περνάνε στις γειτονικές χώρες
και εκπαιδεύουν και τους µισθοφόρους. 'Εχετε στείλει εκατό µε
εκατόν πενήντα ανθρώπους.
Να µου επιτρέψετε, κύριε Πρωθυπουργέ (βεβαίως όσα ξέρετε εσείς
δεν τα ξέρουµε εµείς) να σας πω ότι έχουµε την εκτίµηση ότι
κατ'αρχήν και από την Ελλάδα και από την Τουρκία δεν ζήτησαν
µαζικές χερσαίες δυνάµεις. Είναι προφανές γιατί. 'Εχουν το νου
τους οι άνθρωποι στο πρόβληµα της νοτιοανατολικής πτέρυγας του
ΝΑΤΟ. ∆εν θέλουν να εκθέσουν την Ελλάδα και την Τουρκία σε
κάποιες αν θέλετε προκλήσεις, σε κάποιους κινδύνους, γιατί τους
ενδιαφέρει η σιδερένια ελληνοτουρκική και ιταλική νοτιοανατολική
πτέρυγα, η συγκυριαρχία στο Αιγαίο υπό την αµερικάνικη
κηδεµονία. Τους ενδιαφέρει ο διαµελισµός του Αιγαίου, τους
ενδιαφέρει η διχοτόµηση της Κύπρου, τους ενδιαφέρει το να τα
υπογράψετε όλα αυτά και κρατάνε την Ελλάδα και την Τουρκία
απέξω.
Αν χρειασθεί, θα σας ζητήσουν χερσαίες δυνάµεις. Και δεν θα πείτε
όχι, γιατί δεν το έχετε αποκλείσει έως τώρα. ∆εν το αποκλείσατε,
απλώς λέτε ευχόµαστε. Αλλά, εν πάση περιπτώσει, ακόµα και αν
δεν πάνε µαζικά οι χερσαίες δυνάµεις, έχετε συµµετάσχει.
Ας πάρουµε όµως και µία άλλη πλευρά. Είναι εκτίµησή µας. Την
Ελλάδα τη θέλουν και για άλλο ρόλο. Το έχετε δεχθεί ότι έχει δύο
ρόλους η Ελλάδα. Ο δεύτερος ρόλος της Ελλάδας θα είναι να
ολοκληρώσει τη βρώµικη δουλειά στη Γιουγκοσλαβία, εάν δεν
µπορέσει ο γιουγκοσλαβικός λαός να παρεµποδίσει πλήρως τα
ΝΑΤΟικά σχέδια και τα σχέδια της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Τότε, θα
εµφανισθείτε σαν η αγγελική δύναµη, ο επόπτης, ο εγγυητής της
συµφωνίας τύπου Ντέιτον ή ακόµα χειρότερα. Και εκεί η Ελλάδα
βεβαίως, θα παίξει ρόλο. Ενδεχόµενα, θα στείλετε και τις εγγυητικές
δυνάµεις, θα στείλετε και παρατηρητές.
Αλλά εγώ θυµίζω -αυτό πια που αποκαλύφθηκε: Οι περίφηµοι
παρατηρητές του ΟΑΣΕ ήταν Βρετανοί κοµάντος, οι οποίοι έκαναν
όλη την κατασκοπευτική δουλειά για λογαριασµό του



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΖ' - 3 ΜΑ'Ι'ΟΥ 1999 6423

ΝΑΤΟ. Και αυτά δεν τα λέµε εµείς, τα λέει το "ΒΗΜΑ" του κ.
Λαµπράκη. Τα λένε άλλες εφηµερίδες, δεν τα λέµε εµείς. Γιατί
βλέπετε εµείς, σ' αυτά τα κέντρα των αποφάσεων ούτε είµαστε ούτε
µας θέλουν, ούτε σαν παρατηρητές. Εποµένως θα παίξει τον πιο
βρώµικο ρόλο η Ελλάδα.
Εµείς δεν έχουµε καµία αµφιβολία. Είµαστε συνεργοί στο έγκληµα,
συνεργοί στο νέο δόγµα του ΝΑΤΟ, το οποίο θα απελευθερώσει ή
θα ανοίξει το δρόµο για νέους πολέµους ή για "ειρήνη" µε το πιστόλι
στον κρόταφο.
Θέλουµε να σταθούµε και σε ένα άλλο ζήτηµα. Μιλήσατε εκεί και
δείξατε µία διάθεση να συµβάλει η Ελλάδα, ώστε η Ευρώπη να
αποκτήσει τη δική της φωνή, την πιο δυνατή στα πλαίσια του ΝΑΤΟ
ή το δικό της σύστηµα ασφάλειας, να λειτουργήσει αυτή η περίφηµη
Κοινή Εξωτερική Πολιτική, Ασφάλειας, άµυνας, όπως θέλει κανείς
να ερµηνεύσει αυτά τα αρχικά της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Εδώ θα
βάλουµε ένα ερώτηµα. Από το 1991, παράλληλα µε την
επεξεργασία της Συνθήκης του Μάαστριχτ ξεκίνησε µία συζήτηση
στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, αν η Ευρώπη θα έχει το
δικό της οργανισµό άµυνας και ασφάλειας -εµείς προσθέτουµε,
επίθεσης για τη συµµετοχή στη λεία- ή εάν θα συνεργασθεί µε το
ΝΑΤΟ.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος
της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
Οι συζητήσεις που έγιναν είναι γνωστές και εδώ έχουν ευθύνη όλα
τα κόµµατα, τα οποία αποπροσανατόλισαν τον ελληνικό λαό ότι
τάχα η Ευρωπαϊκή 'Ενωση σήµερα µπορεί να λειτουργήσει µε
σωστή, δηµοκρατική πολιτική και µε χειραφέτηση από τις Ηνωµένες
Πολιτείες της Αµερικής.
Από την πρώτη στιγµή που άρχισαν οι συζητήσεις δεν τέθηκε
κανένα θέµα για δικό της οργανισµό άµυνας και ασφάλειας. Στην
πρώτη φάση της συζήτησης -αυτά είναι γραµµένα και δεν έχω το
χρόνο να διαβάζω κείµενα, τα οποία όλοι έχουµε διαβάσει- έγινε το
εξής: Η Ευρωπαϊκή 'Ενωση; ΟΑΣΕ (∆ΑΣΕ την έλεγαν στην αρχή) η
∆υτικοευρωπαϊκή 'Ενωση που τη νεκρανάστησαν και οι διάφοροι
άλλοι οργανισµοί, θα ήταν καταρχήν οργανισµοί συνεργαζόµενοι µε
το ΝΑΤΟ. Αυτό κράτησε λίγο διάστηµα. Στη συνέχεια αποφάσισαν
ότι την πρωτοκαθεδρία στην Ευρώπη, θα έχει το ΝΑΤΟ και αυτοί οι
οργανισµοί θα έπρεπε να ενταχθούν στους σχεδιασµούς του ΝΑΤΟ.
Ζητούσαν µάλιστα οι Ευρωπαίοι ορισµένες επιχειρήσεις να τις
αναλαµβάνουν αυτοτελώς αυτοί οι ευρωπαϊκοί µηχανισµοί, κάτω
όµως από το γενικό σχεδιασµό του ΝΑΤΟ. Γιατί το ήθελαν αυτό;
Γιατί σου λέει: "Αν είναι όλα κάτω από το ΝΑΤΟ, πρωτοκαθεδρία
στο ΝΑΤΟ, όντως έχουν οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, τι
κοµµάτι θα πάρουµε εµείς από τους διαµελισµούς"; Και δεν είναι
µόνο τα Βαλκάνια, είναι και η Κεντρική και η Ανατολική Ευρώπη, η
Ευρασία που λέµε σήµερα.
Αυτή η συζήτηση έγινε. Η Ευρωπαϊκή 'Ενωση µε τη θέλησή της,
λοιπόν, αναγορεύει το ΝΑΤΟ σε παγκόσµιο οργανισµό και αυτά
που λέει ο κύριος Πρωθυπουργός ότι είναι περιφερειακός, αυτά δεν
µπορεί πια κανείς να τα πιστέψει. ∆εν είναι αφελής ο
Πρωθυπουργός. Τα λέει έτσι, απλώς για να νοµίζει ο ελληνικός
λαός ότι είναι έτσι.
Αποφάσισαν, λοιπόν, το ΝΑΤΟ να γίνει παγκόσµιος οργανισµός,
παλεύουν να έχει η Ευρώπη περισσότερους πόντους, αλλά και
συνειδητά αποφάσισαν το ΝΑΤΟ να έχει την πρωτοκαθεδρία στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση και να µην φύγουν οι Ηνωµένες Πολιτείες, σαν
στρατιωτική δύναµη από το χώρο της Ευρώπης. Γιατί; Από επιλογή
και από ανάγκη. Πρώτα-πρώτα, η Ευρωπαϊκή 'Ενωση δεν
αισθάνεται ακόµα τόσο δυνατή να αντιµετωπίσει και να τσακίσει τα
λαϊκά κινήµατα στην Ευρώπη. ∆εν αισθάνεται ασφάλεια. Θέλει
βοήθεια. Αυτό είναι καθαρό.
Εµείς δεν συµφωνούµε ότι η Ευρώπη είναι αδύναµη και δεν έχει
φωνή. Και δύναµη και φωνή έχει, αλλά θέλει και συµµαχίες για να
τσακίσει τα λαϊκά κινήµατα, γιατί είναι ένας από τους ρόλους της και
αυτός. Αισθάνεται αβεβαιότητα για τα Βαλκάνια και για την Κεντρική
και Ανατολική Ευρώπη.

∆εύτερον, ξέρει πολύ καλά η Ευρωπαϊκή 'Ενωση ότι αν
αυτονοµηθεί από τη στρατιωτική δύναµη και τον παρεµβατικό ρόλο
των Ηνωµένων Πολιτειών τότε θα βγουν στην επιφάνεια οι
ενδωευρωπαϊκοί ανταγωνισµοί και τότε η Γερµανία, η Γαλλία, η
Μεγάλη Βρετανία, η Ιταλία δεν θα µπορέσουν να µονιάσουν µεταξύ
τους, έστω στο πώς θα ασκήσουν την πολιτική και πώς θα
διανείµουν τη λεία.
∆εν το αποκλείω µετά από µερικά χρόνια η Ευρωπαϊκή 'Ενωση να
πει "οι Ηνωµένες Πολιτείες να αναδιπλωθούν στα του οίκου τους και
το ΝΑΤΟ να µην είναι ευρωπαϊκός οργανισµός". Αυτό όµως δεν
σηµαίνει ότι η κοινή εξωτερική πολιτική και άµυνα της Ευρώπης,
όπως λέγεται, θα είναι διαφορετική ως προς το περιεχόµενο, την
κατεύθυνση, ακόµα και τα µέσα, από το ΝΑΤΟ ή από την πολιτική
των Ηνωµένων Πολιτειών, γιατί είναι καθαρό πως όπου υπάρχει η
δίψα του κέρδους, όπου υπάρχουν οι ανταγωνισµοί µέσα στους
κόλπους του κεφαλαίου και ανάµεσα στις πολυεθνικές έρχεται και ο
πόλεµος. 'Αλλωστε οι δύο παγκόσµιοι πόλεµοι δεν έγιναν χωρίς
λόγο.
Η δική µας θέση, ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, είναι φανερή
και καθαρή και δεν είναι προεκλογική. Σε πολύ δύσκολες ώρες,
όταν ακόµα ο ρόλος του ΝΑΤΟ δεν είχε φανεί, όταν υπήρχαν
ελπίδες για την Ευρωπαϊκή 'Ενωση εµείς είπαµε αυτό που θέλαµε
να πούµε, έστω και αν αυτό πήγαινε κόντρα στο ρεύµα εκείνης της
εποχής. ∆εν θα αλλάξουµε θέσεις τώρα.
Εµείς παίρνοντας υπόψη και τα σηµερινά δεδοµένα, θεωρούµε ότι η
ελληνική Κυβέρνηση δεν έπρεπε να υπογράψει το νέο δόγµα µε ό,τι
συνεπάγονταν αυτό. Η ελληνική Κυβέρνηση καλώντας και τον
ελληνικό λαό και όλες τις πολιτικές δυνάµεις να τη στηρίξουν δεν
έπρεπε να συµµετάσχει σε αυτόν το βρώµικο πόλεµο, µε ό,τι
συνεπαγόταν αυτό.
Ο Πρωθυπουργός -και τώρα το είπε- λέει το εξής: "∆ηλαδή, τι
προτείνετε; Να φύγουµε τώρα από το ΝΑΤΟ;". Κοιτάξτε να δείτε, αν
απευθύνεστε σε εµάς, στο Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, την
απάντησή µας την ξέρετε: Ναι, η Ελλάδα πρέπει να φύγει από το
ΝΑΤΟ. Βεβαίως, δεν είµαστε αιθεροβάµονες. Αυτό δεν µπορεί να
γίνει σήµερα, όχι γιατί θα έχουµε δυσκολίες, αλλά γιατί δεν υπάρχει
ο συσχετισµός και δεν έχει προετοιµαστεί ο ελληνικός λαός για µία
τέτοια λύση. Αλλά δεν µπορεί κανείς να µας εµποδίσει να έχουµε
όραµα. Πρέπει να έχει και τέτοιο όραµα ο ελληνικός λαός για να
παλέψει όταν δηµιουργηθούν οι προϋποθέσεις και όταν νοµίζει ότι
πρέπει να το κάνει πραγµατικότητα, να φύγει από το ΝΑΤΟ, όχι
µόνο αυτό το εγωιστικό "να φύγει η Ελλάδα από το ΝΑΤΟ". Αυτό
δεν φθάνει. Να παλέψουµε µαζί µε άλλους λαούς να φύγουν από το
ΝΑΤΟ. Να παλέψουµε για τη διάλυση του ΝΑΤΟ. Τι θα γίνει πρώτα;
Η διάλυση του ΝΑΤΟ και η αποδέσµευση της Ελλάδας από το
ΝΑΤΟ; Η αποχώρηση της Ελλάδας από το ΝΑΤΟ και η διάλυσή
του; Για µας αυτά είναι διαλεκτικά δεµένα. Είναι, όµως, καθαρό ότι ο
ελληνικός λαός πρέπει να ονειρεύεται µια Ελλάδα που δεν θα είναι
στο ΝΑΤΟ, δεν θα είναι δηλαδή σε ένα συνασπισµό του πολέµου
και της βίας. Αλλά πραγµατικά πρέπει να δουλέψουµε και
υπάρχουν οι δυνατότητες ακόµη και σήµερα για συνεργασίες, έστω
συγκυριακές και προσωρινές µε δυνάµεις και χώρες που έχουν
συµφέρον να πουν ένα "όχι" στον πόλεµο και στη βία του ΝΑΤΟ.
Αλλά αυτό το ζήτηµα το απαντάτε µε τον ίδιο τρόπο και σε πολιτικές
δυνάµεις µέσα στη Βουλή, που δεν σας λένε να φύγει η Ελλάδα
από το ΝΑΤΟ, αλλά ζητούν αντίσταση. Αν συγκρίνουµε την Ελλάδα
µε τις άλλες χώρες είναι θετικό -και πρέπει να το αναγνωρίσουµε-
ότι στην Ελλάδα ακόµη και η Νέα ∆ηµοκρατία έκανε κριτική στο νέο
δόγµα του ΝΑΤΟ. Και είναι επίσης, θετικό ότι ο Συνασπισµός και το
∆Η.Κ.ΚΙ. είπαν ότι δεν πρέπει να υπογραφεί το νέο δόγµα του
ΝΑΤΟ. Αν θέλετε, έγιναν ορισµένες διαφοροποιήσεις και
µετατοπίσεις στις θέσεις των κοµµάτων. ∆εν είµαστε καθόλου
µικρόψυχοι και το αναγνωρίζουµε αυτό. Και θα θέλαµε αυτές οι
µετατοπίσεις να µην είναι προσωρινές, όταν περάσει η µπόρα να
µείνουν. ∆εν είµαστε µικρόψυχοι, γιατί όταν υπάρχει πόλεµος εµάς
µας ενδιαφέρει να υπάρχει η µέγιστη δυνατή συσπείρωση
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και δεν κοιτάµε να αξιοποιήσουµε µικροκοµµατικά τις δικές µας
θέσεις όταν µάλιστα εµείς πιστεύουµε ότι είµαστε στη δίνη του
πολέµου και ότι αργά ή γρήγορα θα µπει και η Ελλάδα µε τη µια ή
την άλλη µορφή.
Εποµένως, η Κυβέρνηση είχε ακόµη και σ' αυτήν τη φάση τη
δυνατότητα να αξιοποιήσει και την Αντιπολίτευση. 'Εκανε αντίσταση
η Κυβέρνηση; Καµία αντίσταση. Τα έδωσε όλα και έχει ως σηµαία
την αναγνώριση του Κλίντον και της Ολµπράϊτ ότι η Ελλάδα παίζει
ωραίο και διπλό ρόλο. Μα, αν είναι δυνατόν να είµαστε περήφανοι
γι' αυτήν την αναγνώριση!
∆εν αντιστάθηκε η Κυβέρνηση. ∆εν κάνατε καµία αντίσταση. Λέτε,
(δεν το λέτε επίσηµα σαν κόµµα) ότι φοβάστε πόλεµο µε την
Τουρκία. ∆εν το λέτε σαν Κυβέρνηση, αλλά απλώς βάζετε τα
στελέχη σας να το διαρρέουν. Επισήµως λέτε "εµείς δεν µπορούµε
να αρνηθούµε τη συµµετοχή στον πόλεµο, δεν µπορούµε να
αρνηθούµε τη συµµετοχή στο τσαλαπάτηµα της εθνικής
ανεξαρτησίας, στην κατάλυση κάθε έννοιας εθνικής κυριαρχίας",
όπως είχε αποτυπωθεί τον 20ο αιώνα. ∆εν µπορείτε, λέτε, να το
κάνετε αυτό, γιατί θα σας κλέψει την πρωτιά και τον τοπικό ρόλο η
Τουρκία. Και εµείς ρωτάµε: Καλά αυτό είναι το όραµά µας, να
συναγωνιστούµε την Τουρκία σε ένα τέτοιο ρόλο; 'Οχι, καλύτερα να
µείνουµε πολύ πίσω από την Τουρκία και να πάµε µπροστά και να
συναγωνιστούµε µε άλλους λαούς και κυβερνήσεις και να
προκαλέσουµε σε άµιλλα στο ρόλο της αντίστασης, στο ρόλο της
αντίδρασης το νέο δόγµα του ΝΑΤΟ, στη δηµιουργία µιας
αισιοδοξίας στους λαούς ότι µπορούν να δηµιουργήσουν στην
πορεία και άλλους συνασπισµούς, διαφορετικούς οργανισµούς. Αν
µη τι άλλο να εγγυώνται το δικαίωµα της µη επέµβασης, αν µη τι
άλλο να εγγυώνται το συµφέρον των συνόρων. Ας µην εγγυώνται
τίποτε άλλο. Τα άλλα, τα οικονοµικά, τα πολιτικά λύνονται µε
άλλους τρόπους.
Ψιθυριστά, όµως, βάζετε τα στελέχη σας -αυτό πια το κάνουν,
εκστρατεύουν σε όλη την Ελλάδα- να λένε ότι θα µας επιτεθεί η
Τουρκία. Και εµείς σας ρωτάµε: Καλά, αυτή η συµµαχία χάρη της
οποίας κάνουµε τέτοιες παραχωρήσεις, χάρη της οποίας
συµµετέχουµε στο µακελιό, χάρη της οποίας πετάξαµε στο καλάθι
των αχρήστων ό,τι έλεγε το ΠΑΣΟΚ τα προηγούµενα χρόνια -και
όπως διαπαιδαγώγησε τη λαϊκή του βάση- χάρη της οποίας έχουµε
κάνει τόσες θυσίες, δεν θα µας υποστηρίξει απέναντι σε έναν άδικο
πόλεµο;
Και πώς θα επιτρέψει το ΝΑΤΟ να µας επιτεθεί η Τουρκία; Γιατί
αντιστεκόµαστε να πάρουµε µέρος σε έναν πόλεµο που γίνεται στη
γειτονιά µας; ∆εν ζητήσαµε από την Κυβέρνηση να επιστρατεύσει
ούτε τα ιδεολογικά ούτε τα πολιτικά επιχειρήµατα ούτε τα
επιχειρήµατα αρχών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος.
Ζητήσαµε να επιστρατεύσει το γεγονός ότι είναι γειτονική χώρα. Και
µέσα στο ∆ιεθνές ∆ίκαιο και στη διεθνή πρακτική, επιτρέπεται και η
απλή ουδετερότητα. ∆εν είναι δική µας θέση η ουδετερότητα, αλλά
και αυτό µπορούσατε να επικαλεστείτε.
Θα µας επιτεθεί, λέει, η Τουρκία. Γιατί να µας επιτεθεί; Και δεν θα
προστατεύσουν την Ελλαδα οι σύµµαχοι; Τότε τι να την κάνουµε
αυτήν τη συµµαχία; Τη µια να µη µας επιτεθεί η Τουρκία, την άλλη
να µη µας επιτεθεί η Αλβανία, την άλλη να µη µας επιτεθεί η
Βουλγαρία που θα γίνει χώρα µέλος την άλλη να µη µας επιτεθεί η
Ρουµανία; Εµείς δεν θα κάνουµε τίποτε άλλο παρά να τσακίζουµε
την αξιοπρέπεια των λαών και να λέµε στους λαούς ότι πρέπει να
περπατάνε µε τα τέσσερα. Ε, λοιπόν, πρέπει να αντισταθούµε µε
όποιο ρίσκο. Και το ρίσκο θα είναι πολύ λιγότερο.
Εµείς λέµε το εξής: Να ξεκινήσει, αυτή είναι η πρότασή µας, αυτός ο
δρόµος της αντίστασης τότε θα αποφασίσει ο λαός και θα πει µέχρι
εκεί µπορώ να το πάω. Θα αποφασίσει ο λαός ποιο συµβιβασµό θα
κάνει και ποιον δεν θα κάνει, και γιατί θα τον κάνει αυτόν τον
συµβιβασµό. ∆εν θα του τον επιβάλουν κυβερνήσεις και ηγεσίες, οι
οποίες αντιπροσωπεύουν τα συµφέροντα του µεγάλου κεφαλαίου
και των πολυεθνικών, αν θέλετε του πιο προκεχωρηµένου φυλάκιου
του µεγάλου κεφαλαίου. ∆εν θα του λένε ποιες θυσίες θα κάνουν,
έστω δειλές και υποχωρητικές κυβερνήσεις.

Εµείς λέµε ότι όσοι πρεσβεύουν αυτήν την πολιτική, πρεσβεύουν
γιατί αντιπροσωπεύουν συγκεκριµένα ταξικά συµφέροντα. Αν είναι
από δειλία αφήστε τον ελληνικό λαό να αποφασίσει πόσο
θαρραλέος ή πόσο συγκρατηµένος θα είναι. Αν είναι από δειλία, να
πάτε στα σπίτια σας τότε. Αυτός είναι ο πιο έντιµος δρόµος. 'Οποιος
πολιτικός ηγέτης, όποια πολιτική ηγεσία -και αυτό ισχύει για όλους
µας- δεν αντέχουµε, είναι πιο τίµιο να πάµε στα σπίτια µας και όχι
να λέµε αυτός είναι ο δρόµος σωτηρίας της Ελλάδας. Υπάρχει και ο
δρόµος του θεατή, άµα δεν αντέχεις.
Εµείς, λοιπόν, έχουµε συγκεκριµένη θέση που κατά τη γνώµη µας
είναι και ρεαλιστική. 'Οσες δυνάµεις κοινωνικές, σήµερα, όσοι
πολιτικοί παράγοντες, οι πάντες, όσοι θέλουν να διαµορφώσουµε
ένα διαφορετικό µέτωπο και να δοκιµάσουµε αυτό το δρόµο της
αντίστασης στο ΝΑΤΟ και στο συνεταιράκι της την Ευρωπαϊκή
'Ενωση. ∆εν υπάρχει άλλη λύση. Και βεβαίως ξέρουµε ότι αν δεν
αλλάξουν οι συσχετισµοί δύναµης στο πολιτικό πεδίο αλλά και στη
συνείδηση του λαού, τα αποτελέσµατα αυτού του δρόµου θα είναι
µικρά. Αλλά θα είναι ένας δρόµος. Αλλά άλλο δρόµο από το δρόµο
της αντίστασης και της τιµωρίας αν θέλετε, όλων εκείνων που λένε
στον ελληνικό λαό, ότι "δεν υπάρχει άλλος δρόµος πρέπει να
σκύψουµε το κεφάλι", εµείς δεν έχουµε.
Εµείς βεβαίως έχουµε όραµα η Ελλάδα να απαλλαγεί και να
απαγκιστρωθεί από κάθε καταναγκαστική και υποτελή σχέση, από
κάθε δόγµα που ταυτίζει το εθνικό και λαϊκό συµφέρον µε τα
συµφέροντα της πλουτοκρατίας. Αυτό θα έρθει κάποτε. Αλλά εµείς
θέλουµε να δηµιουργηθούν προϋποθέσεις ο δρόµος της
αντίστασης, µαζικός και πλατύς, να στρωθεί πιο πλατιά. Η άµεση
υπηρεσία που µπορεί να προσφέρει ο ελληνικός λαός είναι να κάνει
παλλαϊκό αίτηµα να απεµπλακεί η Ελλάδα απ' αυτόν τον πόλεµο.
'Οχι αυτό που λέτε να µη γίνουν οι χερσαίες δυνάµεις. Και αυτό
είναι. Αλλά να απεµπλακεί που σηµαίνει "στοπ στις διευκολύνσεις,
σταµατάµε µε οποιαδήποτε µορφή τη συµµετοχή". Αυτό θα είναι
µεγάλη υπηρεσία και µακάρι και ο ιταλικός λαός να µπορούσε να το
επιβάλει και στην Ιταλία, γιατί αν η Ελλάδα και η Ιταλία βγουν απ'
αυτόν τον πόλεµο, είναι πολύ βέβαιο ότι θα συρθεί το ΝΑΤΟ στις
συζητήσεις και εµείς καταλαβαίνουµε ότι έχει πολύ µεγάλη σηµασία,
όταν έλθει η ώρα των διαπραγµατεύσεων, ποιος θα είναι αυτός που
θα έχει τον κυρίαρχο ρόλο στις διαπραγµατεύσεις.
Αν τον κυρίαρχο ρόλο έχει το ΝΑΤΟ, τότε τα αποτελέσµατα στη
Γιουγκοσλαβία δεν θα είναι καλά. Μπορεί να σταµατήσει ο πόλεµος,
αλλά θα ανοίξει νέους γύρους πολέµου. Εµάς µας ενδιαφέρει να
λήξει ο πόλεµος αλλά µε τη νίκη του γιουγκοσλαβικού λαού. Εάν
νικήσει ο γιουγκοσλαβικός λαός πιστεύουµε ότι αρχίζει η
αντίστροφη µέτρηση. Γι' αυτό λέω ότι χρωστάµε πολλά στο
γιουγκοσλαβικό λαό για την αντίστασή του και γιατί µας άνοιξαν τα
µάτια µας, όσων δεν είχαν ανοίξει. Και θα του οφείλουµε εφ'όρου
ζωής πολλά πράγµατα εάν τον βοηθήσουµε να νικήσει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κύριε
Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε
Πρωθυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σχολιάσω ορισµένες από τις
παρατηρήσεις της κ. Παπαρήγα. Είπε η κ. Παπαρήγα ότι το
καταστατικό, η καταστατική συνθήκη του ΝΑΤΟ άλλαξε. Θα την
παρακαλούσα να µου υποδείξει σε ποιο σηµείο οποιουδήποτε
κειµένου που συµφωνήθηκε στην Ουάσιγκτον υπάρχει αναφορά ότι
αλλάζει το καταστατικό. Το ερώτηµα είναι και το ανέφερα στην
οµιλία µου, αν παίζουν ή όχι τα Ηνωµένα 'Εθνη και το Συµβούλιο
Ασφαλείας ένα ρόλο, αν ισχύει ή όχι και µετά απ'αυτά τα κείµενα ο
Καταστατικός Χάρτης των Ηνωµένων Εθνών ως πλαίσιο
δραστηριότητας του Οργανισµού.
Εδώ  θα  ήθελα  να  σας  επισηµάνω  ορισµένες  αναφορές  σε
αυτά  τα  κείµενα  για  να  βγάλετε  µόνοι  σας  συµπέρασµα.  Στην
παράγραφο 15, της στρατηγικής αντίληψης: "Το Συµβούλιο
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Ασφαλείας των Ηνωµένων Εθνών έχει την πρωταρχική ευθύνη για
τη διατήρηση της διεθνούς ειρήνης και ασφάλειας και για το λόγο
αυτό διαδραµατίζει βασικό ρόλο συµβάλλοντας στην ασφάλεια και
στη σταθερότητα στην ευρωατλαντική περιοχή".
Στην παράγραφο 11: "Προς εκπλήρωση των σκοπών της και των
βασικών καθηκόντων ασφαλείας η συµµαχία θα συνεχίσει να
σέβεται τα νόµιµα συµφέροντα ασφαλείας των µελών και να
αναζητεί ειρηνική διευθέτηση των διαφορών όπως καθορίζεται στο
Χάρτη των Ηνωµένων Εθνών".
Στην παράγραφο 10, εδάφιο 4: "∆ιαχείριση κρίσεων. Να είναι
έτοιµοι και κατά περίπτωσιν και µε οµοφωνία σύµφωνα µε το άρθρο
7 της Συνθήκης της Ουάσιγκτον. Να συνεισφέρει σε αποτελεσµατική
πρόληψη συγκρούσεων". Τι λέει το άρθρο 7 της Συνθήκης της
Ουάσιγκτον που είναι το καταστατικό του ΝΑΤΟ; "Η παρούσα
Συνθήκη δεν θίγει, δεν θέλει ερµηνευθεί ως θίγουσα καθ'οιονδήποτε
τρόπο τα κατά το Χάρτη δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις των µερών
τα οποία είναι µέλη των Ηνωµένων Εθνών ή την πρωταρχική
ευθύνη του Συµβουλίου Ασφαλείας για τη διατήρηση της διεθνούς
ειρήνης και ασφάλειας".
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είπε η κ. Παπαρήγα ότι άλλη
ερµηνεία δίνω εγώ, άλλη ερµηνεία έδωσε ο κ. Σιράκ, άλλη ερµηνεία
δίνουν οι άλλοι. Στα κείµενα βεβαίως, ο καθένας µπορεί να δίνει
κάποια ερµηνεία. Πάντως, όσον αφορά τον κ. Σιράκ και τη Γαλλία,
θέλω να επιστήσω την προσοχή της κ. Παπαρήγα στο ότι ο Γάλλος
Πρωθυπουργός κ. Ζοσπέν µίλησε στη Γαλλική Εθνοσυνέλευση στις
27 Απριλίου και ανέφερε -δεν θέλω να σας κουράζω µε το να
διαβάζω το κείµενο της οµιλίας του- τα ίδια τα οποία ανέφερα και
εγώ.
Λοιπόν, δεν είναι µόνο δική µου ερµηνεία, αλλά είναι πάντως
ερµηνεία και του Γάλλου Πρωθυπουργού.
Τώρα όσον αφορά τους ισχυρισµούς τους οποίους προέβαλε η κ.
Παπαρήγα ότι εδώ στην Ελλάδα βρίσκεται η βάση της διοικητικής
µέριµνας της επιχείρησης, αυτοί οι ισχυρισµοί δεν είναι αληθείς.
Ούτε βάση διοικητικής µέριµνας υπάρχει στην Ελλάδα ούτε
εκπαίδευση παρέχουµε όπως ισχυρίστηκε η κ. Παπαρήγα ούτε η
Ελλάδα είναι βάση επιχειρήσεων κατά της Γιουγκοσλαβίας ούτε
παρέχουµε χερσαίες δυνάµεις. Ακούστηκε και αυτό ότι παρέχουµε
χερσαίες δυνάµεις. Χθες, µερικοί από σας, θα είδατε στην
τηλεόραση ότι στην Αλβανία συνεχάρησαν την ελληνική δύναµη
που βρίσκεται στο Πόγραδετς, διότι έφτιαξε εκεί ένα στρατόπεδο για
τους πρόσφυγες.
∆εν θα έπρεπε να το κάνουν οι 'Ελληνες στρατιώτες αυτό; ∆εν θα
έπρεπε να βοηθήσουν στην παροχή ανθρωπιστικής βοήθειας; ∆εν
θα έπρεπε να στείλουν κάποιους ανθρώπους, τεχνικούς -γιατί περί
τεχνικών οµίλησε η κ. Παπαρήγα- οι οποίοι να κάνουν ακριβώς
αυτό το οποίο χρειάζεται για να απαλύνουµε την ανθρώπινη
δυστυχία;
Από κει και πέρα,...
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: ... (∆εν ακούστηκε)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Γιατί, κύριε Κόρακα,
διακόπτετε από την αρχή της συνεδριάσεως; ∆εν µπορεί να γίνεται
αυτή η δουλειά συνέχεια.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Εγώ
δεν διέκοψα.
Πάντως είναι φανερό ότι η κ. Παπαρήγα έχει µία άλλη άποψη, την
εξήγησε, αλλά δεν µας είπε κάτι, το οποίο θα ήθελα να ακούσω ή
δεν µας το ανέλυσε. Ποιες είναι οι επιπτώσεις από τη δική της
πρόταση; Αυτήν την πρόταση που, αν την κατάλαβα, θα πρέπει µεν
να µείνουµε στο ΝΑΤΟ, διότι έτσι ήταν η πρόταση, αλλά παρ' όλα
αυτά, να τα κάνουµε όλα άνω-κάτω. Γιατί δεν την καταλαβαίνω
διαφορετικά αυτήν την πρόταση. Να αγωνιστούµε να τα κάνουµε
όλα άνω-κάτω µέσα στο ΝΑΤΟ ώστε και οι άλλοι λαοί να τα κάνουν
όλα άνω-κάτω. Τότε θα ήταν πολύ πιο σωστό και αξιόπιστο να
σηκωθούµε να φύγουµε.
Εγώ θέλω να ρωτήσω, θα ενισχυθεί η θέση της χώρας µε αυτές τις
προτάσεις; Και πιστεύω όχι. Θα έχουµε µεγαλύτερη
διαπραγµατευτική δύναµη στα Βαλκάνια και αλλού; Και πιστεύω

όχι. 'Οταν η Βουλγαρία θέλει να συµµετάσχει στο ΝΑΤΟ, όταν η
Αλβανία θέλει να συµµετάσχει στο ΝΑΤΟ, όταν τα Σκόπια θέλουν
να συµµετάσχουν στο ΝΑΤΟ, όταν η Ρουµανία θέλει να
συµµετάσχει στο ΝΑΤΟ, εµείς, µε τους οποίους βρισκόµαστε σε
συνεχή επαφή και γι' αυτό και για τη συµµετοχή στην Ευρωπαϊκή
'Ενωση, θα αποκτήσουµε κύρος απέναντί τους;
Εγώ ήµουν στη Σύνοδο στις Βρυξέλλες όπου έγινε η συνάντηση µε
τον κ. Πρόντι και για το Κοσσυφοπέδιο και από τις Βρυξέλλες πήγα
στη Σόφια και συνάντησα το Βούλγαρο Πρωθυπουργό, κ. Κώστοφ,
επειδή µου το ζήτησε για να συζητήσει µαζί µου πώς µπορεί να
προωθήσουµε την υποψηφιότητα της Βουλγαρίας στο ΝΑΤΟ. Και
ανέλαβα δέσµευση, γιατί αυτό ανταποκρίνεται στην πολιτική, να
εκφράσω τη δική του άποψη και το έκανα όπως σας ανέφερα.
Θα έχει περισσότερο κύρος η Ελλάδα και εγώ απέναντι στον κ.
Κώστοφ, αν του πω ότι είναι αστειότητα όλη αυτή η υπόθεση και να
σηκωθούµε να φύγουµε; Το πιστεύει αυτό; Και γιατί δεν είναι
αστειότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Γιατί κάποιος µπορεί να
πει ότι είναι αστειότητα. Είµαστε, όταν προβάλλουµε κάποιους
τέτοιους ισχυρισµούς, ανιστόρητοι. ∆εν είναι η Ελλάδα η Κίνα, που
δεν ξέρω και αν ισχύει αυτό που θα πω µετά για την Κίνα. 'Εχετε
ποτέ στην ελληνική ιστορία διαπιστώσει µία περίοδο από την
ανεξαρτησία µας από την Επανάσταση του 1821, ότι η ελληνική
εξωτερική πολιτική και γενικά η ελληνική πολιτική δεν ήταν µία
πολιτική συνδεδεµένη µε συµµαχίες παρουσία άλλων χωρών,
συσχετισµούς δυνάµεων, επιρροές κλπ.; Πώς έγινε η ανάπτυξη της
χώρας µετά τους Βαλκανικούς πολέµους; Και στους Βαλκανικούς
πολέµους δεν είχαµε στήριξη άλλων δυνάµεων; 'Οποιος ισχυρίζεται
το αντίθετο, είναι τελείως ανιστόρητος. Και ο πόλεµος του 1940,
ήταν πόλεµος στον οποίο συµµετείχε η Ελλάδα µέσα σε µία
συµµαχία. Το ότι πολεµήσαµε, πολεµήσαµε µε αυταπάρνηση, µε
θάρρος, µε θυσίες, πολεµήσαµε γιατί πιστεύαµε και πιστεύουµε ότι
έπρεπε να καταπολεµήσουµε το φασισµό παγκόµια. Αλλά δεν
ήµαστε µόνοι µας, ήταν και η Σοβιετική 'Ενωση, κυρία Παπαρήγα,
ήταν και το Στάλινγκραντ.
Λοιπόν, να λέµε τώρα ότι εκείνο το οποίο είναι η σωστή πολιτική για
την Ελλάδα, είναι η αποµόνωση, είναι µία λάθος άποψη.
Και, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να επισηµάνω επίσης ότι
δεν δέχοµαι ορισµένους ισχυρισµούς, ότι η Κυβέρνηση οδηγεί το
λαό να πηγαίνει µε τα τέσσερα, είπε η κ. Παπαρρήγα και ότι έχουµε
δειλία.
Πού τα βρήκε αυτά η κ. Παπαρήγα;
Εµείς θέλουµε ο ελληνικός λαός να περπατά µε το κεφάλι ψηλά. Και
ο ελληνικός λαός µπορεί να περπατά µε το κεφάλι ψηλά όταν έχει
σκέψη, γνώση, κρίση, όταν ξέρει, όταν µπορεί να σχεδιάζει και όχι
όταν έχει παρωπίδες, όταν έχει δόγµατα και σπρώχνεται από τα
δόγµατα και δεν βλέπει γύρω του. Ελεύθερος είναι εκείνος ο οποίος
γνωρίζει και εµείς θέλουµε τον ελληνικό λαό ελεύθερο και γι' αυτό
του λέµε ποια είναι η πραγµατικότητα. "Αυτή είναι η αλήθεια", του
λέµε και θέλουµε να ξέρει την αλήθεια για να στηρίζει µία πολιτική
και µία προσπάθεια. Εάν δεν το κάνουµε αυτό, θα φθάσουµε στο
σηµείο εκείνο που είδα στην Ουάσινγκτον. Σας είπα πριν ότι
συµµετείχαν σαράντα τέσσερις χώρες στη συνέλευση που έγινε εκεί
µε το ΝΑΤΟ και µέσα στις σαράντα τέσσερις χώρες, όπως είπα
πριν, ήταν πολλές χώρες της πρώην Σοβιετικής 'Ενωσης. Εκεί ήταν
πέντε πρώην µέλη του Πολίτ Μπιρό, του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
της Σοβιετικής 'Ενωσης, αυτοί οι οποίοι κατήγγειλαν το ΝΑΤΟ, αυτοί
οι οποίοι ήταν στο αντίθετο στρατόπεδο, αυτοί οι οποίοι είχαν τα
ίδια δόγµατα µε την κ. Παπαρήγα, µια από δω µια από κει.
Εµείς δεν θέλουµε µία τέτοια πορεία ούτε της ελληνικής πολιτικής
ούτε της Ελλάδας. Εµείς δεν θέλουµε µία πολιτική, η οποία οδήγησε
τις χώρες αυτές σε δυστυχία -είναι γνωστή σε όλους- στην
καταστροφή και στην εξάρτηση.
Εµείς θέλουµε µία Ελλάδα η οποία να έχει -όπως είπα- δύναµη,
παρουσία. Και γι' αυτό πρέπει να είναι ελεύθερη στη σκέψη της και
την κρίση της.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η κ. Παπαρήγα έχει
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το λόγο.
Ελπίζω ο κ. Κόρακας να µην τη διακόπτει.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Κύριε Πρωθυπουργέ, µ' αυτά που είπατε,
επιβεβαιώσατε το εξής: "Την προδοσία πολλοί αγάπησαν, τον
προδότη όµως κανείς". ∆εν το λέω για σας, το λέω γιατί µιλήσατε
για τους πρώην.
Εµείς είµαστε νυν και µιλάµε τώρα για τα ελληνικά συµφέροντα, για
την Ελλάδα και για συγκεκριµένα προβλήµατα.
'Εχουµε κι εµείς το κείµενο του ΝΑΤΟ. Βεβαίως να µας δώσετε και
την επίσηµη µετάφραση, γιατί δεν είναι η πρώτη φορά που
υπάρχουν κείµενα, όπως της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, που ο καθένας
έδινε τη δική του εκδοχή.
Εδώ υπάρχει ένα θέµα: Γιατί υπάρχουν πολλές εκδοχές για την ίδια
απόφαση;
Με βάση την προηγούµενη Χάρτα του ΝΑΤΟ, που υπήρχε,
αναγνωρίζεται σαφώς η πρωτοκαθεδρία του Οργανισµού
Ηνωµένων Εθνών. Σήµερα τέτοιο πράγµα δεν υπάρχει. Υπάρχει
συνεργασία.
Εµείς ξέρουµε πολύ καλά ποιο είναι σήµερα το Συµβούλιο
Ασφαλείας και ο Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών. Και ξέρουµε πολύ
καλά ότι εντός ολίγου θα υπάρξουν διαβουλεύσεις να "πετάξουν
έξω" τη Ρωσία και την Κίνα. Θα τα αλλάξουν κι αυτά και µετά θα
λένε "θέλουµε και τη βούλα του Συµβουλίου Ασφαλείας".
Αν υπογραµµίζουµε αυτό το ζήτηµα, είναι για να δείξουµε τι είδους
δόγµα είναι αυτό που δεν δέχεται ούτε καν οργανισµούς που µπορεί
να τους ποδηγετήσει. ∆εν θέλει να υπάρχει ούτε µία διαδικασία
ενδιάµεση ούτε, αν θέλετε, το διαδικαστικό µέρος για να ληφθεί µία
απόφαση. Απόδειξη είναι ότι ο πόλεµος στη Γιουγκοσλαβία επίσηµα
δεν έχει κηρυχθεί. Υπάρχει καµία επίσηµη κήρυξη του πολέµου στη
Γιουγκοσλαβία; Το µαθαίνουµε όταν έρχεται η βόµβα στο κεφάλι
µας -ακόµα και το φύλλο συκής φεύγει- και να δείξουµε τι συµµαχία
τρόµου είναι.
Μπορώ να σας πω και άλλα. Μιλάει για ειδικές αποστολές, έχει
αλλάξει την ορολογία, η οποία βεβαίως είναι κοµψή, σαλονάτη.
Αλλά όλη η αλλαγή της ορολογίας δείχνει ότι µιλάµε για νέο ρόλο.
'Ολη η επιχειρηµατολογία σας είναι ότι εµείς, όχι απλώς πρέπει να
είµαστε σήµερα στο ΝΑΤΟ, αλλά δεν µπορούµε να
αµφισβητήσουµε, δεν µπορούµε να ψάξουµε για µία εναλλακτική
λύση. Και επιστρατεύσατε το φόβο.
'Ολα τα επιχειρήµατα που φέρατε είναι "φόβος". ∆εν µπορούµε να
σκεφθούµε κάτι άλλο. Εµείς δεν αλλάξαµε θέση: Είµαστε υπέρ της
διάλυσης του ΝΑΤΟ και είµαστε υπέρ της αποδέσµευσης, της
απαγκίστρωσης των χωρών από το ΝΑΤΟ. Αυτό όµως θα το
αποφασίσουν οι λαοί. Αλλά εν πάση περιπτώσει, τολµάµε να λέµε
ότι ο λαός πρέπει να σκεφθεί και κάτι άλλο, να σκεφθεί και άλλες
µορφές συνεργασίας και συµµαχίας. 'Ολα τα επιχειρήµατα που
φέρατε ήταν επιχειρήµατα του φόβου.
Κύριε Πρωθυπουργέ, αν προσέξατε, εµείς είπαµε ότι υπάρχουν δύο
ειδών υποστηρικτές του ΝΑΤΟ: Αυτοί που είναι εν ψυχρώ
υποστηρικτές -είσθε Κυβέρνηση εν ψυχρώ υποστηρικτής, διότι
εκφράζετε και υποστηρίζετε συγκεκριµένα συµφέροντα- και άλλοι
που λένε "βρε παιδιά δεν είναι και πολύ καλό το ΝΑΤΟ, αλλά
υπάρχει φόβος". Και λέω, αν αυτοί οι άλλοι είναι ηγέτες -και δεν
µιλάω συγκεκριµένα, µιλάω για µια παγκόσµια σκέψη που υπάρχει
σήµερα- ή αν θέλετε κρύβουν τους ταξικούς τους σκοπούς και λένε
"από φόβο πρέπει να είµαστε στο ΝΑΤΟ", να πάνε στα σπίτια τους.
Αυτό είπα.
Εσείς όµως όχι, και φωνή και θάρρος έχετε, ακριβώς γιατί έχετε
αποφασίσει να υποστηρίξετε συγκεκριµένα συµφέροντα. Λέτε η
Βουλγαρία θέλει να µπει στο ΝΑΤΟ, η Ρουµανία θέλει, οι πάντες
θέλουν.
Εγώ σας έβαλα προηγούµενα το εξής ζήτηµα: 'Οταν το Σύµφωνο
της Βαρσοβίας έλεγε στο ΝΑΤΟ "έλα να διαλυθούµε ταυτόχρονα και
τα δύο" γιατί δεν γινόταν η διάλυση; Αν η Βουλγαρία, η Ρουµανία -η
παλιά Ρουµανία και Βουλγαρία- ζητούσαν να µπουν στο ΝΑΤΟ, θα
τους έλεγαν "µπείτε"; 'Οχι. Εδώ λοιπόν είναι οι διαφορές µας.

Και εµείς είµαστε µε τους συνασπισµούς. ∆εν είµαστε
αιθεροβάµονες, καµία χώρα και κανένας λαός δεν µπορεί να ζήσει
σε φρούριο και µόνος. Το θέµα είναι ποιους συνασπισµούς έχουµε
ανάγκη.
Λέτε στον ελληνικό λαό "Αλβανία να γίνουµε; Η Αλβανία της
αποµόνωσης;". Σας θυµίζω, κύριε Πρωθυπουργέ, και υποθέτω ότι
το ξέρετε και σεις: Μα, ούτε και αυτή η Αλβανία, που, όντως
ακολουθούσε µια πολιτική που δεν ήθελε να ενταχθεί σε
συνασπισµούς, ούτε και τότε εκείνη η Αλβανία έµενε µόνη της. Και
µε την Κίνα είχε συµµαχίες και συνεργασίες και ιδιαίτερα τα
τελευταία χρόνια µε τη Γαλλία στενότατη συνεργασία. Και µε την
Ελλάδα, κυρίως όµως µε τη Γαλλία. 'Εκανε τις δικές της επιλογές.
Να πούµε τώρα: Η σηµερινή Αλβανία; Αυτό είναι το πρότυπο; Η
Αλβανία προτεκτοράτο; Η Αλβανία που έχει γίνει πλατφόρµα του
ΝΑΤΟ; Είναι ωραία αυτή η Αλβανία; Εγώ δεν λέω ότι το ιδανικό µου
ήταν η προηγούµενη Αλβανία, αλλά µη λέτε ψέµατα ότι, όταν εµείς
λέµε "αντίσταση στο ΝΑΤΟ, πάλη κατά του ΝΑΤΟ, διάλυση του
ΝΑΤΟ, να φύγουν οι χώρες από το ΝΑΤΟ" µιλάµε για µεµονωµένες
χώρες που δεν θα έχουν πού την κεφαλή κλίναι. Υπάρχουν και
άλλοι δρόµοι συνεργασιών και συνασπισµών. Αυτούς έχει την
υποχρέωση ο ελληνικός λαός τουλάχιστον να προβληµατισθεί και
να τους ψάξει.
Αυτή είναι η θέση µας. Θα τη λέµε, θα την ξαναλέµε, και µε όλα τα
µέσα τα πολιτικά και κυρίως µε τις αποδείξεις που προσφέρει η
πραγµατικότητα, θα προσπαθήσουµε να πείσουµε. Και έχουµε
δικαίωµα στο κάτω κάτω να πείσουµε.
Αυτή είναι η θέση µας, επαναλαµβάνω. Και το ΝΑΤΟ άλλαξε ρόλο
και δόγµα άλλαξε και δοµή, άλλαξε και τους στρατούς, πώς πρέπει
να είναι οργανωµένοι. 'Αλλαξε. Τα πάντα άλλαξαν. Και εποµένως
µία λύση είναι, να αλλάξουν και οι λαοί και να ανακαλύψουν τη
δύναµή τους. Αλλάζει το ΝΑΤΟ, πρέπει να αλλάξουµε και εµείς.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.
Κώστας Καραµανλής έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση βέβαια
είναι εξαιρετικά σοβαρή για ένα πάρα πολύ κρίσιµο θέµα. 'Οµως,
οφείλω να σας εξοµολογηθώ ότι δεν αντέχω τον πειρασµό να
αποφύγω ένα εισαγωγικό σχόλιο.
Πριν από λίγα λεπτά είδαµε τον Πρωθυπουργό σε πλήρη έξαρση,
έµπνευση και ανάταση να εξηγεί µετά πάθους γιατί είναι τόσο
φιλοΝΑΤΟϊκός, τόσο φιλοδυτικός, τόσο µεγάλος θεράπων και
υπερασπιστής της ∆υτικής Συµµαχίας. Είπαµε, κύριε Πρόεδρε!
Εσείς το παρακάνατε!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Προσπαθήσαµε χρόνια να σας πείσουµε, αλλά φαίνεται µας ξέφυγε
και µας η δοσολογία. Αυτό που ακούσαµε σήµερα ήταν το εγχειρίδιο
του "Yesman". 'Ηταν η απολογία ενός εκπροσώπου Τύπου του
ΝΑΤΟ!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νεας ∆ηµοκρατίας)
Εµείς δεν το κρύψαµε ποτέ ότι µε συνέπεια, µε συνέχεια, µε
αξιοπιστία πιστεύουµε στο γενικό δυτικό προσανατολισµό, στον
ευρωπαϊκό προσανατολισµό και στη συµµαχία. Αλλά όταν κάνουν
και κάποια λάθη, κρατούµε για µας το δικαίωµα να κάνουµε την
κριτική µας, να λέµε και κανένα όχι!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση για το ΝΑΤΟ
είναι ασφαλώς ευρύτερη απ' ό,τι υπονοεί το θέµα, όπως τέθηκε από
το Κοµµουνιστικό Κόµµα, ζητώντας την προ ηµερησίας διατάξεως
συζήτηση στη Βουλή. Και είναι ευρύτερη εξ ανάγκης. Πρώτα απ'
όλα αφορά στον πόλεµο στη Γιουγκοσλαβία, έναν πόλεµο µε
τραγικές επιπτώσεις στη δική µας περιοχή, στη δική µας γειτονιά,
στα Βαλκάνια. ∆εύτερον, διότι αφορά στο ρόλο της Ευρώπης σε µία
κρίση στο έδαφός της, σε µια κρίση, σε έναν πόλεµο στην 'Ηπειρό
µας. Της Ευρώπης, µε την οποία έχουµε διαλέξει να πορευθούµε
µαζί στο µακροπρόθεσµο µέλλον. Αφορά βεβαίως και στο νέο ρόλο
του ΝΑΤΟ, ένα ρόλο, που θέλω εκ προοιµίου να πω ότι
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προβληµατίζει και γεννά σοβαρά ερωτηµατικά. Αφορά ακόµα στις
επιλογές της Κυβέρνησης Σηµίτη σε σχέση µε τον πόλεµο στη
Γιουγκοσλαβία. Και τέλος, αφορά στις συνολικές επιλογές της
Κυβέρνησης απέναντι στα µεγάλα εθνικά ζητήµατα και τις εθνικές
κρίσεις.
'Ολα αυτά τα ζητήµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να τα
συζητήσουµε σήµερα και πρέπει να τα συζητήσουµε µε ειλικρίνεια,
µε σωφροσύνη και µε ρεαλισµό χωρίς υπερβολές, αλλά και χωρίς
να χαριστούµε σε κανέναν.
Θα ξεκινήσω επαναλαµβάνοντας τα όσα είπα πριν από λίγες µέρες
σε µια συνέντευξη Τύπου. Αυτός ο πόλεµος είναι λάθος. Θα σας
έλεγα µάλιστα λάθος µε κεφαλαία γράµµατα και δεν υπάρχει
κανένας λόγος στον κόσµο, για τον οποίο δεν πρέπει να το πούµε
αυτό, αφού όλοι σ' αυτήν την Αίθουσα, ασχέτως προτίµησης
πολιτικής ή κόµµατος, και το πιστεύουµε και το ξέρουµε αυτό. 'Αλλα
υποτίθεται ότι επιδίωξε ο πόλεµος αυτός και σε άλλα οδηγεί, άλλα
"πετυχαίνει". Οι ευθύνες ανήκουν σε όλες τις πλευρές. Κανείς δεν
δικαιούται τον τίτλο του ανεύθυνου. Και στους άµεσα
εµπλεκόµενους στη Γιουγκοσλαβία και στην ηγεσία του ΝΑΤΟ. Και
ποια είναι τα θύµατα;
Τα θύµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτών των λαθών, είναι,
όπως δυστυχώς συµβαίνει πάντα, εκατοµµύρια αθώοι, συνήθως
άµαχοι συνάνθρωποί µας. Και άοπλοι Σέρβοι πολίτες και
Αλβανόφωνοι του Κοσσυφοπεδίου, που υποτίθεται ότι η ανάληψη
στρατιωτικών επιχειρήσεων επεδίωξε να προστατεύσει!
Ταυτόχρονα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και τούτο είναι ακόµη
πιο σηµαντικό και ακόµη πιο ανησυχητικό και θέλω να ζητήσω εκ
προοιµίου συγγνώµη από την Εθνική Αντιπροσωπεία, γιατί
οριοθετώ ως σηµαντικότερο αυτό που θα πω τώρα, που έχει σχέση
µε πολιτική και όχι µε την ανθρωπιστική διάσταση, αλλά δυστυχώς
η σκληρή αλήθεια είναι αυτή- το πιο ανησυχητικό, το πιο σηµαντικό
ακόµη και από την ανθρώπινη τραγωδία είναι ο τεράστιος κίνδυνος
αποσταθεροποίησης στα Βαλκάνια και την ευρύτερη περιοχή. Μιας
αποσταθεροποίησης, που, αν επεκταθεί, αν εµπεδωθεί, αν
ολοκληρωθεί, όχι µόνο θα έχει ακόµη περισσότερα θύµατα, αλλά
είναι πιθανό, να διαιωνίσει και να διευρύνει τις ανθρώπινες
τραγωδίες στην περιοχή µας!
Θα το επαναλάβω, γιατί το θεωρώ πολύ σηµαντικό. Πέντε είναι οι
ιδιαίτερα επικίνδυνες εκδοχές αυτής της αποσταθεροποίησης:
Πρώτον, η πιθανότητα δηµιουργίας νέων κρατών στην περιοχή.
∆εύτερον, η πιθανότητα αλλαγής συνόρων, είτε αυτό επιδιώκεται
τώρα συνειδητά είτε όχι.
Τρίτον, η ενίσχυση αποσχιστικών κινηµάτων, που ανοίγει έτσι το
κουτί της Πανδώρας.
Τέταρτον, η αποσταθεροποίηση της FYROM µε αλυσιδωτές
επιπτώσεις σε όλη την περιοχή, ίσως και χειρότερες απ'αυτές που
µπορεί κανένας να φανταστεί.
Και πέµπτον, η πιθανότητα δηµιουργίας ενός µαζικού και
ανεξέλεγκτου κύµατος προσφύγων.
Οι θέσεις µας, οι θέσεις που υποστηρίξαµε από την πρώτη στιγµή,
είναι γνωστές και παραµένουν αταλάντευτες.
Αισθάνοµαι την ανάγκη πολύ συνοπτικά να τις επαναλάβω:
Πρώτον, η ανάγκη να γίνει κατάπαυση του πυρός.
∆εύτερον, ο σεβασµός των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και η
αποκατάσταση των προσφύγων, που πρέπει να γυρίσουν στις
εστίες τους. Εδώ θέλω να κάνω και ένα σχόλιο: το πρόβληµα αυτό,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς το γνωρίζουµε καλά. Το
γνωρίζουν στο πετσί τους οι Κύπριοι αδελφοί µας. Και αυτό που
θεωρούν ως αυτονόητο οι σύµµαχοί µας για το Κόσοβο, δυστυχώς
το έχουν από καιρό λησµονήσει σε ό,τι αφορά την Κύπρο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Τρίτον, απαιτείται παρουσία ειρηνευτικής δύναµης στο Κόσοβο. 'Οχι
όµως του ΝΑΤΟ, γιατί το ΝΑΤΟ πλέον είναι ένας εκ των
εµπολέµων, αλλά ευρύτερου οργανισµού: είτε του ΟΑΣΕ είτε,
ακόµα καλύτερα, του ΟΗΕ. Και µάλιστα θα ήταν αδιανόητο να
αγνοείται σε έναν τέτοιο ρόλο η Ρωσία.

Τέταρτον, το είπα από την πρώτη στιγµή, για να το υπογραµµίσω
εκ νέου όσο πιο έντονα γίνεται. Πρέπει να εδραιωθεί, να εµπεδωθεί,
να γίνει αντικείµενο εγγυήσεων από παντού το απόλυτο
απαραβίαστο των υπαρχόντων συνόρων. Θέλω να το επαναλάβω,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: το απόλυτο απαραβίαστο των
υπαρχόντων συνόρων. Εδώ δεν αρκούν οι διακηρύξεις. ∆εν
πείθουν, θα τολµούσα να πω, οι διακηρύξεις. Απαιτούνται πράξεις,
οι οποίες θα υπηρετήσουν το στόχο αυτό. ∆ιότι, παρά τις
διακηρύξεις, παρά πιθανώς τις προθέσεις, οι πράξεις, η εµµονή στη
βία -την ανεξέλεγκτη βία- είναι πιθανόν de facto να οδηγήσουν σε
αλλαγές συνόρων. Και µόλις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αλλάξουν, ο µη γένοιτο, τα πρώτα σύνορα, θα έχει γίνει το πρώτο
βήµα, για να αλλάξουν και άλλα και τότε θα ανοίξει η πύλη για το
χάος. Το χάος που δεν αφορά σε κάποια µακρινή γωνιά του
κόσµου, αφορά στη γειτονιά µας, το σπίτι µας.
Τέλος, ένα πέµπτο ζήτηµα αφορά σε µία κρισιµότατη πρόβλεψη
που υπήρχε στην πρόταση συµφωνίας, που έγινε στο, νεκρό πια,
Ραµπουιγιέ. Πρέπει οπωσδήποτε να απαλειφθεί ο όρος, σύµφωνα
µε τον οποίο µετά από µία τριετία, µέσα από µία διαδικασία
δηµοψηφισµατική, άνοιγε το παράθυρο για αλλαγή συνόρων και
δηµιουργία ανεξάρτητου κράτους.
'Ολα τα παραπάνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα καταθέτω, για
να καταστήσω ξεκάθαρες, απόλυτα διαυγείς τις απόψεις της Νέας
∆ηµοκρατίας για την κρίση. Γιατί οι θέσεις µας ήταν και είναι
κρυστάλλινες και προς την ελληνική κοινή γνώµη, και προς τους
ξένους, και προς τους συµµάχους, και προς τους εταίρους µας.
∆ιότι από το δικό µας το χώρο, το χώρο της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, µιλούµε προς όλους -και τονίζω πάλι προς όλους-
εντός και εκτός των συνόρων µας, µόνο µε µία γλώσσα. Η
διγλωσσία και µάλιστα η πολυγλωσσία είναι προνόµια άλλων.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Μία, λοιπόν, είναι η γλώσσα µας, γι' αυτό και η φωνή µας είναι
µετριοπαθής και συνετή. Είναι όµως συνάµα καθαρή, διαυγής και
κρυστάλλινη.
Καθαρά λέµε πως για τη σηµερινή κρίση έχει µεγάλη ευθύνη και το
καθεστώς του Βελιγραδίου και διότι ανέτρεψε το καθεστώς
αυτονοµίας του Κοσσυφοπεδίου το 1989, και διότι δεν επανέφερε
αυτό το καθεστώς, όταν οι πιέσεις εναντίον του -δικαιολογηµένα-
εντάθηκαν, και διότι ακολούθησε µεθόδους δίωξης των
αλβανοφώνων, που δεν είναι αποδεκτές.
Καθαρά λέµε, επίσης, πως για την κρίση ευθύνονται και τα ακραία,
τα τυχοδιωκτικά αλβανόφωνα στοιχεία του Κοσσυφοπεδίου, που
επιδιώκουν απροκάλυπτα το µεγαλοϊδεατισµό, την αλλαγή
συνόρων, στην ουσία το χάος, που µε αφροσύνη ενισχύθηκαν και
ενισχύονται. Ο ίδιος ο Λώρενς Ηγκλµπέργκερ, ο πρώην
Υφυπουργός Εξωτερικών των Ηνωµένων Πολιτειών, επέσειε
δηµοσίως προ ηµερών τον κίνδυνο από την ενίσχυση των
στοιχείων αυτών, καταγγέλλοντας ότι η υπόθεση του UCK
διαπλέκεται άµεσα µε εκτεταµένο εµπόριο ναρκωτικών.
Καθαρά επίσης λέµε πως οι χειρισµοί του ΝΑΤΟ, πέρα από
προθέσεις, λειτούργησαν αποσταθεροποιητικά και, αντί να λύσουν
τα δεδοµένα προβλήµατα, τα επέκτειναν. Οι αρχικοί βοµβαρδισµοί
είχαν σε τελική ανάλυση -και αυτό είναι τραγική ειρωνία- ως θύµατα
εκείνους που υποτίθεται ότι θα προστάτευαν, δηλαδή τους
αλβανόφωνους του Κοσσυφοπεδίου. Οι τωρινοί βοµβαρδισµοί, µε
συνεχώς διευρυνόµενους στόχους, έχουν αθώα θύµατα, τραγικά
θύµατα και κινδυνεύουν να αποδειχθούν πολιτικά αδιέξοδοι. Ενώ οι
όποιες χερσαίες επιχειρήσεις, αν αποτολµηθούν, θα ολοκληρώσουν
πιθανότατα την αποσταθεροποίηση των Βαλκανίων.
Καθαρά  λέµε  επίσης  πως  η  υπερδύναµη  οφείλει  να  συνδυάσει
την  κυριαρχία  της,  το  ρόλο  της  τον  καταλυτικό,  µε  µια
ευρύτερη  αποδοχή  σε  παγκόσµιο  επίπεδο.  Και  αυτή  η
αποδοχή  θα  συρρικνώνεται  όσο  θα  δηµιουργείται  και  θα
εντείνεται  η  αίσθηση  της  αλαζονείας  της  εξουσίας,  που  σήµερα
εκπέµπει.  Και  αυτό  δεν  το  λέµε  µόνο  εµείς,  το  λένε  και
διάσηµοι  Αµερικανοί  αναλυτές.  Πρόσφατα  µόλις  το  Foreign
Affairs,  το  περιοδικό  των  διεθνών  σχέσεων,  το  πιο  γνωστό,
περιέλαβε  άρθρο  του  Σάµιουελ  Χάντινγκτον,  που  έκανε
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σαφέστατα αυτήν την αναφορά και επέσειε αυτόν τον κίνδυνο για τη
δική του χώρα.
Καθαρά λέµε εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -το είπαµε
άλλωστε από την πρώτη στιγµή ή, αν θέλετε, το είπαµε και σε
ανύποπτο χρόνο- πως οι ηγέτιδες δυνάµεις της Ευρώπης µας
έχουν απογοητεύσει. Και το λέµε καθαρά εµείς, που ως παράταξη
χαράξαµε, υλοποιήσαµε και κάναµε σηµαία µας τον ευρωπαϊκό
προσανατολισµό της Ελλάδος, που πήραµε το κόστος µιας
πολιτικής, που, όταν υλοποιήθηκε, δεν ήταν συµπαθής. Χαιρόµαστε
σήµερα που πολλοί ακόµα έχουν όψιµα προσέλθει στον ευρωπαϊκό
προσανατολισµό.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
∆ικαιούµαστε όµως να λέµε την άποψή µας που είναι µια άποψη
δυσαρέσκειας για τη στάση της Ευρώπης στον πόλεµο αυτό.
Με την αξιοπιστία, λοιπόν, του διαχρονικού ευρωπαϊκού
προσανατολισµού µας έχουµε κάθε δικαίωµα να επικρίνουµε την
αδυναµία της Ευρώπης να είναι πρωταγωνιστής στις εξελίξεις, που
αφορούν στη δική µας ήπειρο. Και αντ' αυτού, να σύρεται ως
ανήµπορος θεατής, ως ουραγός, σε επιλογές εξωευρωπαϊκών
δυνάµεων.
Αυτή η Ευρώπη - θέλω να το πω και στην Εθνική Αντιπροσωπεία-
δεν είναι η Ευρώπη, που µας εµπνέει, δεν είναι η Ευρώπη που
οραµατιστήκαµε, δεν είναι η Ευρώπη όπως την οραµατίστηκαν οι
δηµιουργοί της, οι ιδρυτές της, δεν είναι η Ευρώπη που προώθησαν
µεγάλοι ηγέτες, που δυστυχώς φαίνεται ότι σήµερα δεν υπάρχουν
πια.
Καθαρά λέµε πως απουσιάζουν οι ηγέτες, που θέλουν µια δυνατή
και Ενωµένη Ευρώπη σε θέµατα εξωτερικής πολιτικής και άµυνας.
Μια Ευρώπη µε ισχυρή οικονοµία µεν, αλλά και ανθρώπινη. Μια
Ευρώπη οραµατιστών και όχι µικρολογιστών. Μια Ευρώπη µε δική
της φωνή, µια Ευρώπη µε δική της πορεία.
Το λέµε αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί πιστέψαµε βαθιά
και πιστεύουµε βαθιά σ' αυτήν την ιδέα, σ' αυτόν τον
προσανατολισµό. Αγωνιστήκαµε δεκαετίες γι' αυτόν τον
προσανατολισµό. Και το λέµε, γιατί πονάµε. Το λέµε, γιατί θέλουµε
να ξεκαθαρίσουµε για ποια Ευρώπη θα αγωνιστούµε στο µέλλον, το
εγγύς µέλλον και το απώτερο µέλλον.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Το λέµε, γιατί εµείς τουλάχιστον δεν έχουµε ανάγκη ούτε
πιστοποιητικών, ούτε ευσήµων καλής συµπεριφοράς σε αυτήν την
Ευρώπη, για την οποία αγωνιστήκαµε, στην ιδέα που υπηρετήσαµε.
Αλλά ας περάσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τώρα στα αµιγώς
δικά µας. Κατ' αρχάς θα επαναλάβω εκείνο που είπα από την
πρώτη στιγµή: ο πόλεµος στη Γιουγκοσλαβία δεν προσφέρεται για
κοµµατικές αντιδικίες. Αυτό δεν είναι το πεδίο, όπου εµείς
τουλάχιστον επιδιώκουµε πολιτικά οφέλη. Είναι άλλωστε σε τόσους
άλλους τοµείς τόσες οι αδυναµίες της Κυβέρνησης, που στα εθνικά
το µόνο ζητούµενο πρέπει να είναι από όλους µας µια µίνιµουµ
συναίνεση και συνεννόηση, αν µη τι άλλο, µήπως και µπορέσουµε
να αποτρέψουµε άλλες εθνικές ζηµίες.
Τις ώρες αυτές, λοιπόν, εµείς έχουµε ως πυξίδα, τέσσερις λέξεις,
τέσσερις όρους: υπευθυνότητα, ενότητα, σύνεση και
αποφασιστικότητα. Τέσσερις λέξεις, που θα έπρεπε στην πράξη να
υπερβαίνουν τα κοµµατικά στεγανά και να χαρακτηρίζουν την κοινή
πορεία µας ως έθνους.
Ας ξεκινήσω από την έννοια της υπευθυνότητας. Αυτή είναι ακόµα
περισσότερο αναγκαία, όταν υπάρχουν συναισθηµατικές φορτίσεις
στην κοινή γνώµη. Φορτίσεις -το τονίζω- απολύτως κατανοητές µε
ελάχιστες ακραίες υπερβολές ίσως. 'Οσο όµως και να κατανοούµε
τη φόρτιση αυτή, εµείς τουλάχιστον δεν έχουµε καµία πρόθεση να
την εκµεταλλευτούµε πολιτικά. ∆εν το κάναµε ποτέ, δεν θα το
κάνουµε σήµερα και δεν θα το κάνουµε ούτε αύριο. Το τι έκαναν
άλλοι ολίγο µάς απασχολεί. Εκείνοι έχουν τη δική τους ιστορία,
εµείς έχουµε τη δική µας ιστορία. Για να το πω απλά, άλλο αυτοί,
άλλο εµείς.
Η υπευθυνότητα, λοιπόν, δεν εντάσσεται στην πολιτική µας, είναι η
πολιτική µας, είναι η πεµπτουσία της πολιτικής µας συµπεριφοράς.

Τώρα θέλω να σταθώ σε ένα κρίσιµο ζήτηµα, για το οποίο µέχρι
σήµερα δεν έχω µιλήσει και αυτό αφορά στη συναισθηµατική
φόρτιση των Ελλήνων πολιτών.
Κάποιοι, ευτυχώς ελάχιστοι, εντός Ελλάδος και περισσότεροι εκτός
Ελλάδος, έχουν εµφανίσει τις αντιδράσεις της ελληνικής κοινής
γνώµης ως περίπου υστερικές. Κάνουν λάθος. Κάνουν µεγάλο
λάθος. Οι 'Ελληνες πολίτες συνδυάζουν το συναίσθηµα µε το
ρεαλισµό. Συνειδητοποιούν απόλυτα τα όρια των επιλογών της
χώρας µας. Ταυτόχρονα, όµως, µέσα από τις δικές µας, τις
ελληνικές εµπειρίες, εµπειρίες που έχουµε ζήσει όλοι στο πετσί µας,
οι 'Ελληνες πολίτες έχουν τη δική τους δυνατή και καθαρή φωνή.
Τι λέει αυτή η δυνατή και καθαρή φωνή; Καταθέτει πικρές,
δυσάρεστες, αλλά πάντως αλήθειες σε συµµάχους και εταίρους
µας. Είναι πικρή η αλήθεια ότι οι σύµµαχοι και οι εταίροι µας
κόπτονται για την εθνική κάθαρση στο Κοσσυφοπέδιο, αλλά όχι
στην Κύπρο. Είναι πικρή η αλήθεια ότι οι σύµµαχοι και οι εταίροι
µας κόπτονται για τα ανθρώπινα δικαιώµατα των Αλβανών του
Κοσσυφοπεδίου, αλλά όχι των Κούρδων στην Τουρκία. Είναι πικρή
η αλήθεια ότι οι σύµµαχοι και οι εταίροι µας οργίζονται µε την όποια
επιθετικότητα της Σερβίας, όχι όµως µε τον επεκτατισµό της
Τουρκίας.
Πώς αντέδρασαν οι σύµµαχοι και οι εταίροι µας στις πρόσφατες
απειλές του Τούρκου προέδρου κατά της Ελλάδος και της Κύπρου;
Πώς αντέδρασαν στο ότι οι τουρκικές αρχές απαγόρευσαν την
παρουσία διεθνών παρατηρητών στη δίκη Οτσαλάν;
Αυτά βλέπει η ελληνική κοινή γνώµη και αντιδρά. ∆εν τα βλέπει
απλώς ως ψυχρός παρατηρητής, αλλά τα υφίσταται. Εµείς είµαστε
θύµατα επεκτατικών επιβουλών. Εµείς βλέπουµε εκείνους που µας
απειλούν να θωπεύονται. Εµείς θα είµαστε µέσα στα θύµατα τυχόν
αποσταθεροποίησης των Βαλκανίων. Εµείς βιώνουµε στην πράξη
τα δύο µέτρα και τα δύο σταθµά.
Ας αφήσουν, λοιπόν, κάποιοι τις δαιµονολογίες κατά της ελληνικής
κοινής γνώµης και αυτές τις πικρές αλήθειες που λέει ο λαός µας,
οφείλουµε εµείς οι πολιτικοί, νηφάλια, ψύχραιµα, χωρίς υπερβολές,
να τις µεταφέρουµε στους συµµάχους και στους εταίρους µας, αντί
να σιωπούµε.
Είπα πριν τις τέσσερις λέξεις, που αποτελούν την πυξίδα µας
απέναντι στον πόλεµο της Γιουγκοσλαβίας. Μίλησα για
υπευθυνότητα και τώρα θα περάσω στο κεφάλαιο "ενότητα".
Αυτή η ενότητα σε τέτοιες ώρες θα έπρεπε να είχε κορυφωθεί στην
πολιτική µας ζωή. Το ότι αυτό δεν έχει συµβεί οφείλεται στην
Κυβέρνηση Σηµίτη.
Ο Πρωθυπουργός αρνείται τη σύσκεψη των πολιτικών Αρχηγών
υπό τον Πρόεδρο της ∆ηµοκρατίας. Εµείς το έχουµε προτείνει και
επιµένουµε να το προτείνουµε. Θεωρούµε ότι θα έχει ευεργετικές
συνέπειες στη χάραξη της πολιτικής της χώρας µας. Ο
Πρωθυπουργός αρνείται πεισµατικά, επίµονα, τη δηµιουργία
Εθνικού Συµβουλίου Εξωτερικής Πολιτικής. Εµείς και άλλες
πολιτικές δυνάµεις το έχουµε προτείνει και επιµένουµε ότι θα
διευκόλυνε ιδιαίτερα και το δυνάµωµα της φωνής της χώρας µας,
και τους χειρισµούς, τελικά, της ίδιας της Κυβέρνησης. Ο
Πρωθυπουργός αρνείται έτσι το διάλογο µε τους πολιτικούς
Αρχηγούς.
Κατά συνέπεια αρνείται και τη χάραξη εθνικής στρατηγικής µε ένα
µίνιµουµ συναίνεσης και συνεννόησης. 'Ετσι, µπροστά σε αυτήν τη
µεγάλη κρίση, στον πόλεµο που µαίνεται λίγο βορειότερα από τα
σύνορά µας, η Κυβέρνηση επιλέγει να πορευτεί µόνη της.
Επιλέγει να ανοίξει ένα χάσµα µε τα κόµµατα τα άλλα, µε την
Αντιπολίτευση γενικότερα, αντί -όπως πιστεύουµε εµείς ότι θα
όφειλε- να προσπαθεί και εκείνη να συµβάλει στο να χτιστούν
γέφυρες.
Και το ερώτηµα που προκύπτει είναι εύλογο: αν δεν κάνει τώρα
διάλογο, για να βρεθεί ένα στοιχειώδες, ένα µίνινουµ πλαίσιο
συνεννόησης, σε ποιο ζήτηµα και πότε επιτέλους θα κάνει διάλογο
ο Πρωθυπουργός; ∆υστυχώς, η απάντηση που βγαίνει από την
παθητική αυτή συµπεριφορά είναι αποκαρδιωτική. Ο
Πρωθυπουργός της χώρας δεν επιθυµεί τη συναίνεση, δεν επιθυµεί
τη συνεννόηση.
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Το τραγικό είναι ότι το ζήτηµα δεν είναι προσωπικό, αλλά εθνικό,
διότι η φωνή της χώρας θα ήταν πολύ πιο ισχυρή στο εξωτερικό, αν
ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση στηρίζονταν στην
Αντιπολίτευση, έστω σε ένα µεγάλο κοµµάτι της Αντιπολίτευσης.
'Ισως τότε να είχε και καθαρή φωνή, αντί να ψιθυρίζει άτολµα και
φοβισµένα. Γιατί αυτή είναι η αλήθεια, ότι ψιθυρίζετε άτολµα και
φοβισµένα.
Και αυτό ισχύει πολλαπλάσια, όταν ο ίδιος ο Πρωθυπουργός
ισχυρίζεται ότι η Ελλάδα είναι µικρή και αδύναµη χώρα µε πολύ
περιορισµένες δυνατότητες, οµολογώντας έτσι εµµέσως ότι, µεταξύ
των άλλων, είναι και κακοί οι χειρισµοί από τα 'Ιµια µέχρι τη
Μαδρίτη και από τους πυραύλους S-300 µέχρι την υπόθεση
Οτσαλάν, που έχουν τραυµατίσει το γόητρο, το κύρος της χώρας,
την έχουν εξασθενίσει.
Εµείς, λοιπόν, προτείνουµε ότι µέσα από µία γλώσσα συνεννόησης,
έστω µίνιµουµ, θα µπορούσαν σε ένα βαθµό να επουλωθούν αυτές
οι πληγές και να δυναµώσει η φωνή της χώρας.
Φυσικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειδικά αυτές τις ώρες, τις
κρίσιµες ώρες, βασικός άξονας της πολιτικής µας πρέπει να είναι η
σύνεση. 'Ερχοµαι στο τρίτο κεφάλαιο.
Η Νέα ∆ηµοκρατία, όπως ξεκαθάρισα από την αρχή, πιστεύει πως
η χώρα µας µε σοβαρότητα οφείλει να δώσει τις µάχες της µέσα και
όχι έξω από τις ευρύτερες οντότητες, στις οποίες συµµετέχει,
συµµαχίες ή συνεταιρισµούς. Μέσα και όχι έξω.
Αλλά αυτό σηµαίνει ότι θα δίνει µάχες, ότι θα έχει φωνή, µε
επιχειρήµατα νηφάλια και ξεκάθαρα, χωρίς ακρότητες και
υπερβολές, χωρίς όµως και να µασάει τα λόγια της και ασφαλώς
χωρίς τις διγλωσσίες ή πολυγλωσσίες της Κυβέρνησης, µιας
Κυβέρνησης που φαίνεται να χάνει τη φωνή της, µόλις µπαίνει στις
διεθνείς συσκέψεις και την ξαναβρίσκει µόλις βγαίνει έξω από αυτές,
µιας Κυβέρνησης που άλλα λέει στους ξένους και άλλα λέει στους
'Ελληνες, µιας Κυβέρνησης της οποίας οι Υπουργοί, για να θυµηθώ
ένα άλλο κωµικοτραγικό, δηµοσίως διατυπώνουν θέσεις ριζικά
διάφορες από εκείνες, που υποτίθεται πως πρεσβεύει και κυρίως
που εφαρµόζει η Κυβέρνηση.
Θα θυµίσω δύο: την πρότασή µας για σύσταση Εθνικού
Συµβουλίου Εξωτερικής Πολιτικής, εµµέσως πλην σαφώς,
σαφέστατα, ο Υπουργός Εξωτερικών την έχει δεχθεί. Και ορθώς την
έχει δεχθεί, γιατί κατάλαβε ο άνθρωπος ότι θα βοήθαγε την εθνική
υπόθεση, θα βοήθαγε τη φωνή της Ελλάδας, θα βοήθαγε τελικά την
ίδια την Κυβέρνηση. Ο Πρωθυπουργός έχει τελείως αντίθετη γνώµη
και βέβαια υπερισχύει η δική του γνώµη. Παραµένει όµως το
γεγονός της διαµετρικής διαφωνίας σε ένα τόσο µεγάλο θέµα.
Το πιο πρόσφατο -και αν θέλετε το πιο αποκαλυπτικό και
ενοχλητικό και ανησυχητικό- είναι η δηµόσια αντιπαράθεση στο
µέγα, στο κρισιµότατο και ιδιαίτερα ευαίσθητο θέµα των
εξοπλισµών, της αγοράς των αεροσκαφών τρίτης γενιάς. Προφανής
και πρωτοφανής είναι η διάσταση απόψεων ανάµεσα στο
Υπουργείο Εθνικής Αµύνης και στον Υπουργό και στον
Πρωθυπουργό σε ένα τέτοιο θέµα. Και δεν είναι η ώρα να
σηµειώσω τις τεράστιες ευθύνες για τις καθυστερήσεις που
υπάρχουν, για τους φόβους ανατροπής συσχετισµών δυνάµεων,
για το γεγονός ότι στα αεροσκάφη της τρίτης γενιάς, στην ουσία
βρισκόµαστε σε αναλογία ένα προς δύο προς τους γείτονες.
Το µέγα θέµα είναι δηλαδή ότι οι απόψεις τους, όταν διαφωνούν σε
ένα τέτοιο τεράστιο θέµα, περίπου υποκρύπτουν ότι ο ένας
σκέφτεται για τον άλλον ότι η δική του άποψη δεν ενισχύει την
αποτρεπτική δύναµη της χώρας. Και πώς γίνεται δύο τέτοιες
απόψεις να συνυπάρχουν σε ένα τόσο κεφαλαιώδες ζήτηµα;
Μόνο αδύναµες κυβερνήσεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αδύναµοι πρωθυπουργοί παρουσιάζουν τέτοια συµπτώµατα ή
καταφεύγουν σε τέτοια τεχνάσµατα, τεχνάσµατα που δεν ξεγελούν
κανέναν, ούτε τους ξένους, που δεν µας παίρνουν στα σοβαρά, και
κυρίως δεν ξεγελούν τους 'Ελληνες πολίτες.
Και πάντως, το σηµαντικότερο, καθιστούν αναξιόπιστη τη χώρα. Και
όσο πιο αναξιόπιστη είναι µία χώρα, τόσο λιγότερο την παίρνουν
στα σοβαρά οι άλλοι.

Η επισήµανση αυτή µε φέρνει στην τελευταία κρίσιµη λέξη:
αποφασιστικότητα. Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σύνεση
από µόνη της δεν αρκεί, γιατί είναι αµυντική. Απαιτείται, λοιπόν,
αποφασιστικότητα και η αποφασιστικότητα είναι αγαθό εν
ανεπαρκεία γι' αυτήν την Κυβέρνηση.
Η χώρα µας, ειδικά αυτές τις ώρες, έπρεπε να έχει δυνατή φωνή,
δυναµική φωνή, καθαρή φωνή, εκφρασµένη µε παρρησία στο
πλαίσιο της συµµαχίας, στην οποία µετέχουµε. Κυρίως µάλιστα,
αφού µόνο η Ελλάδα και στο πλαίσιο της συµµαχίας, και στο
πλαίσιο της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης βρίσκεται δίπλα στην εστία του
πολέµου. Αν δεν έχουµε καθαρή φωνή σε όσα γίνονται στη δική µας
γειτονιά, τότε τι περιµένουµε; Πότε, επιτέλους θα αποκτήσουµε τη
φωνή αυτή;
Η Κυβέρνηση δυστυχώς δεν έχει καθαρή ούτε δυνατή φωνή. Κατά
βάση δεν έχει καθόλου φωνή. Αντί φωνής, στις διεθνείς συσκέψεις,
ακούµε είτε σιωπή είτε ψιθύρους. Στην Ουάσινγκτον µάς είπατε ότι
είπατε πολλά. Η δική µας αίσθηση όµως είναι ότι επιστρατεύσατε
οµιχλώδεις παραβολές και αυτές για τη δική µας εσωτερική
κατανάλωση, αντί για καθαρές κουβέντες: καθαρές κουβέντες για τις
θέσεις της χώρας µας, καθαρές κουβέντες για το φόβο, την
πιθανότητα µείζονος αποσταθεροποίησης της περιοχής, καθαρές
κουβέντες για ένα δικό µας ρόλο ενεργό στο πλαίσιο αυτής της
κρίσης, που -οφείλω να το επαναλάβω- µας αφορά άµεσα. 'Οσο
όµως ψιθυρίζουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φοβισµένα, τόσο
λιγότερο θα παίρνουν υπόψη τις όποιες επιφυλάξεις µας σύµµαχοι
και εταίροι.
Και πρέπει να έχουµε κυρίως εµείς άποψη γι' αυτά που
συµβαίνουν. Πρώτον, γιατί ξέρουµε την περιοχή. Και όταν λέω
"ξέρουµε", δεν την ξέρουµε από ιστορικά βιβλία. Την έχουµε ζήσει,
την έχουµε βιώσει, την αισθανόµαστε. Και δεύτερον -και αυτό είναι
µία µεγάλη αλήθεια- εµείς θα ζήσουµε σ' αυτήν την περιοχή την
επόµενη µέρα. 'Αλλοι, που µπορεί να έσφαλαν, ήρθαν και θα
φύγουν. Εµείς θα ζήσουµε εδώ σ' αυτήν την περιοχή µε αυτούς
τους γείτονες, µε αυτούς τους λαούς και µε τις συνέπειες αυτού του
πολέµου, συνέπειες που µπορεί κανείς να τις δει κλιµακούµενες
από το µείζον στο λιγότερο δραµατικό.
Ο χειρότερος κίνδυνος είναι η µακρόπνοη αποσταθεροποίηση. ∆εν
είναι ανάγκη να το εξηγήσω αυτό, δεν χρειάζεται εξήγηση. ∆εύτερος
κίνδυνος είναι οι σοβαρές οικονοµικές επιπτώσεις, οι οποίες σε
ορισµένους τοµείς, στις εξαγωγές, στον τουρισµό, ειδικά στη βόρειο
Ελλάδα, είναι ήδη ορατές.
Τρίτος κίνδυνος, είναι ένα ανεξέλεγκτο και µαζικό κύµα προσφύγων.
Και θέλω εδώ να σας επισηµάνω το εξής: µε την εικόνα
αποσύνθεσης που παρουσιάζει, συχνότατα δυστυχώς, ο κρατικός
µηχανισµός, φροντίστε να είστε έτοιµοι για το ενδεχόµενο αυτό, το
απευκταίο ενδεχόµενο αυτό. Βεβαίως, είµαστε µία χώρα που
επιδεικνύει και πρέπει να επιδεικνύει πάντα την ευαισθησία της στις
ανθρώπινες τραγωδίες και στις ανθρωπιστικές προτεραιότητες.
'Οµως, δεν αντέχει η χώρα αυτή να δεχθεί και ένα άλλο κύµα,
ανεξέλεγκτο µάλιστα, ανθρώπων που θα φεύγουν από την
καταστροφή.
Και η πιο κρίσιµη ώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιθανόν να
φθάνει. ∆ηλαδή, η ώρα που θα ζητηθεί η εµπλοκή µας είτε σε
χερσαίες επιχειρήσεις είτε εµµέσως στην παροχή διευκολύνσεων,
σε στρατιωτικές διευκολύνσεις. ∆ιευκολύνσεις που, εδώ που τα
λέµε, ήδη παρέχουµε και είναι γνωστό αυτό, σιωπηρώς, στα κρυφά,
µε ένα αίσθηµα ενοχής, αλλά που είναι πραγµατικότητα.
Πρώτον, θα ήθελα να διαµηνύσω προς κάθε κατεύθυνση σε ό,τι
αφορά το θέµα των χερσαίων επιχειρήσεων ότι θα είναι λάθος
µεγαλύτερο του πρώτου, λάθος που θα το πληρώσουν όλοι όσοι
εµπλακούν τελικά, ασυγχώρητο λάθος.
∆εύτερον, σε σχέση µε µας, έπρεπε να το έχουµε προλάβει
εγκαίρως. Θα έπρεπε µε τρόπο έντονο, αποφασιστικό, ξεκάθαρο να
καταστήσουµε σαφές πως στη δική µας γειτονιά, που µας αφορά
άµεσα, έχουµε ζωτικούς λόγους -το τονίζω αυτό- να αποφύγουµε
κάθε εµπλοκή, άµεση ή έµµεση.
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Ακούσαµε µια τέτοια εξήγηση καθαρή από την πλευρά της
Κυβέρνησης; 'Οχι βεβαίως. Σήµερα µας είπε ο Πρωθυπουργός ότι
µας ζητήθηκε η συµµετοχή µας στις χερσαίες επιχειρήσεις. Μέχρι
πρόσφατα όλα τα µέλη της Κυβέρνησης ισχυρίζονταν ότι δεν µας
έχει ζητηθεί κάτι τέτοιο.
Πρώτο µεγάλο θέµα, λοιπόν, είναι πότε έλεγε η Κυβέρνηση την
αλήθεια.
∆εύτερον, αυτό δεν καλύπτει το ζήτηµα της έµµεσης εµπλοκής.
'Οσο καθυστερούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τόσο οι πιέσεις
θα αυξάνονται, µε αποτέλεσµα να µεγιστοποιείται η πιθανότητα να
υποκύψουµε σε αυτές.
Θέλω να θέσω ένα ρητορικό ερώτηµα: Πόσο πιο ισχυρά θα ήταν τα
επιχειρήµατα της Κυβέρνησης, τα επιχειρήµατα του
Πρωθυπουργού, όταν µετά από σύσκεψη των πολιτικών Αρχηγών
εµφανιζόταν στο εξωτερικό µε τη θέση της µη εµπλοκής ως θέση
όλων των ελληνικών κοµµάτων, του συνόλου των εκφράσεων του
δηµοσίου βίου; Εκτός αν ο ίδιος δεν επιθυµεί µια τέτοιου είδους
στήριξη.
Θέλω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αναφερθώ µε λίγα λόγια
στο ΝΑΤΟ αυτό καθεαυτό και στο νέο διαφαινόµενο ρόλο του. Με
ανησυχεί και πρέπει νας µας ανησυχεί όλους η λογική που φαίνεται
ότι επικρατεί, ότι η προστασία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, όπως
επιλεκτικά αποφασίζει µια συµµαχία, υπερέχει της εθνικής
κυριαρχίας των χωρών.
Ασφαλώς το ζήτηµα των ανθρωπίνων δικαιωµάτων είναι σηµαντικό,
είναι τεράστιο. Με τι κριτήρια όµως θα επιλέγεται η επέµβαση για
την αποκατάσταση των δικαιωµάτων αυτών στην α' χώρα και όχι
στη β' χώρα; Η επέµβαση αυτή θα αφορά µόνο µειονότητες σε µια
χώρα ή τον πληθυσµό συνολικά; 'Εχει αποφασίσει η Συµµαχία να
επιβάλει παντού δηµοκρατικές διαδικασίες µε στρατιωτικές
επεµβάσεις;
Φοβούµαι ότι αυτός ο ρόλος, αυτή η αντίληψη, ασχέτως
προθέσεων, είναι ασαφής και επικίνδυνη. Είναι επικίνδυνη για την
παγκόσµια σταθερότητα, επικίνδυνη και για τη συνοχή και τη
µετεξέλιξη της Συµµαχίας στα νέα δεδοµένα.
Και είναι επικίνδυνη για την παγκόσµια σταθερότητα, γιατί η
επιδίωξη της παγκόσµιας κοινότητας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θα έπρεπε πρωτίστως να είναι η εµπέδωση του αισθήµατος
ασφαλείας και απαραβιάστου των συνόρων. Προέχει η εµπέδωση
του αισθήµατος ασφαλείας και εγγύησης των συνόρων και έπονται
τα ανθρώπινα και τα µειονοτικά δικαιώµατα, όχι γιατί είναι
δευτερεύουσα προτεραιότητα, αλλά γιατί είναι το φυσικό
επακόλουθο, το παρεπόµενο της εµπέδωσης του αισθήµατος
ασφαλείας.
Αυτή είναι µια µεγάλη, αξεπέραστη ιστορική αλήθεια και τις
ιστορικές αλήθειες πρέπει να τις σεβόµαστε. Αν αρχίσουν να
παραβιάζονται τα σύνορα στο όνοµα των ευγενέστερων ίσως
σκοπών, οδηγούµεθα στο διεθνές χάος.
Ταυτόχρονα, µπροστά στην απειλή της κυριαρχίας τους, τα διάφορα
αυταρχικά καθεστώτα θα γίνουν ακόµα πιο τυραννικά, ακόµα πιο
αµείλικτα στις µειονότητές τους. Θα επιδιώκουν βίαια και ταχύτατα
να εξαφανίζουν τέτοια αγκάθια. Και είναι γνωστό πως ο δρόµος
προς την κόλαση είναι σπαρµένος µε τις καλύτερες προθέσεις.
Τεράστιο επίσης θέµα είναι η νοµιµοποίηση πρωτοβουλιών. Ο
ρόλος του ΟΗΕ ποιος είναι; Ο ρόλος του Συµβουλίου Ασφαλείας
ποιος είναι; Τώρα, που η Συµµαχία µετατρέπεται από καθαρώς
αµιγώς αµυντικός µηχανισµός σε ένα µηχανισµό που έχει ευρύτερο
ρόλο και αρµοδιότητες, είναι ανάγκη να ξεκαθαριστεί αυτό το
ζήτηµα. Είναι φυσικό η Συµµαχία να αναζητεί στο νέο διεθνές
περιβάλλον νέο ρόλο. ∆εν µπορεί όµως αυτός ο ρόλος να
υπονοµεύσει τον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών ή και να τον
ακυρώσει, διότι και αυτό τελικά θα αποτελέσει συνταγή
αποσταθεροποίησης.
Και στο τεράστιο αυτό ζήτηµα οφείλω να υπογραµµίσω το κοινό
ανακοινωθέν της Ουάσιγκτον, που αφήνει τα πράγµατα ασαφή και
αόριστα φαντάζοµαι εκ προθέσεως. 'Ετσι, στην εποχή της
παγκοσµιοποίησης, βλέπουµε το ρόλο του ΟΗΕ, αντί να ενισχύεται,
να συρρικνώνεται και πιθανώς να περιθωριοποιείται. Και αυτή η

εξέλιξη µας ανησυχεί σοβαρά. Και µας ανησυχεί διπλά, διότι
συµβαίνει, την ίδια χρονική στιγµή, που διαφαίνεται αυτή η εξέλιξη,
να γίνεται πρακτική χρήση αυτής της καινούριας αντίληψης, αυτής
της σκόπιµης αοριστίας µε τρόπο επιλεκτικό στην ίδια µας τη
γειτονιά.
Οφείλω να εξοµολογηθώ: πιθανώς να µην το βλέπαµε µε τόσο
αυστηρό µάτι, αν δεν γινόταν χρήση της αυτές τις µέρες, αυτές τις
εβδοµάδες. Πιθανώς να µην αντιλαµβανόµαστε και εµείς ακόµα
τους πιθανούς κινδύνους.
'Οταν όµως φαίνεται ότι υπάρχει µια εκ προθέσεως αοριστία για το
ποια θα είναι η σχέση ΟΗΕ, Συµβουλίου Ασφαλείας και των
δυνατοτήτων και πρωτοβουλιών του ΝΑΤΟ -και αυτό, πέρα από
θεωρητικό επίπεδο, το βλέπουµε να µεταφράζεται σε συγκεκριµένες
επιχειρήσεις εδώ και αρκετές εβδοµάδες στην ίδια µας τη γειτονιά-
φυσικό είναι να επιβαρύνονται οι ανησυχίες µας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σ' ένα ρευστό κόσµο, όπου οι εστίες
αστάθειας είναι πολλές, η Συµµαχία οφείλει να λάβει υπόψη της τις
κρίσιµες ισορροπίες στο παγκόσµιο περιβάλλον και κυρίως -και
θέλω να το τονίσω αυτό- να διασφαλίσει µε συνέπεια τη
νοµιµοποίηση των ενεργειών και επιλογών της. 'Οχι να δίνει την
εντύπωση, όχι να αφήνει έστω την εντύπωση ότι ενεργεί
απερίσκεπτα, αυθαίρετα και αλαζονικά.
Θέλω, κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να εκφράσω την
απογοήτευσή µου για τη στάση και τις επιλογές της Κυβέρνησης,
όχι γιατί διαφωνούµε θεωρητικά τουλάχιστον στις µεγάλες επιλογές,
αλλά γιατί σε µία άλλη κρίση, στο χειρισµό της κρίσης απεδείχθη
κατώτερη των περιστάσεων, χάνοντας την ευκαιρία για εθνική
συνεννόηση, για εθνική ενότητα και αδυνατώντας να συνδυάσει τη
σύνεση µε την απαραίτητη αποφασιστικότητα, αδυνατώντας να έχει
καθαρή φωνή και στη συµµαχία και στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
∆υστυχώς, η αποφασιστικότητα είναι πάγιο έλλειµµα της
Κυβέρνησής σας, όπως άλλωστε και η απουσία εθνικής
στρατηγικής.
Πρόσφατη είναι η ζηµιά που πάθαµε µε τον απερίσκεπτο χειρισµό,
δυστυχώς όµως επί µια τριετία, στο θέµα των πυραύλων S-300 και
τραγικές ήταν οι συνέπειες από το φιάσκο στην υπόθεση Οτσαλάν.
Θλιβεροί χειρισµοί, που το µόνο που κατάφεραν ήταν, όχι µόνο να
αποθρασύνουν την Τουρκία, αλλά να ενισχύσουν δυστυχώς τις πιο
ακραίες πολιτικές δυνάµεις στη γείτονα. Πάνω στην υπόθεση
Οτσαλάν επένδυσαν οι δυο µεγάλοι νικητές των τουρκικών
εκλογών, ο Πρωθυπουργός της εισβολής στην Κύπρο και οι Γκρίζοι
Λύκοι, τα πιο αδιάλλακτα εθνικιστικά στοιχεία.
Και αισθάνοµαι την ανάγκη να κάνω µια παρατήρηση, αυστηρή µεν,
αλλά είναι βάσιµη, κύριε Πρωθυπουργέ. Επικαλείσθε τον κίνδυνο
αναβάθµισης του ρόλου της Τουρκίας, για να δικαιολογήσετε την
παθητική σας στάση. Μα, το µεγάλο δώρο σ' αυτές τις πιο
αδιάλλακτες, στις πιο ακραίες πολιτικές δυνάµεις, το κάνατε -όχι εκ
προθέσεως- εσείς µε τον ολέθριο χειρισµό στην υπόθεση Οτσαλάν.
Και από πάνω -δεν είναι της ώρας να γίνει αυτή η κουβέντα, αλλά
είναι ανάγκη να σας το πω συνοπτικά- επιχειρήσατε στην
Εξεταστική Επιτροπή, που συνεστήθη, µε δική σας πράγµατι
πρωτοβουλία, για να χύσει άπλετο φως σ' αυτήν την υπόθεση, για
να ξέρουµε τι πρέπει να αποφεύγεται στο χειρισµό τέτοιων
υποθέσεων, επιχειρήσατε στην ουσία τη συγκάλυψη καλύπτοντας
µε την κυβερνητική πλειοψηφία την άρνηση του πιο κρίσιµου
µάρτυρα, του µάρτυρα-κλειδί, να καταθέσει.
Το τραγικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πως µετά από κάθε
εθνική κρίση, από τα 'Ιµια ως τον Οτσαλάν, και έδαφος χάνουµε και
η Τουρκία γίνεται πιο επιθετική, αποθρασύνεται ακόµα
περισσότερο. Ειδικά στα εθνικά θέµατα η Κυβέρνηση χάνει
ευκαιρίες, χάνει µάχες, υποχωρεί και τελικά δηµιουργεί
µεγαλύτερους κινδύνους και αστάθεια µ' αυτήν τη συµπεριφορά.
Ο  πόλεµος  της  Γιουγκοσλαβίας  ήταν  κατά  την  άποψή  µας,  µε
όλη  την  τραγικότητά  του,  µία  ευκαιρία  για  ένα  νέο  ξεκίνηµα  µε
ενότητα,  µε  συνεννόηση,  µε  εθνική  στρατηγική.  ∆υστυχώς,
χάνεται  και  αυτό.  Χάνεται  για  τον  τόπο  µας  και  η  ευθύνη  σας
ανήκει  ολοκληρωτικά.  Εάν  αυτήν  την  ευθύνη  µε  το  τεράστιο
εθνικό  της  βάρος,  έστω  στοιχειωδώς,  τη  συναισθάνεσθε,  τότε
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έχετε υποχρέωση σήµερα εδώ και τώρα να προσχωρήσετε στην
άποψή µας, για τη σύσταση Εθνικού Συµβουλίου Εξωτερικής
Πολιτικής. Να κάνετε δεκτή αυτήν την πρόταση που θα βοηθήσει και
τον τόπο στους χειρισµούς σας ακόµη και εσάς. Αν επιµείνετε στη
στείρα και µοναχική άρνησή σας, τότε αποδεικνύετε απλώς για µια
ακόµη φορά ότι η Κυβέρνησή σας είναι κυβέρνηση κατώτερη των
κρίσιµων περιστάσεων που διερχόµαστε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κύριος
Πρωθυπουργός έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Καραµανλής µε αιφνιδίασε στην αρχή
διότι νόµιζα ότι θα αρχίσει µε το γνωστό τροπάριο 'Ιµια, S-300,
Οτσαλάν. Τελείωσε µε αυτό το τροπάριο και στην αρχή έφερε το
θέµα της υποταγής. 'Οτι εµείς είµαστε υποταγµένοι και
ακολουθούµε ό,τι λέει το ΝΑΤΟ και δεν µπορούµε να εκφέρουµε
γνώµη. Είναι διαπιστωµένο και δεν πιστεύω να υπάρχει 'Ελληνας
που να αµφιβάλλει ότι δεν συµµετέχουµε στις αεροπορικές
επιχειρήσεις οι οποίες πραγµατοποιούνται στη Γιουγκοσλαβία. Και
θέλω να επαναλάβω αυτό το οποίο είπα και πριν ότι µας ζητήθηκε
να συµµετάσχουµε στις αεροπορικές επιχειρήσεις και αρνηθήκαµε.
Αυτό τι δείχνει; ∆είχνει ότι από πλευράς του ΝΑΤΟ υπήρχε κάποιος
υπολογισµός να µη συµµετάσχουµε και γι'αυτό δε συµµετείχαµε;
∆είχνει αντίθετα ότι έχουµε µία άποψη για τις σχέσεις µας στα
Βαλκάνια. 'Εχουµε µία άποψη η οποία βασίζεται στο κριτήριό µας,
στο γνώµονά µας πώς θα εξυπηρετήσουµε τα συµφέροντα της
χώρας. Και µε βάση αυτήν την άποψη κατευθυνόµαστε.
Είπε ο κ. Καραµανλής ότι ισχυρίστηκα εγώ ή κάποιος Υπουργός ότι
µας ζητήθηκε η συµµετοχή στις χερσαίες δυνάµεις και ότι ο ένας
λέει έτσι και ο άλλος αλλιώς. Κανένας δε µας ζήτησε ποτέ, διότι δεν
υπάρχει απόφαση για παρέµβαση χερσαίων δυνάµεων. Πού το
βρήκε αυτό; Αλλά, τα µπερδεύουµε για να τα παρουσιάζουµε όπως
θέλουµε.
Είπε ο κ. Καραµανλής ότι εγώ µίλησα στην Ουάσινγκτον µε
οµιχλώδεις παραβολές. ∆εν ξέρω σε τι αναφέρεται, αλλά έχει
προφανώς πλήρη άγνοια των συζητήσεων. ∆εν γνωρίζω αν
υπάρχουν πρακτικά, αλλά εάν µεν αναφέρεται στη δηµόσια δήλωσή
µου, αυτή η δηµόσια δήλωσή µου, έγινε επ'ευκαιρία του εορτασµού
των πενήντα ετών. ∆εν ήταν η συζήτηση για το Κόσοβο, δεν ήταν η
συζήτηση για το στρατηγικό ρόλο του ΝΑΤΟ, δεν ήταν η συζήτηση
για τη Ρωσία, δεν ήταν η συζήτηση για τη διεύρυνση. Για όλα αυτά
έγιναν χωριστές συνεδριάσεις. Πού ξέρει, λοιπόν, τι είπα εκεί; Από
πού άντλησε αυτές τις πληροφορίες ότι δεν υπεράσπισα αυτές τις
θέσεις τις οποίες υπεράσπισα εδώ;
Πιστεύω ότι όταν έχει κανείς άγνοια, οφείλει να σιωπά. Εµείς στο
παρελθόν ως ΠΑ.ΣΟ.Κ. και ως Κυβέρνηση έχουµε υποστηρίξει
πολλές φορές θέσεις, οι οποίες ήταν αντίθετες µε κυριαρχούσες
θέσεις ή θέσεις οι οποίες δεν έβρισκαν τη συµφωνία των άλλων
συµµετεχόντων στο ΝΑΤΟ ή θέσεις οι οποίες ήταν σαφώς αντίθετες
µε θέσεις που υπεστήριζαν οι χώρες οι µεγάλες της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης ή οι Ηνωµένες Πολιτείες.
∆εν είχαµε ποτέ κανένα δισταγµό να εκφέρουµε τη γνώµη µας. ∆εν
ήµασταν θεατές και δεν θέλουµε να είµαστε θεατές, επειδή έχουµε
θάρρος να λέµε την άποψή µας. Και τώρα έχουµε θάρρος να λέµε
την άποψή µας, το τι πρέπει να συµβεί για τη χώρα. Και θα ήθελα
εδώ να ρωτήσω το εξής:
Η Νέα ∆ηµοκρατία είναι µέλος του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος.
Το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα πήρε ένα ψήφισµα για την κρίση. Τι
έγινε; Πήρε θέση; ∆εν πήρε θέση; Εκεί ακούσαµε κάποια αντιφατικά
πράγµατα.
Εγώ εν πάση περιπτώσει ας δεχθώ ότι αληθεύει αυτό ότι δεν
ψήφιζε αυτό το πολεµοχαρές ψήφισµα του Ευρωπαϊκου Λαϊκού
Κόµµατος. Ο κ. Καραµανλής ως Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας
έγραψε µήπως κάποιο γράµµα στον κ. Ντεάν τον Πρωθυπουργό
του Βελγίου που ανήκει στο ίδιο κόµµα ή στον Πρωθυπουργό του
Λουξεµβούργου, στον κ. Αθνάρ που ήταν από τους πιο σκληρούς
στην Ουάσινγκτον για να τον κατατοπίσει ότι η παράταξη που

ανήκει στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα εδώ στην Ελλάδα έχει αυτές
τις απόψεις τις οποίες εξέφρασε; 'Εγραψε µήπως στις άλλες
κυβερνήσεις, στους Υπουργούς των Εξωτερικών; Αλλά αυτό βέβαια
µπορεί να µην είναι µέσα στις υποχρεώσεις του. Στο κόµµα, το
οποίο συµµετέχει στην Ευρώπη, πιστεύω ότι είναι στις
υποχρεώσεις του και δεν άκουσα ποτέ για κανένα γράµµα. ∆εν
άκουσα ποτέ τι είχε ως περιεχόµενο αυτό το γράµµα ή αυτή η
τοποθέτηση. Εδώ µονάχα τα ακούσαµε. Εκεί δεν ελέχθησαν.
(Θόρυβος, διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΣΤΑΥΡΟΣ ∆ΗΜΑΣ: Εγγράφησαν στις εφηµερίδες...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): 'Οχι
εφηµερίδες. Εκεί θα ήθελα να πάει ένα γράµµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ µη
διακόπτετε και µη θορυβείτε αγαπητοί συνάδελφοι. 'Εχει φωνή ο
Πρόεδρός σας και θα µιλήσει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): 'Οσον
αφορά τη θέση, θα έπρεπε η θέση αυτή να είναι ξεκάθαρη και να
έχει λεχθεί και σε όσους συνεργαζόσαστε για να ξέρετε και εσείς και
να βοηθάτε µε αυτόν τον τρόπο και τη χώρα, όπως ισχυρίζεστε ότι
θέλετε να τη βοηθήσετε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι σε ένα άλλο θέµα. Μας είπε
ο κ. Καραµανλής ότι δεν είναι η Ευρώπη που οραµατίστηκαν οι
κύριοι της Νέας ∆ηµοκρατίας. Στην Ευρώπη δεν έχει παρά να
εξετάσει κανείς την πορεία της πολιτικής εξέλιξης. Ποιοι
κυριαρχούσαν µέχρι το 1997; ∆εν κυριαρχούσαν οι δυνάµεις οι
οποίες έχουν τις ίδιες απόψεις µε τη Νέα ∆ηµοκρατία; ∆εν ήταν τα
χριστιανοδηµοκρατικά κόµµατα τα οποία καθόριζαν την πορεία της
Ευρώπης; Αυτοί δεν είναι που θέλουν να δώσουν ή ήθελαν να
δώσουν στην Ευρώπη µία µορφή όπου θα κυριαρχεί το οικονοµικό
στοιχείο; Αυτοί δεν έχουν, όπως οι 'Αγγλοι συντηρητικοί ως
κυρίαρχη άποψη ότι πρέπει να είναι ένας χώρος ενιαίας αγοράς;
Αυτοί δεν αρνήθηκαν να προχωρήσει η κοινή εξωτερική πολιτική
άµυνας; Αυτοί και στις τελευταίες συνεδριάσεις που οι κυβερνήσεις
εκπροσωπούν αυτούς τους χώρους, αρνούνται αυτήν την κοινή
εξωτερική πολιτική άµυνας και ασφάλειας.
Μη µέµφεται, λοιπόν, την Ευρώπη κατ' αυτόν τον τρόπο ο κ.
Καραµανλής. Ας µέµφεται πρώτα αυτούς µε τους οποίους
συνεργάζεται η παράταξή του, ας µέµφεται αυτούς οι οποίοι
καθόρισαν την πορεία µέχρι τώρα και οι οποίοι δεν ήθελαν να
υπάρχει µία κοινή εξωτερική πολιτική ασφάλειας και άµυνας.
'Οσον αφορά εµάς, εµείς έχουµε πει ξεκάθαρα το εξής: ∆εν είναι
αυτή η Ευρώπη βεβαίως η οποία ανταποκρίνεται στα δικά µας
ιδεώδη ή στις δικές µας προδιαγραφές. Η Ευρώπη -θα
χρησιµοποιήσω και τον όρο που έχω χρησιµοποιήσει και άλλοτε-
είναι ένα πεδίο αντιπαράθεσης, είναι ένα πεδίο που µε µάχες, µε
αγώνες, πραγµατοποιούνται ορισµένες εξελίξεις. Και εµείς δεν
συµφωνούµε µε αυτήν την πορεία η οποία έχει βάλει µέχρι τώρα
την εξωτερική πολιτική σε υποδεέστερη θέση. Αλλά εµείς, από τότε
που είµαστε Κυβέρνηση, το έχουµε υποστηρίξει σθεναρά, παντού
σε όλα τα σηµεία, και στη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ.
Ας µην παρουσιάζουµε, λοιπόν, µία εικόνα ότι δήθεν οι
ευρωπαϊστές από αυτήν τη µεριά της Αίθουσας έκαναν ό,τι
µπορούσαν και οι άλλοι δεν ακολούθησαν αυτήν την πορεία.
Ε, δεν έκαναν ό,τι δεν µπορούσαν. ∆εν ήθελαν αυτήν την εξωτερική
πολιτική, δεν ήθελαν αυτήν την πορεία της Ευρώπης. 'Ηθελαν την
Ευρώπη καθαρά µια οικονοµική ένωση. Και γι' αυτό η Ευρώπη δεν
βρίσκεται σ' αυτό το σηµείο που θα µπορούσε να είναι, µε δική τους
ευθύνη.
Και ας έλθω τώρα στο περίφηµο θέµα του Συµβουλίου Εξωτερικής
Πολιτικής, που ακούσαµε επανειληµµένα.
Στην  "ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ"  της  Κυριακής,  δηµοσίευσε  ένα  άρθρο  ο
κ.  Βύρωνας  Θεοδωρόπουλος.  'Οπως  ίσως  θα  γνωρίζετε,  ο  κ.
Βύρωνας  Θεοδωρόπουλος  υπήρξε  πρέσβης,  είναι  πρέσβης  επί
τιµή  και  υπήρξε  από  τους  κύριους  πρωταγωνιστές  της
εξωτερικής  πολιτικής  επί  του  Κωνσταντίνου  Καραµανλή.  Γράφει,
λοιπόν,  σ'  αυτό  το  άρθρο  και  θα  µου  επιτρέψετε  να



6432 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

σας το διαβάσω για να κλείσω: "Αν υπάρχουν συγκεκριµένες ιδέες
για το πώς θα έπρεπε να κινηθεί η Κυβέρνηση, καλό και χρήσιµο
για τον τόπο θα είναι να λεχθούν τώρα, όχι αναγκαστικά δηµόσια,
αλλά χωρίς να περιµένουν τη σύγκληση συµβουλίου των Αρχηγών.
Και ας µου επιτραπεί να ξαναγυρίσω σε προσωπικές αναµνήσεις,
από τα χρόνια που εν ενεργεία παρακολούθησα ουκ ολίγα από
τέτοια συµβούλια και έχω πεισθεί πως η χρησιµότητά τους στο
σχηµατισµό της λεγόµενης εθνικής οµοψυχίας, υπήρξε πολύ µικρή,
αν µη και αρνητική. Η εθνική οµοψυχία και τότε και τώρα δεν
εξαρτάται από συµβούλια και επιτροπές ή όποιες άλλες θεσµικές
ρυθµίσεις, αλλά από τον εξοβελισµό υπολογισµών πολιτικού
κόστους ή πολιτικής ωφέλειας των ηγετών".
Γι' αυτό δεν υπάρχει εθνική οµοψυχία. Γιατί η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση δεν εξοβελίζει τους υπολογισµούς πολιτικού κόστους
ή πολιτικής ωφέλειας. Πάνω σ' αυτούς τους υπολογισµούς και µόνο
στηρίζει την πολιτική της και την παρουσία της.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Κύριε Πρόεδρε, είπε διάφορα ο Πρωθυπουργός. Σε
ορισµένα δεν θα απαντήσω, επειδή προφανώς δεν παρακολουθεί
και την επικαιρότητα. Θα του στείλω αύριο την επιστολή που
έστειλα στους αρχηγούς του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος από τις
7 Απριλίου ...
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
... εκθέτοντας αναλυτικά τις απόψεις µας, τις αντιρρήσεις και
επιφυλάξεις µας. Θα σας τη στείλω να τη δείτε, για να την έχετε και
στο αρχείο σας. 'Ισως εµπνευστείτε και από εκεί λίγο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Το ερώτηµα που τίθεται είναι το εξής: προσπαθείτε να µας πείτε
τώρα ποιοι έφταιγαν για την Ευρώπη. Κατ' αρχήν, µην κάνετε
τέτοιες µικρόκαρδες αναφορές. Η δική µας άποψη είναι ότι η
σηµερινή Ευρώπη, ειλικρινά σας το λέω, ασχέτως το ποιοι
κυβερνούν σήµερα ή κυβερνούσαν χθες, δεν ανταποκρίνεται σ'
αυτό που θα θέλαµε. Και, εµµέσως πλην σαφώς, ήρθατε και
ταυτιστήκατε µε αυτήν την άποψη τώρα, πριν από ελάχιστα λεπτά.
'Οµως, επειδή πήγατε να ρίξετε τις ευθύνες στους πρώην, εν πάση
περιπτώσει, κύριε Πρωθυπουργέ, πώς να το κάνουµε, σήµερα
κυβερνούν οι νυν. Και είναι αυτοί, οι νυν, οι οποίοι
προσυπογράφουν τους βοµβαρδισµούς. ∆εν έχουν αυτοί ευθύνες;
Εγώ δεν λέω ότι οι προηγούµενοι τα έκαναν τέλεια. Αυτοί όµως,
στους οποίους συµπεριλαµβάνεστε και σεις;
Ασχέτως τι λέτε εδώ για εσωτερική κατανάλωση, πάντως εγκρίνατε
χωρίς επιφυλάξεις και χωρίς αντιρρήσεις. ∆ιότι αυτά µπορεί να τα
λέτε σε µας, µπορεί να τα ψιθυρίσατε και σε κάποια αυτιά, δεν
καταγράφησαν πουθενά όµως ξεκάθαρες ενστάσεις. ∆εν δώσατε
γραπτές επιφυλάξεις και αντιρρήσεις. ∆εν είχατε καµία πολιτική
παρέµβαση στο ζήτηµα αυτό, στους πολλούς µήνες που
εξελισσόταν, µέχρι να φθάσει στο αποκορύφωµα.
Μου διαβάσατε ένα άρθρο από µια εφηµερίδα. 'Εγκριτος ο
συγγραφέας. Σεις γιατί δεν ρωτάτε τον Υπουργό σας των
Εξωτερικών, ο οποίος σωφρόνως ποιών, έχει δείξει ότι τείνει
ευήκοον ους στη σκέψη για Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής
Πολιτικής;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Γιατί δεν ρωτάτε τους
µετασχόντας τότε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Εµείς πιστεύουµε ότι αυτή η υπόθεση θα βοηθήσει.
Εάν εσείς όµως εµµένετε τόσο πολύ στο µοναχικό σας δρόµο, να
σας θυµίσω ότι ίσως µένει µια εκκρεµότητα: να καταργήσετε ένα
νόµο που ψήφισε η δική σας πλειοψηφία προ τετραετίας και έκανε
το πρώτο βήµα για τη σύσταση Εθνικού Συµβουλίου Εξωτερικής
Πολιτικής...
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

... µε τη σύσταση τότε, η οποία βεβαίως ποτέ δεν υλοποιήθηκε,
διακοµµατικής επιτροπής για την εξωτερική πολιτική.
Μας είπατε ακόµα για τα γνωστά τροπάρια. ∆εν µπορώ να
καταλάβω αυτήν την έκφραση. ∆ηλαδή, όταν µιλάµε για υποθέσεις
όπου οι δικοί σας χειρισµοί έβλαψαν τη χώρα, είναι τροπάρια που
δεν πρέπει να λέγονται; Εκτός αν είστε υπερήφανος για την
υπόθεση Οτσαλάν ή για τους S-300 και περίπου µας απαγορεύετε
να τα αναφέρουµε κιόλας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Μας είπατε µάλιστα και κάτι βαρύ. Μας είπατε περίπου ότι πρέπει
να σιωπούµε. Να το ξεκαθαρίσουµε αυτό, κύριε Πρόεδρε, εδώ. Το
ξέρω και φαίνεται κάθε φορά, ότι ο κύριος Πρωθυπουργός δεν
χαίρεται µε την κριτική που του κάνουµε. Αυτό µέχρι ενός σηµείου
είναι εύλογο. Κανείς δεν χαίρεται, εάν υφίσταται δίκαιη αλλά
αυστηρή κριτική. Είναι φανερό όµως επίσης ότι εκνευρίζεται και
ενοχλείται και µας ζητά να σιωπούµε.
Εµείς, λοιπόν θα του κάνουµε µια πρόταση. Εµείς είµαστε
διατεθειµένοι, αν ακολουθήσει µια πολιτική που θα έχει φωνή η
Ελλάδα, που θα µπορέσει να έχει ένα ενιαίο µέτωπο εθνικής
συνεννόησης µε όλες τις πολιτικές δυνάµεις, χωρίς να ταυτιστούν οι
απόψεις µας, τότε εµείς, είµαι βέβαιος, η µεγάλη πλειοψηφία του
ελληνικού λαού, πιθανότατα και τα άλλα κόµµατα, θα τον
χειροκροτήσουν. Με την τακτική που ακολουθεί, το µόνο που κάνει
είναι να παίρνει κανένα µπράβο, όχι από τους 'Ελληνες πολίτες, όχι
από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, αλλά από ξένους.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Και αυτό για µας, δεν είναι η καλύτερη πυξίδα και το καλύτερο
κριτήριο, για να πορεύεται µια Κυβέρνηση και µάλιστα εν µέσω
κρίσεως.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κύριος
Πρωθυπουργός έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, εµείς, όπως ξέρουν όλοι οι συνάδελφοι του
ΠΑ.ΣΟ.Κ., έχουµε µιλήσει εδώ και πολύ καιρό, έχουµε µιλήσει πριν
από είκοσι χρόνια και πλέον για µια άλλη Ευρώπη, την Ευρώπη
των λαών. Και έχουµε διαγράψει από πριν από το 1980 το πώς
βλέπουµε αυτήν την Ευρώπη, ότι θα πρέπει να είναι κυρίαρχα µια
πολιτική ένωση, ότι δεν θα πρέπει να περιορίζεται στο οικονοµικό
πεδίο και ότι θα πρέπει να χαράξει άλλες γραµµές όσον αφορά τη
διεθνή πολιτική, την κοινωνική πολιτική κλπ.
Η προσπάθειά σας, λοιπόν, να δείξετε ότι ταυτιστήκαµε αυτήν τη
στιγµή µε τη δική σας θέση, δείχνει ότι έχετε ξεχάσει όλη αυτήν την
προσπάθεια, τις προβολές των απόψεων τις οποίες έκανε το
ΠΑ.ΣΟ.Κ..
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι. Γιατί το κάνετε αυτό; Είναι σωστό αυτό που κάνετε;
∆εν µπορεί ο Πρωθυπουργός να µιλήσει στην Βουλή; Πρέπει να
πάρει την άδειά σας; Τι είναι αυτά τα πράγµατα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): 'Οσον
αφορά τις θέσεις που αναφέρατε για το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο, θα
παρακαλέσω τον Υπουργό Εξωτερικών να σας στείλει τα κείµενα
για να τα διαβάσετε και σεις και να δείτε ποιες θέσεις υποστηρίξαµε
στα Συµβούλια Γενικών Υποθέσεων και Υπουργών Εξωτερικών.
Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι είµαι και είµαστε υπερήφανοι για την
εξωτερική πολιτική που ακολουθήσαµε, γιατί εµείς πιστεύουµε ότι
σε κάθε δύσκολη στιγµή υπερασπίσαµε τα συµφέροντα της χώρας
αποτελεσµατικά και τα υπερασπίσαµε έτσι, ώστε η χώρα να κάνει
βήµατα µπροστά. Μπορούσαµε να το συζητήσουµε άλλη φορά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
'Οσον αφορά το "µπράβο" που είπατε ότι εισπράττουµε από τους
ξένους, επειδή το έχετε ξαναπεί εδώ σ'αυτήν την Αίθουσα, θέλω να
σας πω ότι ένα µεγάλο µπράβο εισπράξαµε: Το 1996 από τον
ελληνικό λαό.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
Και εσείς δεν το εισπράξατε τότε, παρ'όλα τα 'Ιµια, παρ'όλη την
εκµετάλλευση την οποία κάνατε, παρ'όλη την προσπάθεια να
παρουσιάσετε και τότε τη δική µας πολιτική ως προδοσία. Και είναι
θα έλεγα ντροπή -και το επαναλαµβάνω µε αφορµή άλλη συζήτηση
η οποία έγινε- να επανέρχεστε συνεχώς στο ίδιο θέµα. Οι ξένες
δυνάµεις υποστηρίζουν εδώ κάποια παράταξη και δεν είναι ο
ελληνικός λαός ο οποίος της δίνει δύναµη και εξουσία. Εµείς,
αντλούµε τη δύναµή µας από τον ελληνικό λαό.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Πρόεδρε,
αλλά θα πρέπει να προχωρήσει και η συζήτηση που κάνουµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Τώρα τα τελευταία τι τα θέλατε; Εγώ δεν έκανα
τέτοιες αναφορές, αλλά είναι φανερό ότι όποιος έχει τη µύγα
µυγιάζεται. ∆ιαφορετικά δεν εξηγείται αυτό.
Εγώ σας είπα απλώς ότι εµείς µε χαρά -φαντάζοµαι και τα άλλα
πολιτικά κόµµατα και, φαντάζοµαι, το σύνολο ίσως του ελληνικού
λαού- θα θέλαµε να χειροκροτήσουµε µία εξωτερική πολιτική, η
οποία θα έκανε εθνικά υπερήφανους όχι µόνο εσάς και λίγους από
τους συνεργάτες σας, αλλά θα έκανε υπερήφανο όλον τον ελληνικό
λαό. Σε αυτό θα θέλαµε να συµβάλουµε κιόλας µε ένα
συµβουλευτικό ρόλο µέσα από το θεσµικό όργανο που σας έχουµε
προτείνει -εµµέσως το έχετε σε ένα βαθµό αποδεχθεί και εσείς ως
παράταξη, απλώς δεν το υλοποιείτε- εάν το θέλετε και εσείς.
Σας έκανα µία αναφορά, που για µας είναι καθοριστική. Είναι
φανερό ότι αντί για το δικό µας "µπράβο" -και δεν εννοώ µόνο το
κοµµατικό µας "µπράβο"- προτιµάτε άλλα "µπράβο". Από εκεί
κάνατε εσείς µία τεράστια αναγωγή, η οποία προφανώς οφείλεται
σε ένοχα συναισθήµατα ή σε πράγµατα που, επειδή λέτε ότι έχω
άγνοια, πιθανόν ξέρετε και δεν ξέρω εγώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να ελαφρύνω λίγο την ατµόσφαιρα,
γιατί ο κύριος Πρωθυπουργός µίλησε για είκοσι χρόνια πριν. Αυτό
µην το αναφέρετε. Μη θυµηθούµε τι λέγατε πριν από είκοσι χρόνια,
γιατί πριν από είκοσι χρόνια, ούτε για Ευρώπη λέγατε ούτε για κοινή
εξωτερική πολιτική λέγατε. Είχατε µία πολιτική, η οποία ήταν
τυχοδιωκτική και ευθέως λειτουργούσε σε µία κατεύθυνση µακριά
από τις συµµαχίες και τους συνεταιρισµούς της χώρας.
Χαιρόµαστε, γιατί τελικά σας πήρε είκοσι χρόνια να έρθετε σε έναν
κάποιο λογαριασµό. Εκεί όµως που επιµένουµε είναι ότι µε την
τακτική που ακολουθείτε δεν µπορείτε τελικά να προβάλετε µία
ισχυρή θέση της χώρας µας. Επικαλείστε την ισχυρή Ελλάδα και
αµέσως µετά µόνος σας στις συνεντεύξεις λέτε ότι είναι, δυστυχώς,
µικρή και αδύναµη η χώρα µας.
Εµείς δεν σας λέµε ότι µπορούµε να κάνουµε την παγκόσµια
δύναµη. Σας λέµε όµως ότι µπορούµε -και θα βοηθούσε σε αυτήν
την κατεύθυνση µία στοιχειώδης εθνική συνεννόηση- να έχουµε
καθαρή φωνή, να έχουµε δυνατή φωνή, να γινόµαστε ενοχλητικοί
ενίοτε. ∆εν έχουµε τέτοια συµπλέγµατα, δεν έχουµε τέτοιες ενοχές.
Εµείς τις επιλογές µας, τους σηµερινούς προσανατολισµούς τους
έχουµε κάνει µε συνέπεια. ∆εν έχουµε ανάγκη πιστοποιητικών.
Είναι φανερό ότι η διαφωνία µας, πέρα από τις επιµέρους
αντιπαραθέσεις, εστιάζεται σε ένα κοµβικό σηµείο. Εσείς βλέπετε το
πράγµα άσπρο ή µαύρο.'Η λέµε παντού "ναι" -είµαστε "Υesmen"- ή
αλλιώς πρέπει "να τα σπάσουµε", να πάµε σε ανοικτή ρήξη. Εµείς
πιστεύουµε ότι υπάρχει ο δρόµος που συνδυάζει τη σύνεση µε την
αποφασιστικότητα. Στο κάτω-κάτω της γραφής, όταν έχεις καθαρή
και δυνατή φωνή και µάλιστα στηριγµένη σε ένα εθνικό µέτωπο,
τότε σίγουρα σε παίρνουν πιο σοβαρά, σε υπολογίζουν
περισσότερο όλοι οι άλλοι, ακόµη και οι ισχυροί της γης.
Είπε ακόµη ο κύριος Πρωθυπουργός τι υποστήριξε η Ελλάδα στο
Συµβούλιο Γενικών Υποθέσεων. Το βέβαιο είναι ότι εκείνο το
Συµβούλιο αποφάσισε την παράταση των βοµβαρδισµών, την

επέκτασή τους και η οποιαδήποτε επιφύλαξη -αν αναφέρθηκε- δεν
κατεγράφη.
Εγώ θα περίµενα ακόµη και εγγράφως να το κάνετε αυτό. Το λέω
αυτό και επιµένω, όχι για λόγους εντυπώσεων. Πιστεύω ότι
υπάρχουν κι άλλες φωνές και πολιτικές δυνάµεις και µέσα στην ίδια
τη Συµµαχία, που µε µεγάλη και αυξανόµενη επιφύλαξη βλέπουν τα
τεκταινόµενα. Το αναφέρω, γιατί πιστεύω ότι πιθανώς να
προκύψουν ευκαιρίες για δηµιουργικές πρωτοβουλίες και
παρεµβάσεις.
Το αναφέρω ακόµη και για ιστορικούς λόγους, κύριε Πρόεδρε. Γιατί;
Πράγµα που απευχόµαστε όλοι, αν η υπόθεση αυτή πάρει τη
µορφή γενικευµένης αποσταθεροποίησης, τότε θα έχει πολύ µεγάλη
σηµασία ποιος, πότε, σε ποια χρονική στιγµή, σε ποια συγκυρία
είπε την αλήθεια, είπε το σωστό, προειδοποίησε για τους κινδύνους
που κρύβονται.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Νίκος
Κωνσταντόπουλος έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου): Κύριε Πρόεδρε,
εγώ θα εκφράσω για µία ακόµη φορά τη λύπη µου, γιατί ο κ.
Σηµίτης δεν θέλησε ούτε τη σηµερινή συζήτηση να αξιοποιήσει, για
να προκύψει επιτέλους, µία πολιτική συνεννόηση, για να έρθει η
πολιτική µας ζωή, το Εθνικό Κοινοβούλιο, σε πλήρη αντιστοιχία µε
την οµόθυµη θέληση του ελληνικού λαού εναντίον του πολέµου.
∆υστυχώς, ο κύριος Πρωθυπουργός και αυτήν τη συζήτηση την
οδήγησε στα έµπεδα των παραταξιακών αντιπαραθέσεων, στο
κάτεργο αυτού του µονότονου πια δικοµµατικού ανταγωνισµού" για
το ποιος φταίει, για το ποιος φταίει περισσότερο, για το ποιος είναι
χειρότερος από τον άλλον.
Aυτή η εικόνα είναι κατώτερη της οµόθυµης θέλησης του ελληνικού
λαού. Ο ελληνικός λαός λέει ένα οµόθυµο "όχι" στον πόλεµο. Και
αυτήν την οµόθυµη αντιπολεµική του διάθεση ο ελληνικός λαός δεν
τη χαρίζει σε καµιά κυβέρνηση και σε κανένα κόµµα!
Λυπάµαι, γιατί ο κύριος Πρωθυπουργός και σήµερα, αντί να
ενηµερώσει τη Βουλή για τις σοβαρές εξελίξεις τόσο στον πόλεµο
στη Γιουγκοσλαβία, όσο και στο ΝΑΤΟ, προτίµησε να ξεκινήσει µε
αφορισµούς για ψηφοθηρίες της Αντιπολίτευσης. Ακυρώνει
ουσιαστικά τη σηµασία αυτής της συζήτησης και την µετατρέπει σε
έναρξη της προεκλογικής εκστρατείας για τις ευρωεκλογές. Θέλω να
πω στον κύριο Πρωθυπουργό ότι, ακόµη και ως έναρξη της
προεκλογικής του εκστρατείας, η οµιλία του δεν είναι πειστική. O
ελληνικός λαός βλέπει καθηµερινά εφιαλτικές εικόνες από τους
βοµβαρδισµούς που συνεχίζονται. Και οι βοµβαρδισµοί
συνεχίζονται, κύριε Πρωθυπουργέ, και µε τη δική σας υπογραφή.
∆εν έχει ανάγκη ο ελληνικός λαός από µαγικές εικόνες, δεν
πρόκειται να πιστέψει όλα αυτά, τα οποία εσείς του λέτε,
κατασκευάζοντας µια ανύπαρκτη κατάσταση, για όσα
διαδραµατίζονται.
Είπατε, κύριε Πρωθυπουργέ, και άλλες φορές ότι ζούµε τη
µεγαλύτερη δοκιµασία της ανθρωπότητας µετά το B' Παγκόσµιο
Πόλεµο. Και έτσι είναι. Αλλά αυτήν την εφιαλτική δοκιµασία της
ανθρωπότητας την έχετε εγκρίνει, την έχετε υπογράψει, την έχετε
αποδεχθεί, την έχετε νοµιµοποιήσει. Και οφείλετε να µιλήσετε τη
γλώσσα της αλήθειας!
∆ιαβεβαίωσε ο κύριος Πρωθυπουργός και σήµερα τη Βουλή ότι
τίποτε δεν άλλαξε στο καταστατικό του ΝΑΤΟ. Ολόκληρος ο
κόσµος,  λοιπόν,  έχει  παραφρονήσει,  ο  παγκόσµιος  Τύπος,  οι
διεθνείς  αναλυτές,  που  σχολιάζουν  την  τεράστια  αλλαγή  που
συνιστά  η  νέα  διακήρυξη  του  ΝΑΤΟ,  καταστρέφοντας  όλες  τις
δοµές  της  ειρηνικής  συνύπαρξης  των  κρατών  και  των  λαών;
'Ολος  ο  κόσµος,  λοιπόν,  ενυπνιάζεται  και  φαντασιώνεται,
µιλώντας  για  µία  διακήρυξη  που,  ούτε  λίγο  ούτε  πολύ,
προβλέπει  επιθετική  δράση  του  ΝΑΤΟ  σε  οποιοδήποτε  σηµείο
του  πλανήτη  αποφασισθεί  από  την  ηγεσία  του,  χωρίς
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την έγκριση του ΟΗΕ; ∆εν νοµίζω ότι είναι προς το συµφέρον ούτε
του κυρίου Πρωθυπουργού ούτε της Βουλής ούτε του ελληνικού
λαού να λέγονται τέτοια πράγµατα σε πείσµα της πραγµατικότητας,
να κατασκευάζεται αυτή η εικόνα ερήµην της πραγµατικότητας.
Ο κύριος Πρωθυπουργός, αντιδικώντας µε τον Αρχηγό της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, είπε ότι του ζητήθηκε να πάρει µέρος
η Ελλάδα στους βοµβαρδισµούς και είπε "όχι". Εγώ, λοιπόν, τον
καλώ, στο όνοµα αυτής της λογικής, χάρη του συµφέροντος του
λαού µας, εάν του ζητηθεί να λάβουµε µέρος σε χερσαίες
επιχειρήσεις, να δηλώσει από τώρα ότι θα πει "όχι".
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Αφού
το είπαµε αυτό, κύριε Κωνσταντόπουλε. ∆εν το ακούσατε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου): Σε χερσαίες
επιχειρήσεις, να πείτε από τώρα "όχι".
Και να πείτε ακόµη από τώρα ότι δεν θα παρέχετε τις διευκολύνσεις
τις οποίες δίνετε συστηµατικά για την υποστήριξη των χερσαίων
επιχειρήσεων. Γιατί όλη η βόρεια Ελλάδα ξέρει τι γίνεται στη
Θεσσαλονίκη. 'Ολη η Ελλάδα ξέρει ότι παρέχονται διευκολύνσεις για
την υποστήριξη των χερσαίων επιχειρήσεων.
Εγώ δεν θέλω να συνεχίσω, κάνοντας αυτές τις παρατηρήσεις. Γιατί
πραγµατικά, οι στιγµές είναι δύσκολες. Και ο καθένας είναι
υπεύθυνος απέναντι στον ίδιο του τον εαυτό, απέναντι στο λαό και
απέναντι στην ιστορία.
Θα ήθελα όµως να κάνω µία τελευταία παρατήρηση: Κύριε
Πρωθυπουργέ, ο ελληνικός λαός και τα κόµµατα της Βουλής έχουν
µεγαλύτερη ευθύνη από όση εσείς φαντάζεσθε, πολύ µεγαλύτερη
από αυτήν που εσείς, ως Αντιπολίτευση, δείξατε πάρα πολλές
στιγµές.
Τη δύσκολη θέση στην οποία βρέθηκε η Κυβέρνησή σας, την
κατανοούν τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. ∆εν χρειάζονται οι
µαγικές εικόνες, ούτε η απόκρυψη της αλήθειας. Υπάρχουν όµως,
απόψεις, ιδέες, προτάσεις, που εάν είχατε τη δύναµη να τις
ακούσετε, εάν είχατε τη δύναµη να τις υλοποιήσετε, θα κέρδιζε η
χώρα.
Οι πραγµατικοί ηγέτες, που υπερασπίζονται το πραγµατικό
συµφέρον της χώρας, ξεχνούν τις παραταξιακές αντιπαλότητες, τα
κοµµατικά συµφέροντα και σκέφτονται µε όρους έθνους, χώρας,
λαού. Μιλούν τη γλώσσα της αλήθειας και αξιοποιούν την κριτική.
∆έχονται, κύριε Πρωθυπουργέ, την κριτική και δεν θέλουν πάση
θυσία να δικαιολογήσουν τις επιλογές τους. ∆έχονται τις συσκέψεις
των πολιτικών Αρχηγών, δέχονται το Συµβούλιο Εξωτερικής
Πολιτικής, όχι ως πανάκεια που θα λύσει το πρόβληµα της εθνικής
µας στρατηγικής, αλλά ως µια διαδικασία που θα διασφαλίσει ένα
κλίµα πολιτικής συνεννόησης και εθνικής οµοψυχίας. ∆έχονται τη
διευρυµένη συζήτηση στη Βουλή και δεν την αποκλείουν. ∆έχονται
το ψήφισµα της Βουλής για να καταδικαστούν οι βοµβαρδισµοί,
όταν αρχίζει ο πόλεµος. ∆έχονται, κύριε Πρωθυπουργέ, να τεθεί
στην έγκριση της Βουλής η υπογραφή που βάλατε εσείς για τη νέα
δοµή του ΝΑΤΟ, κάτω από τη ∆ιακήρυξη της ∆ιάσκεψης Κορυφής
της Ουάσινγκτον και δεν λένε, "δεν έγινε τίποτα, δεν συντρέχει
κανένας λόγος και δεν υπάρχει καµία αναγκαιότητα να συζητηθούν
αυτά τα θέµατα".
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
Αυτά δέχονται οι κυβερνήσεις που θέλουν να βρεθούν σε
αντιστοιχία µε την οµόθυµη θέληση του ελληνικού λαού.
Αναφερθήκατε στο άρθρο του κ. Βύρωνα Θεοδωρόπουλου. Επειδή,
λοιπόν, αναφερθήκατε σε αυτό το άρθρο του βετεράνου αυτού
διπλωµάτη, ο οποίος µε την ευθύνη και την εσωτερικότητα που
διακρίνει το λόγο του γράφει ορισµένες σκέψεις, µόνο αυτό είδατε
στο άρθρο του κ. Θεοδωρόπουλου; ∆εν είδατε εκείνο το οποίο
αποτελεί για σας την ηχηρότερη διάψευση όλων αυτών που είπατε;
∆ιαβάζοντας τη δισέλιδη διακήρυξη του ΝΑΤΟ, λέει ο κ.
Θεοδωρόπουλος, "διερωτώµαι τι σηµαίνουν οι λέξεις πως όλα τα

µέλη του ΝΑΤΟ θα συµβάλλουµε σε ένα µέλλον, όπου ο πόλεµος
θα είναι αδιανόητος, ότι κεντρικός µας στόχος θα είναι η συλλογική
άµυνα και η σταθερή αντιµετώπιση εκείνων που καταπατούν τα
ανθρώπινα δικαιώµατα, εκείνων που επιδίδονται σε πόλεµο και
κατάκτηση εδαφών". "Ενθαρρυντικά όλα αυτά, λέει ο κ.
Θεοδωρόπουλος, µόνο που λεγόµενα τούτη τη στιγµή, θυµίζουν το
Οργουελικό 1984, όπου η εξουσία έχει επιβάλλει τη γλώσσα
Νιούσπικ, στην οποία πόλεµος σηµαίνει ειρήνη και ειρήνη, σηµαίνει
πόλεµος...."
Αυτή τη διάλεκτο του Νιούσπικ, είναι που σήµερα άκουσε η Εθνική
Αντιπροσωπεία από µέρους σας, κύριε Πρωθυπουργέ. Και λέει και
κάτι άλλο ο κ. Θεοδωρόπουλος. Λέει πως όλη αυτή η εφιαλτική
εξέλιξη, δείχνει ότι η Ευρωπαϊκή 'Ενωση παζάρεψε µια στυγνή,
στεγνή, µονόχνοτη και µονοδιάστατη οικονοµική ένωση και
εξεχώρισε το µεγάλο κεφάλαιο της Κοινής Εξωτερικής Πολιτικής και
της πολιτικής για τη σταθερότητα και την ασφάλεια στις ΗΠΑ.
Εάν θέλετε, λοιπόν, να επικαλείσθε διαπιστώσεις για να τις
χρησιµοποιείτε, να επικαλείσθε στην ολότητά τους αυτές τις
απόψεις. Γιατί εκείνο που τελικά, µέµφεσθε τους άλλους, το
διαπράττετε εσείς. Εσείς είστε που δεν θέλετε πολιτική συνεννόηση
στα θέµατα εθνικής στρατηγικής και εσείς είστε που πραγµατικά
ενεργοποιείτε αυτήν τη νοοτροπία, δείγµα της οποίας το
επικοινωνιακό επιτελείο της Κυβέρνησης έδειξε, τρίβοντας τα χέρια
του, διότι λέει στην αναµπουµπούλα του πολέµου, εξασφαλίζεται
και µια µεγαλύτερη για σας εκλογική συσπείρωση. Εκεί φθάσατε;
Ο Οργουελικός κόσµος τον οποίο περιγράφει ο κ. Θεοδωρόπουλος,
εσείς επικαλεσθήκατε, δεν είναι στη µυθιστορηµατική φαντασία,
είναι στην πραγµατικότητα. Και αυτός ο κόσµος είναι που βγάζει τη
γλώσσα, προκλητικά περιφρονεί και χλευάζει όλες τις αξίες που
έθρεψαν τον κόσµο και ενέπνευσαν αγώνες. Αγώνες που φτιάξανε
το δηµοκρατικό πολιτισµό για τον οποίο περηφανευόµαστε ως λαοί
της Ευρώπης.
Κύριε Πρωθυπουργέ, στη γειτονική Γιουγκοσλαβία δεν γίνεται
"στρατιωτική παρέµβαση, δεν γίνεται επιχείρηση". Γίνεται πόλεµος
φρικαλέος, αδυσώπητος, άγριος πόλεµος, τυχοδιωκτικός και
ακατανόητος, που δεν έχει καµία νοµιµοποίηση, ούτε ηθική ούτε
νοµική ούτε πολιτική ούτε ιστορική.
Αυτός, λοιπόν, ο πόλεµος δεν είναι τηλεοπτικό παιχνίδι ώστε
κάποιοι να βολεύονται, να κάνουν σχόλια εκ του ασφαλούς, µε
άνεση να συµπεριφέρονται ως θεατές ή ως κριτές, χωµένοι στην
πολυθρόνα τους, πίνοντας, τρώγοντας και χαχανίζοντας µεταξύ
τους στις διάφορες συναναστροφές.
Ο πόλεµος είναι έγκληµα κατά της ανθρωπότητας, καταστρέφει τη
ζωή, τη χώρα, τη φύση, τον πολιτισµό, τα µνηµεία, τους πολίτες, τις
υποδοµές, τους λαούς, το παρόν και το µέλλον. 'Εχει δύναµη
αποκάλυψης ο πόλεµος και τίποτα δεν µένει µετά τον πόλεµο όµοιο
όπως ήταν πριν.
'Οσοι, λοιπόν, κύριε Πρωθυπουργέ, ψάχνουν για κατά συνθήκη
ψεύδη και άλλοθι σκοπιµότητας ώστε να δικαιολογήσουν ως
αναγκαιότητα αυτόν τον πόλεµο, ως αναπόφευκτη αυτήν τη
βαρβαρότητα, ε, αυτοί..." τη ζωή τους εξευτελίζουν...µες τις πολλές
κινήσεις και οµιλίες" που λέει και ο Καβάφης.
Η τραγωδία του πολέµου στη Γιουγκοσλαβία οδηγεί σε συναγωγή
κρίσιµων συµπερασµάτων. Η νέα τάξη πραγµάτων µε την
κηδεµονία των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής δεν είναι µία τάξη
ειρήνης. Η νέα τάξη πραγµάτων είναι η νέα διεθνής βαρβαρότητα, η
στρατιωτική επέµβαση οπουδήποτε και οποτεδήποτε που θα
αναδιατάσσει στρατιωτικά συµφέροντα, θα αναδιανέµει ρόλους, θα
ελέγχει ενεργειακά περάσµατα και αποθέµατα, θα διασπά κράτη, θα
διαµελίζει λαούς και κοινωνίες, θα ανοίγει αγορές, θα µοιράζει όπλα,
θα εξασφαλίζει διαθέσιµα πολιτικά στηρίγµατα, υποταγµένους και
ανήµπορους πολιτικούς.
Το ΝΑΤΟ δεν κάνει έναν ακόµα πόλεµο στον 20ο αιώνα. Κάνει "τον
πρώτο πόλεµο της παγκοσµιοποίησης", όπως εύστοχα ειπώθηκε.
Η παγκοσµιοποίηση της αγοράς αποδείχθηκε ότι δεν λύνει
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τα προβλήµατα της κοινωνίας και της δηµοκρατίας. Η
παγκοσµιοποίηση της ηγεµονικής υπερδύναµης των ΗΠΑ δεν λύνει
τα προβλήµατα της ειρήνης και της ασφάλειας. Η παγκοσµιοποίηση
των δικτύων ενηµέρωσης και τεχνολογίας δεν λύνει τα προβλήµατα
της πολυπολιτισµικής, πολύµορφης και πλουραλιστικής
ανθρωπότητας, αλλά ούτε τα προβλήµατα της αντικειµενικής
ενηµέρωσης. Γι' αυτό και είναι αναγκαίο να αγωνισθούν οι λαοί, για
να προκύψουν οι διευρυµένοι δηµοκρατικοί θεσµοί παρέµβασης και
ελέγχου, να αγωνισθούν για να προκύψει ένα νέο σύστηµα
ασφάλειας και σταθερότητας στην Ευρώπη, µε συµµετοχή και της
Ρωσίας, µε αναβαθµισµένο τον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών και
τον ΟΑΣΕ και όχι να αποδεχθούν αυτήν την ευρωατλαντική δοµή
του νέου ΝΑΤΟ.
Είναι πολλά τα πρόσωπα της βαρβαρότητας και της πολιτικής
απάτης που βλέπει κανείς σε αυτόν τον πόλεµο. Επίσης, βλέπει και
την πολλαπλή έκπτωσητων ευρωπαϊκών κυβερνήσεων.
Ανύπαρκτες οι ευρωπαϊκές κυβερνήσεις και χρεοκοπηµένες
πολιτικά. Γίνονται συνεργοί στο ιστορικό αυτό έγκληµα και το
διαχειρίζονται και το διεκπεραιώνουν, κρατώντας ο καθένας για
λογαριασµό του τα άλλοθι, που τον βολεύουν.
Οι βοµβαρδισµοί είναι πολιτική βαρβαρότητα για την οποία οι
ηγεσίες των χωρών του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης πρέπει
να ντρέπονται, ιδιαίτερα όσες κυβερνήσεις επικαλούνται
προοδευτικές ιδιότητες και αγωνιστικούς τίτλους.
Η Ευρώπη του διαφωτισµού, η Ευρώπη της Γαλλικής
Επανάστασης, της δηµοκρατίας, η Ευρώπη του πλουραλισµού, δεν
έχει καµία σχέση µε αυτήν την κτηνωδία του πολέµου στη
Γιουγκοσλαβία. Η δηµοκρατική Ευρώπη στο παρελθόν πολέµησε
µε πάθος όλα τα αντίστοιχα φαινόµενα πολιτισµικής βαρβαρότητας,
πολιτικού αµοραλισµού και πολιτικού τυχοδιωκτισµού. Είµαι
βέβαιος ότι θα κάνει και πάλι το ίδιο σε πείσµα των σηµερινών
θλιβερών κυβερνητικών διεκπεραιωτικών απόψεων. Οι Ευρωπαίοι
όλων των χωρών θα αντισταθούν και αντιστέκονται κάθε µέρα και
περισσότερο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µία κάποια ηλικία όλοι εδώ
µέσα και οι γενιές µας µεγάλωσαν µε τον πίνακα της Guernica
πάνω από το κρεβάτι µας ή πάνω από το γραφείο µας. 'Ολες αυτές
οι γενιές είναι εκείνες που έθρεψαν το φιλειρηνικό κίνηµα και όλοι
αυτοί ξανασυναντιώνται σήµερα στο πλατύ αντιπολεµικό κίνηµα
που γεννιέται. Αυτό το αντιπολεµικό πλατύ κίνηµα είναι που θα
τιµωρήσει τις κυβερνήσεις που ασχολούνται µε τις εξισώσεις
νοµιµοποίησης και διεκπεραίωσης του πολέµου.
Το λέω αυτό διότι η αντίθεση στους βοµβαρδισµούς και στον
πόλεµο της Γιουγκοσλαβίας, δεν αποτελεί µια συναισθηµατική
αντίδραση, πρόσκαιρη και περαστική. Η αντίθεση στον πόλεµο της
Γιουγκοσλαβίας σηµαίνει αντίθεση στη νέα στρατηγική του ΝΑΤΟ,
σηµαίνει επιδίωξη ενός νέου συστήµατος ασφάλειας στην
ευρωπαϊκή ήπειρο, ανάµεσα σε µια Eνωµένη Eυρώπη µε
συµµετοχή και της Ρωσίας.
Κύριε Πρωθυπουργέ, στις 10 ∆εκεµβρίου του 1997 σας είχα
καταθέσει επίκαιρη ερώτηση και σας ζητούσα να πληροφορήσετε
τον ελληνικό λαό τι γίνεται µε τις διαδικασίες της νέας δοµής του
ΝΑΤΟ, τι γίνεται µε την κατοχύρωση των εθνικών µας
συµφερόντων, αλλά και την εξασφάλιση ότι οι εξελίξεις δεν θα
πάρουν αυτόν τον επικίνδυνο δρόµο, που φαινόταν ότι θα
έπαιρναν. Ξέρετε τι απαντήσατε τότε; "...Ποιoς είναι αυτός ο νέος
ρόλος, λέει ο κ. Σηµίτης: Ο νέος ρόλος είναι -αυτό στις 10 ∆εκέµβρη
1997- να αποτελεί το ΝΑΤΟ έναν οργανισµό ασφάλειας για σχεδόν
το σύνολο της Ευρώπης και του Aτλαντικού... Ο νέος ρόλος είναι να
ενεργοποιηθεί σε ανθρωπιστικές και ειρηνευτικές επιχειρήσεις. Ο
νέος ρόλος είναι να προβεί σε επιχειρήσεις ή συνεργασίες που
έχουν σκοπό την ανάπτυξη, τον έλεγχο των εξοπλισµών, τη
δηµιουργία εµπιστοσύνης ανάµεσα στα µέλη και τα µη µέλη.. Αυτός
ο νέος ρόλος συνεπάγεται µια διαφορετική δοµή. Η παλαιά δοµή
ήταν µια δοµή µάχης. Στη δοµή µάχης πρέπει να ελέγχει ο καθένας
κάποιο χώρο για να ανταποκριθεί σε µια επίθεση. Σήµερα αυτό δεν

χρειάζεται. Χρειάζεται µια άλλη δοµή πολύ πιο ευλύγιστη, µια δοµή
που ανταποκρίνεται στις νέες ανάγκες... "Αυτά τα καθησυχαστικά,
τα ωραία, τα διακηρυκτικά στις 10 ∆εκέµβρη του '97! ∆εν συντρέχει
λόγος να ενηµερωθεί η Εθνική Αντιπροσωπεία. 'Ολα πάνε για να
µας οδηγήσουν στη γη της επαγγελίας, µε ειρήνη, σταθερότητα,
ασφάλεια, πρόοδο! Αυτά που σήµερα συνταράσσουν και
σπαράσσουν τη Γιουγκοσλαβία, αυτά είναι το σχόλιο της ζωής σε
όσες αφελείς και άκριτες διακηρύξεις ελέγοντο. Αυτά που σήµερα
συµβαίνουν δίπλα µας, τα τραγικά είναι η σηµείωση της ιστορίας σε
όσους νοµίζουν ότι µε κούφια λόγια µπορούν και να την ξεγελάσουν
ή και να ωραιοποιήσουν την πραγµατικότητα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτός ο πόλεµος της Γιουγκοσλαβίας
αποτελεί αξονική τοµογραφία που δείχνει τα σοβαρά και µεγάλα
προβλήµατα, τους µεγάλους κινδύνους και τα µεγάλα ελλείµµατα
της εξωτερικής µας πολιτικής. Κινδύνους που συνδέονται µε την
εξέλιξη των γαιοστρατηγικών σχεδιασµών των ΗΠΑ και της νέας
ισορροπίας δυνάµεων, που θα δηµιουργηθούν στη Νοτιοανατολική
Ευρώπη και τα Βαλκάνια.
Ειπώθηκε εδώ και µε µορφή αντιδικίας -εγώ θα το πω θετικά, γιατί
αυτό ξέρει ο 'Ελληνας πολίτης- ότι το υπ' αριθµόν ένα πρόβληµα για
την Ελλάδα σήµερα είναι η προοπτική µιας Ενωµένης Ευρώπης και
οι πιθανότητες να αποκτήσει η Ενωµένη Ευρώπη κοινή εξωτερική
πολιτική και πολιτική ασφάλειας, µε συµµετοχή και της Ρωσίας, µε
πολιτικές δοµές, µε θεσµούς διαχείρισης των κρίσεων και µε
δυνατότητα να αποτελεί πραγµατικά στρατηγική οντότητα στην
ευρωπαϊκή ήπειρο, που θα ισορροπεί την ανισορροπία της
παντοδυναµίας των ΗΠΑ.
Η εκτίµησή µου είναι ότι ο πόλεµος στη Γιουγκοσλαβία µείωσε
δραµατικά τις ήδη µικρές πιθανότητες µιας τέτοιας εξέλιξης. Η
έννοια του ευρωπαϊκού συµφέροντος δεν είναι τυχαίο ότι έχει
εξαφανιστεί απο το λεξιλόγιο και από τη σκέψη των ευρωπαϊκών
κυβερνήσεων. Ο πόλεµος στη Γιουγκοσλαβία κατά τη δική µας
άποψη αποτελεί την αφετηρία ενδοευρωπαϊκών ανταγωνισµών,
που θα καταστήσουν τις ΗΠΑ τον αδιαµφισβήτητο ρυθµιστή των
ευρωπαϊκών σχέσεων. Εποµένως συµφέρον της Ελλάδας είναι η
αντιστροφή αυτής της πραγµατικότητας, η αντιστροφή αυτής της
εικόνας και η προώθηση της κοινής εξωτερικής πολιτικής στα
πλαίσια µιας Ενωµένης Ευρώπης. 'Οχι η νοµιµοποίηση της
ευρωατλαντικής δοµής του ΝΑΤΟ, όπως είπε ο κύριος
Πρωθυπουργός προηγουµένως.
Το δεύτερο κατά σειρά σηµασίας πρόβληµα για την ελληνική
εξωτερική πολιτική είναι η διατάραξη των βαλκανικών ισορροπιών
στο ευρύτερο πλαίσιο των νέων στρατηγικών διαµορφώσεων στην
περιοχή της Νοτιοανατολικής Ευρώπης αλλά και της κρίσιµης
περιοχής της Μαύρης Θάλασσας.
Ο πόλεµος της Γιουγκοσλαβίας δείχνει και κάτι άλλο. 'Οτι τα
συµφέροντα της Ελλάδας βρίσκονται σε αποκλίνουσα σχέση µε τα
συµφέροντα των ΗΠΑ, όπως τουλάχιστον αυτά διατυπώνονται και
προωθούνται από τη Κυβέρνηση Κλίντον. Η αποδυνάµωση της
Γιουγκοσλαβίας, η ενθάρρυνση της ρευστότητας στα σύνορα
Γιουγκοσλαβίας-Αλβανίας-FYROM, η αποσταθεροποίηση της
FYROM, όλες αυτές οι επικίνδυνες εξελίξεις λειτουργούν στρατηγικά
σε βάρος της Ελλάδας και διαµορφώνουν ισορροπίες, που µπορεί
να απειλήσουν µελλοντικά, όχι µόνο τον πολιτικό και οικονοµικό
ρόλο της Ελλαδας στα Βαλκάνια αλλά και αυτό το κεφάλαιο της
πολιτικής σταθερότητας της χώρας.
Το τρίτο πρόβληµα είναι οι ελληνοτουρκικές σχέσεις. Οι θέσεις του
Συνασπισµού είναι γνωστές. Η Ελλάδα πρέπει να αποφύγει κάθε
ενέργεια που µπορεί να συµβάλει στη δηµιουργία κλίµατος έντασης.
Ταυτόχρονα πρέπει να επιδιώξει στο πλαίσιο του ∆ιεθνούς ∆ικαίου
µία συνολική ρύθµιση στις σχέσεις των δύο χωρών χωρίς
διαπραγµάτευση ή διακινδύνευση κυριαρχικών δικαιωµάτων.
Πιστεύουµε  ότι  το  έδαφος  πάνω  στο  οποίο  πρέπει  να
οικοδοµηθεί  µία  σχέση  καλής  γειτονίας  µεταξύ  Ελλάδας  και
Τουρκίας  είναι  µία  κοινή  ευρωπαϊκή  πολιτική  σε  ένα  ενιαίο
σύστηµα  σταθερότητας  και  ασφάλειας.  Αυτή  η  προοπτική
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µπορεί ενδεχοµένως να αναδείξει σύµπτωση συµφερόντων.
Αντιθέτως, εκτός της ευρωπαϊκής προοπτικής και υπό την
αποκλειστική επιδιαιτησία των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής,
οι σχέσεις των δύο χωρών όχι µόνο δεν βελτιώνονται αλλά κατά
πάσα πιθανότητα θα χειροτερεύουν.
Κάθε τόσο η Κυβέρνηση πρόβαλε ως άξονες της εξωτερικής της
πολιτικής και µάλιστα έναντι της Τουρκίας την επίκληση των
βασικών αρχών του ∆ιεθνούς ∆ικαίου, εκείνων των αρχών που
απαγορεύουν τον πόλεµο ως µέσον επίλυσης των πολιτικών
διαφορών, που απαγορεύουν την επέµβαση σε βάρος κυρίαρχης
χώρας, που απαγορεύουν την αµφισβήτηση ή την αλλαγή
συνόρων, τη χρήση ή την απειλή χρήσης βίας, την αµφισβήτηση
εδαφικής κυριαρχίας και κυριαρχικών δικαιωµάτων.
Επίσης πρόβαλε και εκείνες τις αρχές που επιβάλλουν την
αρµοδιότητα του ΟΗΕ για την επίλυση των διεθνών διαφορών, την
αρµοδιότητα των διεθνών δικαστηρίων για την επίλυση των
κρίσεων, την προστασία των δικαιωµάτων και τις δηµοκρατικές
εγγυήσεις στο εσωτερικό των χωρών.
'Ολες αυτές οι αρχές τώρα παραµερίζονται, καταργούνται. Η
ελληνική Κυβέρνηση προσυπέγραψε πανηγυρικά αυτήν την
κατάργηση. Αυτήν την κατάργηση θα βρει µπροστά της η ελληνική
Κυβέρνηση στο επίπεδο των διµερών σχέσεων και στην πορεία του
Κυπριακού ζητήµατος.
Αλήθεια, κύριε Πρωθυπουργέ, στα πλαίσια της νέας δοµής του
ΝΑΤΟ τι κάνατε για την υπεράσπιση χώρας-µέλους, η οποία
ενδεχοµένως θα δεχθεί πολεµική επίθεση από άλλη χώρα µέλος; Τι
κάνατε για εκείνην την περίφηµη αναδιατύπωση του άρθρου 5 του
παλαιού καταστατικού, που προέβλεπε την προστασία των
συνόρων της Ελλάδας έναντι της Τουρκίας, θέµα το οποίο βασάνισε
και βασανίζει ακόµα την εξωτερική πολιτική της χώρας; Τίποτα.
Επίσης, τι κάνατε, κύριε Πρωθυπουργέ, στα πλαίσια της νέας δοµής
του ΝΑΤΟ, για να προστατεύεται η χώρα από τις εκβιαστικές
ταξιδιωτικές οδηγίες ή ανακοινώσεις των Ηνωµένων Πολιτειών της
Αµερικής, που άρχισαν να έρχονται η µία µετά την άλλη και να
δηµιουργούν µείζον οικονοµικό πρόβληµα σε όλην τη χώρα;
Τίποτα.
'Ολα αυτά τα ζητήµατα που έχουν συγκεκριµένη εφαρµογή στα
θέµατα της εξωτερικής πολιτικής δεν τα συζητήσατε, δεν τα
κατοχυρώσατε. Επικαλείσθε τη νέα δοµή και ουσιαστικά λέτε στον
ελληνικό λαό ότι δεν άλλαξε τίποτα, όταν µε τη νέα δοµή το ΝΑΤΟ
είναι υπεράνω όλων. Προσυπογράψατε, λοιπόν, κύριοι της
Κυβέρνησης, την ουσιαστική µετάλλαξη της διεθνούς νοµιµότητας
σε διεθνή ανοµία. Προσυπογράψατε τη δράση στο διεθνές πεδίο
του αυτοκρατορικού συνδρόµου, που για να ικανοποιηθεί
µετατρέπει όλες τις άλλες χώρες σε ρωµαϊκές επαρχίες.
Και, βεβαίως, αυτό το αυτοκρατορικό σύνδροµο έχει στη διάθεσή
του δυνάµεις πολλαπλών επεµβάσεων. Χρειάζεται, όµως, και
κυβερνήσεις και πολιτικούς πολλαπλών χρήσεων, που να
διακατέχονται από αυτό το οποίο εύστοχα διατυπώθηκε από φίλο
σας, -αλλά και από προσωπικό φίλο διανοούµενο πολλών στην
ελληνική κοινωνία, να διακατέχονται από τη ρινοκερίτιδα του
Ιονέσκο και να συµπεριφέρονται µε τη µεµψιµοιρία του "τι να
κάνουµε, δεν γίνεται αλλιώς".
Τις τελευταίες ηµέρες υπάρχουν δύο εκ πρώτης όψεως αντιφατικά
φαινόµενα. Από τη µία µεριά έχουµε µία εικόνα έντονης
διπλωµατικής κινητικότητας και από την άλλη ένταση και
παροξυσµό των βοµβαρδισµών.
Αυτή η αντιφατική εικόνα πρέπει να ερµηνευτεί σωστά.
Κατά την εκτίµησή µου οι ηγεσίες των ΗΠΑ και του ΝΑΤΟ δεν
ευνοούν αυτήν τη στιγµή πολιτική λύση του προβλήµατος. ∆εν
µπορούν όµως να αγνοήσουν τέσσερις βασικούς παράγοντες: α) Οι
µέχρι σήµερα βοµβαρδισµοί παρά την πρωτοφανή βαρβαρότητά
τους δεν έχουν πετύχει τα αναµενόµενα αποτελέσµατα. 'Αρα πρέπει
να ενταθούν ακόµα περισσότερο και να προσλάβουν διαστάσεις
µαζικής καταστροφής και ολέθρου. Είναι απολύτως προβλέψιµο ότι
θα προκαλέσουν αλλαγές τόσο στην ευρωπαϊκή όσο και στην
αµερικανική κοινή γνώµη. β) Οι επικείµενες ευρωεκλογές

αποτελούν έναν πολύ σηµαντικό παράγοντα, τον οποίο δεν
µπορούν να αγνοήσουν ορισµένες τουλάχιστον ευρωπαϊκές
κυβερνήσεις. γ) Οι αντιδράσεις στο εσωτερικό των ΗΠΑ είναι πολύ
πιο έντονες από ό,τι µπορούσε αρχικώς να υπολογιστεί και
εποµένως απαιτούνται κινήσεις εκτόνωσης. δ) Η πίεση των ΗΠΑ
πάνω στη Ρωσία φαίνεται ότι έχει αποδώσει καρπούς και έχει ως
άµεσο αποτέλεσµα την αλλαγή ισορροπιών στη ρωσική ηγεσία. Η
παγίωση αυτή της νέας κατάστασης και της σχέσης ΗΠΑ-Ρωσίας
απαιτεί να δοθούν κάποια περιθώρια κινήσεων στη ρωσική πλευρά,
έστω κινήσεων δηµιουργίας εικόνας διπλωµατικής κινητικότητας.
Αυτό είναι το πλαίσιο -πιστεύω- και µέσα σ' αυτό το πλαίσιο
διαµορφώνονται νέες δυνατότητες για πρωτοβουλίες από την
ελληνική Κυβέρνηση. Πρωτοβουλίες που να έχουν ως στόχο να
ενισχύσουν τις τάσεις που αναζητούν πολιτική λύση και άµεσο
σταµάτηµα των βοµβαρδισµών. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό να
υπάρξει σήµερα, έστω µετά από τόσες µέρες ανελέητων
βοµβαρδισµών, µία ευρωπαϊκή χώρα που να ζητήσει να
σταµατήσουν οι βοµβαρδισµοί και να ενισχυθούν οι διπλωµατικές
πρωτοβουλίες.
Η Ελλάδα έχει κάθε δικαίωµα και κάθε συµφέρον να είναι αυτή που
θα κάνει πρώτη το βήµα. Και αυτό το βήµα θα µπορούσε να το
κάνει σύσσωµη η Βουλή µε ένα οµόφωνο ψήφισµα σήµερα. Το
αρνείται όµως η Κυβέρνηση. Οµόφωνο ψήφισµα της Βουλής που
να καταδικάζει τους βοµβαρδισµούς και να ζητάει το άµεσο
σταµάτηµά τους και την άµεση έναρξη των διπλωµατικών
διαδικασιών.
Μία δεύτερη ιδέα, που θα πρέπει να προωθηθεί από την ελληνική
Κυβέρνηση, αφορά τη στάση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης συνολικά. Η
Ελλάδα µπορεί να θέσει στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και σε όλες τις
κυβερνήσεις της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης την πρόταση, να απαιτήσει η
Ευρωπαϊκή 'Ενωση διακοπή των βοµβαρδισµών, συλλογικά, για
ένα µήνα µέχρι τις ευρωεκλογές ώστε η Ευρωπαϊκή 'Ενωση να
αναλάβει την ευθύνη µιας πραγµατικής ειρηνικής λύσης, όχι στα
πλαίσια της λογικής του ΝΑΤΟ και όχι µε παραλλαγές διάφορες των
γνωστών όρων του ΝΑΤΟ.
Πρέπει η ελληνική Κυβέρνηση ακόµα να σταµατήσει την παροχή
διευκολύνσεων για τη συγκέντρωση στρατιωτικών δυνάµεων στη
FYROM και να αρνηθεί κάθε σκέψη για χερσαίες επιχειρήσεις. Το
είπε, λέει ο κύριος Πρωθυπουργός. Ας το πούµε, σήµερα, ως
οµόφωνη θέληση της ελληνικής Βουλής. Λέµε όχι εκ προοιµίου σε
κάθε χερσαία επιχείρηση και διακόπτουµε αµέσως όλες τις
διευκολύνσεις, που δίνονται για την υποστήριξη ενός τέτοιου
ενδεχοµένου.
Τέλος, ο κύριος Πρωθυπουργός θα µπορούσε να επισκεφθεί
αµέσως τη FYROM ως µία πολύ σαφή κίνηση εκτόνωσης της
κρίσης που αντιµετωπίζει η χώρα, ώστε να µην καταρρεύσει, ως µία
σαφή κίνηση ενίσχυσης αυτής της χώρας και ως µία κίνηση που θα
τονίζει την προσήλωση της Ελλάδας στα σηµερινά σύνορα και την
αντίθεση της ελληνικής Κυβέρνησης σε οποιαδήποτε σκέψη
αλλαγής συνόρων. 'Ηδη άλλοι πρωθυπουργοί άλλων χωρών το
κάνουν.
Φοβάµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η Κυβέρνηση δεν έχει
αντιληφθεί σε όλη της την έκταση και τις συνέπειες µια απλή
αλήθεια, ότι, δηλαδή, η ολοκληρωτική ήττα και ταπείνωση της
Γιουγκοσλαβίας, και η αποδυνάµωσή της, λειτουργεί σε βάρος των
ελληνικών συµφερόντων. Φοβάµαι ότι έχει αποδεχτεί το δόλωµα
που της προσφέρεται "µε τη συσκευασία του µελλοντικού ρόλου"
στην ανασυγκρότηση της περιοχής και ότι δεν αντιλαµβάνεται τι
κρύβεται πίσω απ' αυτό. 'Οτι, δηλαδή, η διατάραξη των σηµερινών
ισορροπιών στα Βαλκάνια θα υπονοµεύσει κάθε µελλοντικό ρόλο
της Ελλάδας και θα ενισχύσει στρατηγικές επιδιώξεις άλλων
δυνάµεων που µας αντιµετωπίζουν ανταγωνιστικά. Και εδώ είναι το
δεύτερο θέµα που σχετίζεται µε τη νέα δοµή του ΝΑΤΟ.
'Εχουµε ξεκαθαρίσει από την αρχή τη θέση του Συνασπισµού, για
να µην υπάρχουν περιθώρια πλαστών διληµµάτων και υπεκφυγών.
Ο Συνασπισµός θεωρεί ότι το ΝΑΤΟ στο σηµερινό µεταδιπολικό
κόσµο όχι µονάχα δεν πρέπει να ενισχυθεί, αλλά πρέπει να
καταργηθεί.
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(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική `Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος
της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ).
Η εναλλακτική λύση στο σηµερινό ΝΑΤΟ είναι ένα αυτόνοµο
αµυντικό σύστηµα της Ευρώπης µε συµµετοχή και της Ρωσίας. Η
Ευρώπη πρέπει να αποκτήσει κοινή εξωτερική πολιτική και κοινή
άµυνα και βεβαίως να αποκτήσει και την ανάλογη στρατιωτική
δύναµη και όχι να εκχωρήσει τον τοµέα της ασφάλειας και της
άµυνας στις ευρωατλαντικές δοµές.
Η Ελλάδα δεν πρέπει να βρεθεί µόνη της εκτός ΝΑΤΟ, όσο αυτό
υπάρχει, αλλά να επιδιώκει τη διαρκή αναβάθµιση του ΟΗΕ και του
ΟΑΣΕ. Πρέπει παράλληλα να εργασθεί συστηµατικά για την
κατάργηση της νέας δοµής και την προώθηση της εναλλακτικής
λύσης.
Κάνω αυτήν τη γενική τοποθέτηση, γιατί η Κυβέρνηση προσπαθεί
να αποφεύγει την ουσιαστική συζήτηση για τις εξελίξεις µέσα στο
ΝΑΤΟ και για την πολιτική που ακολούθησε η ίδια, προσπαθεί να
µεταθέσει τη συζήτηση αλλού, στο αν δηλαδή προτείνουµε να
φύγουµε ή να µείνουµε στο ΝΑΤΟ, το "ναι" ή "όχι" στο ΝΑΤΟ, το
"µέσα" ή "έξω" από το ΝΑΤΟ. Προσπαθεί η Κυβέρνηση να περάσει
τη λογική του "µαύρου-άσπρου", γιατί έτσι προφανώς µπορεί να
καλύψει τις πελώριες ευθύνες της. 'Οµως αυτή η λογική αφορά την
Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ και είναι λαθεµένη.
Το ΠΑ.ΣΟ.Κ επί αρκετά χρόνια καλλιέργησε στην ελληνική κοινωνία
το σύνθηµα "ΕΟΚ και ΝΑΤΟ το ίδιο συνδικάτο". Τώρα έπεσε στο
άλλο άκρο και θέλει να πείσει τον ελληνικό λαό ότι "ούτε στο ΝΑΤΟ
ούτε στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση µπορούµε να πούµε σε τίποτα όχι".
Και τότε είχε λάθος και τώρα έχει λάθος. Η λογική των µονοδρόµων,
ότι δηλαδή δεν µπορούµε να κάνουµε αλλιώς, είναι απόλυτα
λανθασµένη και προδίδει παραίτηση από κάθε προσπάθεια να
επηρεασθούν οι εξελίξεις.
Πολλές φορές έχει αποδειχθεί στην ιστορία ότι οι µικρές χώρες
έχουν περιθώρια παρέµβασης, εάν ξέρουν τι θέλουν και εάν
παρεµβαίνουν εγκαίρως και µε διορατικότητα. ∆υστυχώς οι
ελληνικές κυβερνήσεις δεν το έκαναν ποτέ. Ανιστόριτες πιάστηκαν -
και χωρίς εθνικής στρατηγικής- και όταν άρχισε η διαδικασία
διάλυσης της Γιουγκοσλαβίας µε την αναγνώριση των χωρών που
προέκυψαν από την ενιαία Γιουγκοσλαβία και σήµερα όταν άρχισε ο
πρώτος πόλεµος της παγκοσµιοποίησης από το ΝΑΤΟ.
Τελικά, η Κυβέρνηση είναι κυβέρνηση που κάνει δόγµα της την
αναγκαστική προσαρµογή, που πάντα επικαλείται την
πραγµατικότητα για να δικαιολογήσει την αδυναµία της να παρέµβει
και να επηρεάσει τη διαµόρφωση αυτής της πραγµατικότητας.
Βεβαίως τα πραγµατικά γεγονότα παίζουν ουσιαστικό ρόλο στον
προσδιορισµό της πολιτικής, αλλά προηγουµένως είναι η πολιτική
που διαδραµατίζει αποφασιστικό ρόλο στην παραγωγή των
γεγονότων και αυτήν τη δηµιουργική πολιτική που επηρεάζει την
παραγωγή των γεγονότων αρνείσθε.
Η τακτική του Πρωθυπουργού, η νοοτροπία της πολιτικής του, είναι
η µονοδιάστατη πολιτική του µονόδροµου: "Τι να κάνουµε, δεν
γίνεται αλλιώς", για την ΟΝΕ, παρά µονάχα µε το µονόδροµο των
ονοµαστικών δεικτών, "Τι να κάνουµε, δεν γίνεται αλλιώς", µε την
εξωτερική πολιτική, παρά µονάχα µε την υποταγή στις αποφάσεις
και στις υποδείξεις του ΝΑΤΟ, "Τι να κάνουµε, δεν γίνεται αλλιώς",
µε τη λειτουργία του πολιτικού συστήµατος, παρά µονάχα µε αυτές
τις παραδοσιακές δοµές του κυβερνητικού παραγοντισµού, της
κοµµατικής ηγεµονίας και των πελατειακών σχέσεων.
Αυτή η τακτική σας να προβάλλετε εκβιαστικά διλήµµατα για να
καλύπτετε την αδυναµία σας και να βγαίνετε και ευχαριστηµένοι
από τον εαυτό σας, "που αποφεύγετε τα χειρότερα", είναι
επικίνδυνη τακτική, εθίζει και διαπαιδαγωγεί αρνητικά τον ελληνικό
λαό, τον 'Ελληνα πολίτη, τον συνηθίζει σε µία προσαρµοστικότητα
και παθητική αποδοχή και αυτό έχει κόστος στο ηθικό, το
πολιτισµικό, το πολιτικό επίπεδο, µε διαβρωτικές συνέπειες
ιστορικής σηµασίας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόσφατη Σύνοδος Κορυφής στην
Ουάσινγκτον ήταν το τελευταίο στάδιο µιας µακράς διαδικασίας.
'Αρχισε το 1991 αυτή η διαδικασία για τη νέα δοµή του ΝΑΤΟ.
Συζητήσαµε ποτέ εδώ ως Βουλή, πληροφορηθήκαµε, αναλύσαµε
τις εκτιµήσεις, εγκρίναµε χειρισµούς, επικυρώσαµε υπογραφές και

αποφάσεις που έµπαιναν από Υπουργούς, υπηρεσιακούς
παράγοντες ή και Πρωθυπουργούς; Τι πρωτοβουλίες αναπτύξαµε
ως χώρα σε όλα αυτά τα στάδια; Τι προσπάθειες κάναµε για να
διαµορφώσουµε άλλες αντιλήψεις, άλλες συµµαχίες, ή τι
προσπάθειες προωθήσαµε για να φρενάρουµε µία πορεία, που
ήταν φανερό από την αρχή πού θα οδηγούσε; Ποτέ δεν
ασχολήθηκε η ελληνική Βουλή µε ευθύνη των κυβερνήσεων µε
τρόπο υπεύθυνο. Κανένα σχέδιο δεν ήλθε για συζήτηση. Καµία
κυβερνητική εκτίµηση, ανάλυση ή θέση, δεν υπέστη τον
κοινοβουλευτικό έλεγχο.
Τώρα έρχεται η Κυβέρνηση και λέει: "τι να κάνουµε, υπέγραψα γιατί
αν δεν υπέγραφα, τι θα ήµουν; Ο µόνος που θα βρισκόταν απ'
έξω;"! Αυτή η λογική υποτιµάει τη χώρα µας. Υποτιµάει τις πολιτικές
τις κοινωνικές και πνευµατικές δυνάµεις της χώρας. Εάν είχαµε
κάνει όλα όσα έπρεπε, εάν καταβάλαµε όλες τις προσπάθειες που
έπρεπε, πολλά θα ήταν διαφορετικά.
Το δόγµα "δεν γίνεται αλλιώς", καταργεί κάθε εθνική στρατηγική.
Καταργεί την ίδια την πολιτική. ∆εν υπάρχει πια εθνική στρατηγική.
Με το "δεν γίνεται αλλιώς", είµαστε όµηροι αποφάσεων και σχεδίων
που προωθούνται από άλλους.
Υπάρχει και ένα θέµα πολύ σηµαντικό: Η νέα διακήρυξη του ΝΑΤΟ,
δεν λέει τίποτα το σοβαρό και σπουδαίο, ισχυρίζεται ο κύριος
Πρωθυπουργός. Μα η νέα διακήρυξη του ΝΑΤΟ αποτελεί µια
αλλαγή καθοριστικής σηµασίας στο διεθνές σύστηµα συνύπαρξης
των λαών, σε όλη τη δοµή και τους µηχανισµούς λειτουργίας του
∆ιεθνούς ∆ικαίου. Ανατρέπει όλο το διεθνές πεδίο και όλες τις
διεθνείς σχέσεις. Και δεν µπορεί αυτή η ιστορικής σηµασίας
ανατροπή να περάσει µε ένα απλό "τι να κάνουµε; ∆εν γινόταν
αλλιώς".
Η δική µας άποψη είναι, ότι αυτά τα δύο κεφαλαιώδη ζητήµατα, η
κατάργηση του ΟΗΕ και η υπονόµευση της προοπτικής να
αποκτήσει η Ευρώπη αυτόνοµη δική της εξωτερική πολιτική και
άµυνα, µε την κατάργηση της ∆υτικοευρωπαϊκής 'Ενωσης και την
αχρήστευση της απόφασης για κοινή εξωτερική πολιτική της
Συνθήκης του 'Αµστερνταµ, αυτά τα δύο κεφαλαιώδη θέµατα, είναι
εκείνα τα οποία δεν νοµιµοποιούν καµία κυβέρνηση να
προσυπογράψει καταφατικά. 'Επρεπε η Κυβέρνηση και στην τελική
φάση να διατυπώσει τη διαφωνία της Ελλάδος.
Και εδώ υπάρχει σοβαρό πολιτικό θέµα όχι µόνο συνταγµατικό
θέµα. Μπορεί η Κυβέρνηση από µόνη της να υπογράφει µια
τροποποιηµένη σε τέτοιο βαθµό διεθνή σύµβαση, που ουσιαστικά
αποτελεί νέο πλαίσιο λειτουργίας των συµµαχιών της; Και πέρα από
το συνταγµατικό θέµα, δεν πρέπει µια τέτοια σύµβαση να
συζητηθεί; Τι κουβεντιάζουµε εδώ; 'Εχουν µοιρασθεί τα κείµενα που
υπέγραψε η Κυβέρνηση; 'Εχει υπάρξει έκθεση από πλευράς
Κυβέρνησης; Με ένα λόγο µιας ώρας, ενηµερώνεται ο ελληνικός
λαός, για το τι πράγµατι υπεγράφη; Που είναι η διαρκής συζήτηση;
Ούτε καν η διευρηµένη συζήτηση σήµερα.
∆εν µιλάµε τώρα για το ότι η ιδρυτική πράξη του ΝΑΤΟ καλύπτεται
από τη διάταξη του άρθρου 28, ότι αυτή η ιδρυτική πράξη του
ΝΑΤΟ πρέπει να λειτουργεί, πάντοτε στα πλαίσια του ∆ιεθνούς
∆ικαίου, προς εξυπηρέτηση των σκοπών της συµβάσεως και χωρίς
να παραβιάζονται τα σχετικά άρθρα που επιβάλλουν την εµπέδωση
της ειρήνης και την αξιοποίηση των Ενόπλων ∆υνάµεων για
αµυντικούς αποτρεπτικούς πολέµους. Ρητές οι διατάξεις και ρητές
οι ανατροπές τους.
Ο ρόλος, η δοµή, η ταυτότητα, οι µηχανισµοί του ΝΑΤΟ έχουν
αλλάξει. Πρόκειται πια για έναν πολιτικοστρατιωτικό οργανισµό
επεµβάσεων εκτός των ρυθµίσεων του ΟΗΕ. Αυτή η µετάλλαξη
δηµιουργεί σοβαρό πολιτικό θέµα. ∆εν καλύπτεται αυτό το θέµα
ούτε µε τους νοµικισµούς των συνταγµατολόγων που
πολιτικολογούν ούτε µε τους νοµικισµούς των πολιτικών που
συνταγµατολογούν, κατά περίσταση.
Η  νέα  διακήρυξη  του  ΝΑΤΟ,  την  οποία  υπέγραψε  ο
Πρωθυπουργός,  εκπροσωπώντας  την  Ελληνική  ∆ηµοκρατία,
δεν  είναι  βεβαίως  ένα  απλό  ευχετήριο  τελετουργικό  µήνυµα
γενεθλίων.  Αποτελεί  διεθνή  πολιτική  συµφωνία,  που  εµπεριέχει
δεσµεύσεις  και  υποχρεώσεις  µε  τη  νοµική  του  όρου  έννοια.
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Συνεπάγεται συστράτευση της Ελλάδος σε κάθε πολεµική επιδροµή
του ΝΑΤΟ εκ προοϊµίου. Αποτελεί διεθνές κείµενο που διευρύνει και
αλλάζει τους σκοπούς και τη στρατηγική του ΝΑΤΟ. Και πάντως
συνιστά µια νέα ελεύθερη ερµηνεία λειτουργίας του ΝΑΤΟ, έξω από
τα κριτήρια του ∆ιεθνούς ∆ικαίου, τα οποία αποδέχθηκε πανηγυρικά
η Ελλάδα. Αυτήν, την έξω από τα κριτήρια δράση, έκρινε η
Κυβέρνηση αναλαµβάνοντας πολιτική δέσµευση συστράτευσής της
και συµµόρφωσής της.
Στο µέτρο, εποµένως, που µε τη νέα διακήρυξη επαναλαµβάνεται η
προσχώρησή µας στους διευρυµένους στρατηγικούς στόχους, η
Κυβέρνηση οφείλει πολιτικά να ζητήσει την ανανέωση της
συγκατάθεσης της λαϊκής αντιπροσωπείας, για την έγκριση αυτής
της σχετικής διακήρυξης. Ακόµη και αν υποτεθεί ότι η Ελλάδα δεν
ανέλαβε µε την υπογραφή νέες νοµικές διεθνείς δεσµεύσεις, πέρα
από αυτές που απορρέουν από την ιδρυτική συνθήκη, οι πολιτικές
δεσµεύσεις, που ανέλαβε µε τη νέα διακήρυξη, την υποχρεώνουν
να ζητήσει τη συγκατάθεση της Βουλής.
Είπε ο κύριος Πρωθυπουργός ότι εξέθεσε τις απόψεις της
Ελληνικής Κυβέρνησης και όλοι συµφώνησαν, όλοι επηρεάστηκαν,
ότι διακηρύχθηκε ο ρόλος του ΟΗΕ και η ανάγκη να λειτουργεί το
∆ιεθνές ∆ίκαιο µε εγγυήσεις διεθνούς προστασίας χάριν της ειρήνης
στην διάθεση της Ουάσιγκτον. . 'Ενας λόγος παραπάνω, λοιπόν.
Φέρτε αυτήν τη διακήρυξη να την εγκρίνει η Βουλή, αφού όλοι
αποδέχτηκαν αυτές τις διακηρυχτικές θέσεις της ελληνικής
Κυβέρνησης. Μια κυβέρνηση πολιτικά υπεύθυνη οφείλει να
λογοδοτεί και να ενηµερώνει το Κοινοβούλιο για κάθε υπογραφή σε
διεθνές κείµενο και για κάθε περιορισµό έµµεσο ή άµεσο, ρητό ή
άρρητο, της εθνικής κυριαρχίας.
Εµείς, εκ µέρους του Συνασπισµού, διατυπώσαµε συγκεκριµένες
θέσεις: Η Ελλάδα στα πλαίσια του ΝΑΤΟ να αρνηθεί οποιαδήποτε
απόφαση για κλιµάκωση του πολέµου. Να πει όχι στις χερσαίες
επιχειρήσεις. Να πάψει η Ελλάδα να δίνει διευκολύνσεις, για να
προωθηθούν σχέδια εµπλοκής χερσαίων δυνάµεων. Η Ελλάδα στα
υφιστάµενα πλαίσια να ενισχύσει πολιτικές και διπλωµατικές
πρωτοβουλίες για την ειρήνη. Η Κυβέρνηση να φέρει στη Βουλή για
συζήτηση και έγκριση τη νέα διακήρυξη του ΝΑΤΟ. Τρία κόµµατα
της Αντιπολίτευσης και ένας Βουλευτής της κυβερνητικής
Πλειοψηφίας ζητάµε αυτήν την ειδική διαδικασία ενώπιον του
Κοινοβουλίου, ενώπιον του ελληνικού λαού. Γιατί δεν τη θέλετε;
Γιατί δεν θέλετε να κάνουµε βήµατα για εθνική συνεννόηση; Γιατί
θέλετε να θεωρείτε αυτήν την έκφραση της λαϊκής οµοψυχίας µέσα
από ένα παλλαϊκό αντιπολεµικό κίνηµα, µέσα από µία πολιτική
συνεννόηση κοµµάτων στο φως της ηµέρας, εντός της Βουλής, ως
παραταξιακή αντιπαράθεση για ψηφοθηρικούς λόγους;
Ξέρετε, οι φωνές εναντίον των βοµβαρδισµών µεγαλώνουν. Οι
φωνές του Λαφονταίν στη Γερµανία, έστω και καθυστερηµένα,
έχουν µεγάλη σηµασία και όλες οι δηµοσκοπήσεις δείχνουν ότι
αλλάζει η κοινή γνώµη. Η σηµαντικότερη ελπίδα για τον τερµατισµό
αυτού του παρανοϊκού πολέµου και για την πολιτική λύση είναι η
µεταστροφή της ευρωπαϊκής και της αµερικανικής κοινής γνώµης.
Γι'αυτό και έχει ιστορική αξία, έχει πολιτική δύναµη η παγκόσµια
κοινή γνώµη, το ανοιχτό αντιπολεµικό κίνηµα χωρίς κοµµατικές
αντιδικίες, περιχαρακώσεις και ταµπέλες.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να τελειώσω λέγοντας ότι
έκανε λάθος ο κύριος Πρωθυπουργός που προσυπέγραψε αυτήν
την απόφαση. Η προσυπογραφή αυτής της νέας διακήρυξης της
νέας στρατηγικής του ΝΑΤΟ προκαλεί µείζον πολιτικό θέµα,
βρίσκεται σε πλήρη αντίθεση µε το οµόθυµο αίσθηµα του ελληνικού
λαού. Για µια ακόµη φορά η Κυβέρνηση, αφού πει διάφορα για
εσωτερική κατανάλωση, τελικά λέει "ναι σε όλα" και προσυπογράφει
όλες αυτές τις επιλογές της αµερικανικής µονοκρατορίας. Φθάσαµε
στο όριο του 2000 και όλοι εύχονται αυτό που είπε ο Μίκης
Θεοδωράκης διερµηνεύοντας τη θέληση του ελληνικού λαού, "να
µην µπούµε στον 21ο αιώνα µε λάβαρο το πτώµα της
Γιουγκοσλαβίας", γιατί αυτό δεν συµφέρει ούτε την Ελλάδα. Να µην
µπούµε στον 21ο αιώνα µε τη νέα δοµή του ΝΑΤΟ, που δηµιουργεί

κίνητρα πολέµων και κίνητρα εθνικισµών, λεηλατώντας τον
πολιτισµό, τις αξίες και τα οράµατα για δηµοκρατία, αλληλεγγύη και
ειρήνη, που έγραψαν την ιστορία µας µέχρι σήµερα.
Είπε ο κύριος Πρωθυπουργός, ότι "η νέα δοµή του ΝΑΤΟ είναι µία
πραγµατικότητα και ότι είναι αναγκαιότητα να αναγνωρίσουµε αυτήν
την πραγµατικότητα". Εµείς λέµε, η νέα δοµή του ΝΑΤΟ που
ανατρέπει όλο το σύστηµα ιδεών, αξιών και ρυθµίσεων του
∆ιεθνούς ∆ικαίου, να µη γίνει η εφιαλτική νέα πραγµατικότητα. Και
αυτό είναι το χρέος και των λαών και των κυβερνήσεων και των
πολιτικών και των κοινωνικών και των πνευµατικών δυνάµεων.
Γι'αυτό ο ελληνικός λαός µε µία οµοθυµία 98% λέει όχι στον
πόλεµο, γιατί λέει όχι στη νέα στρατηγική δοµή του ΝΑΤΟ και λέει
ναι σε ένα εναλλακτικό σύστηµα σταθερότητας και ασφάλειας στην
Ευρώπη, που θα περιλαµβάνει και τη Ρωσία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Υπουργός Εθνικής
Αµύνης κ. Τσοχατζόπουλος έχει το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω την πρόθεση να
αντιδικήσω µε τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Θα ήθελα όµως να
κάνω µία σύντοµη παρατήρηση µόνο. Να απαντήσω σε ένα σηµείο,
διότι δεν είναι δυνατό να δίνεται η εντύπωση από τις τοποθετήσεις
και του κ. Κωνσταντόπουλου, ότι κατά κάποιον τρόπο η Ελλάδα
έχει την ευθύνη για την εξέλιξη όλης αυτής της τραγωδίας στη
γειτονική χώρα!! ∆εν δέχοµαι να δηµιουργηθεί αυτή η εντύπωση,
γιατί έτσι αδικείται η Ελλάδα, µια και η πολιτική στάση που από την
πρώτη στιγµή, είχε η Ελλάδα -ως µόνη χώρα στο ΝΑΤΟ- στην
κρίση της Βαλκανικής ήταν η πολιτική ενεργούς συµµετοχής για
διπλωµατική λύση του προβλήµατος, και συνοδεύθηκε συγχρόνως
µε σταθερή προσπάθεια ανάδειξης του αδιεξόδου των
στρατιωτικών λύσεων. Επιπλέον ήταν και η, εν πάσει περιπτώσει,
πολιτική µη εµπλοκής της χώρας στο πρόβληµα, που ξέσπασε στην
περιοχή µας.
Γι' αυτό δεν είναι δυνατόν να υποστηρίζεται εδώ µέσα ότι "εσείς
υπογράψατε τους βοµβαρδισµούς ή αυτά που γίνονται στο
Κόσσοβο". Τι πιο επίσηµος τρόπος διαφωνίας υπήρχε µε την
απόφαση χρήσης της στρατιωτικής δύναµης του ΝΑΤΟ για επίτευξη
πολιτικής λύσης στο Κόσσοβο από την απόφαση της Ελλάδος µη
συµµετοχής των στρατιωτικών της δυνάµεων. Μη συµµετοχής των
χερσαίων δυνάµεων, µη συµµετοχής των αεροπορικών δυνάµεων,
και µάλιστα διά αποφάσεως του Συµβουλίου Υπουργών του
Εξωτερικών -που έγινε δεκτή και από τους συµµάχους- τον
Οκτώβριο του 1998 στην Πορτογαλία, όταν τότε πάρθηκε η σχετική
απόφαση του ΝΑΤΟ µετά την πρόταση των χωρών Μελών και του
Συµβουλίου Ασφαλείας για την αντιµετώπιση της κρίσης στη
Γιουκοσλαβία. Βέβαια, τότε η απόφαση αυτή του ΝΑΤΟ αν θέλετε
συµφωνία, και µη σύγκρουση στη Γιουκοσλαβία. Επήλθε
συµφωνία, όπως ξέρετε, τον Οκτώβριο του 1998 µεταξύ
Χόλµπρουκ και Μιλόσεβιτς. Οµως, από εκεί και πέρα συνεχίσθηκε,
αν θέλετε, παρά την υπογραφή και από τους δύο εταίρους η
άρνηση εφαρµογής της συγκεκριµένης συµφωνίας. Η Ελλάδα ήταν
και τότε εκείνη που άσκησε κριτική και προς τις δύο πλευρές. Προς
το εθνικιστικό κίνηµα των Αλβανών του UCK, αλλά και συγχρόνως
προς τη µεριά της Γιουκοσλαβίας. Γιατί συνειδητά δυναµιτιζόταν και
από τις δύο, µια συµφωνία η οποία µπορούσε να αποτελέσει τη
βάση της πολιτικής λύσης του προβλήµατος. Αυτήν την πολιτική
λύση, την οποία τώρα µετά από τριάντα µέρες βοµβαρδισµών,
υποστηρίζουµε και ζητούµε όλοι ως τη µόνη εφικτή λύση στο
πρόβληµα.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): 'Οχι όλοι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Επιτρέψτε µου να πω ότι δεν µπορούµε να
συζητάµε  σ'  αυτήν  την  αίθουσα  κάνοντας  πως  δεν  βλέπουµε
τί  γίνεται  γύρω  µας,  διότι  αυτήν  τη  στιγµή  όλες  οι
πρωτοβουλίες από όλες τις πλευρές είναι σε πλήρη εξέλιξη. Αρχίζει
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να διαµορφώνεται πια η εντύπωση ότι φθάνουµε σε ένα σηµείο που
πλέον η ώρα της διπλωµατικής πολιτικής πρωτοβουλίας για λύση
είναι ώριµη. 'Εχει ξεκινήσει, είναι σε εξέλιξη και είναι ευχή όλων µας
να καταλήξει σε ένα θετικό αποτέλεσµα.
Επιτρέψτε µου να τονίσω ότι η Ελλάδα από την πρώτη στιγµή
υπήρξε συνεπής σ' αυτήν τη θέση. Μόνο η πολιτική διπλωµατική
λύση, µπορεί να οδηγήσει στο αποτέλεσµα. Καµία συµµετοχή και
εποµένως καµία ευθύνη της Ελλάδος στη στρατιωτική επιχείρηση
όπως ειπώθηκαν προηγουµένως. Με εντυπωσιακή πρωτοβουλία
παράλληλα στην ανθρωπιστική παρέµβαση στις γειτονικές χώρες.
Μας κατηγορείτε επίσης ότι διευκολύνει, αν θέλετε, η Ελλάδα,
διάφορες ΝΑΤΟϊκές χώρες να στείλουν στρατιωτικές δυνάµεις στα
Σκόπια µετά από συγκεκριµένο αίτηµα της κυβέρνησης των
Σκοπίων. Επιτρέψτε µου όµως να τονίσω ότι καµία σχέση δεν έχει
το πέρασµα αυτών των στρατιωτικών δυνάµεων από τη
Θεσσαλονίκη προς τα Σκόπια, µε την όποια σύγκρουση
πραγµατοποιείται αυτήν τη στιγµή στη Γιουκοσλαβία, η οποία είναι
σύγκρουση αποκλειστικά και µόνο των αεροπορικών δυνάµεων του
ΝΑΤΟ και καµία χερσαία στρατιωτική δύναµη δεν συµµετέχει και
δεν θα συµµετάσχει. Πρέπει αυτό να ξεκαθαριστεί, διότι δεν
συναντάµε την αλήθεια, δεν µπορεί να δίνετε την εντύπωση ότι η
Ελλάδα είναι υπεύθυνη για τους βοµβαρδισµούς που γίνονται στη
Γιουκοσλαβία -και στους οποίους και επίσηµα δεν συµµετέχει-,
απλά και µόνο διότι τα Σκόπια έχουν ανάγκη για την ασφάλειά τους
την παρουσία των ΝΑΤΟϊκών δυνάµεων στην περιοχή τους.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Μα, δεν έχετε δικαίωµα ούτε γι' αυτό, κύριε
Υπουργέ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μα, δεν έχετε δικαίωµα
ούτε γι' αυτό, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ, µη
διακόπτετε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): 'Ηθελα να κάνω αυτές τις δύο παρατηρήσεις.
∆εν µπορεί να φορτώνεται η Κυβέρνηση ευθύνη για πράγµατα που
εγκαίρως ξεκαθάρισε τη θέση της. Ακολουθήσαµε ως η µόνη χώρα
του ΝΑΤΟ, µία διαφορετική πολιτική -είτε αρέσει αυτό είτε όχι-, και η
βάση αυτής της διαφορετικής πολιτικής µας δικαιώνει σήµερα, διότι
πηγαίνουµε πια πασιφανώς εκεί που πρότεινε και απαίτησε η
ελληνική Κυβέρνηση, στην πολιτική διπλωµατική λύση!
'Οσον αφορά τη διακήρυξη του ΝΑΤΟ, δεν απορρέει καµία
περαιτέρω δέσµευση, κύριε Κωνσταντόπουλε, όπως είπατε και
εσείς προηγουµένως, για την ελληνική Κυβέρνηση. Η νέα συµφωνία
του ΝΑΤΟ, σηµατοδοτεί µε τη διακήρυξή της µια µετεξέλιξη του
Οργανισµού. ∆ιατηρεί τη βάση της συλλογικής άµυνας σύµφωνα µε
το άρθρο 5 και επιπλέον επιδιώκει την προώθηση πολιτικής
συλλογικής ασφάλειας. Γι' αυτό δεν υπάρχει λόγος να έρθει για
συζήτηση ξεχωριστά στη Βουλή, πέραν του ότι τη δοµή δυνάµεων
τη συζητήσαµε το ∆εκέµβρη του 1997 στη ∆ιαρκή Επιτροπή,
διεξοδικότατα µάλιστα, µε όλα τα κόµµατα, ώστε να µη µείνει καµία
αµφισβήτηση και καµία αµφιβολία τι είναι αυτή η νέα δοµή
δυνάµεων και πώς κατοχυρώνονται τα συµφέροντα της Ελλάδος
και προπαντός ότι δεν επηρεάζει σε τίποτα τις ανάγκες της εθνικής
ασφάλειας και εθνικής άµυνας της χώρας, που στηρίζονται
αποκλειστικά στις 'Ενοπλες ∆υνάµεις της χώρας στην ελληνική
Κυβέρνηση αλλά και στη βούληση του ελληνικού λαού.
Αυτή η παράλληλη ανάπτυξη της πολιτικής ασφάλειας και άµυνας
µέσα από το ΝΑΤΟ αλλά και πολιτική εθνικής άµυνας και ασφάλειας
µέσα από τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις της χώρας είναι η ιδιαιτερότητα της
χώρας µας, που δεν ανατρέπεται, κύριε Κωνσταντόπουλε, µε την
πρόταση αλλαγής του άρθρου 5, όπως είπατε προηγουµένως, διότι
-όπως ξέρετε- είκοσι πέντε χρόνια επιχείρησε η Ελλάδα στο ΝΑΤΟ
να κάνει κάτι τέτοιο, αλλά άµυνα από µέλος εναντίον µέλους δεν
είναι δυνατό να στοιχειοθετηθεί και δεν είναι δυνατό να υπάρξει ούτε
στο παλιό ούτε στο νέο ΝΑΤΟ.
Αυτά ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για τη
δυνατότητα να κάνω αυτήν την παρέµβαση.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Κωνσταντόπουλος

έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου): Θα ήθελα να
επισηµάνω το ανορθόδοξο της απουσίας του κυρίου
Πρωθυπουργού και της αναπλήρωσής του από τον κ.
Τσοχατζόπουλο. Είναι δικαίωµα του κ. Τσοχατζόπουλου να
αναλαµβάνει να αναπληρώσει το κυβερνητικό κενό, αλλά και
δικαίωµά µου να καταλογίσω από κοινού ευθύνη για χειρισµούς
που γίνονται ερήµην της συνταγµατικής και νοµικής τάξης, ερήµην
της πραγµατικότητας του τόπου µας.
Εκπλήσσοµαι, κύριοι της Κυβέρνησης ...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Τσοχατζόπουλος
έλαβε το λόγο από τον Πρόεδρο ως Υπουργός Εθνικής Αµύνης και
το δικαιούται αυτοτελώς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου): Εντάξει, κύριε
Πρόεδρε. 'Ολοι αντιλαµβανόµαστε ως τι έλαβε το λόγο.
Εγώ εκπλήσσοµαι µε την προθυµία Ελλήνων πολιτικών να
µετατρέπονται σε απολογητές της νέας δοµής του ΝΑΤΟ, όταν αυτή
η νέα δοµή του ΝΑΤΟ βάλλεται από διανοούµενους, από
διεθνολόγους, από στρατηγικούς αναλυτές, από εν ενεργεία
πολιτικούς, από βετεράνους διπλωµάτες, ως εφιαλτική εξέλιξη, ως
µήτρα που θα γεννήσει επικίνδυνες εξελίξεις για τον 21ο αιώνα.
Εσείς θέλετε να πείτε στον ελληνικό λαό ότι δεν πρέπει να ανησυχεί.
'Ορι ορθώς έγινε αυτό το προκλητικό και από αισθητικής πλευράς
"πάρτι γενεθλίων" του ΝΑΤΟ, όπου πέρασαν οι ηγέτες όλων των
χωρών από µια πασαρέλα, για να βάλουν µια υπογραφή µετά, σε
µια νέα διακήρυξη, η οποία δεν είχε κανένα νόηµα και κανένα
περιεχόµενο;
∆εν επικύρωνε η νέα διακήρυξη όλα όσα γίνονται µέχρι σήµερα στη
Γιουγκοσλαβία; ∆εν νοµιµοποιούσε τη δυναµική αντιστοίχων
φαινοµένων; ∆εν διαµόρφωνε το πλαίσιο για µια πατέντα πολιτικών
επεµβάσεων διεθνούς εξαγωγής και εφαρµογής;
Και κάτι ακόµα σοβαρότερο. Εµείς είπαµε από την πλευρά του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου ότι κατανοούµε πως
η Ελλάδα βρέθηκε σε αδυναµία, αλλά σε αδυναµία την Ελλάδα την
οδηγήσατε εσείς. Την οδηγήσατε εσείς, γιατί εγκαίρως δεν
ενηµερώσατε, γιατί πιαστήκατε διαρκώς να εφησυχάζετε, γιατί όταν
έπρεπε να πείτε "όχι", δεν το είπατε, και έµπαιναν οι υπογραφές για
την εν λευκώ εξουσιοδότηση, ώστε ο στρατηγός Κλάρκ κατά
βούληση να επιβάλει τις κυρώσεις.
"Ναι" είπατε και στους βοµβαρδισµούς, "ναι" είπατε και στο ναυτικό
εµπάργκο, "ναι" είπατε και στο εµπάργκο της µετακίνησης
προσώπων, επιστηµόνων, αθλητών, "ναι" είπατε σε όλες εκείνες τις
διαδικασίες που εξουθενώνουν ένα λαό και παραβιάζουν το
αναφαίρετο δικαίωµα στη ζωή και στην ανάπτυξη που έχει ο
πολίτης, η κοινωνική οµάδα, η µειονότητα, η κοινωνία.
∆εν σας είπε κανείς ότι εσείς φταίτε, γιαόλα όσα γίνονται. Σας
είπαµε ότι είστε συµµέτοχοι. ∆εν είσαστε τρίτοι, για να µπορείτε να
µιλάτε περιγράφοντας. Είσαστε συµµέτοχοι και συνεργοί και λάτε
διάφορα άλλοθι για να διεκπεραιώσετε τη βαρβαρότητα του
πολέµου.
Και κάτι ακόµη. Αρκεστήκατε στα εύσηµα τα οποία σας έδωσε η κ.
Ολµπράιτ, ότι "αναγνωρίζουµε πως παίζετε διπλό ρόλο, δεχόµαστε
να κινείσθε στα όρια των ανοχών του ΝΑΤΟ, αλλά δεν πρόκειται σε
καµία περίπτωση από κει και πέρα να ακούσουµε τη διαφωνία σας,
την άρνησή σας".
∆εν έχετε συµβατικό δικαίωµα να διαφωνήσετε; ∆εν έχετε
συµβατικό δικαίωµα να κατοχυρώσετε την αντίθετη άποψή σας; ∆εν
είπατε "όχι" στη συµµετοχή στους βοµβαρδισµούς: Ας λέγατε "όχι"
και στην έγκριση των βοµβαρδισµών. Είπατε "όχι, δεν
συµµετέχουµε µε αεροπλάνα". Γιατί δεν είπατε "δεν υπογράφουµε
τους βοµβαρδισµούς"; Εξηγείστε στον ελληνικό λαό. Απορία
ψάλτου.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Λυπάµαι που ο κ. Κωνσταντόπουλος ....
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∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε
Πρόεδρε ...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ,
απαντήστε, για να δώσω το λόγο στον κ. Τσοβόλα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Τότε πρέπει
να παραιτηθώ εγώ. Αυτό είναι απαράδεκτο. Αυτό δεν εχει ξαναγίνει
ποτέ, κύριε Πρόεδρε. ∆εν φθάνει που αρχίσαµε µια ώρα µετά, αλλά
γίνονται και παρεµβάσεις.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Κύριε Κωνσταντόπουλε, ειλικρινά δεν
αντιλαµβάνοµαι πού θέλετε να διαφωνήσουµε τελικά, ή δεν
αντιλαµβάνεσθε ότι έχουµε διαφωνήσει. ∆εν µπορείτε να χρεώσετε
σε εµάς τους βοµβαρδισµούς, σε καµία περίπτωση. Γιατί δεν
συµµετέχει η Ελλάδα και αυτή είναι η βασική, επίσηµη και σαφής
διαφωνία µε την εφαρµογή αυτής της πολιτικής.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.) : Τους υπογράψατε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Με σύγχωρείτε.
Αυτό, κύριε Κωνσταντόπουλε, δεν µπορείτε να το αµφισβητήσετε
και, εποµένως, µην επανέρχεστε µε δήθεν υποθετικές ερωτήσεις
διότι δεν υπάρχει κανένας λόγος να τίθενται εδώ αυτήν τη στιγµή,
όταν µάλιστα δεν πείθουν και κανέναν.
Οσο για την αλλαγή που επιφέραµε µε τις διαφωνίες µας αν
παρακολουθούσατε λίγο τη δηµοσιότητα, θα βλέπατε ότι είναι σε
µία σειρά από θέµατα, που µε τις παρεµβάσεις, ηµών και άλλων,
αλλάξανε. Γιατί, κύριοι συνάδελφοι, τα κείµενα τα οποία ψηφίστηκαν
προχθές στη Σύνοδο Κορυφής δεν ήταν αρχικά αυτά.
∆ιαµορφώθηκαν µέσα από προτάσεις και παρεµβάσεις και από τη
µεριά της Ελλάδος, και να εξασφαλισθεί ο σεβασµός στη
νοµιµότητα και στον ΟΗΕ να ισχύσουν οι κανόνες οµοφωνίας και
συλλογικότητας και να ισχύσει ο σεβασµός του ∆ιεθνούς ∆ικαίου και
να γίνει σαφής µε συγκεκριµένες αλλαγές -αυτά τα ανέφερε και ο
Πρωθυπουργός προηγουµένως- και αποφασισθική στάση για την
προώθηση της Ευρωπαϊκής Ταυτότητας Ασφάλειας και 'Αµυνας
(SDI) ως κύριες λειτουργίες του ΝΑΤΟ, η ευθύνη στην κοινή άµυνα.
Επιπλέον, στις νηοψίες ποιος διεφώνησε και ποιός εµπόδισε µέχρι
σήµερα να µην γίνονται νηοψίες; Κύρια η Ελλάδα που και σε αυτό
το σηµείο έθεσε διαφωνία και είπε ότι δεν δέχεται αυτήν την
πολιτική, η οποία δηµιουργεί πρόβληµα στην ελεύθερη ναυσιπλοϊα
και σε ολόκληρη την περιοχή της Αδριατικής.
Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, ας µην ψάχνουµε να βρούµε
δικαιολογίες εκεί που δεν υπάρχουν. Πολιτικό είναι το θέµα. Και
κρίνεται από τη δυνατότητα της Ελλάδος να συµµετάσχει
ουσιαστικά σε όλες αυτές τις αλλαγές, οι οποίες γίνονται,
εφαρµόζοντας τη δική µας εθνική στρατηγική. Αυτές ακολουθούµε
µε συνέπεια σε όλες τις περιπτώσεις και γι'αυτό νοµίζω ότι
υπηρετούµε το συµφέρον της Ελλάδος και του ελληνικού λαού µε
τον καλύτερο δυνατό τρόπο.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Πρόεδρος του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. ∆ηµήτριος Τσοβόλας έχει
το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε
Πρόεδρε, απλά θέλω να επισηµάνω ότι αυτό που έγινε απόψε, θα
το κάνω και εγώ χρήση σε άλλες συνεδριάσεις. 'Οταν θα µιλάει ο
Πρωθυπουργός και θα τελειώνει, θα ζητάω πεντάλεπτα, γιατί
απόψε έγινε κάτι που δεν έχει ξαναγίνει τουλάχιστον τα τελευταία
τρία χρόνια.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Είχαν δικαίωµα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Και εγώ
δικαίωµα θα ασκήσω. Τα δικαιώµατα µπορούν να τα ασκήσουν
όλοι.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μην είσθε απόλυτος. Ο
Υπουργός µίλησε για ένα θέµα της αρµοδιότητός του. Παρενέβη για
πέντε λεπτά. Είναι θέµα, αυτό κύριε Πρόεδρε;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Απλά το
επισηµαίνω. Κύριε Πρόεδρε, έφθασε η ώρα 11.45', η συνεδρίαση

άρχισε µια ώρα µετά από την ώρα που είχε καθορισθεί στην
ηµερήσια διάταξη...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μην είσθε υπερβολικός.
Γνωρίζετε το λόγο για τον οποίο άργησε να αρχίσει η συνεδρίαση.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Εν πάση
περιπτώσει, κύριε Πρόεδρε, εγώ επισηµαίνω ότι θα ασκήσω αυτό
το δικαίωµα και εγώ, γιατί µέχρι τώρα ακολουθήσαµε µια σειρά.
Μιλούσαν οι Αρχηγοί των κοµµάτων και µετά απαντούσε ο
Υπουργός. Απλά το επισηµαίνω.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κύριος Υπουργός δεν
αγόρευσε. 'Εκανε χρήση...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Θα µιλάω και
εγώ συνεχώς πεντάλεπτα, που το προβλέπει το άρθρο 97 του
Κανονισµού.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μην είσθε εριστικός
χωρίς ουσιαστικό λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): ∆εν είµαι
εριστικός. Η ώρα έφθασε 23.45' και θα έπρεπε µιάµιση ώρα πριν να
είχαµε ολοκληρώσει τη συνεδρίαση.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Την επόµενη φορά θα
αρχίσουµε εσείς και εγώ, για να τελειώσουµε στις 23.30'.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Ο κύριος
Πρωθυπουργός απόψε απέφυγε να πει την αλήθεια στη Βουλή και
στον ελληνικό λαό. Με άλλα λόγια απέφυγε να αναπτύξει στη Βουλή
το ουσιαστικό και πραγµατικό περιεχόµενο της διακήρυξης και της
νέας στρατηγικής του ΝΑΤΟ, όπως συνυπογράφηκε και
αποφασίστηκε στις 23 και 24 Απριλίου του 1999 στην Ουάσινγκτον.
Χρησιµοποίησε τη µέθοδο της απαρίθµησης προθέσεών του, που
διατύπωσε παρασκηνιακά ενδεχοµένως ή στη Σύνοδο, που όµως
δεν περιλήφθηκαν και δεν περιλαµβάνονται στη διακήρυξη και έτσι
µέσα από αυτήν την τακτική δεν είπε αυτό που θα ήθελε να ακούσει
ο ελληνικός λαός, για το αν ο ρόλος του ΝΑΤΟ αλλάζει µετά τη
συµπλήρωση των πρώτων πενήντα χρόνων και από αµυντικός,
στρατιωτικός µηχανισµός, µετεξελίσσεται πλέον σε επιθετικό
µηχανισµό, ο οποίος στην ουσία -όπως θα αναλύσω παρακάτω-
χρησιµοποιείται ως ο σιδεριένος βραχίονας για να επιβληθεί η νέα
τάξη πραγµάτων και να υπηρετηθούν τα συµφέροντα κατά κύριο
λόγο των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής και δευτερευόντως
των άλλων µεγάλων δυνάµεων της ∆ύσης αλλά κυρίως της
Ενωµένης Ευρώπης.
Ο κύριος Πρωθυπουργός είπε -και το επανέλαβε πριν από λίγο ο
Υπουργός Εθνικής 'Αµυνας- ότι δήθεν δεν δηµιουργούνται
δεσµεύσεις, ότι δήθεν δεν άλλαξε το καταστατικό του ΝΑΤΟ.
Εγώ µερίµνησα και ζήτησα από το Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας και
µου έδωσαν αυτές τις διακηρύξεις, οι οποίες λένε τα αντίθετα από
αυτά που διαβεβαίωνε πριν από λίγο τη Βουλή ο κύριος
Πρωθυπουργός.
Το ένα κείµενο έχει τον τίτλο "Η συµµαχική στρατηγική έγινε δεκτή"
και συνεχίζει "από αρχηγούς κρατών και κυβερνήσεων που
συµµετείχαν στη Σύνοδο του Βορειοατλαντικού Συµβουλίου στην
Ουάσιγκτον στις 23 και 24 Απριλίου 1999".
Και συνεχίζει: "Στην κορυφαία συνδιάσκεψη στην Ουάσιγκτον τον
Απρίλιο του 1999 αρχηγοί κρατών και κυβερνήσεων αποδέχθηκαν
τη νέα στρατηγική της συµµαχίας".
Είναι όλο αυτό το κείµενο, όπως βλέπετε και συνοδεύεται επίσης
και από άλλο κείµενο, το οποίο φέρει τον τίτλο "Η ∆ιακήρυξη της
Ουάσιγκτον" και εκεί µιλάει ότι στο δεύτερο µισό του αιώνα που
τελειώνει, άλλαξαν οι συνθήκες, άρα πρέπει να αλλάξει ρόλο και το
ΝΑΤΟ.
Κατά συνέπεια αυτά που ειπώθηκαν εδώ ήταν απόκρυψη της
αλήθειας, σε µια προσπάθεια να κρύψουν το ουσιαστικό
περιεχόµενο της νέας αυτής στρατηγικής του ΝΑΤΟ, που, τελικά,
όπως θα αναπτύξω στη συνέχεια µετεξελίσσεται σε διεθνή
τροµοκράτη και διεθνή χωροφύλακα, χωρίς αυτό να έχει δικαίωµα
και µάλιστα παρακάµπτοντας τους µέχρι τώρα ισχύοντες και
λειτουργούντες διεθνείς οργανισµούς κυρίως ΟΗΕ, ΟΑΣΕ και
άλλους οργανισµούς.
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Είπε ο κύριος Πρωθυπουργός στην οµιλία του ότι το ΝΑΤΟ
συµβάλλει στην ευρωπαϊκή ασφάλεια. Ρητά αναφέρεται, κύριε
Πρωθυπουργέ, σ' αυτό το κείµενο, που σας διάβασα
προηγουµένως για τη συµµαχική στρατηγική, ότι τελικά η
ευρωπαϊκή ασφάλεια εντάσσεται στο ΝΑΤΟ, άρα αυτό σηµαίνει, αν
θέλουµε να µιλάµε σοβαρά και υπεύθυνα, τέρµα στη
∆υτικοευρωπαϊκή 'Ενωση που υποτίθεται ότι θα ήταν ο µηχανισµός,
ο οποίος θα προωθούσε ενιαία αµυντική ευρωπαϊκή πολιτική και
ενιαίο ευρωπαϊκό αµυντικό µηχανισµό.
'Αρα µέσα απ' αυτό αποδεχθήκατε οι δεκαπέντε της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης την πλήρη αµερικανοποίηση και ΝΑΤΟποίηση της
∆υτικοευρωπαϊκής 'Ενωσης και της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Γιατί δεν
λέτε την αλήθεια στον ελληνικό λαό, αφού αναφέρεται ρητά µέσα;
Είπατε, επίσης, ότι κάθε χώρα µπορεί να αναλάβει όποια
πρωτοβουλία θέλει για την άµυνα της χώρας της. Αν είναι αλήθεια
αυτό, κύριε Πρωθυπουργέ, τότε µπορείτε να απαντήσετε στη
Βουλή, στον ελληνικό λαό, αλλά και στον κυπριακό λαό, γιατί
µαταιώσατε την εγκατάσταση των πυραύλων S-300 στην Κύπρο,
που αυτοί οι πύραυλοι παραγγέλθηκαν στα πλαίσια του ενιαίου
αµυντικού χώρου Ελλάδας και Κύπρου;
∆εν το κάνατε αυτό, όπως οµολογήθηκε στη συζήτηση που έγινε
στη Βουλή, γιατί ασκήθηκαν πιέσεις από την κυρίαρχη ΝΑΤΟϊκή
δύναµη, τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, αλλά και από την
Τουρκία, που είναι και αυτή ένα άλλο µέλος του ΝΑΤΟ;'Αρα, αυτά
που είπατε δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα, όπως τη
βίωσε πρόσφατα και ο ελληνικός λαός και ο κυπριακός λαός.
Είπατε, επίσης, ότι πρέπει να είµαστε αξιόπιστοι ως χώρα και ότι η
αξιοπιστία µας θα εξασφαλισθεί, αν είµαστε σταθεροί στις θέσεις
µας.
Είστε σταθεροί, κύριε Πρωθυπουργέ, εσείς και η Κυβέρνησή σας
στις θέσεις σας, στις διεθνείς αρχές, όταν αποδεχθήκατε την άποψη
που υπηρετεί την Τουρκία, τις ΗΠΑ και άλλες µεγάλες χώρες της
Ευρώπης ότι το PKK είναι τροµοκρατική οργάνωση και µάλιστα,
συµβάλατε µε τους χειρισµούς σας, σε συνεργασία µε τη CIA και τις
ΗΠΑ, ώστε τελικά να βρίσκεται σήµερα ο Οτσαλάν στα χέρια των
Τούρκων;
Από την άλλη µεριά έχουµε δύο µέτρα και δύο σταθµά, σχετικά µε
τον λεγόµενο απελευθερωτικό αλβανικό στρατό στο Κόσοβο.
Πού είναι η σταθερότητα των αρχών που πράγµατι θα πρέπει να
τηρείται από χώρες και µικρά έθνη, αν θέλουν πράγµατι να
προστατέψουν και την εδαφική τους ακεραιότητα και τα κυριαρχικά
τους δικαιώµατα µέσω των διεθνών οργανισµών όταν απειλούνται
από τις µεγάλες χώρες που έχουν όγκο αλλά και µεγάλο πληθυσµό;
Θα υπηρετούσατε, πράγµατι, τα συµφέροντα της χώρας µας, κύριε
Πρωθυπουργέ, αλλά και τα συµφέροντα του έθνους, αν πριν
υπογράψετε ή κατά τη διάρκεια που υπογράφατε τη διακήρυξη στις
23 και 24 του Απρίλη στην Ουάσιγκτον για το Κόσοβο,
διεκδικούσατε τα ίδια που διεκδικείτε εναντίον του Μιλόσεβιτς και
των Γιουγκοσλάβων και για την Κύπρο. Θα ασκούσατε πολιτική
προάσπισης των εθνικών συµφερόντων, όταν πριν υπογράψετε
αυτά που θα σας διαβάσω -που υπογράψατε µαζί µε τους άλλους
δεκαοκτώ- λέγατε "θα το υπογράψουµε, εφόσον όµως δεσµευτείτε
ρητά και αποτελεσµατικά και µε συγκεκριµένο τρόπο, όπως ζητάτε
από τη Γιουγκοσλαβία, για τα ίδια πράγµατα, προκειµένου για την
Κύπρο".
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
'Οπως φαίνεται ρητά από τη διακήρυξη για το Κόσοβο -και τα
επαναλάβατε σήµερα- τι ζητάτε από το Μιλόσεβιτς και την ηγεσία
της Γιουγκοσλαβίας; Ζητάτε να φύγουν αµέσως τα στρατεύµατα της
Γιουγκοσλαβίας και οι παραστρατιωτικές αστυνοµικές δυνάµεις από
το Κόσοβο. Το ίδιο δεν ισχύει και για την Κύπρο, όπου για είκοσι
τέσσερα συνεχή χρόνια υπό τα όµµατα του ΝΑΤΟ και του
Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών παραµένουν ξένες τουρκικές
δυνάµεις, κατά παράβαση της διεθνούς νοµιµότητας, στο 40% της
Κύπρου;

Τι άλλο ζητάτε για κατάπαυση δήθεν των βοµβαρδισµών; Λέτε να
επιστρέψουν όλοι οι πρόσφυγες, οι Κοσοβάροι, στις εστίες τους,
στο Κόσοβο ή στο Μετόχι. Το ίδιο θέµα δεν µπαίνει είκοσι τέσσερα
χρόνια τώρα για τους Κύπριους, οι οποίοι εξεδιώχθηκαν κατά
παράνοµο τρόπο και συνεχίζουν να κατέχουν την περιουσία τους οι
έποικοι και εκείνοι που µπήκαν κατά παράνοµο τρόπο;
'Οταν δεν βάζετε εσείς τέτοια θέµατα για τα ίδια ζητήµατα που
υπάρχουν στην Κύπρο, που είναι κοµµάτι του ελληνικού έθνους και
του Ελληνισµού και υπογράφετε άνευ όρων αυτό, τότε δεν
προστατεύετε, κύριε Πρωθυπουργέ, τα συµφέροντα της χώρας.
Αντίθετα, κάνετε ό,τι µπορείτε ώστε να χάνουµε συνεχώς
παραδοσιακούς και αναγκαίους, σήµερα όσο ποτέ, συµµάχους στην
περιοχή που µας χρειάζονται σαν αποτρεπτική δύναµη, όπως
συµβαίνει και µε το κουρδικό έθνος, για να µην µπορέσουν να
σκεφθούν οι ΗΠΑ αλλά και οι άλλες δυνάµεις, η Τουρκία κλπ., να
κάνουν θερµά επεισόδια και τα ίδια που κάνουν σήµερα στο
Κόσοβο, είτε στην Κύπρο είτε στην Ελλάδα ή σε οποιαδήποτε άλλη
βαλκανική χώρα ή οποιαδήποτε άλλη χώρα της περιοχής.
Αυτά για την τάξη, για να µη λέγονται εδώ ανακρίβειες, οι οποίες
δεν στέκουν στη λογική, ούτε στα πράγµατα όπως αυτά
διαδραµατίστηκαν και διαδραµατίζονται καθηµερινά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αυτονόητο ότι η συζητήση η
σηµερινή, όπως τονίστηκε και από την κ. Παπαρήγα, έπρεπε να
είχε προηγηθεί της Συνόδου Κορυφής του ΝΑΤΟ στην Ουάσιγκτον,
και για λόγους ουσίας αλλά και για λόγους στοιχειώδους
δηµοκρατικής ευαισθησίας.
∆εν έγινε όµως αυτό, και δικαιούµαστε να βγάλουµε και εµείς και ο
ελληνικός λαός τα συµπεράσµατά µας. Αλλά η Κυβέρνηση θα
πρέπει να γνωρίζει ότι αναλαµβάνει ακέραιη την ευθύνη για όσα
απαράδεκτα και βλαπτικά για την ανθρωπότητα και τη χώρα µας
προσυπέγραψε στην Ουάσιγκτον, αλλά και γι' αυτά που έρχονται
για τη χώρα µας. Εµείς πάντως θα πούµε τις απόψεις µας σήµερα,
γιατί οι ώρες είναι κυριολεκτικά ιστορικές.
Επίσης, ο ελληνικός λαός, που ξαφνικά µπορεί να βρεθεί στο µέσον
ενός πολέµου, πρέπει να γνωρίζει ποια είναι η αλήθεια, ποιες οι
δυνατότητες διεξόδου και ποιος αναλαµβάνει και ποια ευθύνη.
Η συζήτηση όπως είναι γνωστό είναι για το ΝΑΤΟ. Οµως δεν
πρέπει να έχουµε ψευδαισθήσεις και αποκαλύφθηκε από τη µέχρι
τώρα συζήτηση. Γιατί ταυτόχρονα συζητάµε αναγκαστικά για τον
πόλεµο που προκάλεσε το ΝΑΤΟ στη Γιουγκοσλαβία,µε
πιθανότητες αν συνεχισθεί, επέκτασης και σε όλα τα Βαλκάνια.
'Εναν πόλεµο του ΝΑΤΟ στον οποίο δυστυχώς έχουµε πάρει
σαφέστατα µέρος. Αυτά που ειπώθηκαν πριν απο τον Υπουργό
Εθνικής 'Αµυνας αλλά και από τον κύριο Πρωθυπουργό είναι έξω
από κάθε πολιτική και νοµική πραγµατικότητα. ∆εν έχω το χρόνο να
αναπτύξω και νοµικά ότι εδώ πρόκειται για συναυτουργία µε τη
στενή του όρου νοµική έννοια. ∆ιότι συναποφασίσαµε,
συνυπογράψαµε τον προηγούµενο Ιούνιο την απόφαση του ΝΑΤΟ
για τους βοµβαρδισµούς και µάλιστα, όπως θα αναφέρω
παρακάτω, κατά παράβαση βασικών κανόνων του καταστατικού,
διατάξεων του ΝΑΤΟ και ασφαλώς, γιατί παρείχαµε άµεση βοήθεια,
όπως λένε και τα νοµικά κείµενα, σ' αυτήν την παράνοµη επίθεση,
µε τις διευκολύνσεις που δόθηκαν από το λιµάνι και από το
αεροδρόµιο της Θεσσαλονίκης, από το Λιτόχωρο, αλλά και µε τη
διέλευση στρατευµάτων ελαφρού και µεγάλου εξοπλισµού που
µεταφέρονται τανκς κλπ. από την Ελλάδα κατά παράβαση µάλιστα
του άρθρου 27 παράγραφος 2 του Συντάγµατος.
Συζητάµε επίσης σήµερα αναγκαστικά για την Ευρωπαϊκή 'Ενωση
που συµµετέχει ενεργά σ' αυτόν τον πόλεµο, αλλά και για την
πολιτική απέναντι στην ουσία.
Εγώ  θα  επιχειρήσω  µια  άλλη  προσέγγιση,  κυρίες,  κύριοι
συνάδελφοι  και  κύριε  Πρωθυπουργέ,  γιατί  πιστεύω  η
κρισιµότητα  των  καταστάσεων  απαιτεί  από  τον  Πρωθυπουργό
και  τους  Αρχηγούς  των  κοµµάτων  όχι  να  κάνουν  αφορισµούς,
όχι  να  πουν  τι  να  κάνουν,  έπρεπε  να  υπογράψουν,  αλλά  να
δικαιολογήσουν  την  απόφαση  εντάσσοντάς  την  σε  κάποια
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ανάλυση για τα διεθνώς τεκτενόµενα, αλλά και τα βαλκανικά
τεκτενόµενα και τα ευρωπαϊκά, για να πείσετε τη Βουλή και τον
ελληνικό λαό ότι αυτό που κάνετε είναι σωστό και υπηρετεί τα
εθνικά συµφέροντα και όχι απλά λέγοντας "πρώτα η Ελλάδα", ενώ
το τελευταίο που κοιτάζετε και εξυπηρετείτε µέσα από την πολιτική
είναι η Ελλάδα. Πρώτα εξυπηρετείτε τις ΗΠΑ, τη Γερµανία, τις άλλες
χώρες, το ΝΑΤΟ και τελευταία, αν µείνει κάτι, την Ελλάδα.
Αντικείµενο αυτής της συζήτησης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε
άλλα λόγια, είναι το σύνολο της εξωτερικής πολιτικής. Θα πρέπει
πρώτα εµείς να ξεκαθαρίσουµε µερικά ζητήµατα. Το ΝΑΤΟ είναι ένα
από τα στρατιωτικά σύµφωνα που δηµιουργήθηκαν στην εποχή του
ψυχρού πολέµου. Σηµαντικό είναι επίσης να θυµόµαστε ότι µε δύο
βασικά άρθρα του, το άρθρο 5 και 6 της ιδρυτικής πράξης του
ΝΑΤΟ ορίζονται τα εξης, για να δούµε τι σηµαντική αλλαγή έγινε,
και πώς παραβιάστηκε και πώς µπορούσε η ελληνική Κυβέρνηση
να πει όχι στους ΝΑΤΟϊκούς βοµβαρδισµούς.
Με το άρθρο 5, το κράτος-µέλος του ΝΑΤΟ υποχρεούται σε
συµπαράσταση µόνο σε περίπτωση που υποστεί επίθεση άλλου
κράτους-µέλους του ΝΑΤΟ, στις περιοχές που ρηµατικά και
µονοσήµαντα αναφέρονται στο άρθρο 6 του Καταστατικού που
ίσχυε κατά το χρόνο που πάρθηκε η απόφαση για τους ΝΑΤΟϊκούς
βοµβαρδισµούς.
∆εν προβλέπεται στο Καταστατικό του ΝΑΤΟ τίποτε άλλο. Ούτε
ανθρωπιστικοί λόγοι ούτε ανθρώπινα δικαιώµατα ούτε
εκδηµοκρατισµός. Ούτε φυσικά υποχρέωση υπήρχε από το
Καταστατικό του ΝΑΤΟ συµπαράταξης µιας χώρας -άρα της
Ελλάδος- σε επίθεση του ΝΑΤΟ εναντίον τρίτου κυρίαρχου
κράτους, το οποίο µάλιστα δεν κήρυξε κανέναν πόλεµο εναντίον
κράτους-µέλους, ώστε να ενεργοποιούνται οι σχετικές διατάξεις του
Καταστατικού, για να αποφασιστεί η επίθεση του ΝΑΤΟ στη
Γιουγκοσλαβία.
Η επέµβαση συνεπώς στη Γιουγκοσλαβία είναι πέρα για πέρα
αντισυνταγµατική και παράνοµη και δεν υποχρεώνει κανένα µέλος
του ΝΑΤΟ στη συµµετοχή.
'Αρα και η ελληνική Κυβέρνηση δεν είχε καµία υποχρέωση να
συµφωνήσει στους ΝΑΤΟϊκούς βοµβαρδισµούς και να παράσχει
διευκολύνσεις στα ξένα στρατεύµατα. Αυτό, πέρα από το ότι η
απόφαση του ΝΑΤΟ για απρόκλητη επίθεση στη Γιουγκοσλαβία,
δεν καλύφθηκε από προηγούµενη απόφαση του Ο.Η.Ε., όπως ρητά
προβλέπεται από τον Καταστατικό Χάρτη του Ο.Η.Ε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διάλυση της Σοβιετικής 'Ενωσης και
του Συµφώνου της Βαρσοβίας άφησε το ΝΑΤΟ χωρίς προσχήµατα
και ρόλο. Και κανονικά θα έπρεπε και το ΝΑΤΟ να είχε διαλυθεί,
αφού διαλύθηκε το Σύµφωνο της Βαρσοβίας.
Οι Αµερικανοί όµως, επειδή ήθελαν το ΝΑΤΟ ως στρατιωτικό
οργανισµό ισχύος για την επιβολή της παγκοσµιοποιηµένης νέας
τάξης πραγµάτων, αλλά και ως µηχανισµό πολιτικού ελέγχου της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και του πολίτη, αναζήτησε εναγωνιωδώς
ρόλο γι' αυτό στη µεταψυχροπολεµική εποχή.
Ο νέος ρόλος του ΝΑΤΟ εξαγγέλθηκε και συνυπογράφτηκε
πρόσφατα -δυστυχώς- και από τις ηγεσίες των χωρών της
Ενωµένης Ευρώπης στη Σύνοδο Κοφυφής.
Στη νέα αυτή απαράδεκτη απόφαση του ΝΑΤΟ προβλέπεται ότι "το
ΝΑΤΟ δικαιούται να παρεµβαίνει στρατιωτικά όπου το ίδιο κρίνει ότι
παραβιάζονται τα ανθρώπινα και τα µειονοτικά δικαιώµατα".
Σε άλλη παράγραφο µιλάει και για πάταξη της τροµοκρατίας το
ΝΑΤΟ. Φαντασθείτε τι θα συµβεί!
'Ετσι, τα ζητήµατα που δηµιουργούνται µετά την υπογραφή του
νέου δόγµατος του ΝΑΤΟ είναι προφανή και σοβαρά και για τη
Βαλκανική και για τη Μέση Ανατολή και για όλη την ανθρωπότητα,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Η κατάργηση της αρχής της εθνικής
κυριαρχίας και της µη αναµίξεως στα εσωτερικά ανεξάρτητων
κρατών και η αναγόρευση του ΝΑΤΟ -όπως είπα προηγουµενως-
σε διεθνή τροµοκράτη και διεθνή χωροφύλακα!
Αν µάλιστα λάβουµε υπόψη ότι οι µειονότητες στον πλανήτη µας
είναι απείρως περισσότερες από τον αριθµό των κρατών και ότι η

κοινοβουλευτική δηµοκρατία δυτικού τύπου είναι η εξαίρεση, τότε η
εφαρµογή αυτού του δόγµατος σηµαίνει θεωρητικά, αλλά και
πρακτικά ενδεχοµένως, πολέµους σε όλα τα µήκη και πλάτη του
πλανήτη.
Επειδή όµως κάτι τέτοιο είναι αδύνατο κατά την άποψή µας, το
µόνο πιθανό είναι πόλεµοι µόνο εναντίον όσων αντιστρατεύονται
στη θέληση των Αµερικανών και όσων παλεύουν για τις
πανανθρώπινες αξίες, πατρίδα, κοινωνική δικαιοσύνη, ελευθερία
και ειρήνη.
Βέβαια είναι αυτονόητο ότι επιτυχία του νέου ρόλου του ΝΑΤΟ
σηµαίνει µαρασµό και ληξιαρχική πράξη θανάτου της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης και πολύ περισσότερο της διεύρυνσης, για να φτάσει -
όπως λέγαµε και λέµε και θα έπρεπε να γίνει- η Ευρωπαϊκή 'Ενωση
από τα Ουράλια µέχρι τον Ατλαντικό.
Σηµαίνει επίσης, αν πετύχει ο νέος ρόλος του ΝΑΤΟ, ρήξη µε τη
Ρωσία, σηµαίνει επίσης, ρήξη µε την Κίνα, σηµαίνει επίσης
αντισυσπειρώσεις αµυντικού χαρακτήρα στην απειλή σε όλα τα
µήκη και πλάτη του κόσµου και σηµαίνει ακόµη έξαρση του
εθνικισµού παγκοσµίως. Είναι µε άλλα λόγια η σχεδιασµένη
παράνοια στις διεθνείς σχέσεις.
Τελικά επιστρέφουµε, παρά τα άλλα λόγια τα µεγάλα και τα ψεύτικα,
σε έναν ψυχρό πόλεµο όλων εναντίον όλων στον πλανήτη. Αυτήν
τη φορά όµως θα έχουµε και µία πρωτοφανή καχυποψία στις
διεθνείς σχέσεις.
Πιο συγκεκριµένα: 'Οπως και σε άλλη ευκαιρία αναπτύξαµε και εγώ
και οι Βουλευτές του ∆Η.Κ.ΚΙ., η νέα τάξη πραγµάτων, που
οραµατίζονται οι ΗΠΑ, προβλέπει την παγκόσµια ηγεµονία τους µε
µοχλούς την παγκοσµιοποίηση των οικονοµιών και τον παγκόσµιο
εποθετικό ρόλο του ΝΑΤΟ για να επιβάλει αυτήν την
παγκοσµιοποίηση, στους δύστροπους που αντιστέκονται σήµερα ή
που θα αντισταθούν στο µέλλον.
Βεβαίως προβλέπει και ρόλους ιδιαίτερους για τους
"συνεργάσιµους", κάτω ασφαλώς από την αµερικανική ηγεσία και
ηγεµονία. 'Αλλωστε είναι σαφές. ∆εν είναι δυνατόν να προωθείς την
παγκοσµιοποίηση της οικονοµίας µε διακίνηση δύο
τρισεκατοµµυρίων (3.000.000.000.000) δολαρίων ηµερησίως και να
µη διαθέτεις παγκόσµιο σιδερένιο βραχίονα για την προστασία
αυτών των τρισεκατοµµυρίων ηµερησίως δολαρίων. Χωρίς το
σιδηρό βραχίονα αστοχεί και η παγκοσµιοποίηση της οικονοµίας.
Η επιτυχία αυτού του µεγαλοµανούς, αλαζονικού και πρωτοφανούς
σε βαρβαρότητα σχεδιασµού στην ανθρώπινη ιστορία δοκιµάζεται,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα, εδώ και ένα µήνα στο
Κόσοβο και στη Γιουγκοσλαβία.
Το Κόσοβο, όπως ξέρουµε, είναι τµήµα ανεξάρτητου και κυρίαρχου
κράτους, που δεν επιτέθηκε σε κανένα κράτος-µέλος του ΝΑΤΟ,
ώστε να δικαιολογείται η επίθεση από το ΝΑΤΟ εναντίον του.
Επιπλέον, όπως προανέφερα, ούτε απόφαση υπάρχει του
Συµβουλίου Ασφαλείας και του ΟΗΕ. Είναι, λοιπόν, η εφαρµογή του
νέου δόγµατος του ΝΑΤΟ εν εξελίξει, που επικυρώθηκε στις 23 και
24 του Απρίλη από τους δεκαεννιά στην Ουάσινγκτον. Είναι η
γενική δοκιµή του νέου τροµοκρατικού και απάνθρωπου ρόλου του
ΝΑΤΟ. Γίνεται στα πλαίσια των αναγκών των ΗΠΑ να εφαρµόσουν
µε κάθε θυσία τη νέα τάξη πραγµάτων, τη διπλή παγκοσµιοποίηση.
∆ηλαδή, την ηγεµονία του κόσµου κάτω από την ηγεσία των ΗΠΑ.
Γι' αυτό κατά την άποψή µας η αναµέτρηση στη Γιουγκοσλαβία είναι
ιστορική, είναι κρίσιµη, είναι επίσης επικίνδυνη. Γι' αυτό και
προβλέπουµε ότι θα είναι πολύ αιµατηρή. Είναι αναµέτρηση
ιστορική, διότι από την έκβασή της, κατά την άποψή µας, θα κριθεί
και η δυνατότητα της επανάληψής της στο µέλλον και σε άλλες
χώρες. Θα κριθεί, εάν ο σχεδιασµός είναι εφικτός, αν µπορεί να
λειτουργήσει αυτή η νέα στρατηγική του ΝΑΤΟ και ο νέος ρόλος του
ΝΑΤΟ. Αν αποτύχει, είναι σαφές ότι η παγκοσµιοποίηση
αναστέλλεται και το µέλλον θα είναι ένας κόσµος µε πολλά κέντρα.
Και µπορούµε να φανταστούµε µερικά. 'Ενα από αυτά µπορεί τότε
να είναι και η Ενωµένη Ευρώπη στο σύνολό της ή τµήµα της
Ενωµένης Ευρώπης. Αν όµως επιτύχει αυτή η δοκιµή που
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κάνει το ΝΑΤΟ, στην ουσία οι ΗΠΑ στη Γιουγκοσλαβία, τότε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ο 21ος αιώνας θα είναι αιώνας αµερικανικός.
Είναι, επίσης, κρίσιµη η αναµέτρηση, διότι από την επιτυχία ή την
αποτυχία της θα εξαρτηθεί η πορεία όλων των ευρωπαϊκών
θεσµών. Αν αποτύχει η Ευρωπαϊκή 'Ενωση, γίνεται τµήµα του
ενιαίου γεωπολιτικού χώρου, Βόρεια Αµερική, ∆υτική Ευρώπη,
χωρίς τη δυνατότητα πολιτικής ένωσης µε δική της -της Ευρώπης
δηλαδή- εξωτερική και αµυντική πολιτική. ∆ηλαδή, σε αυτήν την
περίπτωση, αν πετύχει, η Ενωµένη Ευρώπη αµερικανοποιείται και
γίνεται τµήµα της παγκόσµιας αγοράς και χώρος ανταλλαγής
προϊόντων, που εξυπηρετεί αποκλειστικά τις ΗΠΑ.
Αν αποτύχουν οι βοµβαρδισµοί στη Γιουγκοσλαβία, τότε οι
Ηνωµένες Πολιτείες θα έχουν υποστεί µεγάλο πολιτικό πλήγµα. Και
είναι δυνατόν, η Ενωµένη Ευρώπη ή τµήµα της σηµαντικό να
προχωρήσει πράγµατι στην πολιτική ένωση και τότε να αποκτήσει
και ενιαία ευρωπαϊκή αλλά και ενιαία αµυντική πολιτική. Γιατί τότε η
αποτυχία θα χρεωθεί στις ΗΠΑ, οι οποίες θα χαρακτηρισθούν
ακατάλληλες για ηγεµονική και ηγετική δύναµη. Τότε κάποια νέα
σύµβαση 'Αµστερνταµ θα γίνει πράγµατι και θα περιγράφει κάποια
πολιτική ένωση της Ευρώπης.
Αλλά είναι κρίσιµη, όπως προανέφερα, η αναµέτρηση στη
Γιουγκοσλαβία ακόµη και για το λόγο ότι τυχόν επιτυχία της
καταργεί όλη την µεταπολεµική τάξη πραγµάτων: Τον ΟΗΕ, τον
ΟΑΣΕ και σειρά διεθνών οργανισµών που οι νικητές του Β'
Παγκόσµιου Πολέµου όλοι µαζί δηµιούργησαν και ισχύει µέχρι
σήµερα.
Είναι επίσης αναµέτρηση επικίνδυνη, κατά την άποψή µας, γιατί
θίγει καίρια στρατηγικά συµφέροντα της Ρωσίας, η οποία µπορεί να
αισθανθεί περικυκλωµένη. 'Αλλωστε ένας απο τους βασικούς
στόχους των βοµβαρδισµών στη Γιουγκοσλαβια είναι να
περιορίσουν τη Ρωσία, αποκόπτοντας και θέτοντας υπό τον έλεγχο
των ΝΑΤΟϊκών, άρα αµερικανικών, δυνάµεων, τη Γιουγκοσλαβία.
Μην ξεχνάµε ότι η πορεία µετάβασης της Ρωσίας στο καθεστώς της
ελεύθερης αγοράς είναι πολύ οδυνηρή κοινωνικά και οικονοµικά. Αν
σ' αυτά προστεθεί και κάτι άλλο, που θα ερµηνευθεί σαν ταπείνωση
και κίνδυνος δορυφοροποίησής της, τότε τίποτε δεν θα µπορέσει να
συγκρατήσει το σηµερινό πολιτικό καθεστώς της Ρωσίας.
Και µην ξεχνάµε ότι η Ρωσία εκτός από αχανής έκταση και
πακτωλός πρώτων υλών είναι και πυρηνική υπερδύναµη. Αλλά και
οι αναµνήσεις από την εποχή που η Ρωσια ήταν υπερδύναµη και
προκαλούσε τρόµο είναι πρόσφατες και δεν έχουν ξεπεραστεί σε
ένα µεγάλο κοµµάτι και της στρατιωτικής και της κρατικής µηχανής
αλλά και του λαού.
Τέλος, η αναµέτρηση στο Κόσοβο θα είναι αιµατηρή, γιατί
διακυβεύονται τα πάντα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Από τη µία
πλευρά διακυβεύεται η παγκόσµια ηγεµονία των ΗΠΑ, αφού καλώς
ή κακώς µια υπερφίαλη ηγέτιδα χώρα εκεί τοποθέτησε δυστυχώς,
επαναλαµβάνω, τον πήχη της ιστορίας.
Στην άλλη όµως πλευρά αντιµετωπίζει το φάσµα της εξουθένωσης
ενός περήφανου λαού, του γιουγκοσλαβικού λαού, που παρά
ακόµη και τα τυχόν λάθη της ηγεσίας του δεν είναι διατεθειµένος -
και το αποδεικνύει καθηµερινά- να ζει υπό καθεστώς
προτεκτοράτου του κ. Μπλερ, του κ. Κλίντον ή οποιωνδήποτε
άλλων, που θέλουν, πάνω στα συντρίµµια που δηµιούργησαν,
όπως και η σηµερινή Κυβέρνηση, να ωφεληθούν οικονοµικά µετά
τον πόλεµο.
Και τέλος, εκτός από τους Γιουγκοσλάβους, σε αυτήν την άλλη
πλευρά που βρίσκεται και ο Μιλόσεβιτς, είναι και όλοι οι άλλοι που
έχουν να χάσουν από την επιτυχία του αµερικανικού σχεδίου και
είναι πάρα πολλοί και στην Ευρώπη και έξω από την Ευρώπη. Και
αυτοί όλοι, όπως είναι φυσικό, θα είναι στην πορεία -άλλο αν
φάνηκαν διαφορετικά στην αρχή για άλλους λόγους- οι αφανείς
εταίροι κατά την άποψή µας, της Γιουγκοσλαβίας και της ηγεσίας
της Γιουγκοσλαβίας. Αυτά όλα θα µακρύνουν τον πόλεµο και θα τον
κάνουν αιµατηρότατο. Και η ευθύνη και της Κυβέρνησης της
ελληνικής και των άλλων ηγεσιών της Ενωµένης Ευρώπης είναι
πάρα πολύ µεγάλη. Και τότε δεν ξέρω, αν τόσο απλά θα έρχονται
εδώ και η Κυβέρνηση η ελληνική και οι κυβερνήσεις των άλλων

χωρών της Ευρώπης, να λένε αυτά τα οποία είπαν σήµερα, που τα
θεωρούµε ότι κάθε άλλο παρά είναι σοβαρά, µπροστά στην
κρισιµότητα της κατάστασης που διανύουµε.
Τώρα θα ήθελα να υπενθυµίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
κατά καιρούς σε όλον το χώρο, µε αφορµή της Συνθήκη του
Μάαστριχτ είτε του 'Αµστερνταµ είτε την ευρωπαϊκή πολιτική είτε
κατά τη συζήτηση για τις ελληνοτουρκικές θέσεις, υποστηρίξαµε -και
θέλω να σας τα θυµίσω- πόσο ρευστή και µεταβατική είναι η εποχή,
κάτι που δεν επιτρέπει τοποθετήσεις του τύπου "ύψιστος εθνικός
στόχος πρέπει να είναι η ΟΝΕ", όπως δυστυχώς διατυπώνουν
τέτοιες θέσεις και η Κυβέρνηση του νέου ΠΑΣΟΚ αλλά και η Νέα
∆ηµοκρατία. Ούτε επιτρέπει η εξέλιξη και η στάση που πήρε η
Ενωµένη Ευρώπη τη θεώρηση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης σαν
τελεσίδικα διαµορφωµένης και ως προστάτου δήθεν των συνόρων
µας ή των εθνικών συµφερόντων, όπως πολλές φορές είχε
υποστηρίξει εδώ στη Βουλή και ο κύριος Πρωθυπουργός µε την
Κυβερνησή του και η Νέα ∆ηµοκρατία.
Κατ' επανάληψη αναλύσαµε ως ∆Η.Κ.ΚΙ. το πόσο κρίσιµο για το
µέλλον της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης είναι η ύπαρξη µέσα στην
Ενωµένη Ευρώπη δύο στρατηγικών που φάνηκαν καθαρά αυτές τις
ηµέρες. Μιας µε κέντρο το Βερολίνο και προσωρινά το Παρίσι και
µιας άλλης µε κέντρο το Λονδίνο και ατλαντικό βάθος, βάθος τις
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής και τι επιζητά η κάθε µία.
Σήµερα όλα αυτά δοκιµάζονται και εφαρµόζονται στη
Γιουγκοσλαβία, δικαιώνοντας δυστυχώς τις αναλύσεις και τις
προφητικές θέσεις και εκτιµήσεις του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού
Κινήµατος.
Βέβαια όλοι ακούσαµε πριν από λίγο καιρό τον κύριο
Πρωθυπουργό, παραδείγµατος χάρη στο συνέδριο του ΠΑ.ΣΟ.Κ.,
από εκεί που έλεγε µέχρι τότε, για µεγάλο διάστηµα, ότι υπέρτατος
εθνικός στόχος πρέπει να είναι η ένταξη στο Ευρώ, να λέει ότι η
ένταξη στο Ευρώ είναι µέσο και όχι υπέρτατος εθνικός στόχος.
Και δεν πρέπει να διαφεύγει της προσοχής µας ότι µετά τη Βρετανία
ο επόµενος κραυγαλέος υποστηρικτής της εισβολής µε χερσαίες
δυνάµεις στη Γιουγκοσλαβία, όπως θα παρακολουθείτε, είναι η
Γαλλία, όχι η Γερµανία, τώρα.
∆εν πρέπει επίσης να ξεχνάµε ότι η Γερµανία συµπαρατάσσεται µεν
µε το ΝΑΤΟ, αλλά µεθοδεύει συνεχώς σχέδια απεµπλοκής της και
επικοινωνεί αγωνιωδώς µε τη Μόσχα. Και πρόβαλε και τη γνωστή
θέση, την οποία στήριξε και η ελληνική Κυβέρνηση αλλά και η
ιταλική κυβέρνηση.
Οι πρώτες, λοιπόν, µετακινήσεις έχουν ήδη γίνει σχετικά και µε αυτά
που συµβαίνουν στη Γιουγκοσλαβία αλλά και σε σχέση µε αυτά που
είδαµε στην αρχή των βοµβαρδισµών.
Τα πρώτα στοιχήµατα, κατά την άποψή µας, για την έκβαση του
πολέµου έχουν µπει. Για πόσο χρόνο άραγε θα µείνει το ΝΑΤΟϊκό
µέτωπο αραγές; Ο κ. Μιλόσεβιτς κάθεται και περιµένει και θα
φροντίσει, όσο εξαρτάται από αυτόν, να κάνει κινήσεις που θα
συµβάλουν στη διάσπαση του µετώπου των δεκαεννέα χωρών του
ΝΑΤΟ, αλλά και στη µεγαλύτερη προσέγγισή του από διάφορες
χώρες της περιοχής. 'Αλλωστε ο τρόπος που "απέπεµψε" ο κ.
Μιλόσεβιτς το φιλοδυτικό µεσολαβητή κ. Τσερνοµίρντιν δείχνει
πολλά.
'Οπως επισηµαίνω, η εξαφάνιση του κ. Πριµακώφ, που στην αρχή
έκανε µεσολαβητική προσπάθεια και πήγε στη Γιουγκοσλαβία, είναι
προσωρινή, εκτιµούµε εµείς. ∆ηλωτική, όµως, πολύπλευρης
σύγκρουσης που γίνεται στο Κρεµλίνο και που θα κορυφωθεί µε την
έναρξη, όταν και εφόσον γίνουν, των χερσαίων επιχειρήσεων στη
Γιουγκοσλαβία.
Νοµίζω ότι µε τα παραπάνω δώσαµε το πλαίσιο της µεγάλης
αναµέτρησης που θα κρίνει όλη τη µεταπολεµική παγκόσµια τάξη
και θα χαράξει το µέλλον του πλανήτη αλλά και ειδικότερα της
Ενωµένης Ευρώπης.
Ας  έλθουµε  τώρα  και  πάλι  στα  δικά  µας,  για  να  τα  εντάξουµε
σε  αυτήν  την  ανάλυση,  τη  διεθνή,  την  ευρωπαϊκή  και  των
Βαλκανίων,  που  έκανα.  Και  εδώ  µπαίνει  το  κυρίαρχο  ερώτηµα:
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'Εχει προϋποθέσεις επιτυχίας η επιχείρηση "παγκόσµια ηγεµονία"
που προανέφερα;
Από θέση ευθύνης σαν πολιτικά πρόσωπα, σαν πολιτική ηγεσία
µιας µικρής σε έκταση και πληθυσµό χώρας, αλλά µε περήφανο και
χαρισµατικό λαό, δεν µας επιτρέπετε το στοίχηµα, γιατί η αστοχία
θα είχε µοιραίες επιπτώσεις στη ρευστότητα που υπάρχει στην
κατάσταση σε όλον τον πλανήτη και στην περιοχή. Γεγονός είναι ότι
οι δυνάµεις που συγκρούονται είναι τεράστιες και το βραβείο
µοναδικό. ∆εν πρέπει, λοιπόν, να απαντήσουµε µε ένα "ναι" ή µε
ένα "όχι" σε αυτό το κορυφαίο ερώτηµα.
Εµείς ως ∆Η.Κ.ΚΙ. θα προσπαθήσουµε να προσεγγίσουµε την
απάντηση µε µία βασική ερώτηση: Εµάς, κύριε Πρωθυπουργέ, τι
µας συµφέρει να γίνει στη Γιουγκοσλαβία; Και εξετάζοντας µετά τα
επί µέρους, θα δούµε πώς πρέπει να πορευθούµε, ποια πολιτική
πρέπει εµείς ως χώρα, που θέλουµε να προστατεύσουµε τα
συµφέροντά µας, να ακολουθήσουµε. Γιατί σίγουρα δεν πρέπει να
επιδιώκουµε κάτι που µας ζηµιώνει ως χώρα και ως έθνος.
Ισορροπία στην πορεία µας θα πρέπει να έχει πάντα σαν
στρατηγικό στόχο αυτά που µας συµφέρουν περισσότερο, πέρα
από την ικανοποίηση ανθρώπινων αξιών και την υπεράσπιση
αρχών, που πρέπει να είναι πάντα ο βασικός άξονας της
εξωτερικής µας πολιτικής.
Ας δούµε το πρώτο ερώτηµα: Αν χάσει η Σερβία, εµείς τι
κερδίζουµε; Η απάντηση, κατά την άποψή µας, είναι: Τίποτε.
Αντίθετα, θα χάσουµε και µάλιστα πολλά µετά. Γιατί τότε θα έχουν
δηµιουργηθεί οι προϋποθέσεις για τη µεγάλη Αλβανία, µε κυρίαρχο
του µουσουλµανικό στοιχείο, µε παράλληλη αύξηση της επιρροής
της Τουρκίας και µε φορτική, µετά ταύτα, πίεση προς εµάς και τη
Βουλγαρία.
Οι ΗΠΑ τότε θα έχουν κλείσει το µέτωπο στα Βαλκάνια και
απερίσταστοι θα πιέσουν εµάς και τους Κύπριους να κλείσουµε τις
εκκρεµότητες µε την Τουρκία, για να προωθήσουν στην περιοχή
περαιτέρω τα δικά τους σχέδια για τον έλεγχο του πετρελαίου στην
περιοχή ολόκληρη. Τα έχουµε αναλύσει πολλές φορές.
∆εν είναι άλλωστε τυχαίο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι, όσο
διαρκεί αυτές τις σαράντα ηµέρες ο πόλεµος στη Γιουγκοσλαβία,
ηρεµούν τα ελληνοτουρκικά. Αυτή η ηρεµία να σας ανησυχεί, και
πάρα πολύ. ∆εν θέλουν να δηµιουργήσουν πρόβληµα στην
Κυβέρνηση την ελληνική, αφού τους εξυπηρετεί µε τη στήριξη και τη
συναπόφαση στα σχέδιά τους.
Και όλοι γνωρίζουµε ποιες θα είναι µετά οι αµερικανικές
προτεραιότητες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. ∆εν νοµίζω ότι
πρέπει να έχουµε ψευδαισθήσεις. Η µέχρι τώρα πορεία το έχει
αποδείξει.
'Ισως µόνο η Κυβέρνηση του κ. Σηµίτη και τα µέλη της µπορεί να
έχουν τέτοιες ψευδαισθήσεις, ότι µετά η Αµερική θα ακυρώσει τα
στρατηγικά της σχέδια στην περιοχή και θα στηρίξει την Ελλάδα,
στην οποία ξέρετε τι λένε; Και σας το λέω υπεύθυνα: 'Οτι θα τους
δώσουν ρόλο στα συντρίµµια. 'Αλλωστε το έχει επικαλεσθεί και
δηµόσια η Κυβέρνηση.
Οι αµερικανικές προτεραιότητες πάντως δεν θα είναι υπέρ των
συµφερόντων µας, αφού η Τουρκία θα είναι στρατηγικός εταίρος
των ΗΠΑ λόγω των πετρελαίων και των άλλων
πλουτοπαραγωγικών πηγών στην περιοχή.
Εάν όµως κερδίσει η Σερβία -και αυτό θα συµβεί, αν αντέξει για
αρκετό χρονικό διάστηµα- τότε τι γίνεται; Τότε χάνουν οι ΗΠΑ, όπως
είναι φυσικό. Επικρατεί νέα κατάσταση. ∆ιατηρείται η Σερβία και η
Γιουγκοσλαβία χωρίς αλλαγή των συνόρων. Αποτρέπεται η
περαιτέρω συρρίκνωσή της. 'Αρα τα επεκτατικά αλβανικά όνειρα
αναβάλλονται απεριόριστα και µαζί και τα τουρκικά για ρόλο στα
Βαλκάνια.
Η Γιουγκοσλαβία θα χρειαστεί τότε -αφού θα έχει τελειώσει ο
πόλεµος, χωρίς να ηττηθεί, αλλά µε το να κερδίσει- τεράστια
κεφάλαια για την ανοικοδόµησή της και για την επαναφορά της στην
προηγούµενη κατάσταση, αλλά και χρόνο για ανοικοδόµηση, που
κατά την άποψή µας µόνο η Ευρώπη µπορεί να παράσχει. Οι ΗΠΑ
αποκλείονται αυτονόητα, γιατί θα είναι ο καταστροφέας της Σερβίας.
Μετά από µια παρένθεση ντροπής για τα προσχήµατα, η Γερµανία
θα εµφανιστεί ως πρώτος υποψήφιος χρηµατοδότης, προωθώντας
τη διείσδυσή της στα Βαλκάνια, νοτίας Κροατίας.

'Αλλωστε, ας µην ξεχνάµε ότι η Γερµανία προκάλεσε τη διάσπαση,
για να ελέγξει -όπως ελέγχει- οικονοµικά και πολιτικά την Κροατία
και τη Σλοβενία.
Σε αυτήν την περίπτωση τα αµερικανικά γεωπολιτικά σύνορα
µετατίθενται κατά την άποψή µας στον Περσικό Κόλπο. Οπότε θα
τεθούν σκληρά διλήµµατα στην Τουρκία για να επιλέξει. Τότε εµείς
έχουµε δυνατότητα ελιγµών ως Ελλάδα.
Γιατί η Γερµανία, δεν θα τολµήσει πάλι να αµφισβητήσει την
κυριαρχία των ΗΠΑ στα πετρέλαια, όπου θα περιοριστούν, αφού θα
χάσουν τον πόλεµο στη Γιουγκοσλαβία, και γι' αυτό δεν θα
διεκδικήσει η Γερµανία και την τουρκική συµµαχία. Για την ακρίβεια
η Γερµανία θα την απορρίψει την τουρκική συµµαχία, για να έχει
όλον το χρόνο να αφοµοιώσει τα κέρδη χωρίς νέες τριβές µέχρι τότε
και ενοχλήσεις από τις ΗΠΑ.
Μπαίνει επίσης ένα άλλο ερώτηµα: Μας συµφέρει να αναµιχθεί η
Ρωσία στον πόλεµο που κάνει το ΝΑΤΟ κατά της Γιουγκοσλαβίας;
Ασφαλώς, ναι, γιατί τότε αυξάνονται οι πιθανότητες της Σερβίας να
αντέξει, ενώ οι ΗΠΑ µπαίνουν σε µεγάλα διλήµµατα και η Ρωσία σε
τροχιά µαχητικής συνύπαρξης µε τις ΗΠΑ. Και έτσι, αποκαθίστανται
σε µεγάλο βαθµό ή εν µέρει οι ισορροπίες.
Αυτό περιορίζει αυτοµάτως τις τουρκικές φιλοδοξίες και αυξάνει τις
πιθανότητες ελιγµών από πλευράς δικής µας, ελληνικής.
Ταυτόχρονα όµως περιορίζει και τυχόν άµετρες γερµανικές
φιλοδοξίες στην περιοχή.
Εµάς τελικά µας συµφέρει να αποτύχει ο αµερικανικός σχεδιασµός,
πέρα από λόγους αρχής και ανθρωπίνων δικαιωµάτων, γιατί σε
περίπτωση επιτυχίας του εµείς κονιορτοποιούµαστε κυριολεκτικά
και αυτό οι εξελίξεις θα το δείξουν.
Μας συµφέρει να επιτύχει διά της συγκρούσεως των γεωπολιτικών
συµφερόντων ΗΠΑ και Ενωµένης Ευρώπης η ευρωπαϊκή
ενοποίηση ή έστω τµήµα της, παράλληλα µε ένα συµβιβασµό της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, και η συνεργασία της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης
µε τη Ρωσία.
Αυτό είναι το εθνικό συµφέρον κατά την άποψη του ∆ΗΚΚΙ, όχι για
λόγους πρωτόγονου αντιαµερικανισµού, αλλά γιατί µόνο έτσι
λύνουµε ή αλλιώς προστατεύουµε τα εθνικά µας συµφέροντα αλλά
και την εδαφική ακεραιότητα της χώρας. ∆ηλαδή µε συνεταιρισµούς
µε δυνάµεις που έχουν περιορισµένα γεωπολιτικά συµφέροντα,
όπως η Ελλάδα, όπου µπορούµε να βρούµε σύµπτωση
συµφερόντων και οι οποίες δυνάµεις µπορούν να
αλληλοϊσορροπούνται.
Αυτό που µας συµφέρει είναι ένας πολυπολικός κόσµος και
ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά τη γειτονιά µας, µε ισχυρή Ρωσία σαν
αντίβαρο στις ορέξεις της Τουρκίας και στην απληστία
οποιουδήποτε άλλου, όπως της Γερµανίας, που ανέφερα.
Από όλα τα παραπάνω προκύπτει σαφώς ότι η Κυβέρνηση του κ.
Σηµίτη µε τη συµφωνία της στους ΝΑΤΟϊκούς βοµβαρδισµούς και
την παροχή διευκολύνσεων και µάλιστα κατά τρόπο
αντισυνταγµατικό, ενεργεί εναντίον των ελληνικών συµφερόντων,
παρ' όλο που υποκριτικά διακηρύσσει ότι πρώτα βάζει το συµφέρον
της Ελλάδος.
Λειτουργεί η Κυβέρνηση του κ. Σηµίτη ως διεκπεραιωτής των
αµερικανικών συµφερόντων. 'Ετσι βλάπτει η Κυβέρνηση του κ.
Σηµίτη σαφώς τα εθνικά µας συµφέροντα και γι' αυτό είναι
επικίνδυνη. Γι αυτόν άλλωστε το λόγο και δεν θέλει να γίνει η
σύσκεψη των πολιτικών Αρχηγών υπό τον Πρόεδρο της
∆ηµοκρατίας, παρ' ότι το ζητάνε όλα τα κόµµατα.
Μπαίνει τώρα το ερώτηµα, πώς προωθούµε το εθνικό συµφέρον,
δηλαδή τη βέλτιστη λύση; Σίγουρα δεν έχουµε την ψευδαίσθηση,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς στο ∆ΗΚΚΙ ότι µπορούµε σε µία
κορυφαία σύγκρουση τέτοιου τύπου να επιβάλουµε εµείς λύσεις. Η
σοβαρότητα απαιτεί να γνωρίζουµε τα µεγέθη αλλά και τους
κινδύνους.
Εµείς έχουµε την πεποίθηση ότι η σύγκρουση στη Γιουγκοσλαβία
θα κρίνει τη µεταψυχροπολεµική τάξη πραγµάτων, γι' αυτό και θα
είναι επικίνδυνη, όπως προανέφερα.
Πρώτο  και  βασικό  µέληµά  µας  πρέπει  κατά  συνέπεια  να  είναι
η  έστω  και  µε  θυσίες  παραµονή  µας  εκτός  της
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αναµέτρησης, άµεσης ή έµµεσης, που δυστυχώς η Κυβέρνηση έχει
µπει σε αυτήν την αναµέτρηση.
Αυτό σηµαίνει ότι αρνούµαστε την αποστολή ελληνικών
στρατευµάτων σε ενδεχόµενες χερσαίες επιχειρήσεις στα Βαλκάνια.
Και χρησιµοποιών τον όρο Βαλκάνια συνειδητά, γιατί δεν
γνωρίζουµε πού µπορούν να φτάσουν τα µέτωπα, έτσι όπως
εξελίσσεται η κατάσταση. Αλλά αρνούµαστε και την παροχή κάθε
διευκόλυνσης στην επιδροµή ενάντια στη Σερβία και τη
Γιουγκοσλαβία και αυτό σηµαίνει είτε από λιµάνια της Θεσσαλονίκης
είτε από την Κέρκυρα είτε από οποιοδήποτε άλλο σηµείο.
Ιδιαίτερη προσοχή πρέπει να δώσουµε, να µην παγιδευτούµε στην
περίπτωση που µας δοθούν δήθεν κίνητρα συµµετοχής, σαν αυτά
που ανέφερα πριν, που είναι χρύσωµα του χαπιού, για να
συµµετάσχουµε και να συµβάλουµε στη νίκη εναντίον της
Γιουγκοσλαβίας.
Με κάθε τρόπο πρέπει να αρνηθούµε τη συµµετοχή στην
περιπέτεια και στο µέτρο που µας αναλογεί δίνουµε τη µάχη για το
απαραβίαστο των συνόρων.
∆εν δεχόµαστε πρόσφυγες πέρα από ελαχίστους. Το ανθρωπιστικό
πρόβληµα άλλωστε το δηµιούργησαν άλλοι και αυτοί οφείλουν να
µεριµνήσουν και να καταβάλουν το κόστος.
∆εν επιτρέπεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να κάνουν
βοµβαρδισµούς οι ΗΠΑ, οι 'Αγγλοι και άλλες µεγάλες δυνάµεις και
αυτοί µεν να ιδιωτικοποιούν τα οφέλη, αλλά και να κοινωνικοποιούν
τα προβλήµατα και το κόστος αυτών των βοµβαρδισµών.
Εντείνουµε επίσης κατά τις δυνατότητές µας την ανθρωπιστική
βοήθεια προς όλες τις πλευρές της διαµάχης και διατηρούµε
ανοικτούς όλους τους διαύλους επαφής µε τις χώρες των
Βαλκανίων.
Συντελούµε κατά το εφικτό στις πολιτικές ειρηνευτικές
πρωτοβουλίες και συµβάλλουµε µε τις δυναµεις µας στην επιτυχία
τους.
∆εν συναινούµε στις ΝΑΤΟϊκές αποφάσεις για βοµβαρδισµούς και
για την έντασή τους. Αντίθετα, τους καταδικάζουµε ευθέως και
κατηγορηµατικά και ζητάµε το σταµάτηµά τους. ∆υστυχώς όµως ο
κ. Σηµίτης απεµπόλησε αυτό το πλεονέκτηµα να είναι η χώρα µας ο
κύριος, απευθείας µεσολαβητής και συνοµιλητής της
Γιουγκοσλαβίας για την εξεύρεση πολιτικής λύσης, µε το να λέει ότι
ο Μιλόσεβιτς και η ηγεσία της Γιουγκοσλαβίας είναι δικτάτορες, µε
το να υπογράφει αυτήν τη διακήρυξη για το Κόσοβο, που σας
διάβασα προηγουµένως. Αυτό είναι ένα περίγραµµα των ενεργειών
µας κατά την άποψη του ∆Η.Κ.ΚΙ., που πρέπει να εξειδικεύονται
ανάλογα µε την εξέλιξη του πολέµου.
'Οπως γίνεται σαφές από τα παραπάνω, εµείς δεν µπορούµε να
αποδεχθούµε το νέο ρόλο του ΝΑΤΟ, που συνίσταται σε πολεµικές
συρράξεις κατά τα αµερικανικά κριτήρια και συµφέροντα. ∆εν
αντέχουµε, λόγω µεγέθους, σε τέτοιες συµµετοχές, που είναι
επικίνδυνες και που στην καλύτερη περίπτωση θα έχουµε το ρόλο
µισθοφόρου, γι'αυτό επιπλέον είναι και ασύµφορες.
Το ∆Η.Κ.ΚΙ. µε άλλα λόγια διατυπώνει σαφώς τη θέση ότι το ΝΑΤΟ
µετά την κατάργηση του Συµφώνου της Βαρσοβίας δεν έχει σήµερα
κανένα λόγο ύπαρξης. Επίσης δεν πιστεύουµε ότι ο αµερικανικός
σχεδιασµός έχει πιθανότητα επιτυχίας. Η παγκόσµια µονοκρατορία
δεν έχει ιστορικό προηγούµενο, ούτε τώρα θα γίνει. 'Αρα και να
συµµετείχαµε, απλώς θα ήµασταν λόγω µεγέθους ένα από τα
πολλά θύµατα της αµερικανικής αποτυχίας.
Τι µένει λοιπόν; Μένει κατά την άποψή µας να παραµείνουµε εκτός
σύρραξης και αυτής και των άλλων, που πιθανώς θα
ακολουθήσουν µέχρι η καινούρια ισορροπία που θα προκύψει, που
θα είναι ένας κόσµος πολυπολικός, µας δείξει ποια θα είναι η
πορεία. Ασφαλώς, δεν ισχυριζόµαστε ότι αυτό που προτείνουµε δεν
θα έχει απώλειες σε αυτήν την κρίσιµη περίοδο. Σίγουρα όµως -σε
αυτό είµαστε βέβαιοι- θα είναι η µικρότερη δυνατή και οπωσδήποτε
ελάχιστη µπροστά στους βέβαιους κινδύνους της συµµετοχής σε
πλανητικούς τυχοδιωκτισµούς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταγγέλλουµε την Κυβέρνηση του κ.

Σηµίτη για τη συνυπογραφή της ΝΑΤΟϊκής απόφασης για τους
βοµβαρδισµούς της Γιουγκοσλαβίας.
Καταγγέλλουµε επίσης τον κ. Σηµίτη και την Κυβέρνησή του για την
παροχή διευκολύνσεων από τη βόρειο Ελλάδα. Κυρίως, όµως,
αποκαλύφθηκε από όλη αυτήν την ιστορία ο επικίνδυνος ρόλος των
µεγάλων δυνάµεων της Ενωµένης Ευρώπης.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος
της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
Γι'αυτό ακριβώς λέγαµε επί τρία συνεχή χρόνια από αυτό το Βήµα
ότι, αν περιµένουµε να µας προστατεύσουν τα σύνορα και τα εθνικά
συµφέροντα η Γερµανία, η Αγγλία και η Γαλλία, ακολουθούµε µια
καταστροφική και βλαπτική για τα συµφέροντά µας πολιτική.
Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρούµε ότι είναι µεγάλο
λάθος από την πλευρά της Κυβέρνησης η προσπάθεια που κάνει,
προκειµένου να καλύψει τα δικά της πολιτικά ατοπήµατα και
αµαρτήµατα, να δηµιουργήσει στον ελληνικό λαό ένα κλίµα
ηττοπάθειας. Αυτή η ηττοπάθεια είναι ό,τι χειρότερο µπορεί να
υπάρξει σε µία τέτοια κρίσιµη περίοδο, όπως την ανέλυσα, πιστεύω
κατά τρόπο βαθύ, υπεύθυνο και ρεαλιστικό.
Εµείς λέµε ότι ο ελληνικός λαός αλλά και οι λαοί της περιοχής µας
µπορούν να επιβιώσουν και µπορούν να έχουν ψηλά το κεφάλι.
Ευχαριστούµε, που πήρε το σύνθηµά µας ο κ. Σηµίτης
προηγουµένως. Είναι σύνθηµα που το έχουµε δώσει στη
δηµοσιότητα εδώ και δεκαπέντε µέρες. Μπορούν να επιβιώσουν αν
τηρήσουµε αρχές, αν πάψουµε να είµαστε υποτακτικοί σε εκείνους
που υπηρετούν τα δικά τους συµφέροντα στην περιοχή, όπως το
ανέλυσα.
Το ∆Η.Κ.ΚΙ. πορεύεται αυτόν το δρόµο της ευθύνης, πορεύεται το
δρόµο ο οποίος στηρίζει αρχές και αξίες µέσα στους διεθνείς
οργανισµούς. Πορεύεται το δρόµο ο οποίος δεν βάζει σε κίνδυνο τα
εθνικά µας συµφέροντα προκειµένου να υπηρετηθούν υπερεθνικές
οντότητες και συµφέροντα µεγάλων δυνάµεων.
Το ∆Η.Κ.ΚΙ. γι' αυτόν το λόγο, καλεί τον ελληνικό λαό σε
επαγρύπνηση, σε συσπείρωση, σε ενότητα και σε αγώνα.
Ο αγώνας είναι ο µόνος που µπορεί να φέρει τη νίκη. Η
δηµοκρατική αντίσταση του λαού είναι ο µόνος τρόπος, ρεαλιστικός
τρόπος, που µπορεί να αναγκάσει κυβερνήσεις, άρα και την
ελληνική Κυβέρνηση, να αλλάξουν πολιτική, έτσι ώστε Κυβέρνηση
και λαός να υπερασπιστούν τα συµφέροντα της πατρίδας και τα
σύνορά µας.
Εµείς δεν συµφώνουµε µε αυτές τις τακτικές. 'Αλλωστε σήµερα
δικαιωνόµαστε απόλυτα και χαιρόµαστε πραγµατικά που έστω και
υποκριτικά, όχι µόνο η Κυβέρνηση αλλά και η Νέα ∆ηµοκρατία και
άλλα κόµµατα, δανείζονται -αντιγράφοντας- περικοπές από θέσεις
µας. Αν πάρουµε τα Πρακτικά των συζητήσεων σε επίπεδο
Αρχηγών και δούµε αυτά που λέγονται τους τελευταίους δύο - τρεις
µήνες, θα τα βρείτε όλα στις θέσεις και τις σοβαρές αναλύσεις που
έκανε το ∆ηµοκρατικό Κοινωνικό Κίνηµα µέσα σ' αυτήν την
Αίθουσα, το ναό της δηµοκρατίας.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Υπουργός
Εξωτερικών κ. Γεώργιος Παπανδρέου έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Υπουργός Εξωτερικών): Θα
προσπαθήσω να είµαι σύντοµος. Ξέρω ότι είναι περασµένη η ώρα.
∆υο λόγια, όµως, θα πω σε κάποιες παρατηρήσεις που έγιναν από
µερικούς οµιλητές. Πρώτα απ'όλα για την ελληνική φωνή.
Η ελληνική φωνή υπήρξε και υπάρχει. Καταγράφω απλώς τι κάναµε
πριν από την έναρξη των βοµβαρδισµών:
Πρώτον, περιοδεία στα Βαλκάνια, σε όλες τις χώρες εκτός απ'την
Τουρκία. Συνάντηση µε Μιλόσεβιτς. Προσπάθεια και συζήτηση µε
το Μιλόσεβιτς για την εξεύρεση λύσης.
∆εύτερον, τοποθέτηση στο άτυπο Συµβούλιο Υπουργών
Εξωτερικών,  πάλι  πριν  από  τους  βοµβαρδισµούς.  Η  ελληνική
θέση ήταν να µην προχωρήσουµε σε βοµβαρδισµούς, διότι θα
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είχε αποτέλεσµα την αντίδραση του Μιλόσεβιτς µε εκκαθαριστικές
επιχειρήσεις, όπως και έγινε, µια µεγάλη προσφυγιά,
αποσταθεροποίηση σε γειτονικές χώρες, ενίσχυση του Mιλόσεβιτς,
που υποτίθεται ότι ήταν ως στόχος η αποδυνάµωσή του, έξαρση
εθνικισµού στα Βαλκάνια, αδυναµία εξόδου από την πολεµική κρίση
και ένα νέο προηγούµενο το οποίο θα ετίθετο, σε σχέση µε τα δύο
µέτρα και τα δύο σταθµά µε τα οποία θα λειτουργούσε η διεθνής
κοινότητα αναφορικά µε το κουρδικό, την Κύπρο κ.ο.κ.
Τρίτον, συνάντηση πολυµερή, µετά από δικιά µας πρωτοβουλία,
στη Βουδαπέστη, για συνεργασία των πέντε χωρών -κλήθηκαν και
η Γιουγκοσλαβία και η Αλβανία αλλά δεν ήλθαν- για το συντονισµό
των ενεργειών µας εν όψει των πιθανών εχθροπραξιών αλλά και για
την ανθρωπιστική βοήθεια.
Τέταρτον, συνάντηση µε τον Σολάνα, πριν από την απόφαση την
τελική για τους βοµβαρδισµούς, για την ενηµέρωση και προώθηση
της ελληνικής θέσης.
Πέµπτον, άµεση τοποθέτηση της Κυβέρνησης για τις αποφάσεις και
τους βοµβαρδισµούς από την πρώτη µέρα και δηµοσίως στο CNN
και στο BBC.
Πρόταση της Ελλάδας για εκεχειρία το ορθόδοξο Πάσχα, µετά από
έκκληση του Πατριάρχη Κωνσταντινουπόλεως και διαβουλεύσεις µε
τον Σολάνα και την Ολµπράιτ γύρω από την πρόταση αυτή.
Επανειληµµένα ταξίδια σε Αλβανία, FYROM για θέµατα
προσφύγων, ανθρωπιστική βοήθεια, αλλά και για την ελληνική
µειονότητα στην Αλβανία.
Παρουσία συνεχή στην Αλβανία και στη FYROM από πολλούς
Υπουργούς. 'Ηταν ο Υπουργός Εθνικής 'Αµυνας, ο Αναπληρωτής
Υπουργός Εξωτερικών, ο Υφυπουργός Εξωτερικών και άλλοι
Υπουργοί.
Πρόληψη κρίσεων µεταξύ των δύο χωρών, όπου υπήρξε
πιθανότητα µιας ουσιαστικής ρήξης των σχέσεών τους. Με δική µας
πρωτοβουλία, έγινε συνάντηση του Πρωθυπουργού κ. Μάικο της
Αλβανίας, µε τον Υπουργό Εξωτερικών κ.Ντιµιτρόφ των Σκοπίων
και εµένα, µετά από ένα γεγονός που χειρίστηκαν οι αρχές των
Σκοπίων και µάλιστα κατά τέτοιον τρόπο, ώστε πρόσφυγες
Κοσοβάροι, κάπου είκοσι άτοµα, να βρουν το θάνατο.
Πρόταση της Ελλάδας για συναντήσεις στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση µε
όλες τις γειτονικές χώρες, που έγινε δύο φορές. ∆ιότι η Ελλάδα
πίστεψε και πιστεύει και το προωθεί ότι πρέπει να υπάρξει µια
βαλκανική φωνή, όχι µόνο σ' αυτήν την κρίση αλλά συνεχώς. Και αν
υπήρχε η βαλκανική φωνή εδώ και πολλά χρόνια, δεν θα είχαµε
φθάσει σ'αυτές τις κρίσεις.
Πρωτοβουλίες µας για τα ανθρωπιστικά και µέσα στο Κόσοβο και
πρόσφατα µε µια συµφωνία Ρωσίας, Ελλάδας και Ελβετίας για
ανθρωπιστική βοήθεια για όλη τη Γιουγκοσλαβία.
Πρόταση για διάσκεψη για τα ανθρωπιστικά, που θα
πραγµατοποιηθεί µέσα στις επόµενες τρεις εβδοµάδες. Πρόταση
για την επόµενη µέρα, για την ανασυγκρότηση και της
Γιουγκοσλαβίας και των Βαλκανίων, κάτι για το οποίο τώρα πρέπει
να δεσµευθούν η διεθνής κοινότητα, η Ευρωπαϊκή 'Ενωση και άλλες
χώρες και όχι όταν τελειώσει η κρίση. ∆ιπλωµατικές πρωτοβουλίες,
προτάσεις µας προς το ΝΑΤΟ, πρωτοβουλία µας µε τη Μόσχα, µε
τον Κόφι Ανάν, τετραµερής, αλλά και ένα πλαίσιο λύσης το οποίο
έχουµε καταθέσει και το οποίο εν πολλοίς συζητείται και µεταξύ του
κ. Τσερνοµίρντιν και του κ. Κλίντον. Και µε τον κ. Σρέντερ, βεβαίως,
θα συζητηθεί, όπως ανέφερε ο Πρωθυπουργός.
Αποφύγαµε κινδύνους, δηλαδή την εµπλοκή µας σε πολεµικές
συρράξεις. Θα θυµάστε ότι αρχικά υπήρχαν πολλές µέρες
συζητήσεις περί σύγκρουσης Ελλάδας-Τουρκίας. ∆ιασκεδάσαµε
αυτήν την άποψη. Αποφύγαµε τη µεγάλη προσφυγιά προς τη χώρα
µας µε συγκεκριµένες ενέργειες, δηµιουργία καταυλισµών από τον
Ελληνικό Στρατό στην Αλβανία, αλλά και σε συνεργασία µε φορείς
στα Σκόπια.
Αποφύγαµε το µεγάλο πρόβληµα της µειονότητάς µας στην
Αλβανία. ∆εν λέµε ότι δεν υπάρχουν ακόµη κίνδυνοι, αλλά το
αποφύγαµε. Αποφύγαµε την αποσταθεροποίηση στις γειτονικές

χώρες. Βεβαίως υπάρχει µεγάλο πολιτικό πρόβληµα. Αποφύγαµε
την αποµόνωση της χώρας µας από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση και το
ΝΑΤΟ, κάτι που πιστεύουµε ότι δεν θέλει ο ελληνικός λαός.
Παράλληλα αποφύγαµε να κόψουµε και να υπάρξουν αρνητικές
επιπτώσεις, τους δεσµούς φιλίας µε το σερβικό λαό ή µε τον
αλβανικό λαό. Και ως χώρα αναδείξαµε ένα ρόλο και στον
ανθρωπιστικό τοµέα και για την επόµενη µέρα, µε τη διπλωµατία
µας στις πιο προωθηµένες διπλωµατικές κινήσεις.
Ακολουθήσαµε µία πολυδιάστατη εξωτερική πολιτική, όπως θα
έλεγε ο Ανδρέας Παπανδρέου µε τον όρο αυτόν.
Ποια χώρα από όλες τις υπόλοιπες του ΝΑΤΟ ή και εκτός ΝΑΤΟ,
στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση ή αλλού, έχει µία τόσο δραστήρια αλλά και
ξεχωριστή θέση και φωνή, η οποία αναδεικνύεται και αναγνωρίζεται;
'Οχι µε µπράβο αλλά αναγνωρίζεται η ιδιαιτερότητα του ρόλου µας
και -αν θέλετε- το δικαίωµά µας ως βαλκανική χώρα να παίξουµε
αυτόν τον ιδιαίτερο ρόλο.
'Ολοι µιλήσατε για το ΝΑΤΟ, δεν θα µπω σε στρατηγικές επιλογές,
στη νέα στρατηγική ή την κριτική που θα µπορούσε να κάνει κανείς
παλαιότερα ή και σήµερα γύρω από τη Βορειοατλαντική Συµµαχία.
Το συµπέρασµα από όλη τη συζήτηση είναι -τίθεται το ερώτηµα το
οποίο τέθηκε και από τον Πρωθυπουργό- ποια θα έπρεπε να είναι η
στάση µας. Πέραν των εκβιαστικών διληµµάτων που ανέφεραν
κάποιοι -πράγµατι υπάρχουν τέτοια, αλλά ας τα αφήσουµε- το
ερώτηµα είναι "η ελληνική φωνή πώς θα ακουγόταν καλύτερα"; Με
µία στάση αποµόνωσης; Με µία στάση άρνησης συµµετοχής στους
ΝΑΤΟϊκούς θεσµούς; 'Η µε την καθηµερινή πάλη για την ειρήνη,
όπως την αναδεικνύουµε σε όλες τις προσπάθειές µας και τις
κινήσεις µας γύρω από το πρόβληµα και την κρίση στο Κόσοβο;
Τελειώνοντας θέλω να τονίσω ότι σε σχέση µε τη συµφωνία στη
Γιουγκοσλαβία υπάρχουν δύο θέµατα που είναι σηµαντικά και για
την πολιτική λύση. Θα µπορούσε και ο Μιλόσεβιτς να είχε κάνει τις
απαραίτητες κινήσεις πάνω σε αυτά τα δύο θέµατα. Και πιστεύω ότι
θα είχε βρει ανταπόκριση και από την άλλη πλευρά: Το θέµα των
συνόρων, το θέµα της µη αλλαγής των συνόρων, κάτι που πράγµατι
το Ραµπουγιέ αφήνει ως ζητούµενο ασαφές. Θα µπορούσε όµως να
είχε ζητηθεί να γίνει πιο σαφές αυτό το ζήτηµα. ∆εύτερον, είναι το
θέµα της δύναµης εφαρµογής, όπου ενώ, πράγµατι, αρχικά είχε
συζητηθεί για ΝΑΤΟϊκή δύναµη, σήµερα αποδέχεται η συµµαχία µία
δύναµη του ΟΗΕ και βεβαίως από την άλλη πλευρά ο Μιλόσεβιτς
µία αστυνοµική δύναµη. 'Αρα, έχουµε µία σηµαντική προσέγγιση
των δύο πλευρών.
Τέλος, θέλω να τονίσω ότι σε σχέση µε την Ευρωπαϊκή 'Ενωση -θα
καταθέσω ένα κείµενο- υπάρχει ένα κείµενο της δικής µας θέσης
στο Συµβούλιο Γενικών Υποθέσεων, λέγοντας στο πρώτο σηµείο
"επίτευξη άµεσης ανακωχής, τερµατισµό της βίας και ανάληψη
προσπαθειών για ειρηνική επίλυση του προβλήµατος". Υπάρχουν
και άλλα πέντε σηµεία, που δεν θα διαβάσω αυτήν τη στιγµή.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Γ. Παπανδρέου
καταθέτει για τα Πρακτικά τη σχετική δήλωση, η οποία έχει ως εξής:
"∆ΗΛΩΣΗ ΤΗΣ ΕΛΛΑ∆ΟΣ ΣΤΟ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ ΓΕΝΙΚΩΝ
ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ ΤΗΣ 8ΗΣ ΑΠΡΙΛΙΟΥ 1999"
Η Ελλάδα έλαβε µέρος στην ειδική σύνοδο του Συµβουλίου Γενικών
Υποθέσεων υποστηρίζοντας σθεναρά και δραστήρια τους
παρακάτω στόχους:
1. Επίτευξη άµεσης ανακωχής, τερµατισµό της βίας και ανάληψη
προσπαθειών για ειρηνική επίλυση του προβλήµατος.
2. Αποτελεσµατική αντιµετώπιση των τεράστιων ανθρωπιστικών
προβληµάτων που δηµιουργήθηκαν από τις εκατοντάδες χιλιάδες
πρόσφυγες.
3. Οικονοµική βοήθεια προς τις πλέον θιγόµενες χώρες της
περιοχής για ν' αντιµετωπίσουν τα άµεσα προβλήµατα που
δηµιουργήθηκαν από την κρίση.
4. Υιοθέτηση επίσης µεσοπρόθεσµου και µακροπρόθεσµου
προγράµµατος για την αντιµετώπιση των πολιτικών και οικονοµικών
προβληµάτων της περιοχής.
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5. Ανάληψη µείζονος πρωτοβουλίας περιφερειακής συνεργασίας
στους τοµείς της ασφάλειας, παγίωσης των δηµοκρατικών θεσµών
και της οικονοµικής ανασυγκρότησης.
6. Ενεργή υποστήριξη όλων των προσπαθειών για την διαφύλαξη
και την ενδυνάµωση της σταθερότητας των χωρών της περιοχής.").
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Υπουργός Εξωτερικών): 'Οσο για τη
διακοµµατική συνεργασία, πιστεύω ότι η εξωτερική πολιτική της
Ελλάδας σαφώς έχει ένα εύρος µεγαλύτερο και αυτό θέλουµε να
δείξουµε, δηλαδή το εύρος της οικονοµικής δύναµης της χώρας
µας. Επίσης έχει ένα εύρος σύµφωνα µε τον πολιτισµό και την
παράδοση της χώρας µας. Αυτό όµως απαιτεί την οµοψυχία όλων
των κοµµάτων. Αυτήν την οµοψυχία τη συζητήσαµε θεσµικά µε
όλους τους Αρχηγούς των κοµµάτων. Είχα την ευκαιρία να µιλήσω
µε όλους.
Υπήρξαν διαφορετικές απόψεις. Το Κοµµουνιστικό Κόµµα δεν
συµφωνεί σε διακοµµατική επιτροπή. Ο κ. Τσοβόλας πράγµατι είχε
προτείνει τη σύγκληση συµβουλίου Αρχηγών κοµµάτων. Η Νέα
∆ηµοκρατία και ο Συνασπισµός µιλούν για µια Επιτροπή
Εξωτερικών Υποθέσεων. Είναι διαφορετικές απόψεις, πάνω στις
οποίες πρότεινα το εξής: Να ξεκινήσουµε µε τον ορισµό
εκπροσώπων από κάθε κόµµα. 'Εχω στείλει σχετική επιστολή.
Αυτοί θα ενηµερώνονται από το Γενικό Γραµµατέα κ. Αιλιανό,
διπλωµάτη-υπηρεσιακό παράγοντα.
Η διακοµµατική λοιπόν επιτροπή θα µπορούσε να ξεκινήσει πάνω
σ' αυτήν τη βάση, δηλαδή στη βάση των εκπροσώπων των
κοµµάτων που θα οριστούν από τους Αρχηγούς των κοµµάτων και
θα ενηµερώνονται για τις εξελίξεις. Βεβαίως θα υπάρξει και
αναβάθµιση της λειτουργίας της κοινοβουλευτικής επιτροπής, κάτι
το οποίο έχουµε αρχίσει να κάνουµε µε τακτικές ενηµερώσεις. Από
κει και πέρα, αν πράγµατι υπάρχει εκείνη η οµοψυχία και η πολιτική
βούληση, τότε η συνεργασία θα µπορεί να αναβαθµιστεί και να
λειτουργήσει µε πιο θεσµικό τρόπο. Βεβαίως, εγώ προσωπικά θα το
εισηγηθώ προς την Κυβέρνηση.

Με αυτά ήθελα να δώσω κάποιες επεξηγήσεις σε σηµεία που
ετέθησαν από προηγούµενους οµιλητές. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ολοκληρώθηκε η
συζήτηση προ ηµερησίας διατάξεως, σύµφωνα µε το άρθρο 143
του Κανονισµού της Βουλής, µε πρωτοβουλία της Προέδρου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Αλέκας Παπαρήγα, σε επίπεδο Αρχηγών κοµµάτων, µε θέµα: "Το
Νέο ∆όγµα και η Νέα ∆οµή του ΝΑΤΟ".
Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της ∆ευτέρας 19
Απριλίου, της Τρίτης 20 Απριλίου και της Τετάρτης 21 Απριλίου
1999 και ερωτάται το Σώµα, αν επικυρούνται.
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς τα Πρακτικά
της ∆ευτέρας 19 Απριλίου, της Τρίτης 20 Απριλίου και της Τετάρτης
21 Απριλίου 1999, επικυρώθηκαν.
Ο Βουλευτής κ. Παρασκευάς Παρασκευόπουλος ζητά ολιγοήµερη
άδεια απουσίας στο εξωτερικό.
Εγκρίνει η Βουλή;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς η Βουλή
ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό δέχεσθε να λύσουµε τη
συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 00.50' λύεται η συνεδρίαση
για σήµερα ηµέρα Τρίτη 4 Μαϊου 1999 και ώρα 18.00' µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο,
συζήτηση αναφορών και ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία,
σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη η οποία έχει διανεµηθεί.

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ                                                                                   ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


